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1. Procedementos parlamentarios 

1.3. Procedementos de control e impulso 
1.3.6. Proposicións non de lei 
1.3.6.1. Proposicións non de lei en Pleno 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
ı 57583 (11/PNP-004637) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a demanda que debe facer a Xunta de Galicia ante o Goberno central para que adopte as 
medidas oportunas diante das autoridades europeas co obxecto de que o itinerario noroeste do 
Corredor Atlántico non sexa excluído do mapa deseñado para a posta en marcha do órgano xestor 
da futura rede ferroviaria europea de mercadorías                                                                       209282 
 
ı 57585 (11/PNP-004638) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para reducir os accidentes de tráfico 
provocados pola irrupción de animais salvaxes nas estradas, nomeadamente de xabarís    209284 
 
ı 57595 (11/PNP-004639) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a demanda ao Goberno galego dunha investigación sobre as inspeccións das residencias de 
maiores e da remisión á Cámara dun informe cos seus resultados                                            209286 
 
ı 57599 (11/PNP-004640) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre a demanda á Xunta de Galicia de medidas para reactivar o Centro de Investigacións Forestais 
de Lourizán                                                                                                                                            209289 
 
ı 57615 (11/PNP-004641) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia respecto dos problemas do Centro 
de Atención a Persoas con Discapacidade Souto de Leixa, en Ferrol                                          209292 
 
ı 57644 (11/PNP-004642) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
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Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para a promoción e o desenvolve-
mento da mobilidade eléctrica                                                                                                           209295 
 
ı 57676 (11/PNP-004643) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para garantir un ensino de calidade 
no ámbito rural da provincia de Lugo                                                                                               209298 
 
ı 57678 (11/PNP-004644) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as accións que debe impulsar a Xunta de Galicia dirixidas a evitar os accidentes de circulación 
provocados polo acceso dos xabarís ás estradas galegas                                                             209300 
 
ı 57684 (11/PNP-004645) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para desenvolver unha política pública 
da memoria histórica democrática en Galicia e institucionalizar o Día da Galicia Mártir         209303 
 
ı 57692 (11/PNP-004646) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a adopción dunha resolución para o impulso dunha nova proposición de lei para o seu tras-
lado ao Congreso dos Deputados respecto da titularidade e xestión da AP-9                          209307 
 
 
1.3.6.2. Proposicións non de lei en Comisión 
 
Admisión a trámite, asignación a comisión e publicación 
 
 
ı 57584 (11/PNC-004810) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a demanda que debe facer a Xunta de Galicia ante o Goberno central para que adopte as 
medidas oportunas diante das autoridades europeas co obxecto de que o itinerario noroeste do 
Corredor Atlántico non sexa excluído do mapa deseñado para a posta en marcha do órgano xestor 
da futura rede ferroviaria europea de mercadorías                                                                       209311 
 
ı 57586 (11/PNC-004811) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para reducir os accidentes de tráfico 
provocados pola irrupción de animais salvaxes nas estradas, nomeadamente de xabarís    209313 
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ı 57594 (11/PNC-004812) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a demanda ao Goberno galego dunha investigación sobre as inspeccións das residencias de 
maiores e da remisión á Cámara dun informe cos seus resultados                                            209315 
 
ı 57600 (11/PNC-004813) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre a demanda á Xunta de Galicia de medidas para reactivar o Centro de Investigacións Forestais 
de Lourizán                                                                                                                                            209318 
 
ı 57611 (11/PNC-004814) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para que o CEIP Eladia Mariño, do 
concello de Cabanas, poida iniciar o curso con normalidade                                                       209321 
 
ı 57645 (11/PNC-004815) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para a promoción e o desenvolve-
mento da mobilidade eléctrica                                                                                                           209324 
 
ı 57679 (11/PNC-004816) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as accións que debe impulsar a Xunta de Galicia dirixidas a evitar os accidentes de circulación 
provocados polo acceso dos xabarís ás estradas galegas                                                             209327 
 
ı 57685 (11/PNC-004817) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para desenvolver unha política pública 
da memoria histórica democrática en Galicia e institucionalizar o Día da Galicia Mártir         209330 
 
ı 57691 (11/PNC-004818) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para garantir un ensino de calidade 
no ámbito rural da provincia de Lugo                                                                                               209334 
 
ı 57693 (11/PNC-004819) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a adopción dunha resolución para o impulso dunha nova proposición de lei para o seu tras-
lado ao Congreso dos Deputados respecto da titularidade e xestión da AP-9                          209336 
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1.4. Procedementos de información 
1.4.3. Interpelacións 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
ı 57593 (11/INT-002686) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a programación das inspeccións aos centros de atención residencial                             209340 
 
ı 57682 (11/INT-002687) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as estratexias para abordar a sinistralidade provocada polo acceso de xabarís e fauna salvaxe 
ás estradas                                                                                                                                             209343 
 
ı 57688 (11/INT-002688) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a política pública respecto da memoria histórica democrática en Galicia                       209346 
 
ı 57696 (11/INT-002689) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a titularidade e xestión da autoestrada AP-9                                                                        209350 
 
1.4.4. Preguntas 
1.4.4.1. Preguntas orais en pleno 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
ı 57587 (11/POP-009148) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a exclusión de Galicia, así como do conxunto do itinerario noroeste do Corredor Atlántico, 
do órgano xestor encargado de coordinar o transporte ferroviario europeo de mercadorías 
                                                                                                                                                                 209354 
ı 57589 (11/POP-009149) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as medidas que está a adoptar o Goberno galego co obxecto de minimizar o risco de acci-
dentes de tráfico provocados pola irrupción de xabarís nas estradas de titularidade autonómica 
                                                                                                                                                                 209356 
ı 57591 (11/POP-009150) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as medidas de apoio da Xunta de Galicia aos concellos galegos co obxecto de faceren fronte 
á escaseza de auga                                                                                                                               209358 
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ı 57597 (11/POP-009151) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre as medidas previstas polo Goberno galego, no referido ao sistema de inspección, para blindar 
os dereitos e o benestar das persoas maiores nos centros residenciais                                    209360 
 
ı 57603 (11/POP-009152) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da dotación do Centro de Investigacións Forestais 
de Lourizán de máis orzamento, de máis persoal e de mellores condicións laborais              209363 
 
ı 57609 (11/POP-009153) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Rodríguez, Patricia e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da recuperación do servizo vinte e catro horas da 
ambulancia asistencial con base en Foz                                                                                           209366 
 
ı 57610 (11/POP-009154) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Rodríguez, Patricia e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a negativa de Portos de Galicia a reverter a titularidade da parcela número 7 da travesía do 
Porto, en Burela, a dominio municipal                                                                                              209369 
 
ı 57614 (11/POP-009155) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as necesidades do Centro de Educación Infantil e Primaria Eladia Mariño, do concello de Cabanas
                                                                                                                                                                                  209372 
ı 57642 (11/POP-009156) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre as actuacións do Goberno galego respecto da reivindicación da chegada dos fondos europeos 
de recuperación a Galicia                                                                                                                    209375 
 
ı 57650 (11/POP-009157) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre as medidas adoptadas polo Goberno galego para evitar os accidentes de circulación deriva-
dos da irrupción de animais salvaxes na calzada                                                                            209377 
 
ı 57670 (11/POP-009158) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego respecto do traballo desenvolvido pola sociedade Im-
pulsa Galicia desde o seu nacemento                                                                                               209380 
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ı 57671 (11/POP-009159) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da petición do Concello de Cambados de desafec-
tación de terreos urbanos que xa non teñen actividade portuaria                                              209385 
 
ı 57672 (11/POP-009160) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego ante as demandas das asociacións de pais e nais de alum-
nos de Lugo para garantir un ensino de calidade no rural                                                            209388 
 
ı 57683 (11/POP-009161) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación co problema dos accidentes de circulación pro-
vocados polo acceso dos xabarís ás estradas galegas                                                                   209390 
 
ı 57689 (11/POP-009162) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da institucionalización do Día da Galicia Mártir 
                                                                                                                                                                 209393 
ı 57697 (11/POP-009163) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as consecuencias da prórroga, por vinte e cinco anos, da concesión da autoestrada AP-9 a 
Audasa                                                                                                                                                    209396 
 
 
1.4.4.2. Preguntas orais en comisión 
 
Admisión a trámite, asignación a comisión e publicación 
 
ı 57588 (11/POC-010677) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a exclusión de Galicia, así como do conxunto do itinerario noroeste do Corredor Atlántico, 
do órgano xestor encargado de coordinar o transporte ferroviario europeo de mercadorías 
                                                                                                                                                                 209400 
ı 57590 (11/POC-010678) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as medidas que está a adoptar o Goberno galego co obxecto de minimizar o risco de acci-
dentes de tráfico provocados pola irrupción de xabarís nas estradas de titularidade autonómica 
                                                                                                                                                                 209402 
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ı 57592 (11/POC-010679) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a declaración de situación de seca prolongada en varias bacías da Demarcación Hidrográfica 
Galicia-Costa e as medidas de apoio aos concellos galegos co obxecto de faceren fronte á escaseza 
de auga                                                                                                                                                   209404 
 
ı 57596 (11/POC-010680) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre as denuncias respecto do sistema de programación das inspeccións aos centros residenciais 
                                                                                                                                                                 209406 
ı 57601 (11/POC-010681) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no referido á reactivación e ao impulso do Centro 
de Investigacións Forestais de Lourizán                                                                                           209409 
 
ı 57604 (11/POC-010682) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre as actuacións levadas a cabo polo Goberno galego en relación coa solicitude de catalogación 
como ben patrimonial das burgas Lume de Deus e a da rúa Real de Cuntis                             209412 
 
ı 57606 (11/POC-010683) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia para declarar a Rapa das Bestas de Sabucedo como ben de 
interese cultural inmaterial                                                                                                                 209415 
 
ı 57607 (11/POC-010684) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as previsións do Goberno galego no que atinxe ao calendario, á compatibilidade coa activi-
dade docente e á información á comunidade escolar respecto das obras de rehabilitación integral 
do IES Valle-Inclán, de Pontevedra                                                                                                     209425 
 
ı 57608 (11/POC-010685) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre a decisión da Xunta de Galicia de suprimir o ensino presencial en determinados ciclos for-
mativos do CIFP A Xunqueira, de Pontevedra                                                                                  209428 
 
ı 57612 (11/POC-010686) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as necesidades do Centro de Educación Infantil e Primaria Eladia Mariño, do concello de 
Cabanas                                                                                                                                            209431 
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ı 57616 (11/POC-010687) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da limitación do uso das prórrogas dos contratos 
públicos                                                                                                                                                  209434 
 
ı 57617 (11/POC-010688) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da falta de medios e persoal nos xulgados do par-
tido xudicial da Coruña                                                                                                                        209437 
 
ı 57618 (11/POC-010689) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as consideracións por parte do Goberno galego respecto da perda de galeguidade da em-
presa Fenosa, así como sobre as medidas que ten previstas para que a empresa manteña os postos 
de traballos e o seu centro operativo na Coruña                                                                            209440 
 
ı 57619 (11/POC-010690) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as causas do atraso na aprobación do Plan reitor de uso e xestión do parque natural das Fra-
gas do Eume                                                                                                                                          209443 
 
ı 57620 (11/POC-010691) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de implantar nos centros educativos a educación ambiental 
                                                                                                                                                                 209447 
ı 57621 (11/POC-010692) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Otero Lago, Noelia 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de implantar nos centros educativos a educación ambiental 
                                                                                                                                                                 209451 
ı 57622 (11/POC-010693) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego de crear un centro educativo de ensino secundario en Cu-
lleredo                                                                                                                                                     209455 
 
ı 57623 (11/POC-010694) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre os mecanismos do Goberno galego para levar a cabo un control de xestión da Administración 
pública autonómica                                                                                                                              209458 
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ı 57624 (11/POC-010695) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre os niveis de protección ambiental en Galicia                                                                        209461 
 
ı 57625 (11/POC-010696) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego para evitar a deterioración do ecosistema constituído pola 
lagoa e a praia de Baldaio                                                                                                                   209465 
 
ı 57626 (11/POC-010697) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia ante a corta indiscriminada nun espazo protexido 
como a Ribeira Sacra                                                                                                                            209468 
 
ı 57627 (11/POC-010698) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o dereito á información pública                                                                                              209470 
 
ı 57628 (11/POC-010699) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a prórroga sistemática de contratos polo Servizo Galego de Saúde                                209474 
 
ı 57629 (11/POC-010700) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte do Goberno de Galicia da utilización dos fondos europeos que debe-
rían ter por finalidade rexenerar o encoro das Conchas, en Bande                                            209476 
 
ı 57630 (11/POC-010701) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego en relación coa elaboración dos plans de recuperación de 
especies en perigo de extinción                                                                                                         209480 
 
ı 57631 (11/POC-010702) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia en relación cos danos medioambientais en catro encoros ob-
xecto de expediente sancionador                                                                                                      209483 
 
ı 57632 (11/POC-010703) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
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Sobre a postura da Consellería de Cultura, Educación, Formación Profesional e Universidades res-
pecto da carencia de persoal e de recursos nos centros educativos da comarca da Coruña 
                                                                                                                                                                 209490 
ı 57633 (11/POC-010704) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a postura da Xunta de Galicia respecto da dotación dun marco xurídico axustado a dereito 
para o sector eólico                                                                                                                              209493 
 
ı 57634 (11/POC-010705) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a opinión da Xunta de Galicia respecto dos procesos xudiciais derivados do chamado «caso 
Bárcenas»                                                                                                                                               209500 
 
ı 57635 (11/POC-010706) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o risco que representa a gripe aviaria en Galicia como importante ruta de paso de aves mi-
gratorias e as medidas adoptadas para o seu control                                                                    209505 
 
ı 57636 (11/POC-010707) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a adopción de medidas por parte do Goberno de Galicia en relación co cumprimento das 
obrigas derivadas da Directiva sobre nitratos da Unión Europea de 1991                                 209508 
 
ı 57637 (11/POC-010708) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as actuacións realizadas ou previstas pola Xunta de Galicia para a protección das zonas húmidas 
                                                                                                                                                                                  209511 
ı 57638 (11/POC-010709) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre importancia de conservar as turbeiras de Galicia                                                                209516 
 
ı 57639 (11/POC-010710) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as máscaras recibidas polo Servizo Galego de Saúde da empresa Sibucu, S.L.              209520 
 
ı 57640 (11/POC-010711) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a postura do Goberno galego en relación coa protección do territorio do impacto ambiental 
do sector eólico                                                                                                                                     209523 
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ı 57641 (11/POC-010712) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego en relación coa política para conservar o bosque autóctono 
                                                                                                                                                                 209528 
ı 57643 (11/POC-010713) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre a valoración que fai a Xunta no que atinxe ao desenvolvemento da recepción dos fondos euro-
peos de recuperación e as reivindicacións que lidera para favorecer que cheguen ao sector produtivo 
                                                                                                                                                                           209534 
ı 57646 (11/POC-010714) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre a sinistralidade laboral en Ourense no primeiro semestre do ano 2023                         209536 
 
ı 57648 (11/POC-010715) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre os accidentes de circulación viaria en Ourense provocados pola irrupción de animais salvaxes 
                                                                                                                                                                 209539 
ı 57651 (11/POC-010716) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as comparecencias do Goberno galego no Parlamento de Galicia para informar das viaxes 
ao exterior desde o ano 2019                                                                                                             209543 
 
ı 57652 (11/POC-010717) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a inexistencia de sanción pola Comisión Galega da Competencia por aparente conduta de 
colusión entre empresas no concurso público da Oficina Central de Emprego de Lugo no ano 2019 
                                                                                                                                                                 209545 
ı 57653 (11/POC-010718) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as medidas para a conservación, a restauración e a posta en valor das zonas húmidas das 
gándaras de Budiño                                                                                                                             209548 
 
ı 57654 (11/POC-010719) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a evolución da Lei galega de acción exterior                                                                        209551 
 
ı 57655 (11/POC-010720) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre a publicación, por parte do Goberno galego, do grao de cumprimento dos acordos parla-
mentarios                                                                                                                                               209554 
 
ı 57656 (11/POC-010721) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a eficacia e independencia da Comisión Galega da Competencia                                    209557 
 
ı 57657 (11/POC-010722) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o control das contratacións públicas                                                                                     209562 
 
ı 57658 (11/POC-010723) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a sentenza do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia respecto da resolución da Comisión 
Galega da Competencia en relación cos indicios de infraccións da competencia por parte de dúas 
empresas de transportes                                                                                                                     209566 
 
ı 57659 (11/POC-010724) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o inventario de zonas húmidas aprobado pola Xunta de Galicia                                      209570 
 
ı 57660 (11/POC-010725) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a autorización da instalación de parques eólicos na zona de protección da Reserva da Biosfera 
das Mariñas Coruñesas e Terras do Mandeo                                                                                   209574 
 
ı 57661 (11/POC-010726) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o incumprimento da Xunta de Galicia de dous acordos adoptados por unanimidade no Par-
lamento                                                                                                                                                   209578 
 
ı 57662 (11/POC-010727) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego no que se refire ao financiamento para a obra de rehabili-
tación do Parque do Pasatempo en Betanzos                                                                                 209581 
 
ı 57663 (11/POC-010728) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre a postura do Goberno galego ante a normativa medioambiental europea, o seu cumprimento 
e a relación dos incendios forestais cos espazos de Rede Natura                                               209583 
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ı 57664 (11/POC-010729) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o funcionamento da Comisión para a planificación e o impulso de proxectos que financia o 
instrumento Next Generation EU e o grao de cumprimento dos seus obxectivos, así como respecto 
da creación do Comité Técnico de Fondos de Recuperación                                                        209585 
 
ı 57665 (11/POC-010730) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as consideracións e previsións que ten a Xunta de Galicia en relación coa adaptación das 
súas políticas medioambientais para axustarse aos compromisos derivados do Marco mundial Kun-
ming-Montreal da diversidade biolóxica subscrito por España                                                    209588 
 
ı 57666 (11/POC-010731) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o estado dos hábitas fluviais do salmón atlántico e as medidas que pensa adoptar a Xunta 
de Galicia para afrontar a diminución desta especie en Galicia                                                   209592 
 
ı 57667 (11/POC-010732) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre o estado ambiental do río Ulla e da ría de Arousa, as políticas actuais da Xunta de Galicia e 
as que prevé adoptar para frear a súa deterioración, así como sobre as sancións impostas por in-
fraccións medioambientais desde o ano 2015                                                                                209595 
 
ı 57669 (11/POC-010733) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre o informe da actividade realizada e os proxectos que está a desenvolver a sociedade Impulsa 
Galicia                                                                                                                                                      209600 
 
ı 57674 (11/POC-010734) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as estratexias educativas para o rural e as demandas das asociacións de pais e nais de alum-
nos de Lugo canto ás necesidades de reforzo de profesionais para manter a súa calidade 
                                                                                                                                                                 209606 
ı 57680 (11/POC-010735) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto das estratexias para abordar o problema dos ac-
cidentes de circulación provocados polo acceso de xabarís ás estradas galegas                     209608 
 
ı 57686 (11/POC-010736) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
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Sobre as previsións do Goberno galego no referido ao desenvolvemento dunha política pública da 
memoria histórica democrática en Galicia e a institucionalizar o Día da Galicia Mártir           209611 
 
ı 57694 (11/POC-010737) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións realizadas polo Goberno galego ante a prórroga da concesión da autoestrada 
AP-9 a Audasa e as previsións respecto da realización de estudos verbo da viabilidade dun hipoté-
tico rescate                                                                                                                                             209615 
 
1.4.4.3. Preguntas para resposta por escrito  
 
Admisión a trámite e publicación 
 
ı 57598 (11/PRE-021759) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre as denuncias respecto do sistema de programación das inspeccións aos centros residenciais 
                                                                                                                                                                 209619 
ı 57602 (11/PRE-021760) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no referido á reactivación e ao impulso do Centro 
de Investigacións Forestais de Lourizán                                                                                           209622 
 
ı 57613 (11/PRE-021761) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as necesidades do Centro de Educación Infantil e Primaria Eladia Mariño, do concello de Cabanas 
                                                                                                                                                                 209625 
ı 57647 (11/PRE-021762) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre a sinistralidade laboral en Ourense no primeiro semestre do ano 2023                         209628 
 
ı 57649 (11/PRE-021763) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre os accidentes de circulación viaria en Ourense provocados pola irrupción de animais salvaxes 
                                                                                                                                                                 209631 
ı 57673 (11/PRE-021764) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as estratexias educativas para o rural e as demandas das asociacións de pais e nais de alum-
nos de Lugo canto ás necesidades de reforzo de profesionais para manter a súa calidade   209635 
 
ı 57681 (11/PRE-021765) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
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Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto das estratexias para abordar o problema dos ac-
cidentes de circulación provocados polo acceso de xabarís ás estradas galegas                     209637 
 
ı 57687 (11/PRE-021766) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego no referido ao desenvolvemento dunha política pública da 
memoria histórica democrática en Galicia e a institucionalizar o Día da Galicia Mártir           209640 
 
ı 57695 (11/PRE-021767) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións realizadas polo Goberno galego ante a prórroga da concesión da autoestrada 
AP-9 a Audasa e as previsións respecto da realización de estudos verbo da viabilidade dun hipoté-
tico rescate                                                                                                                                             209644 
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Resolución da Presidencia, do 22 de agosto de 2023, pola que se ordena a publicación das 
iniciativas parlamentarias que se citan 
 
A Presidencia, en uso da delegación temporal de competencias de xestión ordinaria da Mesa do 
Parlamento na Presidencia da Cámara (Acordo da Mesa do Parlamento do 17 de agosto de 2020, 
publicado no Boletín Oficial do Parlamento de Galicia núm. 5 do 20 de agosto de 2020), resolve: 
 
1. Procedementos parlamentarios 

1.3. Procedementos de control e impulso 
1.3.6. Proposicións non de lei 
1.3.6.1. Proposicións non de lei en Pleno 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
- 57583 (11/PNP-004637) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a demanda que debe facer a Xunta de Galicia ante o Goberno central para que adopte as 
medidas oportunas diante das autoridades europeas co obxecto de que o itinerario noroeste do 
Corredor Atlántico non sexa excluído do mapa deseñado para a posta en marcha do órgano xestor 
da futura rede ferroviaria europea de mercadorías 
 
- 57585 (11/PNP-004638) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para reducir os accidentes de tráfico 
provocados pola irrupción de animais salvaxes nas estradas, nomeadamente de xabarís 
 
- 57595 (11/PNP-004639) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a demanda ao Goberno galego dunha investigación sobre as inspeccións das residencias de 
maiores e da remisión á Cámara dun informe cos seus resultados 
 
- 57599 (11/PNP-004640) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre a demanda á Xunta de Galicia de medidas para reactivar o Centro de Investigacións Forestais 
de Lourizán 
 
- 57615 (11/PNP-004641) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia respecto dos problemas do Centro 
de Atención a Persoas con Discapacidade Souto de Leixa, en Ferrol 
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- 57644 (11/PNP-004642) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para a promoción e o 
desenvolvemento da mobilidade eléctrica 
 
- 57676 (11/PNP-004643) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para garantir un ensino de calidade 
no ámbito rural da provincia de Lugo 
 
- 57678 (11/PNP-004644) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as accións que debe impulsar a Xunta de Galicia dirixidas a evitar os accidentes de circulación 
provocados polo acceso dos xabarís ás estradas galegas 
 
- 57684 (11/PNP-004645) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para desenvolver unha política pública 
da memoria histórica democrática en Galicia e institucionalizar o Día da Galicia Mártir 
 
- 57692 (11/PNP-004646) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a adopción dunha resolución para o impulso dunha nova proposición de lei para o seu 
traslado ao Congreso dos Deputados respecto da titularidade e xestión da AP-9 
 
1.3.6.2. Proposicións non de lei en Comisión 
 
Admisión a trámite, asignación a comisión e publicación 
 
- 57584 (11/PNC-004810) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a demanda que debe facer a Xunta de Galicia ante o Goberno central para que adopte as 
medidas oportunas diante das autoridades europeas co obxecto de que o itinerario noroeste do 
Corredor Atlántico non sexa excluído do mapa deseñado para a posta en marcha do órgano xestor 
da futura rede ferroviaria europea de mercadorías 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57586 (11/PNC-004811) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
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Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para reducir os accidentes de tráfico 
provocados pola irrupción de animais salvaxes nas estradas, nomeadamente de xabarís 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57594 (11/PNC-004812) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a demanda ao Goberno galego dunha investigación sobre as inspeccións das residencias de 
maiores e da remisión á Cámara dun informe cos seus resultados 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 57600 (11/PNC-004813) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre a demanda á Xunta de Galicia de medidas para reactivar o Centro de Investigacións Forestais 
de Lourizán 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57611 (11/PNC-004814) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para que o CEIP Eladia Mariño, do 
concello de Cabanas, poida iniciar o curso con normalidade 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57645 (11/PNC-004815) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo a Xunta de Galicia para a promoción e o 
desenvolvemento da mobilidade eléctrica 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 57679 (11/PNC-004816) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as accións que debe impulsar a Xunta de Galicia dirixidas a evitar os accidentes de circulación 
provocados polo acceso dos xabarís ás estradas galegas 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57685 (11/PNC-004817) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para desenvolver unha política pública 
da memoria histórica democrática en Galicia e institucionalizar o Día da Galicia Mártir 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
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- 57691 (11/PNC-004818) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as actuacións que debe levar a cabo o Goberno galego para garantir un ensino de calidade 
no ámbito rural da provincia de Lugo 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57693 (11/PNC-004819) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a adopción dunha resolución para o impulso dunha nova proposición de lei para o seu 
traslado ao Congreso dos Deputados respecto da titularidade e xestión da AP-9 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
1.4. Procedementos de información 
1.4.3. Interpelacións 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
- 57593 (11/INT-002686) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a programación das inspeccións aos centros de atención residencial 
 
- 57682 (11/INT-002687) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as estratexias para abordar a sinistralidade provocada polo acceso de xabarís e fauna salvaxe 
ás estradas 
 
- 57688 (11/INT-002688) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a política pública respecto da memoria histórica democrática en Galicia 
 
- 57696 (11/INT-002689) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre a titularidade e xestión da autoestrada AP-9 
 
1.4.4. Preguntas 
1.4.4.1. Preguntas orais en pleno 
 
Admisión a trámite e publicación 
 
- 57587 (11/POP-009148) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
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Sobre a exclusión de Galicia, así como do conxunto do itinerario noroeste do Corredor Atlántico, 
do órgano xestor encargado de coordinar o transporte ferroviario europeo de mercadorías 
 
- 57589 (11/POP-009149) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as medidas que está a adoptar o Goberno galego co obxecto de minimizar o risco de 
accidentes de tráfico provocados pola irrupción de xabarís nas estradas de titularidade 
autonómica 
 
- 57591 (11/POP-009150) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as medidas de apoio da Xunta de Galicia aos concellos galegos co obxecto de faceren fronte 
á escaseza de auga 
 
- 57597 (11/POP-009151) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre as medidas previstas polo Goberno galego, no referido ao sistema de inspección, para blindar 
os dereitos e o benestar das persoas maiores nos centros residenciais 
 
- 57603 (11/POP-009152) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da dotación do Centro de Investigacións Forestais 
de Lourizán de máis orzamento, de máis persoal e de mellores condicións laborais  
 
- 57609 (11/POP-009153) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Rodríguez, Patricia e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da recuperación do servizo vinte e catro horas da 
ambulancia asistencial con base en Foz 
 
- 57610 (11/POP-009154) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Rodríguez, Patricia e Torrado Quintela, Julio 
Sobre a negativa de Portos de Galicia a reverter a titularidade da parcela número 7 da travesía do 
Porto, en Burela, a dominio municipal 
 
- 57614 (11/POP-009155) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as necesidades do Centro de Educación Infantil e Primaria Eladia Mariño, do concello de 
Cabanas 
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- 57642 (11/POP-009156) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre as actuacións do Goberno galego respecto da reivindicación da chegada dos fondos europeos 
de recuperación a Galicia 
 
- 57650 (11/POP-009157) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre as medidas adoptadas polo Goberno galego para evitar os accidentes de circulación 
derivados da irrupción de animais salvaxes na calzada 
 
- 57670 (11/POP-009158) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre a valoración que fai o Goberno galego respecto do traballo desenvolvido pola sociedade 
Impulsa Galicia desde o seu nacemento 
 
- 57671 (11/POP-009159) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da petición do Concello de Cambados de 
desafectación de terreos urbanos que xa non teñen actividade portuaria 
 
- 57672 (11/POP-009160) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego ante as demandas das asociacións de pais e nais de 
alumnos de Lugo para garantir un ensino de calidade no rural 
 
- 57683 (11/POP-009161) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia en relación co problema dos accidentes de circulación 
provocados polo acceso dos xabarís ás estradas galegas 
 
- 57689 (11/POP-009162) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da institucionalización do Día da Galicia Mártir 
 
- 57697 (11/POP-009163) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as consecuencias da prórroga, por vinte e cinco anos, da concesión da autoestrada AP-9 a 
Audasa 
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1.4.4.2. Preguntas orais en comisión 
 
Admisión a trámite, asignación a comisión e publicación 
 
 
- 57588 (11/POC-010677) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a exclusión de Galicia, así como do conxunto do itinerario noroeste do Corredor Atlántico, 
do órgano xestor encargado de coordinar o transporte ferroviario europeo de mercadorías 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57590 (11/POC-010678) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre as medidas que está a adoptar o Goberno galego co obxecto de minimizar o risco de 
accidentes de tráfico provocados pola irrupción de xabarís nas estradas de titularidade autonómica 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57592 (11/POC-010679) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Balseiro Orol, José Manuel e 6 máis 
Sobre a declaración de situación de seca prolongada en varias bacías da Demarcación Hidrográfica 
Galicia-Costa e as medidas de apoio aos concellos galegos co obxecto de faceren fronte á escaseza 
de auga 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57596 (11/POC-010680) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre as denuncias respecto do sistema de programación das inspeccións aos centros residenciais 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 57601 (11/POC-010681) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no referido á reactivación e ao impulso do Centro 
de Investigacións Forestais de Lourizán 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57604 (11/POC-010682) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Queixas Zas, Mercedes 
Sobre as actuacións levadas a cabo polo Goberno galego en relación coa solicitude de catalogación 
como ben patrimonial das burgas Lume de Deus e a da rúa Real de Cuntis 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
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- 57606 (11/POC-010683) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia para declarar a Rapa das Bestas de Sabucedo como ben de 
interese cultural inmaterial 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57607 (11/POC-010684) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as previsións do Goberno galego no que atinxe ao calendario, á compatibilidade coa 
actividade docente e á información á comunidade escolar respecto das obras de rehabilitación 
integral do IES Valle-Inclán, de Pontevedra 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57608 (11/POC-010685) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre a decisión da Xunta de Galicia de suprimir o ensino presencial en determinados ciclos 
formativos do CIFP A Xunqueira, de Pontevedra 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57612 (11/POC-010686) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as necesidades do Centro de Educación Infantil e Primaria Eladia Mariño, do concello de 
Cabanas 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57616 (11/POC-010687) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego respecto da limitación do uso das prórrogas dos contratos 
públicos 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57617 (11/POC-010688) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto da falta de medios e persoal nos xulgados do 
partido xudicial da Coruña 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57618 (11/POC-010689) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
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Sobre as consideracións por parte do Goberno galego respecto da perda de galeguidade da 
empresa Fenosa, así como sobre as medidas que ten previstas para que a empresa manteña os 
postos de traballos e o seu centro operativo na Coruña 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 57619 (11/POC-010690) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as causas do atraso na aprobación do Plan reitor de uso e xestión do parque natural das 
Fragas do Eume 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57620 (11/POC-010691) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de implantar nos centros educativos a educación ambiental 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57621 (11/POC-010692) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Otero Lago, Noelia 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia de implantar nos centros educativos a educación ambiental 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57622 (11/POC-010693) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego de crear un centro educativo de ensino secundario en 
Culleredo 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57623 (11/POC-010694) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre os mecanismos do Goberno galego para levar a cabo un control de xestión da Administración 
pública autonómica 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57624 (11/POC-010695) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre os niveis de protección ambiental en Galicia 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57625 (11/POC-010696) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre as previsións do Goberno galego para evitar a deterioración do ecosistema constituído pola 
lagoa e a praia de Baldaio 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57626 (11/POC-010697) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as medidas previstas pola Xunta de Galicia ante a corta indiscriminada nun espazo protexido 
como a Ribeira Sacra 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57627 (11/POC-010698) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o dereito á información pública 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57628 (11/POC-010699) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a prórroga sistemática de contratos polo Servizo Galego de Saúde 
Comisión 5ª, Sanidade, Política Social e Emprego 
 
- 57629 (11/POC-010700) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a valoración por parte do Goberno de Galicia da utilización dos fondos europeos que 
deberían ter por finalidade rexenerar o encoro das Conchas, en Bande 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57630 (11/POC-010701) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego en relación coa elaboración dos plans de recuperación de 
especies en perigo de extinción 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57631 (11/POC-010702) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a postura da Xunta de Galicia en relación cos danos medioambientais en catro encoros 
obxecto de expediente sancionador 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57632 (11/POC-010703) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
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Sobre a postura da Consellería de Cultura, Educación, Formación Profesional e Universidades 
respecto da carencia de persoal e de recursos nos centros educativos da comarca da Coruña 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57633 (11/POC-010704) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a postura da Xunta de Galicia respecto da dotación dun marco xurídico axustado a dereito 
para o sector eólico 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57634 (11/POC-010705) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a opinión da Xunta de Galicia respecto dos procesos xudiciais derivados do chamado «caso 
Bárcenas» 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57635 (11/POC-010706) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o risco que representa a gripe aviaria en Galicia como importante ruta de paso de aves 
migratorias e as medidas adoptadas para o seu control 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57636 (11/POC-010707) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a adopción de medidas por parte do Goberno de Galicia en relación co cumprimento das 
obrigas derivadas da Directiva sobre nitratos da Unión Europea de 1991 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57637 (11/POC-010708) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as actuacións realizadas ou previstas pola Xunta de Galicia para a protección das zonas 
húmidas 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57638 (11/POC-010709) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre importancia de conservar as turbeiras de Galicia 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57639 (11/POC-010710) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre as máscaras recibidas polo Servizo Galego de Saúde da empresa Sibucu, S.L. 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57640 (11/POC-010711) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre a postura do Goberno galego en relación coa protección do territorio do impacto ambiental 
do sector eólico 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57641 (11/POC-010712) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego en relación coa política para conservar o bosque autóctono 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57643 (11/POC-010713) 
Grupo Parlamentario Popular de Galicia 
Sanz Arias, Cristina e 6 máis 
Sobre a valoración que fai a Xunta no que atinxe ao desenvolvemento da recepción dos fondos 
europeos de recuperación e as reivindicacións que lidera para favorecer que cheguen ao sector 
produtivo 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 57646 (11/POC-010714) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre a sinistralidade laboral en Ourense no primeiro semestre do ano 2023 
Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo 
 
- 57648 (11/POC-010715) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre os accidentes de circulación viaria en Ourense provocados pola irrupción de animais salvaxes 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57651 (11/POC-010716) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as comparecencias do Goberno galego no Parlamento de Galicia para informar das viaxes 
ao exterior desde o ano 2019 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57652 (11/POC-010717) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre a inexistencia de sanción pola Comisión Galega da Competencia por aparente conduta de 
colusión entre empresas no concurso público da Oficina Central de Emprego de Lugo no ano 2019 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57653 (11/POC-010718) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 2 máis 
Sobre as medidas para a conservación, a restauración e a posta en valor das zonas húmidas das 
gándaras de Budiño 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57654 (11/POC-010719) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a evolución da Lei galega de acción exterior 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57655 (11/POC-010720) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a publicación, por parte do Goberno galego, do grao de cumprimento dos acordos 
parlamentarios 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57656 (11/POC-010721) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a eficacia e independencia da Comisión Galega da Competencia 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57657 (11/POC-010722) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o control das contratacións públicas 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57658 (11/POC-010723) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a sentenza do Tribunal Superior de Xustiza de Galicia respecto da resolución da Comisión 
Galega da Competencia en relación cos indicios de infraccións da competencia por parte de dúas 
empresas de transportes 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57659 (11/POC-010724) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o inventario de zonas húmidas aprobado pola Xunta de Galicia 
Comisión 2ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
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- 57660 (11/POC-010725) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre a autorización da instalación de parques eólicos na zona de protección da Reserva da Biosfera 
das Mariñas Coruñesas e Terras do Mandeo 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57661 (11/POC-010726) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o incumprimento da Xunta de Galicia de dous acordos adoptados por unanimidade no 
Parlamento 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57662 (11/POC-010727) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as previsións do Goberno galego no que se refire ao financiamento para a obra de 
rehabilitación do Parque do Pasatempo en Betanzos 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57663 (11/POC-010728) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre a postura do Goberno galego ante a normativa medioambiental europea, o seu cumprimento 
e a relación dos incendios forestais cos espazos de Rede Natura 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57664 (11/POC-010729) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre o funcionamento da Comisión para a planificación e o impulso de proxectos que financia o 
instrumento Next Generation EU e o grao de cumprimento dos seus obxectivos, así como respecto 
da creación do Comité Técnico de Fondos de Recuperación 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57665 (11/POC-010730) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
Sobre as consideracións e previsións que ten a Xunta de Galicia en relación coa adaptación das 
súas políticas medioambientais para axustarse aos compromisos derivados do Marco mundial 
Kunming-Montreal da diversidade biolóxica subscrito por España 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57666 (11/POC-010731) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e Castro Rey, Paloma 
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Sobre o estado dos hábitas fluviais do salmón atlántico e as medidas que pensa adoptar a Xunta 
de Galicia para afrontar a diminución desta especie en Galicia 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57667 (11/POC-010732) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Arangüena Fernández, Pablo e 3 máis 
Sobre o estado ambiental do río Ulla e da ría de Arousa, as políticas actuais da Xunta de Galicia e 
as que prevé adoptar para frear a súa deterioración, así como sobre as sancións impostas por 
infraccións medioambientais desde o ano 2015 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57669 (11/POC-010733) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Rodríguez Rumbo, Matilde Begoña e Caballero Miguez, Gonzalo 
Sobre o informe da actividade realizada e os proxectos que está a desenvolver a sociedade Impulsa 
Galicia 
Comisión 3ª, Economía, Facenda e Orzamentos 
 
- 57674 (11/POC-010734) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as estratexias educativas para o rural e as demandas das asociacións de pais e nais de 
alumnos de Lugo canto ás necesidades de reforzo de profesionais para manter a súa calidade 
Comisión 4ª, Educación e Cultura 
 
- 57680 (11/POC-010735) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto das estratexias para abordar o problema dos 
accidentes de circulación provocados polo acceso de xabarís ás estradas galegas 
Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
- 57686 (11/POC-010736) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as previsións do Goberno galego no referido ao desenvolvemento dunha política pública da 
memoria histórica democrática en Galicia e a institucionalizar o Día da Galicia Mártir 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
 
- 57694 (11/POC-010737) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións realizadas polo Goberno galego ante a prórroga da concesión da autoestrada 
AP-9 a Audasa e as previsións respecto da realización de estudos verbo da viabilidade dun 
hipotético rescate 
Comisión 1ª, Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior 
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1.4.4.3. Preguntas para resposta por escrito  
 
Admisión a trámite e publicación 
 
- 57598 (11/PRE-021759) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Ortega Otero, Marina e Torrado Quintela, Julio 
Sobre as denuncias respecto do sistema de programación das inspeccións aos centros residenciais 
 
- 57602 (11/PRE-021760) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e Lourenzo Moura, Diego 
Sobre as previsións que ten a Xunta de Galicia no referido á reactivación e ao impulso do Centro 
de Investigacións Forestais de Lourizán  
 
- 57613 (11/PRE-021761) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Fernández Alfonzo, Ramón e Fernández Davila, María Cristina 
Sobre as necesidades do Centro de Educación Infantil e Primaria Eladia Mariño, do concello de 
Cabanas 
 
- 57647 (11/PRE-021762) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 2 máis 
Sobre a sinistralidade laboral en Ourense no primeiro semestre do ano 2023 
 
- 57649 (11/PRE-021763) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Tabarés Pérez-Piñeiro, Iago e 3 máis 
Sobre os accidentes de circulación viaria en Ourense provocados pola irrupción de animais salvaxes 
 
- 57673 (11/PRE-021764) 
Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia 
Otero Lago, Noelia e 3 máis 
Sobre as estratexias educativas para o rural e as demandas das asociacións de pais e nais de 
alumnos de Lugo canto ás necesidades de reforzo de profesionais para manter a súa calidade 
 
- 57681 (11/PRE-021765) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Aira Díaz, María del Carmen e 2 máis 
Sobre as previsións da Xunta de Galicia respecto das estratexias para abordar o problema dos 
accidentes de circulación provocados polo acceso de xabarís ás estradas galegas 
 
- 57687 (11/PRE-021766) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
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Sobre as previsións do Goberno galego no referido ao desenvolvemento dunha política pública da 
memoria histórica democrática en Galicia e a institucionalizar o Día da Galicia Mártir 
 
- 57695 (11/PRE-021767) 
Grupo Parlamentario do Bloque Nacionalista Galego 
Bará Torres, Xosé Luís e 2 máis 
Sobre as actuacións realizadas polo Goberno galego ante a prórroga da concesión da autoestrada 
AP-9 a Audasa e as previsións respecto da realización de estudos verbo da viabilidade dun 
hipotético rescate 
 
 
Santiago de Compostela, 22 de agosto de 2023 
Miguel Ángel Santalices Vieira 
Presidente 
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  
 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
O Grupo Parlamentario Popular de Galicia a través do seu Portavoz e por iniciativa 
dos deputados José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón 
Carballo Páez, José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén 
Lorenzo Gómez e María Belén Salido Maroño ao abeiro do disposto no artigo 160 e 
concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa, a seguinte 
proposición non de lei en Pleno  
 
Exposición de Motivos 
 
Recentemente coñecíamos un novo desprezo a Galicia en relación co Corredor 
Atlántico de Mercadorías, que debe engadirse as xa reiteradas faltas de compromiso 
do Goberno de España coa nosa Comunidade en relación con esta infraestrutura 
estratéxica.  
 
En concreto, Galicia queda excluída do órgano xestor loxístico da rede transeuropea de 
mercadorías. Este ente, no que si participa ADIF, ten como fin coordinar a circulación 
dos trens por España, Portugal, Francia e Alemaña e non contempla a extensión da 
rede ao noroeste, aprobada en 2021, tras unha intensa reivindicación. 
 
Carece de sentido que o órgano xestor que se crea co obxecto de facilitar e simplificar 
o transporte de mercadorías por ferrocarril da futura rede transeuropea de transporte só 
inclúa o itinerario primitivo do Corredor Atlántico e non a ampliación ao noroeste, coa 
que figuraría Galicia.  
 
Do mesmo xeito, resulta decepcionante que dado que o Goberno de España designou 
un Comisionado para coordinar estes asuntos, non teñan intercedido para corrixir a 
exclusión destas últimas incorporacións que si figuran por dereito propio no mapa dos 
corredores da Rede Transeuropea de Transporte (TTE-T) 
 
De nada serve a fronte común que no ámbito político e empresarial reclama unha maior 
aposta para avanzar nun proxecto estratéxico para a competitividade da nosa 
comunidade se unha e outra vez atopámonos coa falta de vontade e implicación do 
Executivo central cando non directamente o boicot aos intereses do noroeste 
peninsular e de Galicia, máis en particular. 
 
Esta inacción do Goberno súmase á carencia de diálogo amosada nas continuas 
cancelacións das reunións do Comisionado do Corredor Atlántico coa Confederación 
de Empresarios de Galicia.  
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Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  
 

 

Cómpre lembrar que, como xa temos denunciado en múltiples ocasións, o Goberno 
que preside Pedro Sánchez nin ten avanzado no impulso do Corredor Atlántico, nin 
presentou proxectos do noroeste á convocatoria de fondos europeos.  
 
Ata tal punto é así que seguimos á espera dunha explicación do agravio que para 
Galicia suporá que a UE destine este ano 6.300 M€ a impulsar a rede europea de 
transportes, dos cales 250 serán para España, pero ningún para a nosa Comunidade 
nin para o noroeste peninsular. 
 
Polo o exposto, os deputados do Grupo Parlamentario Popular presentamos a seguinte 
proposición non de lei: 
  

“O Parlamento de Galicia insta á Xunta de Galicia a dirixirse ao Goberno de 
España para que adopte as medidas oportunas diante das autoridades europeas 
co obxecto de que o itinerario noroeste do Corredor Atlántico -no que figura 
expresamente Galicia- non sexa excluído do mapa deseñado para a posta en 
marcha do órgano xestor da futura rede ferroviaria europea de mercadorías” 

 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pedro Puy Fraga na data 10/08/2023 14:14:24 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:14:29 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 14:15:27 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 14:15:40 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:16:01 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:16:33 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 14:16:35 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:17:07 
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Á Mesa do Parlamento 
  
O Grupo Parlamentario Popular de Galicia a través do seu Portavoz e por iniciativa 
dos deputados José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón 
Carballo Páez, José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén 
Lorenzo Gómez e María Belén Salido Maroño ao abeiro do disposto no artigo 160 e 
concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa, a seguinte 
proposición non de lei en Pleno  
 
 
 
Exposición de Motivos 
 
A proliferación do número de xabarís está a xerar -ademais das consecuencias no 
ámbito agrario, con danos nos cultivos- un crecente problema de seguridade viaria 
debido á sinistralidade que ten lugar como consecuencia dos atropelos destes animais 
por parte de vehículos e automobilistas. 
 
De feito, algunhas estatísticas apuntan a que un de cada catro accidentes que ocorren 
nas estradas galegas está provocado pola irrupción destes animais nas vías de 
circulación. Unha proporción aínda maior en provincias como a de Lugo e en estradas 
secundarias. 
 
Aínda que na maior parte dos casos estes accidentes só teñen consecuencias de 
índole material, xeran especial preocupación traxedias como o recente falecemento de 
dous mozos en Chantada en accidente de tráfico tras cruzarse con estes animais. 
 
Administracións e científicos apuntan á dificultade de atopar medidas efectivas, 
especialmente a longo prazo, que funcionen contra o xabaril. No ámbito específico da 
seguridade viaria se ensaian fórmulas para previr accidentes, moitas das que aínda son 
obxecto de avaliación para coñecer a súa efectividade real. 
 
Con todo, parece evidente que hai que seguir avanzando na implantación de medidas 
que, aínda que non supoñan unha solución definitiva a esta problemática si diminúan o 
risco de accidentes ou a gravidade das súas consecuencias. 
 
A Xunta de Galicia, a través da Consellería de Infraestruturas e Mobilidade, lidera 
iniciativas como a implantación de valados de seguridade, a creación de pasos de 
fauna ou o reforzo da sinalización de advertencia naqueles puntos nos que se rexistra 
unha maior concentración destes accidentes, entre outras.  
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Aínda así, a maior parte de sinistros teñen lugar en estradas secundarias onde resulta 
moi complicado evitar que o xabaril ou calquera outro animal irrompa nas vías xerando 
a consecuente situación de risco para os automobilistas. 
  
Polo o exposto, os deputados do Grupo Parlamentario Popular presentamos a seguinte 
proposición non de lei en Pleno: 
  

“O Parlamento de Galicia insta á Xunta de Galicia a seguir implantando nas 
estradas de titularidade autonómica medidas dirixidas a reducir os accidentes de 
tráfico provocados pola irrupción de xabarís e outros animais salvaxes ou a 
minimizar as consecuencias destes sinistros (tales como: valados de seguridade, 
pasos de fauna, identificación e reforzo da sinalización dos puntos de 
concentración de accidentes, entre outras) e a avaliar, desde un punto de vista 
técnico, a eficacia e, no seu caso, a idoneidade de poñer en marcha, novas 
iniciativas que permitan combater esta problemática e mellorar a seguridade 
viaria. De xeito paralelo, o Goberno galego dirixirase ás administracións central, 
provinciais e locais para promover iniciativas similares no ámbito das estradas 
da súa titularidade” 

 
 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pedro Puy Fraga na data 10/08/2023 14:19:11 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:20:26 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 14:20:30 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 14:20:58 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:21:01 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:21:52 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 14:21:57 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:22:21 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

O Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, por iniciativa das súas 

deputadas, Marina Ortega Otero e Julio Torrado Quintela, a través do 

portavoz e ao abeiro do disposto no artigo 160 do Regulamento da Cámara, 

presenta ante esa mesa a seguinte proposición non de lei para o seu debate 

en Pleno. 

 

Nos últimos tres anos, dende o Grupo Parlamentario Socialista, insistimos en 

reiterar a necesidade dun incremento significativo do número de técnicos e 

técnicas de inspección para blindar os dereitos das persoas maiores que 

residen nos centros de atención residencial galegos. O feito de ter unha 

porcentaxe de prazas residenciais privadas moi elevada, xunto con ser das 

CC.AA que menor número de profesionais ten para supervisalas, fai que esta 

reivindicación sexa unha obriga para o Goberno galego. Non obstante, a 

Consellería de Política Social non traballou neste ámbito tal e como se 

precisaba. 

 

A Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos Sociais 

(AGISS), dirixíase no mes de agosto a través dun comunicado á conselleira de 

Política Social para denunciar que se está a obstaculizar a eficacia das 

inspeccións das residencias de maiores mediante a filtración, por parte da 

consellaría, das datas previstas para  a realización das inspeccións. 

 

Hai  uns meses xa aparecía nos medios de comunicación unha noticia que 

facía referencia ás filtracións de inspeccións aos centros prestadores dos 

servizos sociais, con advertencias e preocupación do persoal traballador destes 

centros, que puxeron en coñecemento da asociación estes feitos, quen á súa 

vez manifestou esta evidencia  ante altos cargos da consellaría.  
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Diante estes feitos acordouse unha solución baseada en modificar o sistema de 

programación das inspeccións de modo que o inspector fose o único coñecedor 

do día e da hora na que se realizaría a dita inspección coa finalidade de 

garantir a máxima confidencialidade da actuación. Este método foi rexeitado 

posteriormente sen “previo aviso”, segundo o comunicado da propia AGISS, 

obrigando a volver ao sistema anterior que permitía  teren acceso a esta 

información cunha semana de antelación varios cargos da consellaría. O que 

compromete, a xuízo do persoal inspector, “non garantir por parte da 

Administración que as visitas de inspección se realicen sen previa notificación.” 

 

Unha vez coñecido o dito comunicado o Goberno galego ten a obriga de 

informar á Cámara galega para aclarar estes feitos tan graves denunciados 

publicamente polo propio persoal e a Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais, tendo en conta que están en xogo os dereitos 

e o benestar das persoas maiores que viven nas residencias de Galicia e a 

competencia desleal prexudicial con respecto aos centros de atención 

residencial que si cumpren coa normativa. 

 

Desde o Grupo Parlamentario Socialistas consideramos estes feitos como moi 

graves xa que vulneran a legalidade vixente, e poñen en perigo a seguridade e 

a calidade da prestación dos servizos que reciben os nosos maiores. 

 

Ante esta situación o Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, presenta 

a seguinte proposición non de lei: 

 

O Parlamento de Galicia insta o Goberno galego a que se investiguen os 

acontecementos descritos pola Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais e se remita á Cámara galega no prazo dun 

mes un informe cos resultados acadados. 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Marina Ortega Otero  na data 10/08/2023 19:38:37 

 
Julio Torrado Quintela  na data 10/08/2023 19:38:50 

 
Luis Manuel Álvarez Martínez  na data 10/08/2023 19:38:58 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa 

dos deputados Luis Bará Torres e Diego Lourenzo Moura, ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presenta a seguinte Proposición non de lei para debate en 

Pleno, sobre o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Ao fío do anuncio “a bombo e prato”, por parte do presidente da Xunta, dun 

proxecto de rehabilitación e posta en valor do Pazo de Lourizán, desde o BNG 

queremos chamar a atención sobre o proceso continuado de desmantelamento que vén 

sufrindo o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán (CIF), un núcleo científico 

que foi pioneiro e punteiro e que está nunha situación grave de declive, lastrado pola 

falta de persoal, a non cubrición de prazas de persoal xubilado, a precariedade laboral, 

mesmo coa contratación de persoal a través de fundacións privadas, a falta de 

continuidade de proxectos de investigación, o abandono de parcelas onde se levaba a 

cabo a experimentación e a perda de liñas de financiamento. 

No transfundo deste proceso está a pelexa polo control do Centro e a partir de aí 

pilotar o proxecto para o pazo de Lourizán, con unha “guerra soterrada” entre 

departamentos da Xunta.  

O BNG considera fundamental frear este proceso de declive e desenvolver un 

gran proxecto de  reactivación e potenciación do CIF de Lourizán, para manter as liñas 

históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e 

futuros do sector forestal galego. 
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No actual contexto de emerxencia climática, deberíase considerar a apertura de 

novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa multifuncionalidade 

do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do monte, o seu papel na loita 

contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade e dos recursos hídricos, e o 

impulso das “solución baseadas na natureza”. 

 

Por todo o exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para debate en Pleno: 

“O Parlamento insta a Xunta a Xunta a frear o proceso de desmantelamento e 

declive do Centro de Investigacións Forestais de Lourizán e a desenvolver un gran 

proxecto de reactivación e potenciación deste outrora punteiro centro científico, para 

manter as liñas históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos 

desafíos presentes e futuros do sector forestal galego, dentro dunha visión 

multifuncional do monte e dunha especial atención ás súas funcións ecosistémicas.” 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Diego Lourenzo Moura 

Deputado do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres 

Portavoz s. do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Diego Lourenzo Moura na data 11/08/2023 09:40:12 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 09:40:20 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa do 

deputado Ramón Fernández Alfonzo e das deputadas Olalla Rodil Fernández e 

Mercedes Queixas Zas, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a 

seguinte Proposición non de lei para debate en Pleno, sobre os problemas no CAPD 

Souto de Leixa no Concello de Ferrol. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O Centro de atención a persoas con discapacidade Souto de Leixa, da 

Consellaría de Política social, situado no Concello de Ferrol, ven sendo obxecto de 

debate neste Parlamento case desde o momento mesmo da privatización da súa xestión a 

favor da empresa CLECE, do grupo ACS. 

Esta concesión foi adxudicada a finais do ano 2010 por un prazo inicial de 3 

anos e, segundo recollen os pregos da contratación, podería prorrogarse até o máximo 

legal a través de sucesivas prórrogas. 

As queixas das familias das persoas residentes, e mesmo do cadro de persoal, 

veñen sendo continuas desde o inicio da xestión privada do centro, queixas das que nos 

temos feito eco no Grupo parlamentar do BNG a través de diferentes iniciativas para 

recuperar o centro para a xestión pública ou para que o Consello de Contas incorpore 

unha fiscalización do cumprimento do contrato de concesión no seu plan de traballo 

para este ano 2023. 
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Todas estas iniciativas foron vetadas polo Partido Popular evidenciando  a súa 

entrega aos intereses ás grandes empresas concesionarias dos servizos públicos por 

enriba dos intereses e mesmo dos dereitos fundamentais das persoas ás que debe servir 

o goberno e as administracións públicas, con especial gravidade no caso do Centro 

Souto de Leixa destinado a atender ás persoas máis vulnerábeis da nosa sociedade, 

aquelas que non poden defenderse por si propias, e que polo tanto deberían ser obxecto 

dunha atención moito máis dilixente do que a empresa concesionaria e tamén a Xunta 

de Galiza como titular están a proporcionarlles. 

As continuas queixas do persoal, e nomeadamente do Comité de empresa, veñen 

resultando durante o que vai de ano en varios despedimentos que non poden cualificarse 

senón de represalias, que redundan no deterioro do servizo nun contexto de persoal por 

baixo das esixencias do prego de contratación e de numerosas baixas médicas por 

motivos relacionados en última instancia coas pésimas condicións de traballo e a 

presión que sobre o persoal exerce a dirección da empresa. 

 

Por todo isto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte proposición non 

de lei para debate en Pleno: 

“O Parlamento insta a Xunta de Galiza a: 

1. Recuperar a xestión pública do CAPD Souto de Leixa situado no Concello de 

Ferrol 

2. Instar á empresa a readmitir ao persoal despedido.” 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Mercedes Queixas Zas 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

Olalla Rodil Fernández 

Viceportavoz do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 11/08/2023 12:24:36 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 11/08/2023 12:24:51 

 

Olalla Rodil Fernández  na data 11/08/2023 12:25:01 
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Á Mesa do Parlamento 
  
O Grupo Parlamentario Popular de Galicia, a través do seu Portavoz e por iniciativa 
dos deputados Cristina Sanz Arias, José Antonio Armada Pérez, Moisés Blanco 
Paradelo, Ana Belén García Vidal, Adrián Pardo López, Moisés Rodríguez Pérez e 
Borja Verea Fraiz, ao abeiro do disposto no artigo 160 e concordantes do 
Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa a seguinte proposición non de lei 
en Pleno  
 
Exposición de Motivos: 
 
Cada día é máis evidente que se está a producir un cambio de modelo na mobilidade 
co avance e progresiva implantación de sistemas de transporte más eficientes e 
responsables desde o punto de vista medio ambiental.  
 
Neste contexto, cómpre seguir desenvolvendo unha aposta decidida por converter 
Galicia nun polo de desenvolvemento e implantación do vehículo eléctrico.  
 
Con todo, este novo sistema de transporte presenta unha serie de incertezas: o 
limitado acceso ás materias primas necesarias para as baterías -que incrementa o 
prezo dos vehículos-, as limitacións de autonomía -moi vencelladas a evolución 
tecnolóxica deste sector- e, como principal escollo, a escaseza de puntos de recarga. 
 
Recentemente a Asociación Española de Fabricantes de Automóbiles e Transportes 
(Anface) advertía da necesidade de multiplicar o número de estacións con puntos de 
recarga eléctrica de acceso público.  
 
Segundo datos ofrecidos por esta patronal, Galicia dispón actualmente de 735 
“electrolineiras”, por riba da media española, pero aínda lonxe de acadar o obxectivo 
marcado pola Unión Europea e chegar en 2025 ata un total de 4.304 estacións de 
recarga. 
 
A Xunta de Galicia está apostando de xeito claro no desenvolvemento da mobilidade 
sustentable co obxectivo de impulsar diferentes iniciativas para seguir avanzando na 
descarbonización do transporte, reducir os custos enerxéticos dos propietarios de 
vehículos e fomentar unha rede pública e privada de puntos de recarga. 
 
Ata tal punto é así que o Goberno galego desenvolve un papel exemplarizante con 
distintas medidas, como a posta en marcha de novos puntos de recarga na 
Administración ou a licitación para renovar o parque móbil con 84 vehículos de 
tecnoloxía híbrida conectable. 
 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-c

xt
b1

se
H

W
-7

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209295

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-cxtb1seHW-7
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
   

@gppgalicia             @GrupoPopularGal  
 

 

Por outra banda, o pasado mes de marzo Galicia asinou un protocolo de colaboración 
cos gobernos de Asturias, Cantabria e Castela e León para o impulso da mobilidade 
sustentable do noroeste. No anteproxecto de Lei de recursos naturais inclúense 
diferentes medidas para axilizar a tramitación das infraestruturas de recarga eléctrica e 
de hidróxeno de vehículos, así como as extensións ou os reforzos necesarios na rede 
de distribución.  
 
Todas estas iniciativas están complementadas tamén con diferentes apoios, como os 
previstos no plan Moves III, nos que a Xunta de Galicia impulsa axudas para 
adquisición de vehículos eléctricos e instalación de puntos de recarga e que, 
recentemente, como consecuencia do éxito de pasadas edicións, incrementaba o seu 
orzamento. 
 
Finalmente, debe representar unha oportunidade para Galicia o Perte do Vehículo 
Eléctrico e Conectado (VEC), tendo en conta de que falamos dun sector que só na 
nosa comunidade supón preto do 14% do emprego industrial. Plantas como a de 
Stellantis en Vigo, principal fabricante de vehículos en España, podería aproveitar os 
fondos europeos de recuperación para contar coa nova plataforma para a fabricación 
dos futuros modelos eléctricos. Pero tamén outros proxectos industriais estratéxicos 
relacionados coa automoción, como é o caso de Resonac, que podería impulsar unha 
planta para a fabricación de grafito destinada a baterías eléctricas. 
 
Para iso, é imprescindible que o Goberno de España favoreza un reparto 
descentralizado e áxil destes fondos e, en consecuencia, garanta o acceso ao 
financiamento preciso. Nesta segunda convocatoria do Perte VEC, hai que evitar 
incorrer en prácticas pouco axeitadas como aconteceu coa primeira, cando quedaron 
sen adxudicar ao redor de 2.200 millóns de euros, e que, en paralelo, de modo 
unilateral, se asignaron fondos para proxectos na Comunidade Valenciana e en 
Cataluña para financiar actuacións neste eido, de tal xeito que non todas as 
comunidades autónomas puidemos optar aos fondos en igualdade de condicións. 
 
Por todo o exposto, as deputadas e deputados do Grupo Parlamentario Popular 
presentamos a seguinte proposición non de lei en Comisión. 
 
“O Parlamento de Galicia insta á Xunta de Galicia a: 
 

1º seguir impulsando iniciativas dirixidas á promoción e ao desenvolvemento de 
mobilidade eléctrica, incluídas axudas directas que contribuirán a seguir 
avanzando na descarbonización do transporte, reducir os custos enerxéticos dos 
propietarios destes vehículos e fomentar unha rede pública e privada de puntos 
de recarga. 
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2º dirixirse ao Goberno de España para que nas convocatorias ao abeiro das 
bases do Perte VEC II execute a totalidade dos fondos dispoñibles e garanta un 
acceso a estes recursos en igualdade de condicións para os proxectos 
emprazados en todas as comunidades autónomas e, singularmente en Galicia, 
polo seu peso específico en iniciativas industriais relacionadas coa automoción.” 

 
 
Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023. 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pedro Puy Fraga na data 11/08/2023 14:29:08 

 
Cristina Sanz Arias na data 11/08/2023 14:29:46 

 
José Antonio Armada Pérez na data 11/08/2023 14:30:55 

 
Moisés Blanco Paradelo na data 11/08/2023 14:31:28 

 
Ana Belén García Vidal na data 11/08/2023 14:32:00 

 
Pardo López, Adrián na data 11/08/2023 14:32:42 

 
Rodríguez Pérez, Moisés na data 11/08/2023 14:33:11 

 
Borja Verea Fraiz na data 11/08/2023 14:33:39 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

O Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, por iniciativa das súas 

deputadas e do seu deputado-portavoz, Noelia Otero Lago, Noa Díaz Varela, 

Patricia Otero Rodríguez e Luís Manuel Álvarez Martínez, ao abeiro do 

disposto no artigo 160 do Regulamento da Cámara, presenta ante esa mesa a 

seguinte proposición non de lei para o seu debate en Pleno. 

 

Hai anos xa que por parte das ANPA, comunidades educativas e veciñanza se 

veñen denunciando os recortes educativos no ámbito rural da nosa 

comunidade, especialmente en concellos da montaña de Lugo. Unhas políticas 

por parte do goberno da Xunta que no canto de traballar polo mantemento da 

poboación, principal arela do ser humano, vivir onde nacemos e medramos, 

provoca o abandono e morte do noso rural. “Pero non morre porque se esgote, 

morre porque o matan outros intereses a curto prazo case nunca ben 

intencionados”. Son palabras coas que desde as ANPA galegas teñen 

reivindicado algo tan básico e xusto como que as nenas e nenos do rural 

galego poidan gozar dos mesmos dereitos que o resto de nenas e nenos do 

país; dereito a un ensino público de calidade e dereito ás mesmas 

oportunidades. Esta desigualdade e a falta de oportunidades redunda nun rural 

que esmorece. Na defensa desta igualdade de oportunidades, desde a 

Confederación das ANPA asumiuse un papel activo e construtivo que 

cristalizaba na publicación dun completo estudo que radiografía e recolle as 

demandas e necesidades para abordar un plan específico para o ensino rural 

galego.  

 

Un plan defendido neste Parlamento polo PSdeG que non só non foi acollido 

pola Consellería, senón que asistimos este verán a novos recortes educativos 

na comunidade e en centros rurais como o CEIP Aquilino Iglesia Alvariño, de 

Abadín no Incio. 
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 Ante esta situación o Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, presenta 

a seguinte proposición non de lei: 

 

O Parlamento galego insta a Xunta de Galicia a: 

 

1. Establecer un plan específico para o rural da provincia de Lugo no que se 

teñan en conta as súas especificidades e necesidades. 

 

2. Reverter os recortes de profesorado anunciados nos centros educativos da 

provincia de Lugo.  
 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Noelia Otero Lago na data 14/08/2023 11:44:19 

 
Noa Susana Díaz Varela  na data 14/08/2023 11:44:44 

 
Patricia Otero Rodríguez  na data 14/08/2023 11:45:00 

 
Luis Manuel Álvarez Martínez  na data 14/08/2023 11:45:16 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-W

bo
S

p5
R

iM
-1

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209299

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-WboSp5RiM-1
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa da 

deputada Carmen Aira Díaz e dos deputados Luis Bará Torres e Paulo Ríos 

Santomé, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte 

Proposición non de lei para debate en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O día 8 de agosto produciuse na estrada de Monforte a Chantada un feito 

lutuoso e dramático para as familias pero tamén para  toda a poboación, xa que dous 

rapaces faleceron a consecuencia dun grave accidente de tráfico non que interveu un 

xabarín. 

Falta esclarecer os feitos concretos que motivaron o accidente pero unha das 

cuestións  que está clara é que se perderon dúas preciosas vidas de dous xóvenes que 

participaban activamente nas actividades da súa idade, estudos, deportes, etc e que a súa 

falta lle vai restar futuro á comarca chantadina. A outra é que con bastante frecuencia os 

xabaríns invaden as estradas provocando accidentes nalgúns casos mortais como estes, 

moitos deles prodúcense na zona do Val de Lemos e os seus arredores. 

En todo Galiza nun de cada catro accidentes intervén un xabarín, en todo caso é 

un problema grave e continuado para o que non se pon en funcionamento ningún tipo de 

remedio. 

Evidentemente a superpoboación de xabarín no país é un problema que ten 

moitas ramificacións e as medidas tomadas ata o de agora para freala non deu resultado 

algún en tódolos anos que isto se vén sufrindo.. 
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Descoñecemos se o goberno da Xunta ten previsto desenvolver algún plan 

concreto para  facerlle fronte a esta problemática no relativo á invasión das estradas por 

parte destes animais e a diminuír ou evitar as consecuencias que pode levar aparelladas, 

que neste caso concreto son inasumíbeis para a nosa sociedade en xeral e para a 

poboación das zonas do interior e sur oeste da provincia de Lugo. 

 

Por todo o exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para debate en Pleno: 

“O Parlamento galego insta o Goberno da Xunta de Galiza a crear: 

-Un plan de choque que permita tomar medidas urxentes e inmediatas para 

afrontar os accidentes de tráfico por invasión de xabaríns na estrada, consultando aos 

expertos na materia. 

-Tratar coa Dirección Xeral de tráfico para que se implique e aporte solucións co 

fin de mitigar os perigos que supoñen os xabaríns nas estradas.” 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Paulo Ríos Santomé 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres 

Portavoz s. do G.P. do BNG 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa 

dos deputados Luis Bará Torres e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e deputada Iria 

Carreira Pazos, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte 

Proposición non de lei para debate en Pleno, sobre a oficialización do Día da Galiza 

Mártir. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No calendario da memoria histórica ocupa un lugar central o Día da Galiza 

Mártir, data que honra a memoria e a loita de Alexandre Bóveda e a de todos os homes 

e mulleres que coma el sufriron a persecución e o asasinato polo fascismo franquista 

español. 

Esta data foi instaurada en agosto de 1942 en Buenos Aires pola Galiza do 

exilio, que escolleu o día do asasinato de Alexandre Bóveda para simbolizar nel as 

arelas dunha xeración única e irrepetíbel, así como a devastación que o fascismo levou a 

cabo en Galiza en forma de asasinatos, cárcere, exilio, tortura, exclusión, depuración, 

vexacións, espolio, violacións e outras manifestacións do terror.  

Foi precisamente Castelao quen mellor expresou esta barbarie mediante as 

estampas da guerra (Galiza Mártir, Atila en Galiza) e através do cadro que representa o 

asasinato de Alexandre Bóveda: “A derradeira lección do mestre”. No Alba de Gloria 

(1948), sentenzou: “Bóveda terá de ser nun mañán próisimo ou lonxano a bandeira da 

nosa Redención”. 
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Ao longo dos últimos anos, numerosas entidades e institucións demandaron a 

institucionalización do Día da Galiza Mártir. En 2013, a Fundación Alexandre Bóveda 

iniciou unha campaña neste sentido, que se concretou na presentación dunha 

Proposición non de lei a través da Comisión de Peticións do parlamento galego.  

Pola súa parte, numerosas entidades locais, entre elas o concello de Poio, o 

concello de Pontevedra, a Deputación de Ourense e a Deputación de Lugo aprobaron 

acordos plenarios demandando a oficialización da data e a organización de actos 

encamiñados á rehabilitación pública e política de Alexandre Bóveda e de todas as 

vítimas galegas da Ditadura franquista. 

Reiteradamente o grupo parlamentario popular e o goberno da Xunta do PP 

negaron a oficialización do Día da Galiza Mártir. O PP de G nega a mesma idea de 

“memoria histórica” e eliminou as políticas públicas desenvolvidas no período 2005-

2009. O presidente do PP, Alberto Núñez Feijoo, anunciou a intención de derrogar a lei 

de memoria democrática e os gobernos autonómicos de coalición PP-VOX aprobaron 

acordos e medidas encamiñadas a suprimir as políticas públicas de memoria e a 

derrogar as leis de memoria histórica. 

Porén, neste ano 2023, un representante do goberno da Xunta do PP, o 

conselleiro de Cultura, asistiu ao acto de celebración do Día da Galiza Mártir 

organizado na Caeira pola Fundación Alexandre Bóveda e o concello de Poio. Semella 

pois que estamos nunha escenificación absolutamente hipócrita e nun intento de 

desvirtuar o significado do Día da Galiza Mártir, de desnaturalizar o sentido 

profundamente político da obra de Bóveda e as razóns do seu asasinato, e de instaurar 

unha sorte de equidistancia propia dos discursos revisionistas. 

A Xunta do PP debe decidir se está do lado das vítimas do franquismo ou se está 

do lado dos seus verdugos. Porque non se pode estar na ambigüidade dun suposto 
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término medio. Non se pode estar na misa e na procesión. Non se pode seguir no 

discurso franquista dos dous bandos e da guerra fratricida. Non se pode celebrar un día e 

negar o pan e o sal todo o ano, como ocorre coas demandas do movemento 

memorialista galego. Non se pode saír na foto do Día da Galiza Mártir e negar durante 

anos a súa celebración institucional. 

 

Polo anteriormente exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para o debate en Pleno: 

“O Parlamento insta o Goberno galego a  

1. Institucionalizar o 17 de agosto como Día da Galiza Mártir, para honrar a 

Alexandre Bóveda e a todas as persoas perseguidas e asasinadas polo franquismo en 

Galiza.  

2. Organizar anualmente un acto institucional con motivo desta data e crear uns 

galardóns co obxecto de recoñecer a entidades e persoas con unha traxectoria destacada 

na recuperación da memoria histórica democrática galega. 

3.Desenvolver anualmente un programa actividades para dar a coñecer a vida e a 

obra de Alexandre Bóveda e dos compañeiros e compañeiras de xeración que foron 

perseguidos e asasinados polo franquismo en Galiza.  

4. Dirixirse ao goberno do Estado para que se promovan as iniciativas necesarias 

para a rehabilitación de Alexandre Bóveda e para a anulación da sentenza que o 

condenou a morte, así como para a anulación de todas as sentenzas, expedientes e 

sancións ditadas durante a Ditadura contra cidadáns e cidadás galegas por motivos 

políticos, ideolóxicos, de crenzas, de raza ou de diversidade sexual. 
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5. Desenvolver unha política pública da memoria histórica democrática en 

Galiza, baseada no dereito á verdade, á xustiza e á reparación que forman parte do 

dereito internacional, e crear un departamento do goberno dedicado a esta tarefa, 

encadrado na presidencia ou vicepresidencia da Xunta.” 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres  

Viceportavoz do G.P. do BNG 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:17:47 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:17:56 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:18:09 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa 

dos deputados Luis Bará Torres e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e deputada Iria 

Carreira Pazos, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte 

Proposición non de lei para debate en Pleno, sobre a transferencia da AP9. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado día 11 de agosto fixéronse públicos os beneficios de AUDASA pola 

explotación da autoestrada AP9 no primeiro semestre de 2023: trátase de resultados que 

só podemos cualificar como obscenos, escandalosos e ofensivos. 

Neste período de tempo, a AP9 foi unha auténtica máquina de facer cartos para a 

concesionaria, con un incremento do tráfico até os 24.000 vehículos/día, dos beneficios 

de case o 70%, até chegar aos 36 millóns de euros. Os ingresos brutos foron de 89,73 

m€, o que fai prever uns ingresos e beneficios récord en 2023. 

Esta situación é consecuencia do trato de favor a AUDASA por parte de todos 

os gobernos centrais, con medidas como as ampliacións do prazo da concesión, o 

incremento abusivo das peaxes, a falta de control e supervisión da concesión, ou 

convenios que garanten ingresos extraordinarios á empresa. 

Nos últimos 5 anos produciuse o final da concesión, a xestión pública directa e a 

gratuidade de autoestradas de titularidade estatal como a A1 (entre Burgos e Armiñón), 

A2 (entre Zaragoza e a costa Mediterránea), A4 (entre Sevilla e Cádiz) ou A7 

(Tarragona Alacant, entre outros treitos). E anteriormente aprobouse o rescate da 
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concesión das autoestradas radiais madrileñas e outros treitos de estradas moi 

deficitarias. 

Como consecuencia desta situación, nestes momentos Galiza é a comunidade do 

Estado con máis km de peaxes, feito que ten importantes consecuencias económicas, 

sociais, de mobilidade e de vertebración territorial. 

Mentres se aprobaba a gratuidade de autoestradas da mesma época da AP9, as 

galegas e galegos sufrimos a aldraxe e a discriminación dunhas peaxes abusivas, unha 

situación só mitigada polas medidas aprobadas en 2021 grazas á negociación do pacto 

de investidura de 2019 entre BNG e PSOE. 

A partir do 17 de agosto de 2023 a AP9 debería ser gratuíta, como outras 

autoestradas da mesma época, mais as galegas e galegos seguiremos pagando unhas 

peaxes abusivas debido a unha medida aprobada polo goberno do PP en 2000: a 

prórroga da concesión por 25 anos máis até 2048. Cada vez que pasemos por unha 

cabina de peaxe, debemos lembrar que foi o PP do sr Aznar quen ampliou a concesión 

da AP 9 até o máximo legal de 75 anos, situación que só se dá en dúas autoestradas 

estatais galegas (AP9 e AP 53) e noutra en Castela-León (León-Campomanes). 

Esta prórroga está sometida a unha investigación da Comisión Europea, a partir 

dunha denuncia da asociación En Colectivo. Como consecuencia, a Comisión requiriu 

ao goberno español que xustificase o cumprimento da normativa europea sobre 

contratos e concesións públicas. Tendo en conta outros casos semellantes, todo parece 

indicar que estamos diante dunha prórroga irregular, sobre a que se vai pronunciar 

proximanente a Comisión. 

Todos estes feitos xustifican que no caso da AP falemos dunha auténtica estafa e 

unha aldraxe a Galiza. Unha situación que non podemos aturar por máis tempo, e que se 
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debe corrixir mediante dúas actuacións complementarias que permitirían conseguir unha 

AP9 galega e libre de peaxes 

A primeira é a transferencia da autoestrada a Galiza, unha medida que foi 

aprobada por unanimidade en numerosas ocasións polo parlamento galego e que foi 

sistematicamente vetada polos gobernos centrais do PP e do PSOE. O último intento foi 

en 2021-2023 e viuse frustrado polo obstrucionismo dos grupos parlamentares do PP e 

do PSOE no Congreso, que presentaron emendas que tiñan como obxectivo facer 

fracasar a transferencia. 

A segunda é a anulación da prórroga de 25 anos e o rescate da concesión, ao 

abeiro do procedemento aberto pola Comisión Europea e os informes elaborados por 

outros organismos, que sinalan a suposta ilegalidade do procedemento seguido, toda vez 

que a normativa europea obrigaba a licitar publicamente o contrato de concesión e non 

permitía unha prórroga automática. 

 

Polo anteriormente exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para o debate en Pleno: 

“O Parlamento acorda como resolución: 

1. Impulsar a tramitación e aprobación dunha nova proposición de lei de 

transferencia da titularidade e da xestión AP 9 a Galiza, para o seu traslado ao 

Congreso. No articulado da proposición de lei recollerase o cumprimento dos 

compromisos e obrigas asumidos polo goberno central en materia de investimentos e 

rebaixa das peaxes. 
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2. Encargar un estudo independente sobre a viabilidade da anulación da 

concesión e o seu rescate para o público, analizando a fórmula xurídica máis acaída, a 

vía aberta polo procedemento incoado pola Comisión Europea, e os custos financeiros 

para o Estado da situación actual e dun hipotético rescate da concesión.” 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres  

Viceportavoz do G.P. do BNG 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:50:13 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:50:26 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:50:42 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-b

zo
R

Ig
g5

X
-6

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209310

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-bzoRIgg5X-6
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
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@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  
 

 

Á Mesa do Parlamento 
  
O Grupo Parlamentario Popular de Galicia a través do seu Portavoz e por iniciativa 
dos deputados José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón 
Carballo Páez, José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén 
Lorenzo Gómez e María Belén Salido Maroño ao abeiro do disposto no artigo 160 e 
concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa, a seguinte 
proposición non de lei na Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, 
Medio Ambiente e Servizos 
 
Exposición de Motivos 
 
Recentemente coñecíamos un novo desprezo a Galicia en relación co Corredor 
Atlántico de Mercadorías, que debe engadirse as xa reiteradas faltas de compromiso 
do Goberno de España coa nosa Comunidade en relación con esta infraestrutura 
estratéxica.  
 
En concreto, Galicia queda excluída do órgano xestor loxístico da rede transeuropea de 
mercadorías. Este ente, no que si participa ADIF, ten como fin coordinar a circulación 
dos trens por España, Portugal, Francia e Alemaña e non contempla a extensión da 
rede ao noroeste, aprobada en 2021, tras unha intensa reivindicación. 
 
Carece de sentido que o órgano xestor que se crea co obxecto de facilitar e simplificar 
o transporte de mercadorías por ferrocarril da futura rede transeuropea de transporte só 
inclúa o itinerario primitivo do Corredor Atlántico e non a ampliación ao noroeste, coa 
que figuraría Galicia.  
 
Do mesmo xeito, resulta decepcionante que dado que o Goberno de España designou 
un Comisionado para coordinar estes asuntos, non teñan intercedido para corrixir a 
exclusión destas últimas incorporacións que si figuran por dereito propio no mapa dos 
corredores da Rede Transeuropea de Transporte (TTE-T) 
 
De nada serve a fronte común que no ámbito político e empresarial reclama unha maior 
aposta para avanzar nun proxecto estratéxico para a competitividade da nosa 
comunidade se unha e outra vez atopámonos coa falta de vontade e implicación do 
Executivo central cando non directamente o boicot aos intereses do noroeste 
peninsular e de Galicia, máis en particular. 
 
Esta inacción do Goberno súmase á carencia de diálogo amosada nas continuas 
cancelacións das reunións do Comisionado do Corredor Atlántico coa Confederación 
de Empresarios de Galicia.  
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Cómpre lembrar que, como xa temos denunciado en múltiples ocasións, o Goberno 
que preside Pedro Sánchez nin ten avanzado no impulso do Corredor Atlántico, nin 
presentou proxectos do noroeste á convocatoria de fondos europeos.  
 
Ata tal punto é así que seguimos á espera dunha explicación do agravio que para 
Galicia suporá que a UE destine este ano 6.300 M€ a impulsar a rede europea de 
transportes, dos cales 250 serán para España, pero ningún para a nosa Comunidade 
nin para o noroeste peninsular. 
 
Polo o exposto, os deputados do Grupo Parlamentario Popular presentamos a seguinte 
proposición non de lei: 
  

“O Parlamento de Galicia insta á Xunta de Galicia a dirixirse ao Goberno de 
España para que adopte as medidas oportunas diante das autoridades europeas 
co obxecto de que o itinerario noroeste do Corredor Atlántico -no que figura 
expresamente Galicia- non sexa excluído do mapa deseñado para a posta en 
marcha do órgano xestor da futura rede ferroviaria europea de mercadorías” 

 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pedro Puy Fraga na data 10/08/2023 14:14:14 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:14:39 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 14:14:44 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 14:15:00 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:16:12 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:16:15 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 14:16:49 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:16:58 
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Á Mesa do Parlamento 
  
O Grupo Parlamentario Popular de Galicia a través do seu Portavoz e por iniciativa 
dos deputados José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón 
Carballo Páez, José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén 
Lorenzo Gómez e María Belén Salido Maroño ao abeiro do disposto no artigo 160 e 
concordantes do Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa, a seguinte 
proposición non de lei en Comisión 2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, 
Medio Ambiente e Servizos 
 
 
 
Exposición de Motivos 
 
A proliferación do número de xabarís está a xerar -ademais das consecuencias no 
ámbito agrario, con danos nos cultivos- un crecente problema de seguridade viaria 
debido á sinistralidade que ten lugar como consecuencia dos atropelos destes animais 
por parte de vehículos e automobilistas. 
 
De feito, algunhas estatísticas apuntan a que un de cada catro accidentes que ocorren 
nas estradas galegas está provocado pola irrupción destes animais nas vías de 
circulación. Unha proporción aínda maior en provincias como a de Lugo e en estradas 
secundarias. 
 
Aínda que na maior parte dos casos estes accidentes só teñen consecuencias de 
índole material, xeran especial preocupación traxedias como o recente falecemento de 
dous mozos en Chantada en accidente de tráfico tras cruzarse con estes animais. 
 
Administracións e científicos apuntan á dificultade de atopar medidas efectivas, 
especialmente a longo prazo, que funcionen contra o xabaril. No ámbito específico da 
seguridade viaria se ensaian fórmulas para previr accidentes, moitas das que aínda son 
obxecto de avaliación para coñecer a súa efectividade real. 
 
Con todo, parece evidente que hai que seguir avanzando na implantación de medidas 
que, aínda que non supoñan unha solución definitiva a esta problemática si diminúan o 
risco de accidentes ou a gravidade das súas consecuencias. 
 
A Xunta de Galicia, a través da Consellería de Infraestruturas e Mobilidade, lidera 
iniciativas como a implantación de valados de seguridade, a creación de pasos de 
fauna ou o reforzo da sinalización de advertencia naqueles puntos nos que se rexistra 
unha maior concentración destes accidentes, entre outras.  
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Aínda así, a maior parte de sinistros teñen lugar en estradas secundarias onde resulta 
moi complicado evitar que o xabaril ou calquera outro animal irrompa nas vías xerando 
a consecuente situación de risco para os automobilistas. 
  
Polo o exposto, os deputados do Grupo Parlamentario Popular presentamos a seguinte 
proposición non de lei en Comisión: 
  

“O Parlamento de Galicia insta á Xunta de Galicia a seguir implantando nas 
estradas de titularidade autonómica medidas dirixidas a reducir os accidentes de 
tráfico provocados pola irrupción de xabarís e outros animais salvaxes ou a 
minimizar as consecuencias destes sinistros (tales como: valados de seguridade, 
pasos de fauna, identificación e reforzo da sinalización dos puntos de 
concentración de accidentes, entre outras) e a avaliar, desde un punto de vista 
técnico, a eficacia e, no seu caso, a idoneidade de poñer en marcha, novas 
iniciativas que permitan combater esta problemática e mellorar a seguridade 
viaria.” 

 
 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pedro Puy Fraga na data 10/08/2023 14:19:01 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:19:55 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 14:20:45 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 14:20:47 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:21:21 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:21:25 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 14:22:07 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:22:11 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

O Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, por iniciativa das súas 

deputadas, Marina Ortega Otero e Julio Torrado Quintela, a través do 

portavoz e, ao abeiro do disposto no artigo 160 do Regulamento da Cámara, 

presenta ante esa mesa a seguinte proposición non de lei para o seu debate 

na Comisión 5ª. 

 

Nos últimos tres anos, dende o Grupo Parlamentario Socialista, insistimos en 

reiterar a necesidade dun incremento significativo do número de técnicos e 

técnicas de inspección para blindar os dereitos das persoas maiores que 

residen nos centros de atención residencial galegos. O feito de ter unha 

porcentaxe de prazas residenciais privadas moi elevada, xunto con ser das 

CC.AA que menor número de profesionais ten para supervisalas, fai que esta 

reivindicación sexa unha obriga para o Goberno galego. Non obstante, a 

Consellería de Política Social non traballou neste ámbito tal e como se 

precisaba. 

 

A Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos Sociais 

(AGISS), dirixíase no mes de agosto a través dun comunicado á conselleira de 

Política Social para denunciar que se está a obstaculizar a eficacia das 

inspeccións das residencias de maiores mediante a filtración, por parte da 

consellaría, das datas previstas para  a realización das inspeccións. 

 

Hai  uns meses xa aparecía nos medios de comunicación unha noticia que 

facía referencia ás filtracións de inspeccións aos centros prestadores dos 

servizos sociais, con advertencias e preocupación do persoal traballador destes 

centros, que puxeron en coñecemento da asociación estes feitos, quen á súa 

vez manifestou esta evidencia  ante altos cargos da consellaría.  
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Diante estes feitos acordouse unha solución baseada en modificar o sistema de 

programación das inspeccións de modo que o inspector fose o único coñecedor 

do día e da hora na que se realizaría a dita inspección coa finalidade de 

garantir a máxima confidencialidade da actuación. Este método foi rexeitado 

posteriormente sen “previo aviso”, segundo o comunicado da propia AGISS, 

obrigando a volver ao sistema anterior que permitía  teren acceso a esta 

información cunha semana de antelación varios cargos da consellaría. O que 

compromete, a xuízo do persoal inspector, “non garantir por parte da 

Administración que as visitas de inspección se realicen sen previa notificación.” 

 

Unha vez coñecido o dito comunicado o Goberno galego ten a obriga de 

informar á Cámara galega para aclarar estes feitos tan graves denunciados 

publicamente polo propio persoal e a Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais, tendo en conta que están en xogo os dereitos 

e o benestar das persoas maiores que viven nas residencias de Galicia e a 

competencia desleal prexudicial con respecto aos centros de atención 

residencial que si cumpren coa normativa. 

 

Desde o Grupo Parlamentario Socialistas consideramos estes feitos como moi 

graves xa que vulneran a legalidade vixente, e poñen en perigo a seguridade e 

a calidade da prestación dos servizos que reciben os nosos maiores. 

 

Ante esta situación o Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, presenta 

a seguinte proposición non de lei: 

 

O Parlamento de Galicia insta o Goberno galego a que se investiguen os 

acontecementos descritos pola Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais e se remita á Cámara galega no prazo dun 

mes un informe cos resultados acadados. 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa 

dos deputados Luis Bará Torres e Diego Lourenzo Moura, ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presenta a seguinte Proposición non de lei para debate na 

Comisión 2ª, sobre o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Ao fío do anuncio “a bombo e prato”, por parte do presidente da Xunta, dun 

proxecto de rehabilitación e posta en valor do Pazo de Lourizán, desde o BNG 

queremos chamar a atención sobre o proceso continuado de desmantelamento que vén 

sufrindo o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán (CIF), un núcleo científico 

que foi pioneiro e punteiro e que está nunha situación grave de declive, lastrado pola 

falta de persoal, a non cubrición de prazas de persoal xubilado, a precariedade laboral, 

mesmo coa contratación de persoal a través de fundacións privadas, a falta de 

continuidade de proxectos de investigación, o abandono de parcelas onde se levaba a 

cabo a experimentación e a perda de liñas de financiamento. 

No transfundo deste proceso está a pelexa polo control do Centro e a partir de aí 

pilotar o proxecto para o pazo de Lourizán, con unha “guerra soterrada” entre 

departamentos da Xunta.  

O BNG considera fundamental frear este proceso de declive e desenvolver un 

gran proxecto de  reactivación e potenciación do CIF de Lourizán, para manter as liñas 

históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e 

futuros do sector forestal galego. 
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No actual contexto de emerxencia climática, deberíase considerar a apertura de 

novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa multifuncionalidade 

do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do monte, o seu papel na loita 

contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade e dos recursos hídricos, e o 

impulso das “solución baseadas na natureza”. 

 

Por todo o exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para debate na Comisión 2ª: 

“O Parlamento insta a Xunta a Xunta a frear o proceso de desmantelamento e 

declive do Centro de Investigacións Forestais de Lourizán e a desenvolver un gran 

proxecto de reactivación e potenciación deste outrora punteiro centro científico, para 

manter as liñas históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos 

desafíos presentes e futuros do sector forestal galego, dentro dunha visión 

multifuncional do monte e dunha especial atención ás súas funcións ecosistémicas.” 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Diego Lourenzo Moura 

Deputado do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres 

Portavoz s. do G.P. do BNG 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa do 

deputado Ramón Fernández Alfonzo e da deputada Cristina Fernández Davila, ao 

abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte Proposición non de 

lei para o seu debate na Comisión 4ª, sobre as necesidades do CEIP Eladia Mariño do 

Concello de Cabanas.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No CEIP Eladia Mariño de Cabanas, veñen de recibir a nova, trala publicación 

das vacantes definitivas, de que para o vindeiro curso non se cubrirá a praza vacante por 

xubilación dunha mestra de Educación Infantil. 

Este feito traducirase na perda da mestra de apoio en infantil do noso centro, o 

que implicará a reorganización dos horarios do profesorado a unha semana de inicio de 

curso. Perdendo ademais a posibilidade de seguir desenvolvendo o carácter innovador 

das distintas actividades baixo unha metodoloxía de traballo consolidada con bos 

resultados. E imposibilitando, así mesmo, atender ao alumnado como se viña facendo, 

especialmente ao alumnado con necesidades específicas de apoio educativo nunha etapa 

tan sensible. 

Parece ser que a ratio do alumnado de infantil é o principal motivo para esta 

toma de decisións. O CEIP Eladia Mariño, recibe alumnado do Concello de Cabanas, 

mais tamén doutros concellos veciños, como Ares, Fene, Miño, Pontedeume que buscan 

a calidade do proxecto educativo que ofrece este centro. 
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A baixa natalidade, máis nun contexto postpandémico, en municipios de baixa 

densidade de poboación, non pode ser motivo para a aplicación de recortes no ensino en 

detrimento da calidade do mesmo. 

Entendemos que a pesar dos esforzos do profesorado, a perda desta praza, 

suporá unha perda de calidade do proxecto educativo ofertado polo centro, ao contar 

con menos recursos que outros centros da contorna. O que pode ser motivo para que as 

familias se decidan por matricular ás súas fillas e fillos noutros centros que conten 

cunha maior oferta de servizos, facendo perigar a nosa permanencia. 

A Xunta de Galiza, en canto que goberno e administración responsable de 

manter unha oferta educativa pública de calidade para todo o país debería comprender 

as necesidades de cada centro en función do seu contexto particular, e neste caso 

estamos a falar dun centro educativo nun entorno semirural nun momento histórico no 

que existe unha baixada da natalidade xeneralizada. 

Desde o BNG defendemos que estas decisións deberían partir dunha visión 

integral dos territorios, e que manter un servizo básico como é un centro educativo cun 

ensino de calidade no Concello de Cabanas debería de ser un obxectivo e unha política 

prioritaria da Xunta de Galiza. 

 

Por todo o exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para debate na Comisión 4ª: 

“O Parlamento de Galiza insta a Xunta a curbir a vacante de Mestra de 

Educación Infantil do CEIP Eladia Mariño do Concello de Cabanas para poder iniciar o 

curso con total normalidade.” 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Cristina Fernández Davila  

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

Ana Pontón Mondelo 

Portavoz do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 11/08/2023 12:12:04 

 

Cristina Fernández Davila na data 11/08/2023 12:12:18 

 

Ana Pontón Mondelo na data 11/08/2023 12:12:27 
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Á Mesa do Parlamento 
  
O Grupo Parlamentario Popular de Galicia, a través do seu Portavoz e por iniciativa 
dos deputados Cristina Sanz Arias, José Antonio Armada Pérez, Moisés Blanco 
Paradelo, Ana Belén García Vidal, Adrián Pardo López, Moisés Rodríguez Pérez e 
Borja Verea Fraiz, ao abeiro do disposto no artigo 160 e concordantes do 
Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa a seguinte proposición non de lei 
na Comisión 6ª, Industria, Enerxía, Comercio e Turismo  
 
Exposición de Motivos: 
 
Cada día é máis evidente que se está a producir un cambio de modelo na mobilidade 
co avance e progresiva implantación de sistemas de transporte más eficientes e 
responsables desde o punto de vista medio ambiental.  
 
Neste contexto, cómpre seguir desenvolvendo unha aposta decidida por converter 
Galicia nun polo de desenvolvemento e implantación do vehículo eléctrico.  
 
Con todo, este novo sistema de transporte presenta unha serie de incertezas: o 
limitado acceso ás materias primas necesarias para as baterías -que incrementa o 
prezo dos vehículos-, as limitacións de autonomía -moi vencelladas a evolución 
tecnolóxica deste sector- e, como principal escollo, a escaseza de puntos de recarga. 
 
Recentemente a Asociación Española de Fabricantes de Automóbiles e Transportes 
(Anface) advertía da necesidade de multiplicar o número de estacións con puntos de 
recarga eléctrica de acceso público.  
 
Segundo datos ofrecidos por esta patronal, Galicia dispón actualmente de 735 
“electrolineiras”, por riba da media española, pero aínda lonxe de acadar o obxectivo 
marcado pola Unión Europea e chegar en 2025 ata un total de 4.304 estacións de 
recarga. 
 
A Xunta de Galicia está apostando de xeito claro no desenvolvemento da mobilidade 
sustentable co obxectivo de impulsar diferentes iniciativas para seguir avanzando na 
descarbonización do transporte, reducir os custos enerxéticos dos propietarios de 
vehículos e fomentar unha rede pública e privada de puntos de recarga. 
 
Ata tal punto é así que o Goberno galego desenvolve un papel exemplarizante con 
distintas medidas, como a posta en marcha de novos puntos de recarga na 
Administración ou a licitación para renovar o parque móbil con 84 vehículos de 
tecnoloxía híbrida conectable. 
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Por outra banda, o pasado mes de marzo Galicia asinou un protocolo de colaboración 
cos gobernos de Asturias, Cantabria e Castela e León para o impulso da mobilidade 
sustentable do noroeste. No anteproxecto de Lei de recursos naturais inclúense 
diferentes medidas para axilizar a tramitación das infraestruturas de recarga eléctrica e 
de hidróxeno de vehículos, así como as extensións ou os reforzos necesarios na rede 
de distribución.  
 
Todas estas iniciativas están complementadas tamén con diferentes apoios, como os 
previstos no plan Moves III, nos que a Xunta de Galicia impulsa axudas para 
adquisición de vehículos eléctricos e instalación de puntos de recarga e que, 
recentemente, como consecuencia do éxito de pasadas edicións, incrementaba o seu 
orzamento. 
 
Finalmente, debe representar unha oportunidade para Galicia o Perte do Vehículo 
Eléctrico e Conectado (VEC), tendo en conta de que falamos dun sector que só na 
nosa comunidade supón preto do 14% do emprego industrial. Plantas como a de 
Stellantis en Vigo, principal fabricante de vehículos en España, podería aproveitar os 
fondos europeos de recuperación para contar coa nova plataforma para a fabricación 
dos futuros modelos eléctricos. Pero tamén outros proxectos industriais estratéxicos 
relacionados coa automoción, como é o caso de Resonac, que podería impulsar unha 
planta para a fabricación de grafito destinada a baterías eléctricas. 
 
Para iso, é imprescindible que o Goberno de España favoreza un reparto 
descentralizado e áxil destes fondos e, en consecuencia, garanta o acceso ao 
financiamento preciso. Nesta segunda convocatoria do Perte VEC, hai que evitar 
incorrer en prácticas pouco axeitadas como aconteceu coa primeira, cando quedaron 
sen adxudicar ao redor de 2.200 millóns de euros, e que, en paralelo, de modo 
unilateral, se asignaron fondos para proxectos na Comunidade Valenciana e en 
Cataluña para financiar actuacións neste eido, de tal xeito que non todas as 
comunidades autónomas puidemos optar aos fondos en igualdade de condicións. 
 
Por todo o exposto, as deputadas e deputados do Grupo Parlamentario Popular 
presentamos a seguinte proposición non de lei en Comisión. 
 
“O Parlamento de Galicia insta á Xunta de Galicia a: 
 

1º seguir impulsando iniciativas dirixidas á promoción e ao desenvolvemento de 
mobilidade eléctrica, incluídas axudas directas que contribuirán a seguir 
avanzando na descarbonización do transporte, reducir os custos enerxéticos dos 
propietarios destes vehículos e fomentar unha rede pública e privada de puntos 
de recarga. 
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2º dirixirse ao Goberno de España para que nas convocatorias ao abeiro das 
bases do Perte VEC II execute a totalidade dos fondos dispoñibles e garanta un 
acceso a estes recursos en igualdade de condicións para os proxectos 
emprazados en todas as comunidades autónomas e, singularmente en Galicia, 
polo seu peso específico en iniciativas industriais relacionadas coa automoción.” 

 
 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023. 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pedro Puy Fraga na data 11/08/2023 14:29:33 

 
Cristina Sanz Arias na data 11/08/2023 14:30:32 

 
José Antonio Armada Pérez na data 11/08/2023 14:31:16 

 
Moisés Blanco Paradelo na data 11/08/2023 14:31:50 

 
Ana Belén García Vidal na data 11/08/2023 14:32:29 

 
Pardo López, Adrián na data 11/08/2023 14:32:56 

 
Rodríguez Pérez, Moisés na data 11/08/2023 14:33:33 

 
Borja Verea Fraiz na data 11/08/2023 14:33:58 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa da 

deputada Carmen Aira Díaz e dos deputados Luis Bará Torres e Paulo Ríos 

Santomé, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte 

Proposición non de lei para debate na Comisión 2ª. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O día 8 de agosto produciuse na estrada de Monforte a Chantada un feito 

lutuoso e dramático para as familias pero tamén para  toda a poboación, xa que dous 

rapaces faleceron a consecuencia dun grave accidente de tráfico non que interveu un 

xabarín. 

Falta esclarecer os feitos concretos que motivaron o accidente pero unha das 

cuestións  que está clara é que se perderon dúas preciosas vidas de dous xóvenes que 

participaban activamente nas actividades da súa idade, estudos, deportes, etc e que a súa 

falta lle vai restar futuro á comarca chantadina. A outra é que con bastante frecuencia os 

xabaríns invaden as estradas provocando accidentes nalgúns casos mortais como estes, 

moitos deles prodúcense na zona do Val de Lemos e os seus arredores. 

En todo Galiza nun de cada catro accidentes intervén un xabarín, en todo caso é 

un problema grave e continuado para o que non se pon en funcionamento ningún tipo de 

remedio. 

Evidentemente a superpoboación de xabarín no país é un problema que ten 

moitas ramificacións e as medidas tomadas ata o de agora para freala non deu resultado 

algún en tódolos anos que isto se vén sufrindo.. 
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Descoñecemos se o goberno da Xunta ten previsto desenvolver algún plan 

concreto para  facerlle fronte a esta problemática no relativo á invasión das estradas por 

parte destes animais e a diminuír ou evitar as consecuencias que pode levar aparelladas, 

que neste caso concreto son inasumíbeis para a nosa sociedade en xeral e para a 

poboación das zonas do interior e sur oeste da provincia de Lugo. 

 

Por todo o exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para debate na Comisión 2ª: 

“O Parlamento galego insta o Goberno da Xunta de Galiza a crear: 

-Un plan de choque que permita tomar medidas urxentes e inmediatas para 

afrontar os accidentes de tráfico por invasión de xabaríns na estrada, consultando aos 

expertos na materia. 

-Tratar coa Dirección Xeral de tráfico para que se implique e aporte solucións co 

fin de mitigar os perigos que supoñen os xabaríns nas estradas.” 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Paulo Ríos Santomé 

Deputada e deputado do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres 

Portavoz s. do G.P. do BNG 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa 

dos deputados Luis Bará Torres e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e deputada Iria 

Carreira Pazos, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte 

Proposición non de lei para debate na Comisión 1ª, sobre a oficialización do Día da 

Galiza Mártir. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No calendario da memoria histórica ocupa un lugar central o Día da Galiza 

Mártir, data que honra a memoria e a loita de Alexandre Bóveda e a de todos os homes 

e mulleres que coma el sufriron a persecución e o asasinato polo fascismo franquista 

español. 

Esta data foi instaurada en agosto de 1942 en Buenos Aires pola Galiza do 

exilio, que escolleu o día do asasinato de Alexandre Bóveda para simbolizar nel as 

arelas dunha xeración única e irrepetíbel, así como a devastación que o fascismo levou a 

cabo en Galiza en forma de asasinatos, cárcere, exilio, tortura, exclusión, depuración, 

vexacións, espolio, violacións e outras manifestacións do terror.  

Foi precisamente Castelao quen mellor expresou esta barbarie mediante as 

estampas da guerra (Galiza Mártir, Atila en Galiza) e através do cadro que representa o 

asasinato de Alexandre Bóveda: “A derradeira lección do mestre”. No Alba de Gloria 

(1948), sentenzou: “Bóveda terá de ser nun mañán próisimo ou lonxano a bandeira da 

nosa Redención”. 
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Ao longo dos últimos anos, numerosas entidades e institucións demandaron a 

institucionalización do Día da Galiza Mártir. En 2013, a Fundación Alexandre Bóveda 

iniciou unha campaña neste sentido, que se concretou na presentación dunha 

Proposición non de lei a través da Comisión de Peticións do parlamento galego.  

Pola súa parte, numerosas entidades locais, entre elas o concello de Poio, o 

concello de Pontevedra, a Deputación de Ourense e a Deputación de Lugo aprobaron 

acordos plenarios demandando a oficialización da data e a organización de actos 

encamiñados á rehabilitación pública e política de Alexandre Bóveda e de todas as 

vítimas galegas da Ditadura franquista. 

Reiteradamente o grupo parlamentario popular e o goberno da Xunta do PP 

negaron a oficialización do Día da Galiza Mártir. O PP de G nega a mesma idea de 

“memoria histórica” e eliminou as políticas públicas desenvolvidas no período 2005-

2009. O presidente do PP, Alberto Núñez Feijoo, anunciou a intención de derrogar a lei 

de memoria democrática e os gobernos autonómicos de coalición PP-VOX aprobaron 

acordos e medidas encamiñadas a suprimir as políticas públicas de memoria e a 

derrogar as leis de memoria histórica. 

Porén, neste ano 2023, un representante do goberno da Xunta do PP, o 

conselleiro de Cultura, asistiu ao acto de celebración do Día da Galiza Mártir 

organizado na Caeira pola Fundación Alexandre Bóveda e o concello de Poio. Semella 

pois que estamos nunha escenificación absolutamente hipócrita e nun intento de 

desvirtuar o significado do Día da Galiza Mártir, de desnaturalizar o sentido 

profundamente político da obra de Bóveda e as razóns do seu asasinato, e de instaurar 

unha sorte de equidistancia propia dos discursos revisionistas. 

A Xunta do PP debe decidir se está do lado das vítimas do franquismo ou se está 

do lado dos seus verdugos. Porque non se pode estar na ambigüidade dun suposto 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-U

7C
j4

h1
94

-2
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209331

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-U7Cj4h194-2
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

3 

 

término medio. Non se pode estar na misa e na procesión. Non se pode seguir no 

discurso franquista dos dous bandos e da guerra fratricida. Non se pode celebrar un día e 

negar o pan e o sal todo o ano, como ocorre coas demandas do movemento 

memorialista galego. Non se pode saír na foto do Día da Galiza Mártir e negar durante 

anos a súa celebración institucional. 

 

Polo anteriormente exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para o debate na Comisión 1ª: 

“O Parlamento insta o Goberno galego a  

1. Institucionalizar o 17 de agosto como Día da Galiza Mártir, para honrar a 

Alexandre Bóveda e a todas as persoas perseguidas e asasinadas polo franquismo en 

Galiza.  

2. Organizar anualmente un acto institucional con motivo desta data e crear uns 

galardóns co obxecto de recoñecer a entidades e persoas con unha traxectoria destacada 

na recuperación da memoria histórica democrática galega. 

3.Desenvolver anualmente un programa actividades para dar a coñecer a vida e a 

obra de Alexandre Bóveda e dos compañeiros e compañeiras de xeración que foron 

perseguidos e asasinados polo franquismo en Galiza.  

4. Dirixirse ao goberno do Estado para que se promovan as iniciativas necesarias 

para a rehabilitación de Alexandre Bóveda e para a anulación da sentenza que o 

condenou a morte, así como para a anulación de todas as sentenzas, expedientes e 

sancións ditadas durante a Ditadura contra cidadáns e cidadás galegas por motivos 

políticos, ideolóxicos, de crenzas, de raza ou de diversidade sexual. 
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5. Desenvolver unha política pública da memoria histórica democrática en 

Galiza, baseada no dereito á verdade, á xustiza e á reparación que forman parte do 

dereito internacional, e crear un departamento do goberno dedicado a esta tarefa, 

encadrado na presidencia ou vicepresidencia da Xunta.” 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres  

Viceportavoz do G.P. do BNG 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:00:57 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:01:09 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:01:19 
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Á Mesa do Parlamento 

 

O Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, por iniciativa das súas 

deputadas e do seu deputado-portavoz Noelia Otero Lago, Noa Díaz Varela, 

Patricia Otero Rodríguez e Luís Manuel Álvarez Martínez,  ao abeiro do 

disposto no artigo 160 do Regulamento da Cámara, presenta ante esa Mesa a 

seguinte proposición non de lei para o seu debate en Comisión 4.ª, 

Educación e Cultura. 

 

Hai anos xa que por parte das ANPA, comunidades educativas e veciñanza se 

veñen denunciando os recortes educativos no ámbito rural da nosa 

comunidade, especialmente en concellos da montaña de Lugo. Unhas políticas 

por parte do goberno da Xunta que no canto de traballar polo mantemento da 

poboación, principal arela do ser humano, vivir onde nacemos e medramos, 

provoca o abandono e morte do noso rural. “Pero non morre porque se esgote, 

morre porque o matan outros intereses a curto prazo case nunca ben 

intencionados”. Son palabras coas que desde as ANPA galegas teñen 

reivindicado algo tan básico e xusto como que as nenas e nenos do rural 

galego poidan gozar dos mesmos dereitos que o resto de nenas e nenos do 

país; dereito a un ensino público de calidade e dereito ás mesmas 

oportunidades. Esta desigualdade e a falta de oportunidades redunda nun rural 

que esmorece. Na defensa desta igualdade de oportunidades, desde a 

Confederación das ANPA asumiuse un papel activo e construtivo que 

cristalizaba na publicación dun completo estudo que radiografía e recolle as 

demandas e necesidades para abordar un plan específico para o ensino rural 

galego.  

 

Un plan defendido neste Parlamento polo PSdeG que non só non foi acollido 

pola Consellería, senón que asistimos este verán a novos recortes educativos 

na comunidade e en centros rurais como o CEIP Aquilino Iglesia Alvariño, de 

Abadín no Incio. 
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 Ante esta situación, o Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia presenta 

a seguinte proposición non de lei para o seu debate en Comisión: 

 

O Parlamento galego insta a Xunta de Galicia a: 

 

1. Establecer un plan específico para o rural da provincia de Lugo no que 

se teñan en conta as súas especificidades e necesidades. 

 

2. Reverter os recortes de profesorado anunciados nos centros educativos 

da provincia de Lugo.  

 

Parlamento de Galicia, 17 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Noelia Otero Lago na data 17/08/2023 10:45:23 
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Luis Manuel Álvarez Martínez  na data 17/08/2023 10:45:56 
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Á Mesa do Parlamento 

O Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), a iniciativa 

dos deputados Luis Bará Torres e Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e deputada Iria 

Carreira Pazos, ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presenta a seguinte 

Proposición non de lei para debate na Comisión 1ª, sobre a transferencia da AP9. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado día 11 de agosto fixéronse públicos os beneficios de AUDASA pola 

explotación da autoestrada AP9 no primeiro semestre de 2023: trátase de resultados que 

só podemos cualificar como obscenos, escandalosos e ofensivos. 

Neste período de tempo, a AP9 foi unha auténtica máquina de facer cartos para a 

concesionaria, con un incremento do tráfico até os 24.000 vehículos/día, dos beneficios 

de case o 70%, até chegar aos 36 millóns de euros. Os ingresos brutos foron de 89,73 

m€, o que fai prever uns ingresos e beneficios récord en 2023. 

Esta situación é consecuencia do trato de favor a AUDASA por parte de todos 

os gobernos centrais, con medidas como as ampliacións do prazo da concesión, o 

incremento abusivo das peaxes, a falta de control e supervisión da concesión, ou 

convenios que garanten ingresos extraordinarios á empresa. 

Nos últimos 5 anos produciuse o final da concesión, a xestión pública directa e a 

gratuidade de autoestradas de titularidade estatal como a A1 (entre Burgos e Armiñón), 

A2 (entre Zaragoza e a costa Mediterránea), A4 (entre Sevilla e Cádiz) ou A7 

(Tarragona Alacant, entre outros treitos). E anteriormente aprobouse o rescate da 
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concesión das autoestradas radiais madrileñas e outros treitos de estradas moi 

deficitarias. 

Como consecuencia desta situación, nestes momentos Galiza é a comunidade do 

Estado con máis km de peaxes, feito que ten importantes consecuencias económicas, 

sociais, de mobilidade e de vertebración territorial. 

Mentres se aprobaba a gratuidade de autoestradas da mesma época da AP9, as 

galegas e galegos sufrimos a aldraxe e a discriminación dunhas peaxes abusivas, unha 

situación só mitigada polas medidas aprobadas en 2021 grazas á negociación do pacto 

de investidura de 2019 entre BNG e PSOE. 

A partir do 17 de agosto de 2023 a AP9 debería ser gratuíta, como outras 

autoestradas da mesma época, mais as galegas e galegos seguiremos pagando unhas 

peaxes abusivas debido a unha medida aprobada polo goberno do PP en 2000: a 

prórroga da concesión por 25 anos máis até 2048. Cada vez que pasemos por unha 

cabina de peaxe, debemos lembrar que foi o PP do sr Aznar quen ampliou a concesión 

da AP 9 até o máximo legal de 75 anos, situación que só se dá en dúas autoestradas 

estatais galegas (AP9 e AP 53) e noutra en Castela-León (León-Campomanes). 

Esta prórroga está sometida a unha investigación da Comisión Europea, a partir 

dunha denuncia da asociación En Colectivo. Como consecuencia, a Comisión requiriu 

ao goberno español que xustificase o cumprimento da normativa europea sobre 

contratos e concesións públicas. Tendo en conta outros casos semellantes, todo parece 

indicar que estamos diante dunha prórroga irregular, sobre a que se vai pronunciar 

proximanente a Comisión. 

Todos estes feitos xustifican que no caso da AP falemos dunha auténtica estafa e 

unha aldraxe a Galiza. Unha situación que non podemos aturar por máis tempo, e que se 
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debe corrixir mediante dúas actuacións complementarias que permitirían conseguir unha 

AP9 galega e libre de peaxes 

A primeira é a transferencia da autoestrada a Galiza, unha medida que foi 

aprobada por unanimidade en numerosas ocasións polo parlamento galego e que foi 

sistematicamente vetada polos gobernos centrais do PP e do PSOE. O último intento foi 

en 2021-2023 e viuse frustrado polo obstrucionismo dos grupos parlamentares do PP e 

do PSOE no Congreso, que presentaron emendas que tiñan como obxectivo facer 

fracasar a transferencia. 

A segunda é a anulación da prórroga de 25 anos e o rescate da concesión, ao 

abeiro do procedemento aberto pola Comisión Europea e os informes elaborados por 

outros organismos, que sinalan a suposta ilegalidade do procedemento seguido, toda vez 

que a normativa europea obrigaba a licitar publicamente o contrato de concesión e non 

permitía unha prórroga automática. 

 

Polo anteriormente exposto, o Grupo Parlamentar do BNG presenta a seguinte 

proposición non de lei para o debate na Comisión 1ª: 

“O Parlamento acorda como resolución: 

1. Impulsar a tramitación e aprobación dunha nova proposición de lei de 

transferencia da titularidade e da xestión AP 9 a Galiza, para o seu traslado ao 

Congreso. No articulado da proposición de lei recollerase o cumprimento dos 

compromisos e obrigas asumidos polo goberno central en materia de investimentos e 

rebaixa das peaxes. 
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2. Encargar un estudo independente sobre a viabilidade da anulación da 

concesión e o seu rescate para o público, analizando a fórmula xurídica máis acaída, a 

vía aberta polo procedemento incoado pola Comisión Europea, e os custos financeiros 

para o Estado da situación actual e dun hipotético rescate da concesión.” 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

Luis Bará Torres  

Viceportavoz do G.P. do BNG 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:46:49 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:47:00 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:47:10 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Marina Ortega Otero e Julio Torrado Quintela, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 147 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte interpelación. 

 

Nos últimos tres anos, dende o Grupo Parlamentario Socialista, insistimos en 

reiterar a necesidade dun incremento significativo do número de técnicos e 

técnicas de inspección para blindar os dereitos das persoas maiores que 

residen nos centros de atención residencial galegos. O feito de ter unha 

porcentaxe de prazas residenciais privadas moi elevada, xunto con ser das 

CC.AA que menor número de profesionais ten para supervisalas, fai que esta 

reivindicación sexa unha obriga para o Goberno galego. Non obstante, a 

Consellería de Política Social non traballou neste ámbito tal e como se 

precisaba. 

 

A Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos Sociais 

(AGISS), dirixíase no mes de agosto a través dun comunicado á conselleira de 

Política Social para denunciar que se está a obstaculizar a eficacia das 

inspeccións das residencias de maiores mediante a filtración, por parte da 

consellaría, das datas previstas para  a realización das inspeccións. 

 

Hai  uns meses xa aparecía nos medios de comunicación unha noticia que 

facía referencia ás filtracións de inspeccións aos centros prestadores dos 

servizos sociais, con advertencias e preocupación do persoal traballador destes 

centros, que puxeron en coñecemento da asociación estes feitos, quen á súa 

vez manifestou esta evidencia  ante altos cargos da consellaría.  
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Diante estes feitos acordouse unha solución baseada en modificar o sistema de 

programación das inspeccións de modo que o inspector fose o único coñecedor 

do día e da hora na que se realizaría a dita inspección coa finalidade de 

garantir a máxima confidencialidade da actuación. Este método foi rexeitado 

posteriormente sen “previo aviso”, segundo o comunicado da propia AGISS, 

obrigando a volver ao sistema anterior que permitía  teren acceso a esta 

información cunha semana de antelación varios cargos da consellaría. O que 

compromete, a xuízo do persoal inspector, “non garantir por parte da 

Administración que as visitas de inspección se realicen sen previa notificación.” 

 

Unha vez coñecido o dito comunicado o Goberno galego ten a obriga de 

informar á Cámara galega para aclarar estes feitos tan graves denunciados 

publicamente polo propio persoal e a Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais, tendo en conta que están en xogo os dereitos 

e o benestar das persoas maiores que viven nas residencias de Galicia e a 

competencia desleal prexudicial con respecto aos centros de atención 

residencial que si cumpren coa normativa. 

 

Desde o Grupo Parlamentario Socialistas consideramos estes feitos como moi 

graves xa que vulneran a legalidade vixente, e poñen en perigo a seguridade e 

a calidade da prestación dos servizos que reciben os nosos maiores. 

 

Ante esta situación, a deputada e o deputado que asinan,  interpelan ao 

Goberno galego nos seguintes termos: 

 

1. Coñece o Goberno galego o dito comunicado?  

 

2. Pode dicirnos o Goberno galego se son certos os feitos denunciados 

pola Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos 

Sociais (AGISS)? 
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3. Que accións adoptará o Goberno galego ante esta grave situación para 

garantir os dereitos e o benestar das persoas maiores? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Marina Ortega Otero  na data 10/08/2023 19:35:48 

 
Julio Torrado Quintela  na data 10/08/2023 19:36:00 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz, Luis Bará Torres e Paulo Ríos Santomé, deputada e 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Interpelación. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O día 8 de agosto produciuse na estrada de Monforte a Chantada un feito 

lutuoso e dramático para as familias pero tamén para  toda a poboación, xa que dous 

rapaces faleceron a consecuencia dun grave accidente de tráfico non que interveu un 

xabarín. 

Falta esclarecer os feitos concretos que motivaron o accidente pero unha das 

cuestións  que está clara é que se perderon dúas preciosas vidas de dous xóvenes que 

participaban activamente nas actividades da súa idade, estudos, deportes, etc e que a súa 

falta lle vai restar futuro á comarca chantadina. A outra é que con bastante frecuencia os 

xabaríns invaden as estradas provocando accidentes nalgúns casos mortais como estes, 

moitos deles prodúcense na zona do Val de Lemos e os seus arredores. 

En todo Galiza nun de cada catro accidentes intervén un xabarín, en todo caso é 

un problema grave e continuado para o que non se pon en funcionamento ningún tipo de 

remedio. 

Evidentemente a superpoboación de xabarín no país é un problema que ten 

moitas ramificacións e as medidas tomadas ata o de agora para freala non deu resultado 

algún en tódolos anos que isto se vén sufrindo.. 
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Descoñecemos se o goberno da Xunta ten previsto desenvolver algún plan 

concreto para  facerlle fronte a esta problemática no relativo á invasión das estradas por 

parte destes animais e a diminuír ou evitar as consecuencias que pode levar aparelladas, 

que neste caso concreto son inasumíbeis para a nosa sociedade en xeral e para a 

poboación das zonas do interior e sur oeste da provincia de Lugo. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte interpelación: 

Vai o goberno da Xunta de Galiza intervir para minimizar as posibilidades de 

acceso de xabaríns ás estradas galegas e polo tanto diminuír o número e gravidade de 

accidentes que provocan? 

Consideran vostede asumible que en un de cada catro accidentes nas estradas 

galegas interveña un ou varios xabaríns porque invaden as mesmas? 

Que medidas levan artelladas ata o momento para minimizar estas invasións de 

estradas e os accidentes que provocan? 

Parécelles procedente artellar un plan de choque para reducir a poboación de 

xabaríns de acordo coas persoas expertas na materia? 

Consideran a posibilidade de artellar corredores para que a fauna poida atravesar 

as estradas sen circular por elas, ou utilizar outros sistemas a imaxe de outras 

comunidades? 

De non ser o anterior, que medidas propoñen  para evitar estas desgrazas? 

Teñen tratado este asunto coa Dirección Xeral de Tráfico? 
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Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 09:39:39 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 17/08/2023 09:39:43 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 17/08/2023 09:39:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Interpelación, 

sobre a oficialización do Día da Galiza Mártir. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No calendario da memoria histórica ocupa un lugar central o Día da Galiza 

Mártir, data que honra a memoria e a loita de Alexandre Bóveda e a de todos os homes 

e mulleres que coma el sufriron a persecución e o asasinato polo fascismo franquista 

español. 

Esta data foi instaurada en agosto de 1942 en Buenos Aires pola Galiza do 

exilio, que escolleu o día do asasinato de Alexandre Bóveda para simbolizar nel as 

arelas dunha xeración única e irrepetíbel, así como a devastación que o fascismo levou a 

cabo en Galiza en forma de asasinatos, cárcere, exilio, tortura, exclusión, depuración, 

vexacións, espolio, violacións e outras manifestacións do terror.  

Foi precisamente Castelao quen mellor expresou esta barbarie mediante as 

estampas da guerra (Galiza Mártir, Atila en Galiza) e através do cadro que representa o 

asasinato de Alexandre Bóveda: “A derradeira lección do mestre”. No Alba de Gloria 

(1948), sentenzou: “Bóveda terá de ser nun mañán próisimo ou lonxano a bandeira da 

nosa Redención”. 

Ao longo dos últimos anos, numerosas entidades e institucións demandaron a 

institucionalización do Día da Galiza Mártir. En 2013, a Fundación Alexandre Bóveda 
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iniciou unha campaña neste sentido, que se concretou na presentación dunha 

Proposición non de lei a través da Comisión de Peticións do parlamento galego.  

Pola súa parte, numerosas entidades locais, entre elas o concello de Poio, o 

concello de Pontevedra, a Deputación de Ourense e a Deputación de Lugo aprobaron 

acordos plenarios demandando a oficialización da data e a organización de actos 

encamiñados á rehabilitación pública e política de Alexandre Bóveda e de todas as 

vítimas galegas da Ditadura franquista. 

Reiteradamente o grupo parlamentario popular e o goberno da Xunta do PP 

negaron a oficialización do Día da Galiza Mártir. O PP de G nega a mesma idea de 

“memoria histórica” e eliminou as políticas públicas desenvolvidas no período 2005-

2009. O presidente do PP, Alberto Núñez Feijoo, anunciou a intención de derrogar a lei 

de memoria democrática e os gobernos autonómicos de coalición PP-VOX aprobaron 

acordos e medidas encamiñadas a suprimir as políticas públicas de memoria e a 

derrogar as leis de memoria histórica. 

Porén, neste ano 2023, un representante do goberno da Xunta do PP, o 

conselleiro de Cultura, asistiu ao acto de celebración do Día da Galiza Mártir 

organizado na Caeira pola Fundación Alexandre Bóveda e o concello de Poio. Semella 

pois que estamos nunha escenificación absolutamente hipócrita e nun intento de 

desvirtuar o significado do Día da Galiza Mártir, de desnaturalizar o sentido 

profundamente político da obra de Bóveda e as razóns do seu asasinato, e de instaurar 

unha sorte de equidistancia propia dos discursos revisionistas. 

A Xunta do PP debe decidir se está do lado das vítimas do franquismo ou se está 

do lado dos seus verdugos. Porque non se pode estar na ambigüidade dun suposto 

término medio. Non se pode estar na misa e na procesión. Non se pode seguir no 

discurso franquista dos dous bandos e da guerra fratricida. Non se pode celebrar un día e 

negar o pan e o sal todo o ano, como ocorre coas demandas do movemento 
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memorialista galego. Non se pode saír na foto do Día da Galiza Mártir e negar durante 

anos a súa celebración institucional. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte interpelación: 

-Ten o goberno galego entre os seus plans promover a institucionalización do 

Día da Galiza Mártir? 

-Considera necesario a Xunta desenvolver unha programación anual para dar a 

coñecer a vida e a obra de Alexandre Bóveda e dos compañeiros e compañeiras de 

xeración que foron perseguidos e asasinados polo franquismo en Galiza? 

-Ten previsto a Xunta dirixirse ao goberno do Estado para que se promovan as 

iniciativas necesarias para a rehabilitación de Alexandre Bóveda e para a anulación da 

sentenza que o condenou a morte, así como para a anulación de todas as sentenzas, 

expedientes e sancións ditadas durante a Ditadura contra cidadáns e cidadás galegas por 

motivos políticos, ideolóxicos, de crenzas, de raza ou de diversidade sexual? 

-Ten previsto o goberno galego desenvolver unha política pública da memoria 

histórica democrática en Galiza, baseada no dereito á verdade, á xustiza e á reparación 

que forman parte do dereito internacional, e crear un departamento do goberno dedicado 

a esta tarefa, encadrado na presidencia ou vicepresidencia da Xunta? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  
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Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:25:15 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:25:20 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:25:30 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Interpelación, 

sobre a transferencia da AP9. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado día 11 de agosto fixéronse públicos os beneficios de AUDASA pola 

explotación da autoestrada AP9 no primeiro semestre de 2023: trátase de resultados que 

só podemos cualificar como obscenos, escandalosos e ofensivos. 

Neste período de tempo, a AP9 foi unha auténtica máquina de facer cartos para a 

concesionaria, con un incremento do tráfico até os 24.000 vehículos/día, dos beneficios 

de case o 70%, até chegar aos 36 millóns de euros. Os ingresos brutos foron de 89,73 

m€, o que fai prever uns ingresos e beneficios récord en 2023. 

Esta situación é consecuencia do trato de favor a AUDASA por parte de todos 

os gobernos centrais, con medidas como as ampliacións do prazo da concesión, o 

incremento abusivo das peaxes, a falta de control e supervisión da concesión, ou 

convenios que garanten ingresos extraordinarios á empresa. 

Nos últimos 5 anos produciuse o final da concesión, a xestión pública directa e a 

gratuidade de autoestradas de titularidade estatal como a A1 (entre Burgos e Armiñón), 

A2 (entre Zaragoza e a costa Mediterránea), A4 (entre Sevilla e Cádiz) ou A7 

(Tarragona Alacant, entre outros treitos). E anteriormente aprobouse o rescate da 

concesión das autoestradas radiais madrileñas e outros treitos de estradas moi 

deficitarias. 
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Como consecuencia desta situación, nestes momentos Galiza é a comunidade do 

Estado con máis km de peaxes, feito que ten importantes consecuencias económicas, 

sociais, de mobilidade e de vertebración territorial. 

Mentres se aprobaba a gratuidade de autoestradas da mesma época da AP9, as 

galegas e galegos sufrimos a aldraxe e a discriminación dunhas peaxes abusivas, unha 

situación só mitigada polas medidas aprobadas en 2021 grazas á negociación do pacto 

de investidura de 2019 entre BNG e PSOE. 

A partir do 17 de agosto de 2023 a AP9 debería ser gratuíta, como outras 

autoestradas da mesma época, mais as galegas e galegos seguiremos pagando unhas 

peaxes abusivas debido a unha medida aprobada polo goberno do PP en 2000: a 

prórroga da concesión por 25 anos máis até 2048. Cada vez que pasemos por unha 

cabina de peaxe, debemos lembrar que foi o PP do sr Aznar quen ampliou a concesión 

da AP 9 até o máximo legal de 75 anos, situación que só se dá en dúas autoestradas 

estatais galegas (AP9 e AP 53) e noutra en Castela-León (León-Campomanes). 

Esta prórroga está sometida a unha investigación da Comisión Europea, a partir 

dunha denuncia da asociación En Colectivo. Como consecuencia, a Comisión requiriu 

ao goberno español que xustificase o cumprimento da normativa europea sobre 

contratos e concesións públicas. Tendo en conta outros casos semellantes, todo parece 

indicar que estamos diante dunha prórroga irregular, sobre a que se vai pronunciar 

proximamente a Comisión. 

Todos estes feitos xustifican que no caso da AP falemos dunha auténtica estafa e 

unha aldraxe a Galiza. Unha situación que non podemos aturar por máis tempo, e que se 

debe corrixir mediante dúas actuacións complementarias que permitirían conseguir unha 

AP9 galega e libre de peaxes 
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A primeira é a transferencia da autoestrada a Galiza, unha medida que foi 

aprobada por unanimidade en numerosas ocasións polo parlamento galego e que foi 

sistematicamente vetada polos gobernos centrais do PP e do PSOE. O último intento foi 

en 2021-2023 e viuse frustrado polo obstrucionismo dos grupos parlamentares do PP e 

do PSOE no Congreso, que presentaron emendas que tiñan como obxectivo facer 

fracasar a transferencia. 

A segunda é a anulación da prórroga de 25 anos e o rescate da concesión, ao 

abeiro do procedemento aberto pola Comisión Europea e os informes elaborados por 

outros organismos, que sinalan a suposta ilegalidade do procedemento seguido, toda vez 

que a normativa europea obrigaba a licitar publicamente o contrato de concesión e non 

permitía unha prórroga automática. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte interpelación: 

Que valoración fai a Xunta sobre os resultados de AUDASA no primeiro 

semestre de 2022? 

Como valora o goberno galego a situación derivada do inicio, o 17 de agosto de 

2023, da prórroga de 25 anos aprobada no ano 2000 e as consecuencias que vai ter para 

Galiza? 

Que actuacións fixo a Xunta en relación co procedemento aberto pola Comisión 

Europea a respecto da prórroga da concesión aprobada no ano 2000? 

Fixo algún estudo a Xunta sobre a viabilidade do rescate da concesión e os seus 

custos? 

Está disposta a Xunta a colaborar na realización dun estudo independente sobre 

a viabilidade da anulación da concesión e o seu rescate para o público, analizando a 
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fórmula xurídica máis acaída, estudando a vía aberta polo procedemento incoado pola 

Comisión Europea, e avaliando os custos financeiros para o Estado da situación actual e 

dun hipotético rescate da concesión? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 11:00:02 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 11:00:06 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 11:00:14 
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Á Mesa do Parlamento 
 
José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno 
 
 
Recentemente coñecíamos un novo desprezo a Galicia en relación co Corredor 
Atlántico de Mercadorías, que debe engadirse as xa reiteradas faltas de compromiso 
do Goberno de España coa nosa Comunidade en relación con esta infraestrutura 
estratéxica.  
 
En concreto, Galicia queda excluída do órgano xestor loxístico da rede transeuropea de 
mercadorías. Este ente, no que si participa ADIF, ten como fin coordinar a circulación 
dos trens por España, Portugal, Francia e Alemaña e non contempla a extensión da 
rede ao noroeste, aprobada en 2021, tras unha intensa reivindicación. 
 
Do mesmo xeito, resulta decepcionante que dado que o Goberno de España designou 
un Comisionado para coordinar estes asuntos, non teñan intercedido para corrixir a 
exclusión destas últimas incorporacións que si figuran por dereito propio no mapa dos 
corredores da Rede Transeuropea de Transporte (TTE-T) 
 
De nada serve a fronte común que no ámbito político e empresarial reclama unha maior 
aposta para avanzar nun proxecto estratéxico para a competitividade da nosa 
comunidade se unha e outra vez atopámonos coa falta de vontade e implicación do 
Executivo central cando non directamente o boicot aos intereses do noroeste 
peninsular e de Galicia, máis en particular. 
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 
 

1. Que valoración fai a Xunta de Galicia sobre a exclusión de Galicia, e do 
conxunto do itinerario noroeste do Corredor Atlántico, do órgano xestor 
encargado de coordinar o transporte ferroviario europeo de mercadorías? 
 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:29:01 
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Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 14:29:55 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 14:29:59 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:30:25 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:30:29 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 14:31:16 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:31:20 
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Á Mesa do Parlamento 
 
José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno 
 
A proliferación do número de xabarís está a xerar -ademais das consecuencias no 
ámbito agrario, con danos nos cultivos- un crecente problema de seguridade viaria 
debido á sinistralidade que ten lugar como consecuencia dos atropelos destes animais 
por parte de vehículos e automobilistas. 
 
De feito, algunhas estatísticas apuntan a que un de cada catro accidentes que ocorren 
nas estradas galegas está provocado pola irrupción destes animais nas vías de 
circulación. Unha proporción aínda maior en provincias como a de Lugo e en estradas 
secundarias. 
 
Aínda que na maior parte dos casos estes accidentes só teñen consecuencias de 
índole material, xeran especial preocupación traxedias como o recente falecemento de 
dous mozos en Chantada en accidente de tráfico tras cruzarse con estes animais. 
 
Administracións e científicos apuntan á dificultade de atopar medidas efectivas, 
especialmente a longo prazo, que funcionen contra o xabaril. No ámbito específico da 
seguridade viaria se ensaian fórmulas para previr accidentes, moitas das que aínda son 
obxecto de avaliación para coñecer a súa efectividade real. 
 
Con todo, parece evidente que hai que seguir avanzando na implantación de medidas 
que, aínda que non supoñan unha solución definitiva a esta problemática si diminúan o 
risco de accidentes ou a gravidade das súas consecuencias. 
 
Aínda así, a maior parte de sinistros teñen lugar en estradas secundarias onde resulta 
moi complicado evitar que o xabaril ou calquera outro animal irrompa nas vías xerando 
a consecuente situación de risco para os automobilistas.  
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 
 

1. Que medidas está a adoptar o Goberno galego co obxecto de minimizar o risco 
de accidentes de tráfico provocados pola irrupción de xabarís nas estradas de 
titularidade autonómica? 
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Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
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Á Mesa do Parlamento 
 
 
José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno 
 
 
 
A Oficina Técnica da Seca da Xunta de Galicia vén de declarar a situación de seca 
prolongada nas concas das rías da Coruña e de Betanzos e nos sistemas de 
abastecemento de Ferrolterra e da Mariña lucense. Na práctica, isto supón a 
determinación desta situación en 9 dos 19 sistemas de explotación das concas da 
Demarcación Hidrográfica Galicia-Costa, de competencia autonómica. 
 
Esta declaración afecta os sistemas do río Mero, Arteixo e ría da Coruña; río Mandeo e 
ría de Betanzos; río Eume e ría de Ares; Ferrol; río Mera, ría de Santa Marta de 
Ortigueira e ría de Viveiro; río Landro e río Ouro; río Masma; e ría de Ribadeo; nas 
provincias da Coruña e Lugo. 
 
A Oficina da Seca detectou unha anomalía media das precipitacións no mes de xullo en 
Galicia dun 43 % inferior ao valor climático normal. 
 
Desde o pasado 21 de xullo tamén está activada a prealerta por escaseza no sistema 
do río Mero, Arteixo e ría da Coruña; río Anllóns e costa da Coruña ata o imite de 
Arteixo; e no o seu sistema de Baiona. 
 
A garantía na subministración de auga en cantidade e calidade adecuada exixe a 
existencia dun marco de coordinación idóneo entre todas as administracións con 
competencias na materia. No caso da Xunta de Galicia existen liñas específicas de 
apoio dirixidas ao concellos galegos co obxecto de facer fronte a estes episodios, entre 
elas, a dirixida a promover a elaboración de plans de emerxencia. 
 
Galicia é unha comunidade mellor preparada para afrontar estes episodios, tras a 
aprobación dunha lei pioneira, como foi a Lei de medidas de garantía do 
abastecemento en episodios de seca e en situacións de emerxencia sanitaria e coa 
recente entrada en vigor da Lei  de mellora da xestión do ciclo integral da auga, que 
ofrecen instrumentos xurídicos axeitados para poder xestionar estes eventos de seca 
coa dilixencia e a eficacia que a súa propia natureza demanda. 
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Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 

 
1. Que medidas de apoio ofrece á Xunta de Galicia aos concellos galegos co 

obxecto de facer fronte a estes episodios e anticiparse ante un posible episodio 
futuro de escaseza de auga? 
 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Marina Ortega Otero e Julio Torrado Quintela, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Nos últimos tres anos, dende o Grupo Parlamentario Socialista, insistimos en 

reiterar a necesidade dun incremento significativo do número de técnicos e 

técnicas de inspección para blindar os dereitos das persoas maiores que 

residen nos centros de atención residencial galegos. O feito de ter unha 

porcentaxe de prazas residenciais privadas moi elevada, xunto con ser das 

CC.AA que menor número de profesionais ten para supervisala, fai que esta 

reivindicación sexa unha obriga para o Goberno galego. Non obstante a 

Consellería de Política Social non traballou neste ámbito tal e como se 

precisaba. 

 

A Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos Sociais 

(AGISS), dirixíase no mes de agosto a través dun comunicado á conselleira de 

Política Social para denunciar que se está a obstaculizar a eficacia das 

inspeccións das residencias de maiores mediante a filtración por parte da 

consellaría das datas previstas para  a realización das inspeccións. 

 

Hai  uns meses xa aparecía nos medios de comunicación unha noticia que 

facía referencia ás filtracións de inspeccións aos centros prestadores dos 

servizos sociais, con advertencias e preocupación do persoal traballador destes 

centros, que puxeron en coñecemento da asociación estes feitos, quen á súa 

vez manifestou esta evidencia e ante altos cargos da consellaría.  
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Ante estes feitos acordouse unha solución baseada en modificar o sistema de 

programación das inspeccións de modo que o inspector fose o único coñecedor 

do día e da hora na que se realizaría a dita inspección coa finalidade de 

garantir a máxima confidencialidade da actuación. Este método foi rexeitado 

posteriormente sen “previo aviso”, segundo o comunicado da propia AGISS, 

obrigando a volver ao sistema anterior que permitía  teren acceso a esta 

información cunha semana de antelación outros cargos da consellaría. O que 

compromete, a xuízo do persoal inspector, “non garantir por parte da 

Administración que as visitas de inspección se realicen sen previa notificación.” 

Desde o Grupo Parlamentario Socialistas consideramos estes feitos como moi 

graves xa que vulneran a legalidade vixente, que poñen en perigo a seguridade 

e a calidade da prestación dos servizos que reciben os nosos maiores. 

 

Unha vez coñecido o dito comunicado o Goberno galego ten a obriga de 

informar á Cámara galega para aclarar estes feitos tan graves denunciados 

publicamente polo propio persoal e a Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais, tendo en conta que están en xogo os dereitos 

e o benestar das persoas maiores que viven nas residencias de Galicia e a 

competencia desleal prexudicial con respecto aos centros de atención 

residencial que si cumpren coa normativa. 

 

Ante esta situación a deputada e o deputado que asinan, preguntan:  

 

Que accións adoptará o Goberno galego ante esta grave situación para blindar 

os dereitos e o benestar das persoas maiores? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Diego Lourenzo Moura, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, 

sobre o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Ao fío do anuncio “a bombo e prato”, por parte do presidente da Xunta, dun 

proxecto de rehabilitación e posta en valor do Pazo de Lourizán, desde o BNG 

queremos chamar a atención sobre o proceso continuado de desmantelamento que vén 

sufrindo o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán (CIF), un núcleo científico 

que foi pioneiro e punteiro e que está nunha situación grave de declive, lastrado pola 

falta de persoal, a non cubrición de prazas de persoal xubilado, a precariedade laboral, 

mesmo coa contratación de persoal a través de fundacións privadas, a falta de 

continuidade de proxectos de investigación, o abandono de parcelas onde se levaba a 

cabo a experimentación e a perda de liñas de financiamento. 

No transfundo deste proceso está a pelexa polo control do Centro e a partir de aí 

pilotar o proxecto para o pazo de Lourizán, con unha “guerra soterrada” entre 

departamentos da Xunta.  

O BNG considera fundamental frear este proceso de declive e desenvolver un 

gran proxecto de  reactivación e potenciación do CIF de Lourizán, para manter as liñas 

históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e 

futuros do sector forestal galego. 
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No actual contexto de emerxencia climática, deberíase considerar a apertura de 

novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa multifuncionalidade 

do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do monte, o seu papel na loita 

contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade e dos recursos hídricos, e o 

impulso das “solución baseadas na natureza”. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Que previsións ten a Xunta para dotar de máis orzamento, de máis persoal e de 

mellores condicións laborais o CIF de Lourizán? 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Diego Lourenzo Moura 

Deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 09:45:51 
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Diego Lourenzo Moura na data 11/08/2023 09:45:54 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Patricia Otero Rodríguez, Julio Torrado Quintela e Marina Ortega Otero, 

deputadas e deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas 

de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en 

Pleno. 

 

Son numerosas as carencias que se veñen a dar no centro de saúde de Foz, 

como se levan denunciando varios anos, e como así está a acontecer tamén en 

toda a rede de atención primaria na comarca da Mariña e, por desgraza, en 

toda a nosa comunidade autónoma. 

 

Dende hai moito tempo, están sen cubrir dúas,  das oito prazas de medicina 

de familia que ten asignados o centro, unha na quenda da mañá e outra na 

quenda de tarde. 

 

Tamén están sen cubrir 4 prazas de enfermaría cuxos profesionais se atopan 

de baixa. 

 

O odontólogo atópase de baixa e a súa praza tamén sen cubrir, sendo xa 

anuladas moitas das citas previstas e non dando novas citas ata o 5 de abril. 
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Segue tamén sen cubrirse, despois de varios anos, a redución de xornada do 

pediatra. Cómpre recordar que este servizo de Pediatría presta atención non 

só aos  nenos  e  nenas  de  Foz,  senón  tamén  aos  dos  concellos  de  

Alfoz  e  O Valadouro. 

 

Por outra banda, este centro de saúde segue sen ter matrona, xa que o Sergas 

négase a crear esta praza no Centro de Saúde de Foz. Profesional este que 

non só se encarga da atención  ao embarazo, parto e puerperio, senón tamén 

no supostos de detención precoz do cancro de cérvix, atención saúde sexual e 

mesmo a enfermidades invisibilizadas e minusvaloradas como a endometriose. 

 

A todo isto hai que sumarlle outros dous recortes por parte do Sergas 

cara á veciñanza da comarca da Mariña, como foron a supresión no ano 2019 

do 2º Técnico de Emerxencias Sanitarias da ambulancia medicalizada con 

base en Foz, que nesta comarca tan extensa e dispersa é fundamental para 

asegurar a chegada no menor tempo posible aos domicilios aos que non é 

posible cun só técnico que se encargue de conducir e localizar, precisando 

pedir reforzo á ambulancia de soporte vital, e no 2011 a supresión do servizo 

24 horas da ambulancia asistencial tamén con base en Foz. 

 

Por iso, as deputadas e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Por que a Xunta de Galicia se nega a recuperar o servizo 24 horas da 

ambulancia asistencial con base en Foz? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Patricia Otero Rodríguez  na data 11/08/2023 11:48:32 

 
Julio Torrado Quintela  na data 11/08/2023 11:48:44 

 
Marina Ortega Otero  na data 11/08/2023 11:48:53 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Patricia Otero Rodríguez e Julio Torrado Quintela, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A relación natural entre o porto e os espazos urbanos ten en Galicia unhas 

características particulares. Como é habitual en case todas as vilas e pobos 

mariñeiros, a vida portuaria foi sempre ligada ao desenvolvemento da propia 

poboación, e a vinculación urbanística entre ambos espazos estivo sempre 

ligada. A estruturación administrativa causou unha dicotomía que, na maior 

parte dos pobos e vilas costeiras con entidade portuaria, provoca a confluencia 

de intereses de entidades administrativas distintas como son o porto e os 

concellos. 

 

De xeito especial esta relación está condicionada no plano urbanístico polo 

amplo espazo sobre o que o Porto ten responsabilidade administrativa, por ser 

da súa titularidade, froito do crecemento sobre o mar que as actividades 

portuarias foron desenvolvendo, pero que son terreos de uso urbano, afastados 

da actividade marítima e pesqueira. Existen exemplos en todo o territorio 

costeiro de Galicia, observamos case que en cada vila como o Porto é titular 

dun espazo que, en termos xerais, se usa para a actividade urbana. Tal é así 

que en moitas ocasións os propios veciños e veciñas descoñecen esta 

titularidade, e non a comprenden, por ser Portos de Galicia titular de terreos 

que nada teñen que ver coa súa actividade. 

 

Este escenario provoca problemas de xestión habituais para todos os 

concellos, que pretenden desenvolver actividades e usos deses terreos, pero 

necesitan de autorización e aceptación de Portos de Galicia, sendo esta unha 
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institución que non comprende a necesidade deses usos, retarda os procesos e 

/ou os dificulta e impide. Ademais dos concellos, numerosos colectivos sociais, 

culturais ou deportivos, tenden a querer usar tales terreos, normalmente ben 

situados nas vilas costeiras, atopándose con que  Portos de Galicia esixe 

unhas taxas inasumibles e considera, discrecionalmente, o seu uso. Pola 

contra, eses terreos non son obxecto da atención debida de Portos de Galicia, 

nin do investimento necesarios, polo que terminan por se deterioraren e 

acumular lixo, sendo os concellos os que, por responsabilidade, terminan por 

asumir o custe do seu mantemento sen ser titulares. 

 

O Parlamento de Galicia debateu, a proposta do Grupo Parlamentario 

Socialista, unha fórmula de reversión dos terreos portuarios de titularidade 

autonómica ao dominio municipal. Inicialmente foi rexeitada polos votos do 

Grupo Parlamentario Popular, mais en 2020 o debate volveu á Cámara galega, 

a instancias novamente do Grupo Socialista e, desta volta, o Grupo Popular 

mudou a súa posición e saíu aprobada a iniciativa por unanimidade. Portos de 

Galicia debe posibilitar a reversión aos concellos da titularidade dos terreos 

portuarios, cando o seu uso para fins relacionados co porto sexa residual ou 

inexistente e sexan susceptibles de utilización municipal. 

 

O concello de Burela dispón de varios parques e espazos ao aire libre pero 

ningún deles está expresamente destinado ao ocio da xuventude, quedando 

sempre relegados a unha pequena zona pouco funcional e que non satisfai as 

súas inquedanzas e necesidades. Formúlase a proposta de dedicarlles un 

espazo en exclusiva, que poidan sentir como propio, pensado para cubrir 

diferentes aspectos propios da idade, nun espazo seguro e facilmente 

accesible que se poida desfrutar por diferentes idades da xuventude segundo 

os seus gustos, afeccións ou preferencias. 
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Un espazo que reúne as ditas condicións é a parcela fronte ao número 7 da 

travesía do Porto, integrada dentro do espazo portuario. A parcela atópase nun 

extremo, polo que sería facilmente prescindible para o sistema xeral portuario e 

sería moi necesario que se recuperase para os sistemas locais de espazos 

libres. É unha parcela de aproximadamente 1.900 m. cadrados, rectangular e 

sensiblemente horizontal. 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Por que Portos de Galicia se nega a reverter a titularidade da parcela número 7 

da Travesía do Porto (Burela) a dominio municipal? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 
 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Patricia Otero Rodríguez  na data 11/08/2023 11:18:28 

 

Julio Torrado Quintela  na data 11/08/2023 11:18:42 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo e Cristina Fernández Davila, deputado e 

deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno, sobre as necesidades do CEIP Eladia Mariño do Concello de Cabanas.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No CEIP Eladia Mariño de Cabanas, veñen de recibir a nova, trala publicación 

das vacantes definitivas, de que para o vindeiro curso non se cubrirá a praza vacante por 

xubilación dunha mestra de Educación Infantil. 

Este feito traducirase na perda da mestra de apoio en infantil do noso centro, o 

que implicará a reorganización dos horarios do profesorado a unha semana de inicio de 

curso. Perdendo ademais a posibilidade de seguir desenvolvendo o carácter innovador 

das distintas actividades baixo unha metodoloxía de traballo consolidada con bos 

resultados. E imposibilitando, así mesmo, atender ao alumnado como se viña facendo, 

especialmente ao alumnado con necesidades específicas de apoio educativo nunha etapa 

tan sensible. 

Parece ser que a ratio do alumnado de infantil é o principal motivo para esta 

toma de decisións. O CEIP Eladia Mariño, recibe alumnado do Concello de Cabanas, 

mais tamén doutros concellos veciños, como Ares, Fene, Miño, Pontedeume que buscan 

a calidade do proxecto educativo que ofrece este centro. 
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A baixa natalidade, máis nun contexto postpandémico, en municipios de baixa 

densidade de poboación, non pode ser motivo para a aplicación de recortes no ensino en 

detrimento da calidade do mesmo. 

Entendemos que a pesar dos esforzos do profesorado, a perda desta praza, 

suporá unha perda de calidade do proxecto educativo ofertado polo centro, ao contar 

con menos recursos que outros centros da contorna. O que pode ser motivo para que as 

familias se decidan por matricular ás súas fillas e fillos noutros centros que conten 

cunha maior oferta de servizos, facendo perigar a nosa permanencia. 

A Xunta de Galiza, en canto que goberno e administración responsable de 

manter unha oferta educativa pública de calidade para todo o país debería comprender 

as necesidades de cada centro en función do seu contexto particular, e neste caso 

estamos a falar dun centro educativo nun entorno semirural nun momento histórico no 

que existe unha baixada da natalidade xeneralizada. 

Desde o BNG defendemos que estas decisións deberían partir dunha visión 

integral dos territorios, e que manter un servizo básico como é un centro educativo cun 

ensino de calidade no Concello de Cabanas debería de ser un obxectivo e unha política 

prioritaria da Xunta de Galiza. 

 

Por estes motivos formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Por que a Xunta de Galiza castiga ao Concello de Cabanas con recortes no CEIP 

Eladia Mariño que poden afectar á viabilidade do centro? 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Cristina Fernández Davila  

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 11/08/2023 12:18:27 

 

Cristina Fernández Davila na data 11/08/2023 12:18:31 
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Á Mesa do Parlamento 
 
Cristina Sanz Arias, Pedro Puy Fraga, Manuel Santos Costa, María Guadalupe 
Murillo Solís, Fernando Pérez Domínguez, Carmen María Pomar Tojo e Katherinie 
Varela Fernández deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara presentan ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno 
 
Recentemente o Consello Económico e Social de España (CES) advertía que os 
fondos europeos ‘Next Generation EU’ non están a chegar coa fluidez e eficacia 
desexada á economía real. Entre as posibles causas que motivan esta circunstancia o 
organismo asesor cita a rapidez coa que foron deseñadas as axudas e tamén a 
complexidade legal e administrativa, vinculada a unha excesiva centralización da toma 
de decisións no Goberno de España. 
 
Desde Galicia levamos tempo advertindo de que, se o Goberno non axiliza a 
asignación dos fondos europeos e non descentraliza as axudas coas comunidades 
autónomas, corremos un serio risco de perder esta oportunidade de modernizar 
Galicia, un obxectivo que sería posible asumir se o Goberno de España atendera ás 
demandas do tecido produtivo galego e achegase o financiamento comprometido para 
os principais proxectos estratéxicos de carácter transformador de Galicia. 
 
De xeito paralelo desde Galicia continuamos reclamando unha maior achega de fondos 
europeos de recuperación, porque os recursos adxudicados ata o momento na nosa 
Comunidade son inferiores ao que nos correspondería atendendo a un criterio 
obxectivo, como é o PIB per cápita. Con todo, a  xestión que o Goberno galego está a 
facer dos recursos que nos chegan do Mecanismo de Recuperación e Resiliencia, si 
está a chegar ao tecido produtivo galego e ás entidades locais, que se benefician dos 
fondos de recuperación xestionados pola Administración galega. 
 
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 
 

1. Que reivindicacións lidera o Goberno galego co obxecto de favorecer que os 
fondos de recuperación cheguen a Galicia e ao seu sector produtivo? 
 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Cristina Sanz Arias na data 11/08/2023 14:19:42 
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Pedro Puy Fraga na data 11/08/2023 14:19:56 

 
Manuel Santos Costa na data 11/08/2023 14:20:45 

 
María Guadalupe Murillo Solís na data 11/08/2023 14:21:43 

 
Fernando Pérez Domínguez na data 11/08/2023 14:22:31 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 11/08/2023 14:22:36 

 
Katherinie Varela Fernández na data 11/08/2023 14:23:38 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Paulo Ríos Santomé, Luis Bará Torres e Noa 

Presas Bergantiños, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral en Pleno, sobre os accidentes de 

circulación viaria producidos en Ourense como consecuencia do atropelo de animais 

salvaxes. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Dende hai anos o grupo parlamentar do Bloque Nacionalista Galego ven 

expresando a súa preocupación polo constante incremento de accidentes de circulación 

provocados como consecuencia da irrupción de animais salvaxes nas vías de 

circulación, nomeadamente nas provinciais de Ourense e Lugo. Así, tanto ao inicio da 

lexislatura, como máis recentemente a finais do exercicio pasado rexistramos diversas 

iniciativas a fin de coñecer a evolución do número e circunstancias nos que se producen 

sinistros de circulación orixinados pola irrupción de animais salvaxes, nomeadamente 

xabaríns, así como das medidas adoptadas pola Xunta de Galiza para evitar a 

proliferación deste tipo de sinistros. Iniciativas, a día de hoxe, pendentes de resposta por 

parte da Xunta de Galiza. 

O desgraciado accidente ocorrido o pasado día 8 de agosto na estrada de 

titularidade autonómica N-540 no que dous mozos perderon a vía como consecuencia 

dun sinistro provocado pola intrusión dun xabarín na vía, fai inescusable a análise da 

situación de seguridade das vías e estradas fronte ao perigo que supón a máis que 

presunta superpoboación de determinados animais salvaxes, particularmente o xabarín. 
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 Ourense, xunto con Zamora e Lugo, son as demarcacións provinciais de maior 

incidencia de accidentes de circulación por atropelo de xabaríns. Segundo os datos 

publicados polo diario “A Rexión”, citando como fonte á Dirección Provincial de 

Tráfico, no ano 2021 un 35% dos accidentes de circulación rexistrados teñen a súa orixe 

na irrupción do xabarín nas vías de circulación, sendo 1.626 os provocados por calquera 

tipo de animal. Segundo as mesmas fontes, e á espera de que a Xunta de Galiza, 

participe a este grupo parlamentar da información solicitada no seu día sobre este 

particular, tanto no 2022 como no que vai de 2023 a media de accidentes de circulación 

provocados por xabaríns é de dous diarios. 

Alén de que as sucesivas reformas lexislativas foron inxustificadamente 

desprazando sobre o condutor as consecuencias e prexuízos derivados dos sinistros 

provocados por animais salvaxes - respecto dos que na meirande parte dos casos non ten 

culpa algunha-, o certo é que o constante incremento deste tipo de accidentes, en non 

poucos casos con graves consecuencias para a vida e integridade física das persoas, 

exixe coñecer con precisión o número e características deste tipo de sinistros, os 

principais lugares nos que se producen e as medidas adoptadas pola Xunta de Galiza en 

estradas da súa titularidade para evitar a súa reiteración. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como valora o Goberno Galego as medidas adoptadas para evitar a produción de 

accidentes de circulación derivados da irrupción na calzada de animais salvaxes? 

 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 
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Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 14/08/2023 10:00:28 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 14/08/2023 10:00:34 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 14/08/2023 10:00:43 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 14/08/2023 10:00:53 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 
 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo e Gonzalo Caballero Míguez, deputada e 

deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia  

                                                                        

ante esta mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Segundo a información colgada na páxina web da Xunta de Galicia, o 3 de 

maio de 2021 o Goberno galego constituíu a sociedade Impulsa cun capital 

fundacional de 5 millóns de euros, no que a participación no capital social 

corresponde o 40 % á Xunta de Galicia, 38 % Abanca, 12 % Reganosa e 10 % 

Sogama, tendo a encomenda de “dinamizar e ampliar o Polo para a 

Transformación de Galicia, unha iniciativa que, promovida pola Xunta de 

Galicia no marco da candidatura aos fondos Next Generation, pretende ser 

circular, sostible, verde, dixital, viva, inclusiva, xeradora de riqueza no seu 

entorno e aglutinadora dos intereses de pequenas e medianas empresas, así 

como de grandes compañías"; xa que logo, o seu obxectivo debe ser incentivar 

a actividade produtiva da comunidade a partir da captación de investimentos, a 

incorporación de socios e a colaboración entre institucións públicas e privadas 

para a posterior posta en marcha e consolidación de propostas empresariais. 

 

A proposta inicial da Xunta de Galicia para captar parte destes fondos 

europeos foi de 354 proxectos cos que pretendían mobilizar cerca de 20.000 

millóns de euros e segundo as palabras da directora xeral, Enyd López nunha 

entrevista do 24 de outubro de 202   “Elegimos socios muy sólidos para que 

los proyectos salgan con o sin fondos”, indicando que o labor do dito consorcio 

non é executar fondos senón buscar os actores máis axeitados para facelo, 

    c     q         I       G   c   “Desarrollamos las ideas, las maduramos 

para convertirlas en grandes proyectos y las liberamos una vez encontrados los 
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inversores y tecnólogos adecuados. El plan involucra al tejido empresarial al 

completo, pero la intención es fomentar la participación de pymes y autónomos, 

para que sean los principales beneficiarios de estos proyectos tractores que 

generarán actividad económica y cadenas de valor». 

En xuño de 2022, segundo as novas colgadas na páxina web da Xunta de 

Galicia, o presidente da Xunta de Galicia mantivo unha reunión co comité 

técnico do dito organismo público-privado na que se avaliou a situación do Polo 

para a transformación de Galicia e os principais proxectos nos que Galicia está 

traballando para captar fondos europeos Next Generation EU, e o 21 de 

novembro volveu a reunirse cos socios do dito comité (Abanca, Reganosa e 

Sogama) para analizar a situación de iniciativas punteiras como os proxectos 

que xiran en torno á recuperación de fibras téxtis, os avances tecnolóxicos ao 

servizo da comunidade ou a posta en marcha de alternativas que permitan á 

sociedade galega e ao seu tecido empresarial competir no ámbito das 

enerxías. 

O 16 de maio, a páxina web da dita sociedade achega información sobre cinco 

proxectos, os mesmos que hai case un ano sobre:  

1. Xestión sostible dos bosques galegos: proxecto tractor baseado na 

transformación da madeira en fibra téxtil baixo principios de sostibilidade 

e circularidade, co que se pretende pechar, por vez primeira, o círculo 

vital da madeira en Galicia e prevé fabricar na nosa comunidade unhas 

200.000 toneladas anuais de fibra téxtil sostible, utilizando como materia 

prima principal a madeira certificada procedente dos nosos bosques, así 

como residuo téxtil. 

Líderes: A papeleira portuguesa Altri é o líder industrial escollido que costeará 

o deseño e desenvolvemento da iniciativa ata levala ao momento do 

investimento. Conforme vaia avanzando o proxecto, explorará alianzas con 

toda a cadea de valor do sector forestal galego. 
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Investimento: 800 millóns de euros. 

Emprego estimado: 2.500 empregos directos e indirectos (equivalentes a 
tempo completo) e 10.000 empregos durante a construción (equivalentes a 
tempo completo). 

 

2. Economía circular: proxecto tractor en virtude do que se levantará un 

complexo pioneiro que tratará ao ano máis de 7 millóns de toneladas de 

residuos infrautilizados para a súa valorización e reutilización. O centro 

focalizará a súa actividade na xestión duns 6 millóns de toneladas de 

excedente de zurro para a produción de biogás, bioetanol e fertilizantes 

orgánicos. 

Líderes: Repsol, Naturgy e Reganosa. 

Investimento:  aproximado de 600 millóns de euros. 

Emprego estimado: 2.500 empregos directos e indirectos (equivalentes a 

tempo completo) e uns 1.000 empregos durante a construción (equivalentes a 

tempo completo). 

3. Xeración de hidróxeno verde: proxecto tractor que prevé o investimento 

en 100 MW de electrolizadores para a xeración de hidróxeno verde a 

partir de enerxía renovable co obxectivo de descarbonizar non só a 

industria que necesite hidróxeno como materia prima, senón introducilo 

para descarbonizar usos enerxéticos para a mobilidade e para a súa 

inxección na rede de gasodutos para o seu uso como vector de 

almacenamento da electricidade renovable. 

Líderes: Reganosa e EDP. 

Investimento:130 millóns de euros. 

Emprego estimado: 250 directos e 150 indirectos. 
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4. Recuperación integral e sostible do rural galego: proxecto tractor 

mediante o que buscamos a revitalización demográfica e económica das 

áreas rurais de Galicia a través do impulso da actividade económica 

ligada ao sector primario e á bioeconomía, utilizando novos modelos de 

negocio adaptados á economía verde e á transición ecolóxica. 

Estanse creando aldeas modelo; algunhas delas funcionarán como instrumento 

de recuperación da terra agraria para poñer en produción, de xeito sostible, as 

terras abandonadas de alta capacidade produtiva que rodean os núcleos de 

poboación, contribuíndo así á creación de actividade agrogandeira e á redución 

do risco de incendios. Xeraranse produtos agrarios de elevado valor engadido, 

máxima calidade e producidos con criterios de sostibilidade e circularidade, que 

serán comercializados mediante unha marca de garantía común. 

Investimento: 601,5 millóns de euros. 

5. Outros proxectos que se están a desenvolver: 

 Nova potencia renovable 

 Cadeas loxísticas sostibles 

 Centros de investigación e innovación 

 Laboratorio dixital 

 Dixitalización 

 Xestión ambiental 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

Que valoración fai o Goberno galego sobre o traballo desenvolvido por esta 

sociedade dende o seu nacemento? 
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Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 14/08/2023 12:06:20 

 

Gonzalo Caballero Míguez  na data 14/08/2023 12:06:33 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Patricia Otero Rodríguez e Julio Torrado Quintela, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Pleno. 

 

A Xunta de Galicia a través de Portos de Galicia está a  redactar o plan 

especial do porto de Cambados. Durante a súa tramitación, e consonte a un 

informe emitido por Costas do Estado (idéntico informe, por certo, que o 

emitido por Costas no ano 2013) xerouse a dúbida, con polémica partidista 

incluída por parte do PP de Cambados e da propia Consellería do Mar da 

Xunta de Galicia, sobre a caducidade das concesións de tres depuradoras 

situadas en Tragove. 

 

Nesta ocasión, e a diferencia do que aconteceu no ano 2013, cando o PP de 

Cambados agochou o informe de Costas de 2013, o actual equipo de goberno 

púxose a traballar, en colaboración co sector mar-industria,  coas 

administracións con competencia para resolver estas eivas, Xunta de Galicia 

e Goberno Central, de cara a poder continuar co plan especial do porto de 

Cambados e tamén en poder acadar unhas garantías e unha seguridade 

xurídica para que estas industrias tradicionais e estratéxicas poidan continuar 

con seguridade e legalmente no Dominio Público Marítimo Portuario. 

 

O alcalde de Cambados fixo as xestións pertinentes con Costas do 

Estado e atopou  unha  vontade  colaboradora  por  parte  da  súa  directora  

xeral  que  lle explicou as solucións para poder continuar coa tramitación deste 

plan e transmitindo tamén que as concesións das depuradoras non corrían 

perigo, pero que no  borrador que Portos de Galicia lle enviara ao seu 

Departamento debían de ser corrixidas unha serie de consideracións técnicas 
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/ 

do mesmo, así como debía de xustificarse que esas  

 

industrias teñen que permanecer onde están actualmente debido a súa 

vinculación co mar. 

 

A cadea mar-industria, a corporación local e este grupo parlamentario cren 

necesario que por parte de Costas do Estado se emita un informe, para que o 

compromiso  quede  reflectido  por  escrito,    no  que  se  fixe  o  criterio  e  

as condicións claras que garantan a continuidade destas instalacións en 

Dominio Público Marítimo Terrestre. 

 

Por outra banda, Portos de Galicia tamén ten que facer os seu deberes: 

 

- Por un lado,  seguindo co redacción do plan especial do porto de 

Cambados, mediante  a  rectificación  das  deficiencias  técnicas  detectadas  e  

indicadas  no propio informe de Costas, xustificando, as súa vez, a 

necesidade da radicación desas industrias no emprazamento actual no que se 

atopan dentro de Dominio Público Marítimo Portuario. 

 

- Por outro lado, iniciar e axilizar a desafectación dos terreos que xa non teñen 

actividade portuaria, que teñen unhas características totalmente urbanas, para 

que pasen a titularidade municipal, e que xa foi solicitada hai máis de 6 anos. 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, preguntan: 

 

Cando vai a Xunta de Galicia atender a petición de desafectación feita polo 

Concello de Cambados, hai máis de 6 anos, relativa a aqueles terreos urbanos 

que xa non teñen actividade portuaria? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Patricia Otero Rodríguez  na data 14/08/2023 16:19:23 

 

Julio Torrado Quintela  na data 14/08/2023 16:19:35 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Noelia Otero Lago, Noa Díaz Varela, Patricia Otero Rodríguez e Luís 

Manuel Álvarez Martínez, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral en Pleno. 

 

Hai anos xa que por parte das ANPA, comunidades educativas e veciñanza se 

veñen denunciando os recortes educativos no ámbito rural da nosa 

comunidade, especialmente en concellos da montaña de Lugo. Unhas políticas 

por parte do goberno da Xunta que no canto de traballar polo mantemento da 

poboación, principal arela do ser humano, vivir onde nacemos e medramos, 

provoca o abandono e morte do noso rural. “Pero non morre porque se esgote, 

morre porque o matan outros intereses a curto prazo case nunca ben 

intencionados”. Son palabras coas que desde as ANPA galegas teñen 

reivindicado algo tan básico e xusto como que as nenas e nenos do rural 

galego poidan gozar dos mesmos dereitos que o resto de nenas e nenos do 

país; dereito a un ensino público de calidade e dereito ás mesmas 

oportunidades. Esta desigualdade e a falta de oportunidades redunda nun rural 

que esmorece. Na defensa desta igualdade de oportunidades, desde a 

Confederación das ANPA asumiuse un papel activo e construtivo que 

cristalizaba na publicación dun completo estudo que radiografía e recolle as 

demandas e necesidades para abordar un plan específico para o ensino rural 

galego.  

 

Un plan defendido neste Parlamento polo PSdeG que non só non foi acollido 

pola Consellería, senón que asistimos este verán a novos recortes educativos 

na comunidade e en centros rurais como o CEIP Aquilino Iglesia Alvariño, de 

Abadín no Incio. 
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 Ante esta situación as deputadas e o deputado que asinan, solicitan en 

resposta escrita contestación ás seguintes preguntas: 

 

Vai  atender o Goberno galego as demandas das ANPA de Lugo para 

responder ás necesidades e reforzo de profesionais que trasladan en defensa 

dun ensino de calidade no rural? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 
 

 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noelia Otero Lago na data 14/08/2023 11:40:06 

 

Noa Susana Díaz Varela  na data 14/08/2023 11:40:18 

 

Patricia Otero Rodríguez  na data 14/08/2023 11:40:31 

 

Luis Manuel Álvarez Martínez  na data 14/08/2023 11:40:43 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz, Luis Bará Torres e Paulo Ríos Santomé, deputada e 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral en Pleno. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O día 8 de agosto produciuse na estrada de Monforte a Chantada un feito 

lutuoso e dramático para as familias pero tamén para  toda a poboación, xa que dous 

rapaces faleceron a consecuencia dun grave accidente de tráfico non que interveu un 

xabarín. 

Falta esclarecer os feitos concretos que motivaron o accidente pero unha das 

cuestións  que está clara é que se perderon dúas preciosas vidas de dous xóvenes que 

participaban activamente nas actividades da súa idade, estudos, deportes, etc e que a súa 

falta lle vai restar futuro á comarca chantadina. A outra é que con bastante frecuencia os 

xabaríns invaden as estradas provocando accidentes nalgúns casos mortais como estes, 

moitos deles prodúcense na zona do Val de Lemos e os seus arredores. 

En todo Galiza nun de cada catro accidentes intervén un xabarín, en todo caso é 

un problema grave e continuado para o que non se pon en funcionamento ningún tipo de 

remedio. 

Evidentemente a superpoboación de xabarín no país é un problema que ten 

moitas ramificacións e as medidas tomadas ata o de agora para freala non deu resultado 

algún en tódolos anos que isto se vén sufrindo.. 
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Descoñecemos se o goberno da Xunta ten previsto desenvolver algún plan 

concreto para  facerlle fronte a esta problemática no relativo á invasión das estradas por 

parte destes animais e a diminuír ou evitar as consecuencias que pode levar aparelladas, 

que neste caso concreto son inasumíbeis para a nosa sociedade en xeral e para a 

poboación das zonas do interior e sur oeste da provincia de Lugo. 

 

Por todo isto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Vai o goberno da Xunta de Galiza intervir para minimizar as posibilidades de 

acceso de xabaríns ás estradas galegas e polo tanto diminuír o número e gravidade de 

accidentes que provocan? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 17/08/2023 09:38:39 
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Paulo Ríos Santomé  na data 17/08/2023 09:38:44 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 09:38:54 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a oficialización do Día da Galiza Mártir. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No calendario da memoria histórica ocupa un lugar central o Día da Galiza 

Mártir, data que honra a memoria e a loita de Alexandre Bóveda e a de todos os homes 

e mulleres que coma el sufriron a persecución e o asasinato polo fascismo franquista 

español. 

Esta data foi instaurada en agosto de 1942 en Buenos Aires pola Galiza do 

exilio, que escolleu o día do asasinato de Alexandre Bóveda para simbolizar nel as 

arelas dunha xeración única e irrepetíbel, así como a devastación que o fascismo levou a 

cabo en Galiza en forma de asasinatos, cárcere, exilio, tortura, exclusión, depuración, 

vexacións, espolio, violacións e outras manifestacións do terror.  

Foi precisamente Castelao quen mellor expresou esta barbarie mediante as 

estampas da guerra (Galiza Mártir, Atila en Galiza) e através do cadro que representa o 

asasinato de Alexandre Bóveda: “A derradeira lección do mestre”. No Alba de Gloria 

(1948), sentenzou: “Bóveda terá de ser nun mañán próisimo ou lonxano a bandeira da 

nosa Redención”. 

Ao longo dos últimos anos, numerosas entidades e institucións demandaron a 

institucionalización do Día da Galiza Mártir. En 2013, a Fundación Alexandre Bóveda 
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iniciou unha campaña neste sentido, que se concretou na presentación dunha 

Proposición non de lei a través da Comisión de Peticións do parlamento galego.  

Pola súa parte, numerosas entidades locais, entre elas o concello de Poio, o 

concello de Pontevedra, a Deputación de Ourense e a Deputación de Lugo aprobaron 

acordos plenarios demandando a oficialización da data e a organización de actos 

encamiñados á rehabilitación pública e política de Alexandre Bóveda e de todas as 

vítimas galegas da Ditadura franquista. 

Reiteradamente o grupo parlamentario popular e o goberno da Xunta do PP 

negaron a oficialización do Día da Galiza Mártir. O PP de G nega a mesma idea de 

“memoria histórica” e eliminou as políticas públicas desenvolvidas no período 2005-

2009. O presidente do PP, Alberto Núñez Feijoo, anunciou a intención de derrogar a lei 

de memoria democrática e os gobernos autonómicos de coalición PP-VOX aprobaron 

acordos e medidas encamiñadas a suprimir as políticas públicas de memoria e a 

derrogar as leis de memoria histórica. 

Porén, neste ano 2023, un representante do goberno da Xunta do PP, o 

conselleiro de Cultura, asistiu ao acto de celebración do Día da Galiza Mártir 

organizado na Caeira pola Fundación Alexandre Bóveda e o concello de Poio. Semella 

pois que estamos nunha escenificación absolutamente hipócrita e nun intento de 

desvirtuar o significado do Día da Galiza Mártir, de desnaturalizar o sentido 

profundamente político da obra de Bóveda e as razóns do seu asasinato, e de instaurar 

unha sorte de equidistancia propia dos discursos revisionistas. 

A Xunta do PP debe decidir se está do lado das vítimas do franquismo ou se está 

do lado dos seus verdugos. Porque non se pode estar na ambigüidade dun suposto 

término medio. Non se pode estar na misa e na procesión. Non se pode seguir no 

discurso franquista dos dous bandos e da guerra fratricida. Non se pode celebrar un día e 

negar o pan e o sal todo o ano, como ocorre coas demandas do movemento 
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memorialista galego. Non se pode saír na foto do Día da Galiza Mártir e negar durante 

anos a súa celebración institucional. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Ten o goberno galego entre os seus plans promover a institucionalización do Día 

da Galiza Mártir? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:24:09 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:24:15 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:24:26 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral en Pleno, sobre a transferencia da AP9. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado día 11 de agosto fixéronse públicos os beneficios de AUDASA pola 

explotación da autoestrada AP9 no primeiro semestre de 2023: trátase de resultados que 

só podemos cualificar como obscenos, escandalosos e ofensivos. 

Neste período de tempo, a AP9 foi unha auténtica máquina de facer cartos para a 

concesionaria, con un incremento do tráfico até os 24.000 vehículos/día, dos beneficios 

de case o 70%, até chegar aos 36 millóns de euros. Os ingresos brutos foron de 89,73 

m€, o que fai prever uns ingresos e beneficios récord en 2023. 

Esta situación é consecuencia do trato de favor a AUDASA por parte de todos 

os gobernos centrais, con medidas como as ampliacións do prazo da concesión, o 

incremento abusivo das peaxes, a falta de control e supervisión da concesión, ou 

convenios que garanten ingresos extraordinarios á empresa. 

Nos últimos 5 anos produciuse o final da concesión, a xestión pública directa e a 

gratuidade de autoestradas de titularidade estatal como a A1 (entre Burgos e Armiñón), 

A2 (entre Zaragoza e a costa Mediterránea), A4 (entre Sevilla e Cádiz) ou A7 

(Tarragona Alacant, entre outros treitos). E anteriormente aprobouse o rescate da 

concesión das autoestradas radiais madrileñas e outros treitos de estradas moi 

deficitarias. 
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Como consecuencia desta situación, nestes momentos Galiza é a comunidade do 

Estado con máis km de peaxes, feito que ten importantes consecuencias económicas, 

sociais, de mobilidade e de vertebración territorial. 

Mentres se aprobaba a gratuidade de autoestradas da mesma época da AP9, as 

galegas e galegos sufrimos a aldraxe e a discriminación dunhas peaxes abusivas, unha 

situación só mitigada polas medidas aprobadas en 2021 grazas á negociación do pacto 

de investidura de 2019 entre BNG e PSOE. 

A partir do 17 de agosto de 2023 a AP9 debería ser gratuíta, como outras 

autoestradas da mesma época, mais as galegas e galegos seguiremos pagando unhas 

peaxes abusivas debido a unha medida aprobada polo goberno do PP en 2000: a 

prórroga da concesión por 25 anos máis até 2048. Cada vez que pasemos por unha 

cabina de peaxe, debemos lembrar que foi o PP do sr Aznar quen ampliou a concesión 

da AP 9 até o máximo legal de 75 anos, situación que só se dá en dúas autoestradas 

estatais galegas (AP9 e AP 53) e noutra en Castela-León (León-Campomanes). 

Esta prórroga está sometida a unha investigación da Comisión Europea, a partir 

dunha denuncia da asociación En Colectivo. Como consecuencia, a Comisión requiriu 

ao goberno español que xustificase o cumprimento da normativa europea sobre 

contratos e concesións públicas. Tendo en conta outros casos semellantes, todo parece 

indicar que estamos diante dunha prórroga irregular, sobre a que se vai pronunciar 

proximamente a Comisión. 

Todos estes feitos xustifican que no caso da AP falemos dunha auténtica estafa e 

unha aldraxe a Galiza. Unha situación que non podemos aturar por máis tempo, e que se 

debe corrixir mediante dúas actuacións complementarias que permitirían conseguir unha 

AP9 galega e libre de peaxes 
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A primeira é a transferencia da autoestrada a Galiza, unha medida que foi 

aprobada por unanimidade en numerosas ocasións polo parlamento galego e que foi 

sistematicamente vetada polos gobernos centrais do PP e do PSOE. O último intento foi 

en 2021-2023 e viuse frustrado polo obstrucionismo dos grupos parlamentares do PP e 

do PSOE no Congreso, que presentaron emendas que tiñan como obxectivo facer 

fracasar a transferencia. 

A segunda é a anulación da prórroga de 25 anos e o rescate da concesión, ao 

abeiro do procedemento aberto pola Comisión Europea e os informes elaborados por 

outros organismos, que sinalan a suposta ilegalidade do procedemento seguido, toda vez 

que a normativa europea obrigaba a licitar publicamente o contrato de concesión e non 

permitía unha prórroga automática. 

 

Por todo o exposto formúlase a seguinte pregunta para resposta oral en Pleno: 

Como valora o goberno galego a situación derivada do inicio, o 17 de agosto de 

2023, da prórroga de 25 anos aprobada no ano 2000 e as consecuencias que vai ter para 

Galiza? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:58:57 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:59:01 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:59:12 
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Á Mesa do Parlamento 
 
José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 
2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
 
Recentemente coñecíamos un novo desprezo a Galicia en relación co Corredor 
Atlántico de Mercadorías, que debe engadirse as xa reiteradas faltas de compromiso 
do Goberno de España coa nosa Comunidade en relación con esta infraestrutura 
estratéxica.  
 
En concreto, Galicia queda excluída do órgano xestor loxístico da rede transeuropea de 
mercadorías. Este ente, no que si participa ADIF, ten como fin coordinar a circulación 
dos trens por España, Portugal, Francia e Alemaña e non contempla a extensión da 
rede ao noroeste, aprobada en 2021, tras unha intensa reivindicación. 
 
Do mesmo xeito, resulta decepcionante que dado que o Goberno de España designou 
un Comisionado para coordinar estes asuntos, non teñan intercedido para corrixir a 
exclusión destas últimas incorporacións que si figuran por dereito propio no mapa dos 
corredores da Rede Transeuropea de Transporte (TTE-T) 
 
De nada serve a fronte común que no ámbito político e empresarial reclama unha maior 
aposta para avanzar nun proxecto estratéxico para a competitividade da nosa 
comunidade se unha e outra vez atopámonos coa falta de vontade e implicación do 
Executivo central cando non directamente o boicot aos intereses do noroeste 
peninsular e de Galicia, máis en particular. 
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 
 

1. Que valoración fai a Xunta de Galicia sobre a exclusión de Galicia, e do 
conxunto do itinerario noroeste do Corredor Atlántico, do órgano xestor 
encargado de coordinar o transporte ferroviario europeo de mercadorías? 
 

Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 
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José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:29:19 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 10/08/2023 14:29:30 

 
Ramón Carballo Páez na data 10/08/2023 14:30:10 

 
José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:30:13 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:30:51 

 
Rubén Lorenzo Gómez na data 10/08/2023 14:30:54 

 
María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:31:29 
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Á Mesa do Parlamento 
 
José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 
2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
A proliferación do número de xabarís está a xerar -ademais das consecuencias no 
ámbito agrario, con danos nos cultivos- un crecente problema de seguridade viaria 
debido á sinistralidade que ten lugar como consecuencia dos atropelos destes animais 
por parte de vehículos e automobilistas. 
 
De feito, algunhas estatísticas apuntan a que un de cada catro accidentes que ocorren 
nas estradas galegas está provocado pola irrupción destes animais nas vías de 
circulación. Unha proporción aínda maior en provincias como a de Lugo e en estradas 
secundarias. 
 
Aínda que na maior parte dos casos estes accidentes só teñen consecuencias de 
índole material, xeran especial preocupación traxedias como o recente falecemento de 
dous mozos en Chantada en accidente de tráfico tras cruzarse con estes animais. 
 
Administracións e científicos apuntan á dificultade de atopar medidas efectivas, 
especialmente a longo prazo, que funcionen contra o xabaril. No ámbito específico da 
seguridade viaria se ensaian fórmulas para previr accidentes, moitas das que aínda son 
obxecto de avaliación para coñecer a súa efectividade real. 
 
Con todo, parece evidente que hai que seguir avanzando na implantación de medidas 
que, aínda que non supoñan unha solución definitiva a esta problemática si diminúan o 
risco de accidentes ou a gravidade das súas consecuencias. 
 
Aínda así, a maior parte de sinistros teñen lugar en estradas secundarias onde resulta 
moi complicado evitar que o xabaril ou calquera outro animal irrompa nas vías xerando 
a consecuente situación de risco para os automobilistas.  
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan a seguinte pregunta: 
 

1. Que medidas está a adoptar o Goberno galego co obxecto de minimizar o risco 
de accidentes de tráfico provocados pola irrupción de xabarís nas estradas de 
titularidade autonómica? 
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Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
José Manuel Balseiro Orol  na data 10/08/2023 14:35:57 
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José Luis Ferro Iglesias na data 10/08/2023 14:37:19 

 
Freire Vázquez, María Begoña na data 10/08/2023 14:37:21 
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María Belén Salido Maroño na data 10/08/2023 14:37:52 
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Á Mesa do Parlamento 
 
José Manuel Balseiro Orol, Carmen María Pomar Tojo, Ramón Carballo Páez, 
José Luis Ferro Iglesias, María Begoña Freire Vázquez, Rubén Lorenzo Gómez e 
María Belén Salido Maroño deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, 
ao abeiro do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara 
presentan ante esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 
2ª, Ordenación Territorial, Obras Públicas, Medio Ambiente e Servizos 
 
 
A Oficina Técnica da Seca da Xunta de Galicia vén de declarar a situación de seca 
prolongada nas concas das rías da Coruña e de Betanzos e nos sistemas de 
abastecemento de Ferrolterra e da Mariña lucense. Na práctica, isto supón a 
determinación desta situación en 9 dos 19 sistemas de explotación das concas da 
Demarcación Hidrográfica Galicia-Costa, de competencia autonómica. 
 
Esta declaración afecta os sistemas do río Mero, Arteixo e ría da Coruña; río Mandeo e 
ría de Betanzos; río Eume e ría de Ares; Ferrol; río Mera, ría de Santa Marta de 
Ortigueira e ría de Viveiro; río Landro e río Ouro; río Masma; e ría de Ribadeo; nas 
provincias da Coruña e Lugo. 
 
A Oficina da Seca detectou unha anomalía media das precipitacións no mes de xullo en 
Galicia dun 43 % inferior ao valor climático normal. 
 
Desde o pasado 21 de xullo tamén está activada a prealerta por escaseza no sistema 
do río Mero, Arteixo e ría da Coruña; río Anllóns e costa da Coruña ata o imite de 
Arteixo; e no o seu sistema de Baiona. 
 
A garantía na subministración de auga en cantidade e calidade adecuada exixe a 
existencia dun marco de coordinación idóneo entre todas as administracións con 
competencias na materia. No caso da Xunta de Galicia existen liñas específicas de 
apoio dirixidas ao concellos galegos co obxecto de facer fronte a estes episodios, entre 
elas, a dirixida a promover a elaboración de plans de emerxencia. 
 
Galicia é unha comunidade mellor preparada para afrontar estes episodios, tras a 
aprobación dunha lei pioneira, como foi a Lei de medidas de garantía do 
abastecemento en episodios de seca e en situacións de emerxencia sanitaria e coa 
recente entrada en vigor da Lei  de mellora da xestión do ciclo integral da auga, que 
ofrecen instrumentos xurídicos axeitados para poder xestionar estes eventos de seca 
coa dilixencia e a eficacia que a súa propia natureza demanda. 
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Polo exposto, os deputados asinantes formulan as seguintes preguntas: 
 

1. Que implicacións ten a declaración da situación de seca prolongada en varias 
concas da Demarcación Hidrográfica Galicia-Costa? 
 

2. Que medidas de apoio ofrece á Xunta de Galicia aos concellos galegos co 
obxecto de facer fronte a estes episodios e anticiparse ante un posible episodio 
futuro de escaseza de auga? 
 

3. En que situación se atopa a ocupación media dos encoros de abastecemento en 
relación coa ocupación do mesmo período de 2022? 

 
Santiago de Compostela, 10 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Marina Ortega Otero e Julio Torrado Quintela, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 5ª. 

 

Nos últimos tres anos, dende o Grupo Parlamentario Socialista, insistimos en 

reiterar a necesidade dun incremento significativo do número de técnicos e 

técnicas de inspección para blindar os dereitos das persoas maiores que 

residen nos centros de atención residencial galegos. O feito de ter unha 

porcentaxe de prazas residenciais privadas moi elevada, xunto con ser das 

CC.AA que menor número de profesionais ten para supervisalas, fai que esta 

reivindicación sexa unha obriga para o Goberno galego. Non obstante, a 

Consellería de Política Social non traballou neste ámbito tal e como se 

precisaba. 

 

A Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos Sociais 

(AGISS), dirixíase no mes de agosto a través dun comunicado á conselleira de 

Política Social para denunciar que se está a obstaculizar a eficacia das 

inspeccións das residencias de maiores mediante a filtración, por parte da 

consellaría, das datas previstas para  a realización das inspeccións. 

 

Hai  uns meses xa aparecía nos medios de comunicación unha noticia que 

facía referencia ás filtracións de inspeccións aos centros prestadores dos 

servizos sociais, con advertencias e preocupación do persoal traballador destes 

centros, que puxeron en coñecemento da asociación estes feitos, quen á súa 

vez manifestou esta evidencia  ante altos cargos da consellaría.  
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Diante estes feitos acordouse unha solución baseada en modificar o sistema de 

programación das inspeccións de modo que o inspector fose o único coñecedor 

do día e da hora na que se realizaría a dita inspección coa finalidade de 

garantir a máxima confidencialidade da actuación. Este método foi rexeitado 

posteriormente sen “previo aviso”, segundo o comunicado da propia AGISS, 

obrigando a volver ao sistema anterior que permitía  teren acceso a esta 

información cunha semana de antelación varios cargos da consellaría. O que 

compromete, a xuízo do persoal inspector, “non garantir por parte da 

Administración que as visitas de inspección se realicen sen previa notificación.” 

 

Unha vez coñecido o dito comunicado o Goberno galego ten a obriga de 

informar á Cámara galega para aclarar estes feitos tan graves denunciados 

publicamente polo propio persoal e a Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais, tendo en conta que están en xogo os dereitos 

e o benestar das persoas maiores que viven nas residencias de Galicia e a 

competencia desleal prexudicial con respecto aos centros de atención 

residencial que si cumpren coa normativa. 

 

Desde o Grupo Parlamentario Socialistas consideramos estes feitos como moi 

graves xa que vulneran a legalidade vixente, e poñen en perigo a seguridade e 

a calidade da prestación dos servizos que reciben os nosos maiores. 

 

Ante esta situación a deputada e o deputado que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1. Coñece a Consellería de Política Social e Xuventude o dito comunicado?  

 

2. Son certos os feitos denunciados pola Asociación Galega de Inspectoras 

e Inspectores de Servizos Sociais (AGISS)? 
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3. Que accións adoptará o Goberno galego ante esta grave situación para 

garantir os dereitos e o benestar das persoas maiores? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Marina Ortega Otero  na data 10/08/2023 19:34:53 

 

Julio Torrado Quintela  na data 10/08/2023 19:35:04 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Diego Lourenzo Moura, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 2ª, sobre o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Ao fío do anuncio “a bombo e prato”, por parte do presidente da Xunta, dun 

proxecto de rehabilitación e posta en valor do Pazo de Lourizán, desde o BNG 

queremos chamar a atención sobre o proceso continuado de desmantelamento que vén 

sufrindo o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán (CIF), un núcleo científico 

que foi pioneiro e punteiro e que está nunha situación grave de declive, lastrado pola 

falta de persoal, a non cubrición de prazas de persoal xubilado, a precariedade laboral, 

mesmo coa contratación de persoal a través de fundacións privadas, a falta de 

continuidade de proxectos de investigación, o abandono de parcelas onde se levaba a 

cabo a experimentación e a perda de liñas de financiamento. 

No transfundo deste proceso está a pelexa polo control do Centro e a partir de aí 

pilotar o proxecto para o pazo de Lourizán, con unha “guerra soterrada” entre 

departamentos da Xunta.  

O BNG considera fundamental frear este proceso de declive e desenvolver un 

gran proxecto de  reactivación e potenciación do CIF de Lourizán, para manter as liñas 

históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e 

futuros do sector forestal galego. 
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No actual contexto de emerxencia climática, deberíase considerar a apertura de 

novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa multifuncionalidade 

do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do monte, o seu papel na loita 

contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade e dos recursos hídricos, e o 

impulso das “solución baseadas na natureza”. 

 

Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na Comisión 

2ª: 

. Vai o goberno galego frear o proceso de desmantelamento e declive do Centro 

de Investigacións Forestais de Lourizán? 

. Que previsións ten a Xunta para dotar de máis orzamento, de máis persoal e de 

mellores condicións laborais o CIF de Lourizán? 

. Que departamento da Xunta (Dirección xeral ou Axencia) vai ter a competencia 

directa sobre o futuro do CIF e do Pazo de Lourizán? 

. Considera a Xunta necesario desenvolver un grande proxecto de reactivación 

deste outrora punteiro centro científico, para manter as liñas históricas de investigación 

e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e futuros do sector forestal 

galego? 

. No actual contexto de emerxencia climática, considera a Xunta prioritaria a 

apertura de novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa 

multifuncionalidade do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do 

monte, o seu papel na loita contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade 

e dos recursos hídricos, e o impulso das “solución baseadas na natureza”? 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Diego Lourenzo Moura 

Deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 09:44:02 

 

Diego Lourenzo Moura na data 11/08/2023 09:44:06 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Mercedes Queixas Zas, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª, sobre a declaración do patrimonio termal de Cuntis como Ben de Interese 

Cultural. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

En abril do 2014 o pleno da corporación de Cuntis aprobou por unanimidade 

unha moción na que se acordaba iniciar o procedemento para a solicitude da declaración 

das burgas e a súa contorna como Ben de Interese Cultural (BIC), ao abeiro da lei de 

patrimonio cultural de Galiza. 

O obxectivo desa iniciativa era protexer e conservar o valioso patrimonio termal 

de Cuntis, que inclúe numerosos vestixios e bens de época romana, estudados e 

documentados en numerosas investigacións e publicacións. Entre elas cómpre salientar 

a ampla e documentada investigación de Héitor Picallo vertida en “Cuntis en época 

romana” (2016), prologada polo profesor Juan Manuel Abascal Palazón, profesor da 

Univeritat d’Alacant e membro correspondente tanto do Deutsches-Archäologisches 

Institut Alemán como da RAH. 

No mes de abril de 2015, o concello de Cuntis remitiu á consellaría de Cultura o 

documento base para a incoación da declaración do conxunto histórico termal de Cuntis 

como Ben de Interese Cultural. A solicitude estaba acompañada polo informe elaborado 

por unha consultora, que recolle a seguinte documentación: 

-Estudo histórico do ámbito e da contorna. 
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-Estudo arqueolóxico da zona e contextualización. 

-Análise arquitectónica e urbanística, desde a orixe histórica até a configuración 

actual. 

-Proposta de figura de Ben de Interese Cultural máis axustada aos valores do 

lugar. 

-Delimitación concreta e exhaustiva do ámbito e da contorna de cautela. 

No ano 2016, o concello de Cuntis anunciou que solicitara á consellaría de 

Cultura a catalogación como bens patrimoniais da burga Lume de Deus e da burga da 

rúa Real. 

No mes de marzo do ano 2022, o concello de Cuntis anunciou a licitación da 

redacción dun Plan Director do conxunto histórico de Cuntis, co obxecto de trazar as 

grandes liñas de actuación para “humanizar e adaptar o casco histórico ás condicións de 

habitabilidade e benestar necesarias na actualidade”. 

Semella obvio que calquera planificación deberá estar determinada pola 

protección patrimonial do ámbito de actuación, para garantir a preservación dos seus 

valores históricos e culturais. 

Transcorridos xa máis de 7 anos da solicitude de declaración como BIC do 

conxunto histórico termal de Cuntis, non temos constancia de que a Xunta incoara o 

procedemento correspondente.  

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-3

Q
xf

h3
cK

1-
0

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209413

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-3Qxfh3cK1-0
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

3 

 

-Ten coñecemento a Xunta da solicitude de incoación do procedemento para a 

declaración do patrimonio termal de Cuntis como Ben de Interese Cultural? 

-Que actuacións levou a cabo o goberno galego en relación coa petición do 

concello de Cuntis sobre a incoación do citado procedemento? 

-Que actuacións levou a cabo a Xunta en relación coa solicitude de catalogación 

como bens patrimoniais da burga Lume de Deus e da burga da rúa Real? 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Mercedes Queixas Zas 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 10:16:07 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 11/08/2023 10:16:18 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Mercedes Queixas Zas e Montserrat Prado Cores, 

deputado e deputadas do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 4ª, sobre a declaración como Ben de Interese Cultural 

Inmaterial da Rapa das Bestas de Sabucedo. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

1.O Rapa das Bestas das Bestas de Sabucedo é unha práctica cultural ancestral 

que foi recoñecida como Festa de Interese Turístico Internacional no ano 2007. 

Mais a Rapa ten un significado e simbolismo que vai máis alá do festivo e o 

turístico. É un sinal de identidade comunitario, unha tradición cargada de valores 

emocionais, unha expresión xenuina da relación entre o ser humano, as bestas e o medio 

natural.  

A pervivencia desta tradición é un elemento diferencial da cultura galega, que 

pervive nalgunhas zonas de Galiza (O Xistral, A Groba, A Capelada, A Groba, Amil, 

Sabucedo…), que compartimos con outros territorios con afinidades culturais como o 

Norte de Portugal. En canto ás bestas ou cabalos do monte hai outros territorios na 

cordilleira cantábrica e nas illas británicas que conservan sistemas de manexo e 

tradicións semellantes, o que nos fala dunhas afinidades e continuidades culturais que se 

remontan a épocas prehistóricas. 

A pervivencia da tradición das bestas, garranos ou cabalos do monte está 

asociada a factores humanos, antropolóxicos, etnográficos, socioeconómicos, 

ecolóxicos e normativos. A falta de medidas de conservación, de promoción e impulso; 
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as dificultades administrativas para a súa conservación; o declive e despoboamento do 

rural; a ruptura das relacións entre a comunidade e o monte, a proliferación de usos 

intensivos e industriais no monte que destrúen e fracturan os hábitats e alteran os 

equilibrios ecolóxicos nos espazos nos que viven os cabalos son factores que provocan 

o descenso alarmante da poboación destes equinos e o retroceso que se está a producir 

en varias áreas xeográficas do noso país. Máis alá da perda de valores culturais e 

tradicións, non cuantificábel en termos materiais, este proceso é especialmente 

alarmante e preocupante polas súas consecuencias para a preservación da biodiversidade 

(ecosistemas e especies), a prevención do cambio climático ou a prevención de 

incendios.  

2.A finais do ano 2002 publicouse na revista Biodiversity and Conservation un 

traballo asinado por Laura Lagos e Jaime Fagúndez, investigadores do grupo Biocost do 

Centro Interdisciplinar de Química e Bioloxía (CICA) da UDC no que se sostén que: 

- Os espazos abertos das montañas de Galiza están cubertos, en gran parte, por 

hábitats naturais recoñecidos pola Unión Europea e a súa existencia e pervivencia 

depende da presenza do cabalo salvaxe. 

-O cabalo salvaxe é o gran herbívoro mellor adaptado ao aproveitamento de 

breixeiras e turbeiras, dous dos hábitats con maior interese pola súa biodiversidade en 

Galiza. 

- A través da dieta, o cabalo salvaxe limita o desenvolvemento da vexetación e 

favorece que sobrevivan especies de plantas sensibles”. 

-Cambios no manexo dos cabalos salvaxes que limiten o seu comportamento 

natural poden provocar un efecto negativo e irreversible na biodiversidade. 

-A construción de peches que limiten en exceso o uso libre do espazo e a 

transformación da vexetación en praderías alteran o comportamento dos animais. 
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-Os cabalos salvaxes son un patrimonio único de Galiza moi arraigado na 

contorna rural; o seu valor cultural, etnográfico, histórico e ecolóxico está 

directamente relacionado coa conservación da biodiversidade. 

- A desaparición do sistema tradicional podería desembocar nun problema 

ambiental de gran magnitude. 

3. No ano 2019 anunciouse a proposta de declaración da Rapa das Bestas de 

Sabucedo como Ben de Interese Cultural Inmaterial (BICI) ao abeiro do previsto na lei 

do patrimonio cultural de Galiza. Fíxose no marco dunha comparecencia que tivo lugar 

no Campo do Medio de Sabucedo, na que o conselleiro de Cultura se comprometeu a 

traballar de forma conxunta coa asociación Rapa das Bestas e o concello para acadar ese 

obxectivo. Nesa comparecencia tamén estaba presente Nava Castro, responsábel da 

Axencia de Turismo de Galicia. 

No mes de xuño do ano 2021 a prensa facíase eco de novo da demanda de 

declaración da Rapa como BICI, unha iniciativa impulsada polo concello en 

colaboración coa Asociación Rapa das Bestas. 

No mes de xaneiro de 2023 anunciouse de novo que o concello de A Estrada, en 

colaboración coa Asociación Rapa das Bestas de Sabucedo, iniciou os trámites para a 

declaración da Rapa como Ben de Interese Cultural de carácter inmaterial. Este proceso 

comezou coa contratación dunha consultora que se encargará de reunir toda a 

documentación relacionada coa Rapa. 

Tendo en conta os riscos e ameazas que se cernen sobre a Rapa, sobre os 

cabalos do monte e os ecosistemas nos que se desenvolven, esta declaración ten especial 

transcendencia e non se pode adiar por máis tempo. A incoación do procedemento de 

declaración como Ben de Interese Cultural Inmaterial debe conlevar o previsto na lei do 

patrimonio cultural, nomeadamente: 
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Artigo 15. Procedemento de declaración 

Serán obxecto dunha especial protección os bens de interese cultural 

declarados por decreto do Consello da Xunta de Galicia, por proposta da consellaría 

competente en materia de patrimonio cultural, despois da tramitación dun 

procedemento instruído con ese fin, incoado por resolución motivada da dirección 

xeral competente en materia de patrimonio cultural, ou os que teñan a dita 

consideración en aplicación desta lei. 

Artigo 16. Incoación do procedemento de declaración 

1. O procedemento de declaración de interese cultural incoarase de oficio por 

resolución motivada da dirección xeral competente en materia de patrimonio cultural, 

por propia iniciativa ou por petición de calquera persoa física ou xurídica. 

A solicitude de iniciación por parte dunha persoa, física ou xurídica, pública ou 

privada, deberá estar razoada e documentada. Cando se considere que a solicitude 

carece de fundamento, declararase motivadamente a súa inadmisión e notificaráselle á 

persoa solicitante. 

A solicitude de iniciación entenderase desestimada cando transcorresen seis 

meses desde a súa presentación sen que se emitise resolución expresa. 

2. Os bens non poderán ser declarados de interese cultural ata que pasen trinta 

anos desde a súa construción ou creación, salvo en casos de excepcional interese 

público, suficientemente acreditado e despois da autorización expresa da persoa 

propietaria. 

3. A resolución de incoación conterá as especificacións establecidas no artigo 

22. 
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Artigo 17. Notificación, publicación e efectos da incoación do procedemento de 

declaración 

1. A resolución de incoación publicarase no Diario Oficial de Galicia e 

no Boletín Oficial del Estado e notificaráselles ás persoas interesadas e, no suposto de 

bens inmobles, ao concello no territorio do cal se atope o ben. 

A notificación ás persoas interesadas poderá substituírse pola publicación 

no Diario Oficial de Galicia no caso de que a destinataria sexa unha pluralidade 

indeterminada de persoas. 

2. A publicación da citada resolución no Diario Oficial de Galicia supoñerá a 

apertura dun período de información pública por un prazo mínimo dun mes no caso de 

bens inmobles. 

3. A incoación anotarase con carácter preventivo no Rexistro de Bens de 

Interese Cultural de Galicia e notificaráselle tamén ao Rexistro Xeral de Bens de 

Interese Cultural dependente da Administración do Estado. 

4. A incoación do procedemento determinará a aplicación provisional ao ben 

do mesmo réxime de protección previsto para os bens de interese cultural. 

5. A incoación do procedemento de declaración de interese cultural dun ben 

inmoble determinará a suspensión da tramitación das correspondentes licenzas 

municipais de parcelación, edificación ou demolición nas zonas afectadas, así como 

dos efectos das xa outorgadas, a excepción das de mantemento e conservación. A 

continuidade da suspensión dependerá da resolución ou da caducidade do expediente 

incoado. A suspensión levantarase coa resolución do procedemento. 

Respecto disto, os concellos deberanlle remitir á consellaría competente en 

materia de patrimonio cultural as solicitudes de licenzas de obras que non sexan 
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exclusivamente de mantemento e conservación cuxa tramitación quedase suspendida e 

notificaranlles a suspensión aos promotores ou promotoras, aos construtores ou 

construtoras e aos técnicos directores ou técnicas directoras das obras. 

As restantes obras que, por causa de interese xeral, teñan que realizarse con 

carácter inaprazable precisarán, en todo caso, a autorización previa da consellaría 

competente en materia de patrimonio cultural, logo de que o Consello da Xunta de 

Galicia determine a súa prevalencia. 

Artigo 18. Informes necesarios no expediente de declaración 

1. O expediente de declaración de ben de interese cultural conterá os informes 

técnicos necesarios, elaborados desde as disciplinas científicas aplicables á natureza 

do ben, que xustifiquen a súa relevancia e valor cultural destacado, acompañados 

dunha documentación gráfica e unha descrición detallada sobre o seu estado de 

conservación. No caso de bens inmobles para os que resulte ou se considere necesario, 

incluirase na xustificación a proposta de delimitación do contorno de protección e da 

súa zona de amortecemento. 

2. Para declarar un ben de interese cultural será necesario o informe favorable 

e motivado sobre o seu valor cultural sobranceiro de, polo menos, dúas das institucións 

consultivas especializadas ás que se refire o artigo 7, segundo as características e a 

natureza do ben, tendo en conta as consultas que por razón da materia ou coñecemento 

experto poidan realizarse a outras institucións, entidades culturais ou organismos 

profesionais. 

Artigo 19. Delimitación provisional de contornos de protección e zonas de 

amortecemento 

1. Tras incoarse un procedemento de declaración de interese cultural poderase 

establecer, con carácter provisional, un contorno de protección, coa superficie que en 
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cada caso se estableza, no que as actuacións, nos termos do artigo 45, quedarán 

suxeitas á autorización por parte da consellaría competente en materia de patrimonio 

cultural. 

2. Poderase establecer, así mesmo, unha zona de amortecemento, na que se 

someterán a autorización da consellaría competente en materia de patrimonio cultural, 

nos termos do artigo 47, as actuacións que expresamente se recollan na resolución de 

incoación. 

Artigo 22. Contido da declaración 

1. A declaración de interese cultural dun ben determinará os valores que 

xustifican a súa declaración e incluirá unha descrición detallada e precisa que permita 

a súa correcta identificación. 

2. A declaración de interese cultural de bens inmobles incluirá as seguintes 

especificacións: 

a) A categoría coa que son declarados, de entre as definidas no artigo 10. 

b) A identificación e a descrición das partes integrantes e bens mobles que, pola 

súa vinculación co inmoble, se incorporen á declaración. Así mesmo, identificarase a 

posible existencia de bens inmateriais. 

c) A delimitación motivada do ben declarado e, para os casos en que resulte 

necesario, o contorno de protección e a zona de amortecemento, que non terán a 

consideración de ben de interese cultural. 

d) Os inmobles comprendidos na delimitación do ben declarado que, de ser o 

caso, se declaren singularmente, así como o seu propio contorno de protección e zona 

de amortecemento, de considerarse necesarios, que serán obxecto de inscrición 

independente no Rexistro de Bens de Interese Cultural de Galicia. 
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e) As determinacións, cando proceda, respecto á demolición total ou parcial ou 

á retirada forzosa de elementos, partes ou construcións incluídas na delimitación do 

ben declarado ou no contorno de protección que resulten incompatibles coa súa posta 

en valor. 

f) A descrición do seu estado de conservación e as eventuais directrices para 

posteriores intervencións se se considera conveniente. 

3. No caso de conxuntos ou coleccións de bens mobles, a declaración 

enumerará e describirá individualmente cada un dos elementos, ou grupos de 

elementos, que os integran. 

4. No caso de bens inmateriais, ademais da descrición dos seus aspectos 

intanxibles, identificarase o seu ámbito espacial e temporal cando sexa necesario 

para a súa protección. 

5. No caso de que os usos dun ben poidan resultar incompatibles ou 

prexudiciais para a súa protección, a declaración establecerá a súa eliminación ou os 

condicionantes para o seu mantemento. 

6. Regulamentariamente estableceranse a información e as características que 

debe reunir o contido da declaración de forma específica en relación coa súa natureza 

e categoría, así como as correspondentes solicitudes e resolucións de incoación 

recollidas no artigo 16. 

 

Tendo en conta as circunstancias que concorren na Rapa das Bestas de 

Sabucedo, resulta do máximo interese iniciar o procedemento para a súa declaración 

como Ben de Interese Cultural, polo tanto formúlanse as seguintes preguntas para 

resposta oral na Comisión 4ª: 
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. Cal é a valoración que fai a Xunta sobre a situación do cabalo do monte e a súa 

importancia ecolóxica, antropolóxica e socioeconómica? 

. Comparte o goberno galego as análises do grupo de investigación Biocost do 

Centro Interdisciplinar de Química e Bioloxía (CICA) da UDC sobre as ameazas para a 

pervivencia do cabalo de monte e os ecosistemas nos que se desenvolven e sobre a 

necesidade de desenvolver medidas que revertan esta situación? 

. Como valora a Xunta a iniciativa para a declaración da Rapa das Bestas como 

Ben de Interese Cultural Inmaterial? 

. Ten previsto a Xunta incoar de oficio o procedemento para a declaración da 

Rapa das Bestas de Sabucedo como Ben de Interese Cultural Inmaterial e aplicar de 

modo provisional ao ben o mesmo réxime de protección previsto para os bens de 

interese cultural? 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Mercedes Queixas Zas 

Montserrat Prado Cores 

Deputado e deputadas do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Mercedes Queixas Zas  na data 11/08/2023 11:38:20 
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María Montserrat Prado Cores  na data 11/08/2023 11:38:24 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 11:38:33 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torre e Cristina Fernández Davila, deputado e deputada do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª, sobre as obras de rehabilitación integral do IES Valle Inclán de 

Pontevedra. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

A Xunta está a tramitar o proxecto das obras de rehabilitación integral do IES 

Valle Inclán de Pontevedra. Esta actuación foi incluída reiteradamente nos orzamentos 

da Xunta dos últimos anos e finalmente no mes de febreiro de 2023 adxudicouse por 

4,63 millóns de euros á única empresa que se presentou á licitación. 

O estado de deterioro do edificio histórico do instituto fixo que se fose 

ampliando progresivamente o alcance das obras, que finalmente inclúen a reforma e 

rehabilitación das cubertas, limpeza e illamento térmico de fachadas, carpintaría 

exterior, reforzo da estrutura horizontal, renovación de caldeiras, sistema de ventilación, 

abastecemento de auga, aseos, vestiarios… 

O desenvolvemento e execución material das obras é motivo de preocupación 

para a comunidade escolar do centro, pola falta de información sobre o alcance das 

actuacións que se van realizar e sobre o calendario das mesmas. Os principais motivos 

de preocupación son os seguintes: 

-Estado real do edificio e posibilidade de ter que facer modificacións e 

ampliacións do proxecto inicial. 
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-Dificultade para a execución material das obras e compatibilidade coa 

actividade escolar. 

-Opcións que se manexan sobre a posibilidade de traslado total ou parcial das 

clases a outro emprazamento, horarios de desenvolvemento das clases e problemas de 

conciliación.  

-Calendario de desenvolvemento das obras. 

Non se pode entender que a estas alturas do ano, cando está a punto de rematar o 

curso escolar, non exista ningunha información oficial sobre todas estas cuestións. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

Que calendario manexa a Xunta para o comezo e desenvolvemento das obras de 

rehabilitación integral do IES Valle Inclán? 

Considera o goberno galego que unhas obras destas dimensións son compatíbeis 

coa actividade docente? 

Ten previsto a Xunta a opción de traslado parcial ou total da actividade docente 

a outro edificio? 

No caso de preverse o citado traslado, que alternativas manexa a Xunta en canto 

a novas instalacións, grupos afectados e horarios? 

Ten previsto o goberno galego información á comunidade escolar sobre as 

previsións de desenvolvemento das obras de rehabilitación integral do IES Valle Inclán? 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  

Cristina Fernández Davila 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 11:42:53 

 

Cristina Fernández Davila na data 11/08/2023 11:42:56 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Cristina Fernández Davila, deputado e deputada do 

Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na 

Comisión 4ª. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Cando está a punto de finalizar o curso escolar, a Xunta comunicou a decisión 

unilateral de pechar a actividade lectiva presencial en tres ciclos formativos de FP do 

CIFP A Xunqueira de Pontevedra, correspondentes á especialidade de servizos á 

comunidade. Trátase do ciclo básico de Actividades Domésticas e Limpeza de Edificios 

e os superiores de Integración Social e de Promoción da Igualdade de Xénero. 

A decisión da Xunta supón o peche de seis aulas, dúas por ciclo, e implica que 

75 alumnas non poderán continuar os seus estudos de xeito presencial. A medida tamén 

suporá unha redución de profesorado. 

Segundo a comunidade escolar do centro, o anuncio da consellaría causará un 

grave prexuízo para a mocidade da zona, que queda sen opcións para cursar estes ciclos 

de xeito presencial e terá que acollerse á modalidade a distancia ou ir a un centro 

privado. 

Trátase dunha medida claramente regresiva, extemporánea, inxusta e contraria 

aos avances do feminismo e dos coidados. Estamos a falar ademais de especialidades 

con alumnado maioritariamente feminino, con demanda laboral e con listaxes de agarda.  
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Con esta decisión, e outras semellantes que se anunciaron para outros centros de 

FP, a Xunta aposta pola precarización e a privatización. Semella un contrasentido e 

unha volta atrás que se fomente a docencia telemática de servizos á comunidade, unha 

especialidade na que ten todo o sentido que haxa presencialidade, interacción e 

socialización entre profesorado e alumnado. Cómpre ademais ter en conta a 

importancia, nestas etapas educativas, da realización de actividades complementarias, 

coa visita ao centro de persoas expertas, así como o traballo e a aprendizaxe cooperativa 

e en equipo.   

Diante desta decisión da Consellaría, a comunidade escolar manifestou o seu 

desacordo e anunciou unha serie de iniciativas para demandar que a Xunta reconsidere o 

acordo. Pola súa parte a CIG Ensino tamén denunciou as medidas adoptadas polo 

goberno no ámbito galego e pediu o cesamento da Directora Xeral de FP. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª: 

Vai reconsiderar a Xunta a decisión de supresión do ensino presencial nos 

seguintes ciclos formativos que se viñan ofertando no CIFP A Xunqueira de 

Pontevedra: ciclo básico de Actividades Domésticas e Limpeza de Edificios e ciclos 

superiores de Integración Social e de Promoción da Igualdade de Xénero? 

Como xustifica o goberno galego esta medida claramente regresiva, 

extemporánea, inxusta e contraria aos avances do feminismo e dos coidados? 

Considera o goberno galego que se fomenta a FP con este tipo de medidas 

discriminatorias e inxustas? 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-5

96
w

X
P

U
O

n-
6

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209429

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-596wXPUOn-6
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

3 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Cristina Fernández Davila 

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Cristina Fernández Davila na data 11/08/2023 11:45:01 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 11:45:05 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo e Cristina Fernández Davila, deputado e 

deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral na Comisión 4ª, sobre as necesidades do CEIP Eladia Mariño do Concello de 

Cabanas.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No CEIP Eladia Mariño de Cabanas, veñen de recibir a nova, trala publicación 

das vacantes definitivas, de que para o vindeiro curso non se cubrirá a praza vacante por 

xubilación dunha mestra de Educación Infantil. 

Este feito traducirase na perda da mestra de apoio en infantil do noso centro, o 

que implicará a reorganización dos horarios do profesorado a unha semana de inicio de 

curso. Perdendo ademais a posibilidade de seguir desenvolvendo o carácter innovador 

das distintas actividades baixo unha metodoloxía de traballo consolidada con bos 

resultados. E imposibilitando, así mesmo, atender ao alumnado como se viña facendo, 

especialmente ao alumnado con necesidades específicas de apoio educativo nunha etapa 

tan sensible. 

Parece ser que a ratio do alumnado de infantil é o principal motivo para esta 

toma de decisións. O CEIP Eladia Mariño, recibe alumnado do Concello de Cabanas, 

mais tamén doutros concellos veciños, como Ares, Fene, Miño, Pontedeume que buscan 

a calidade do proxecto educativo que ofrece este centro. 
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A baixa natalidade, máis nun contexto postpandémico, en municipios de baixa 

densidade de poboación, non pode ser motivo para a aplicación de recortes no ensino en 

detrimento da calidade do mesmo. 

Entendemos que a pesar dos esforzos do profesorado, a perda desta praza, 

suporá unha perda de calidade do proxecto educativo ofertado polo centro, ao contar 

con menos recursos que outros centros da contorna. O que pode ser motivo para que as 

familias se decidan por matricular ás súas fillas e fillos noutros centros que conten 

cunha maior oferta de servizos, facendo perigar a nosa permanencia. 

A Xunta de Galiza, en canto que goberno e administración responsable de 

manter unha oferta educativa pública de calidade para todo o país debería comprender 

as necesidades de cada centro en función do seu contexto particular, e neste caso 

estamos a falar dun centro educativo nun entorno semirural nun momento histórico no 

que existe unha baixada da natalidade xeneralizada. 

Desde o BNG defendemos que estas decisións deberían partir dunha visión 

integral dos territorios, e que manter un servizo básico como é un centro educativo cun 

ensino de calidade no Concello de Cabanas debería de ser un obxectivo e unha política 

prioritaria da Xunta de Galiza. 

 

Por estes motivos formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 4ª : 

. Coñece a Xunta de Galiza as características demográficas do Concello de 

Cabanas? 
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. Considera a Xunta de Galiza que esta medida vai axudar a corrixir o devalo 

demográfico do Concello? 

. Considera a Xunta de Galiza que este recorte no CEIP Eladia Mariño do 

Concello de Cabanas pode provocar que a poboación que tiñan este centro como de 

referencia procure un mellor servizo en outros centros da contorna? 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Cristina Fernández Davila  

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 11/08/2023 12:14:15 

 

Cristina Fernández Davila na data 11/08/2023 12:14:25 
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Á Mesa do Parlamento 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamento Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao 

abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

Nos últimos anos a Xunta de Galicia vén prorrogando sen convocar concurso 

público contratos de servizos de todo tipo, desde mantemento de estradas ata 

subministracións enerxéticas, servizos postais ou xestión de todo tipo de 

vehículos e medios de transporte como helicópteros, barcos ou autobuses. As 

prórrogas son teoricamente legais, pero supoñen un obstáculo á libre 

competencia, segundo veñen advertindo o Consello de Contas ou a Comisión 

Nacional dos Mercados e a Competencia (CNMC). 

 

Recentemente, o contrato da inspección técnica de vehículos (ITV), que está en 

mans da mesma empresa desde o ano 1987 e finalizaba no 2023, foi prorrogado 

ata o ano 2027.  

 

A finais de 2021 prorrogouse o servizo de operación dos dous helicópteros de 

salvamento marítimo da Xunta, que fora adxudicado en 2017 por 8,25 millóns de 

euros ao ano á empresa á que o Goberno galego vendera en 2012 os seus dous 

helicópteros mercados sete anos antes, cun prazo de execución de catro anos, 

prorrogable por outros dous e agora prorrogouse outros dous anos máis, ata 

novembro de 2023 e por 16,5 millóns de euros, malia que no seu momento o 

presidente Feijóo asegurara que en sucesivos concursos se poderían obter 

aparatos “máis modernos”. No seu momento, cando a Xunta se desfixo dos 

aparatos, o Consello de Contas xa advertira de que o Goberno galego tomara a 

decisión sen “ningún estudo sobre a repercusión da venda dos helicópteros” nas 

futuras contratacións do servizo cando a Administración xa non tivese a súa 

propiedade.  

 

A Xunta tamén prorrogou durante anos á mesma empresa diversos contratos de 

helicópteros de loita contra os incendios, prórrogas censuradas polo Consello de 

Contas por entender que se producira unha incorrecta planificación do servizo 

por parte da Xunta. 

 

As prórrogas non só se rexistran nos helicópteros, sexan de incendios ou de 

salvamento marítimo, senón que nese último sector, tamén se producen no 

departamento de Gardacostas de Galicia, dependente da Consellería do Mar. Así, 
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o servizo de operación dos catro barcos de salvamento marítimo de maior tamaño 

da Xunta vén sendo prorrogado sucesivamente sen un novo concurso público 

desde o que se outorgou en 2006 á empresa Remolcanosa. 

 

Igualmente, tras moitos anos e nalgúns casos mesmo décadas de prórrogas dos 

contratos de transporte escolar con todo tipo de irregularidades certificadas polo 

Consello de Contas, en 2021 tamén foron prorrogados os contratos da metade das 

liñas de transporte escolar de Galicia, en concreto os que se prestan de xeito 

exclusivo a centros educativos e non integrados no transporte regular xeral. 

debido a que a Xunta viuse xudicialmente obrigada a reiniciar o concurso para 

renovalas porque cometera “erros non subsanables” nos primeiros pregos de 

condicións que validara a propia Consellería de Educación. Se no primeiro 

proceso a Xunta estimaba un gasto de 81 millóns de euros nos dous próximos 

anos, agora calcula que terá que gastar un 15 % máis, 93,4 millóns, porque entre 

outras cuestións faltábanlle 284 paradas, unha omisión que amosa un elevado 

nivel de incompetencia. 

 

Respecto doutros contratos de transporte escolar, que están en fase de 

renovación, o Consello de Contas dixo no seu momento que se outorgaran 

incumprindo os sucesivos gobernos galegos “os principios esenciais da 

contratación administrativa (publicidade, concorrencia, igualdade e non 

discriminación)” e que posteriormente “a utilización do mecanismo da prórroga 

permitiu estender a duración dos contratos [...] sen que se promovera 

concorrencia no sector”.  

 

As prórrogas contractuais, aínda que sexan legais, deben ser segundo o noso 

ordenamento xurídico un mecanismo excepcional, que hai que xustificar 

cumpridamente, cousa que non fai a Xunta, que o emprega como mecanismo 

habitual excluíndo o xogo da libre competencia na contratación pública en gran 

parte dos contratos do sector público autonómico de Galicia e beneficiando 

sistematicamente a determinadas empresas que fan negocio co público creando 

monopolios de facto que son contrarios á lei e ao interese público. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Vai o Goberno de Galicia deixar de usar habitualmente a práctica de 

prorrogar con carácter reiterado os contratos públicos para evitar o prexuízo á 

competencia e ao interese público que tal práctica supón? 

 

2ª) Por que non atende o Goberno de Galicia as recomendacións do Consello de 

Contas e da CNMC en materia de contratación pública? 
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3ª) Considera o Goberno de Galicia que a práctica de prorrogar reiteradamente 

contratos públicos é axustada á letra e ao espírito da normativa en materia de 

contratación pública? 

 

4ª) Considera o Goberno de Galicia que a práctica de prorrogar reiteradamente 

contratos públicos é contraria ao interese da cidadanía? 

 

Pazo do Parlamento, 30 de decembro de 2022 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 30/12/2022 16:02:09 

 
Paloma Castro Rey  na data 30/12/2022 16:02:26 
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Á Mesa do Parlamento 
 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia  ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na  Comisión 1ª. 

 

 

Recentemente  tivemos  constancia  da  suspensión  de  determinados 

procedementos por falta de persoal no xulgado de primeira instancia número 3 

da Coruña. En concreto, un cartel fixado na porta do xulgado o pasado 12 de 

abril anunciaba que “a partir de ahora, los procedimientos de trámite acabados 

en 1, 2, 3 y 4 y los de ejecución que terminen en 1, 2 y 3 no se tramitarán por 

falta de personal”. 
 

 

Esta insólita situación implica un menoscabo evidente dun servizo xudicial tan 

importante como o de familia, con repercusión directa na situación de menores 

de idade. Trátase dunha manifestación máis dun fenómeno estrutural como é o 

da  crónica  falta  de  medios  e  persoal  da  administración  de  xustiza  en  toda 

Galicia, que presenta as lóxicas particularidades no partido xudicial da Coruña, 

que comprende a que é desde o punto de vista socioeconómico unha das dúas 

áreas máis importantes da nosa comunidade. 
 

 

A xustiza galega estaba colapsada xa antes da folga do persoal xudicial do ano 

2018, que durou nada menos que 114 días e, xestionada politicamente polo 

actual vicepresidente primeiro da Xunta, contribuíu a agravar ese colapso. Hai 

que lembrar que o persoal xudicial depende organizativa e materialmente das 

comunidades autónomas que, como no caso de Galicia, teñen asumidas plenas 

competencias na materia. 
 

 

Polo exposto, o deputado e  a deputada que asinan formulan as seguintes 

preguntas: 
 

 

1.ª) É consciente a Xunta de Galicia da situación de falta de medios e persoal 

que existe nos xulgados do partido xudicial da Coruña? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Rúa do Hórreo, s/n, Parlamento de Galicia. 15702 SANTIAGO DE COMPOSTELA 

Tlf: 981 551 530 · gp-socialista@parlamentodegalicia.es 
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2.ª) Vai remediar a Xunta de Galicia, como Administración competente, esa 

situación? 
 

   Pazo do Parlamento, 30 de decembro de 2022 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Rúa do Hórreo, s/n, Parlamento de Galicia. 15702 SANTIAGO DE COMPOSTELA 
Tlf: 981 551 530 · gp-socialista@parlamentodegalicia.es 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 30/12/2022 14:58:11 

 
Paloma Castro Rey  na data 30/12/2022 14:58:25 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Martín Seco García e Leticia Gallego 

Sanromán, deputados e deputada pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 6ª. 

 

A empresa Fenosa, creada en 1943 na Coruña polo empresario Barrié de 

la Maza, está perdendo aceleradamente a súa conexión coa Coruña e 

con Galicia. Das aproximadamente 300 persoas que traballaban na 

Coruña hai unha década, cadro de persoal xa reducido a través dos 

sucesivos procesos de fusión da compañía, agora só quedan arredor de 

70, tras un desmantelamento progresivo dos centros de traballo. 

  

Agora Naturgy vén de comunicar o peche do Centro de operación de 

rede norte, que daba servizo a Galicia e Castilla e León, radicado na 

Coruña, e o seu traslado a Madrid. Isto implica a perda de 28 postos de 

traballo máis. A COR xestionaba as liñas eléctricas de Galicia e parte de 

León, coordinando, por exemplo, a resposta ante os apagamentos, tan 

frecuentes na nosa comunidade en determinadas condicións 

meteorolóxicas. 

 

Unión Fenosa Distribución, titular do COR, dá servizo a case 2 millóns de 

puntos de subministro en Galicia, sendo a principal distribuidora de 

electricidade, xestionando aproximadamente 50.000 kms de tendidos 

eléctricos de baixa e media tensión.  
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Todo o anterior implica a perda total de galeguidade da empresa en 

primeiro lugar e en segundo lugar, como consecuencia do primeiro, a 

perda dos postos de traballo da que foi unha gran empresa con sede na 

Coruña.  

 

Por iso, os deputados e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Como valora o Goberno galego a perda de calquera vestixio de 

galeguidade da antiga empresa coruñesa Fenosa e a perda de postos de 

traballo asociada a ela? 

 

2ª) Levou a cabo algunha actuación o Goberno galego nos últimos 10 

anos para evitar esa perda de galeguidade e postos de traballo? 

 

3ª) Considera o Goberno galego que o traslado a Madrid dun centro 

operativo que presta servizo a toda Galicia pode afectar ao subministro 

eléctrico en Galicia, especialmente en situacións meteorolóxicas 

adversas? 

 

4ª) Vai adoptar o Goberno galego algunha medida dentro das súas 

competencias (sinaladamente as de política económica e industrial) para 

que a empresa manteña os postos de traballo na Coruña, así como o 

centro operativo que dá servizo a toda Galicia? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 
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Martín Seco García  na data 11/08/2023 11:56:48 

 

María Leticia Gallego Sanromán na data 11/08/2023 11:57:01 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

O parque natural das Fragas do Eume foi declarado o 12 de agosto de 

1997, sendo con 9.125 hectáreas o segundo de Galicia en superficie 

despois do Xurés. Destaca pola súa biodiversidade e por ser no 

momento da súa declaración, como di aínda hoxe a páxina web de 

Turismo de Galicia, un dos bosques atlánticos de ribeira mellor 

conservados de Europa, ademais dun “bosque mixto de frondosas 

considerado un dos máis extensos da Galicia litoral e relevante a nivel 

europeo como bosque climático” do que destaca  a presenza de 

variedades de fieitos de grande interese, 103 especies de aves, 41 de 

mamíferos e 8 de peixes, e tamén especies endémicas de invertebrados 

e réptiles. 

 

A pesar destes valores naturais, 25 anos despois de ser creado o parque 

carece de Plan reitor de usos e xestión (PRUX), cando debería telo como 

mínimo desde o ano 2003 segundo o artigo 35.4 da  Lei galega 9/2001, do 

21 de agosto, de conservación da natureza, que establece que “Os plans reitores 

de uso e xestión aprobaranse no prazo máximo de dous anos desde a 

entrada en vigor da declaración do espazo natural protexido, previo 

informe, no seu caso, da xunta consultiva correspondente”. Certamente, 

a Lei 9/2001 foi derrogada pola Lei  5/2019 do patrimonio natural e 

biodiversidade de Galicia, que eliminou o prazo para aprobar o plan, pero 
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isto non habilita para soster indefinidamente a anómala situación dun 

parque natural que leva nada máis e nada menos que un cuarto de 

século sen PRUX. 

 

Sendo un parque considerado como bosque atlántico de ribeira 

teoricamente ben conservado e sendo o bosque atlántico un bosque 

mixto caducifolio, a expansión descontrolada no parque e na súa 

contorno dunha especie como o eucalipto non soamente desvirtúa a 

esencia do ecosistema que se pretendía conservar e poñer en valor coa 

declaración como parque natural senón que reduce a biodiversidade do 

parque na medida en que diversos estudos constatan ese efecto como 

característico desa especie forestal.  

 

Ademais da eucaliptización, as agresións medioambientais sobre o 

parque son constantes: ó gran incendio do ano 2012 (que deu pé a que o 

Presidente da Xunta falase dun plan de recuperación do que nunca máis 

se soubo) únense os episodios de contaminación do río Eume, entre eles 

o acontecido no ano 2021, así como a práctica desecación durante 

décadas dun tramo de quilómetros de río pola empresa Endesa, aguas abaixo do 

embalse radicado no propio parque, un auténtico atentado ecolóxico cometido en 

pleno parque natural. 

 

Por outra banda, a estreita estrada que bordea o río Eume ata o Mosteiro 

de Caaveiro convértese cada fin de semana (agás o verán, cando unha 

parte da mesma pecha ó tráfico) nun constante ir e vir de coches que se 

mesturan cos sendeiristas que percorren a estrada, unha situación 

insólita que debería ser evitada simplemente propiciando cun 

aparcamento ou aparcamentos disuasorios que os visitantes deixen o 

coche na entrada do parque e accedan ó mesmo andando, en beneficio 
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do parque (elimínanse ruídos e contaminación) e dos propios visitantes, 

que poderían percorrer os 10 quilómetros que separan Ombre de 

Caaveiro sen a molestia do tráfico ou, no seu caso, en minibuses de 

considerarse axeitada tal alternativa, reiteradamente reclamada polo 

concello de Pontedeume, que ademais ofrece a súa colaboración para 

implementala. 

 

Finalmente, os propietarios de terreos radicados dentro do parque teñen 

limitados os usos que poden desenvolver nos seus terreos pero non 

perciben ningún tipo de compensación ou beneficio por esa limitación. O 

prezo de mercado de cada unha das 9.125 hectáreas que conforman o 

parque sería de 4.400 €, segundo o prezo recollido para a comarca no 

informe do Observatorio Galego de Mobilidade de Terras do ano 2021, 

polo que sería perfectamente asumible para o Goberno de Galicia un 

programa de adquisición de terras a longo prazo que progresivamente 

implicase o paso á titularidade pública dun espazo que ten unha 

finalidade predominantemente pública, o cal sería compatible con outras 

fórmulas de compensación aos propietarios. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Cal é o motivo de que 25 anos despois da creación do parque non se 

aprobase o PRUX que segundo a lexislación estatal e autonómica é o 

principal instrumento de xestión de calquera parque natural? 

 

2ª) Cando ten previsto o Goberno de Galicia aprobar o PRUX do Parque 

Natural das Fragas do Eume? 
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3ª) É consciente o Goberno de Galicia de que desde a declaración como 

parque natural nas Fragas do Eume se reduciu o espazo de bosque 

autóctono e aumentou considerablemente a superficie de eucalipto? 

 

4ª) Vai evitar o Goberno de Galicia a eucaliptización do Parque Natural 

das Fragas do Eume?  

 

5ª) Cal é o importe que dedicou o Goberno de Galicia a conservar e 

mellorar o estado ecolóxico do Parque Natural das Fragas do Eume nos 

últimos 10 anos?  

 

6ª) Ten previsto o Goberno de Galicia establecer mecanismos de 

compensación económica aos propietarios de terreos afectados por 

restricións de usos? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 11:58:11 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 11:58:23 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Sendo a educación o instrumento máis potente para a mellora individual e social, 

o noso sistema educativo (que como tal ten menos dun século de vida) debe ser 

dinámico e evolucionar para dar resposta á complexidade do mundo e do propio 

coñecemento que se ten del, así como á rápida transformación social que se está a 

producir no século XXI.  

 

Un dos campos nos que o noso coñecemento evolucionou con gran rapidez nas 

últimas décadas e ó do medio ambiente e a ecoloxía, en paralelo co progresivo 

colapso ecolóxico que foi prognosticado polo informe do Clube de Roma sobre 

Os límites do crecemento (1972), sucesivamente actualizado e que se concreta na 

actualidade en fenómenos como a crise climática que afronta a humanidade, a 

perda acelerada de biodiversidade, a contaminación da auga e do aire, etc, etc. 

 

A concienciación medioambiental da nosa xuventude é cada vez maior. Como 

mostra, o 47 % das persoas mozas entre 14 e 29 anos considera que o cambio 

climático é “o problema máis importante”, segundo o informe Juventud en 

España 2020 de Injuve, fronte ao 17 % dos adultos. En contraste, existe un 

amplo consenso na comunidade educativa sobre as carencias da educación 

ambiental no noso país (e en moitos outros), así como sobre a súa importancia. 
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Segundo o estudo La educación ambiental en el entorno familiar realizado 

dentro do proxecto educativo ambiental de Ecoembes Naturaliza, o 72,7 % dos 

pais e nais considera clave que se imparta educación ambiental cando escolle 

centro educativo para os seus fillos, e a maioría  opina que aprender valores 

ambientais contribúe á mellora da formación xeral e ás capacidades, 

especialmente dos máis pequenos. 

 

O informe da UNESCO 'Aprender polo planeta', que analiza os plans educativos 

e marcos curriculares de arredor de 50 países, constata que máis da metade non 

fai referencia ao cambio climático e só o 19 % menciona a biodiversidade, polo 

que fixa como obxectivo facer da educación ambiental un compoñente esencial 

dos plans de estudio de todos os países no ano 2025. En España a nova Lei 

educativa (LOMLOE), aprobada en decembro de 2020 e que dota de máis 

autonomía ás CC.AA e centros de estudo, afirma que o sistema educativo "non 

pode ser alleo aos desafíos que implica o cambio climático do planeta, os centros 

docentes han de converterse nun lugar de custodia e coidado do noso medio 

ambiente".  

 

Despois de que a LOMCE, aprobada en solitario polo PP en 2013, impuxese un 

retroceso no eido da educación ambiental, o MITECO está poñendo en marcha 

un Plan de acción de educación ambiental para a sostibilidade (PAEAS), que 

recolle algúns pasos para impulsar a educación ambiental dentro dos colexios, 

con seis eixos operativos e 61 accións clave a desenvolver por parte da 

Administración xeral do Estado. 

 

Finalmente, o informe da Unesco Educación para os obxectivos do 

desenvolvemento sostible, considera que son necesarias “experiencias directas” 

que afecten no emocional ao alumnado, sinalando que “as competencias non se 
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poden ensinar, senón que os alumnos adquírenas con acción, experiencia e 

reflexión” e avoga por que o estudantado sexa capaz de crear en grupo “accións 

innovadoras” que fomenten a sostibilidade a escala local. Nese sentido, son 

múltiples as experiencias de apadriñamento ou adopción de ecosistemas que se 

teñen desenvolto con éxito en centros educativos de todo o mundo.  

 

Mentres tanto, o Goberno de Galicia limítase a fachendear da súa adhesión ao 

proxecto europeo Life Evergreen with Volunteers (LEWO), que promove tarefas 

de voluntariado ambiental, obviando que a educación ambiental está 

practicamente ausente dos currículos dos centros docentes de Galicia.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Vai a Xunta de Galicia a implantar con carácter transversal a educación 

ambiental nos plans de estudo dos diferentes centros educativos de Galicia para 

afrontar as carencias actuais nesa materia dentro da autonomía que lle outorga a 

LOMLOE? 

 

2ª) Considera a Xunta de Galicia que a educación ambiental debe ser unha parte 

fundamental do sistema educativo no século XXI? 

 

3ª) Vai a Xunta de Galicia implantar nos centros educativos de Galicia 

actividades de educación ambiental que impliquen contacto e aprendizaxe 

directos na natureza? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 11:59:16 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 11:59:29 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Noelia Otero Lago, deputado e 

deputada  pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 4ª. 

 

Sendo a educación o instrumento máis potente para a mellora individual 

e social, o noso sistema educativo (que como tal ten menos dun século 

de vida) debe ser dinámico e evolucionar para dar resposta á 

complexidade do mundo e do propio coñecemento que se ten del, así 

como á rápida transformación social que se está a producir no século 

XXI.  

 

Un dos campos nos que o noso coñecemento evolucionou con gran 

rapidez nas últimas décadas e ó do medio ambiente e a ecoloxía, en 

paralelo co progresivo colapso ecolóxico que foi prognosticado polo 

informe do Clube de Roma sobre Os límites do crecemento (1972), 

sucesivamente actualizado e que se concreta na actualidade en 

fenómenos como a crise climática que afronta a humanidade, a perda 

acelerada de biodiversidade, a contaminación da auga e do aire, etc, etc. 

 

A concienciación medioambiental da nosa xuventude é cada vez maior. 

Como mostra, o 47 % das persoas mozas entre 14 e 29 anos considera 

que o cambio climático é “o problema máis importante”, segundo o 

informe Juventud en España 2020 de Injuve, fronte ao 17 % dos adultos. 
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En contraste, existe un amplo consenso na comunidade educativa sobre 

as carencias da educación ambiental no noso país (e en moitos outros), 

así como sobre a súa importancia. 

 

Segundo o estudo La educación ambiental en el entorno familiar 

realizado dentro do proxecto educativo ambiental de Ecoembes 

Naturaliza, o 72,7 % dos pais e nais considera clave que se imparta 

educación ambiental cando escolle centro educativo para os seus fillos, e 

a maioría  opina que aprender valores ambientais contribúe á mellora da 

formación xeral e ás capacidades, especialmente dos máis pequenos. 

 

O informe da UNESCO 'Aprender polo planeta', que analiza os plans 

educativos e marcos curriculares de arredor de 50 países, constata que 

máis da metade non fai referencia ao cambio climático e só o 19 % 

menciona a biodiversidade, polo que fixa como obxectivo facer da 

educación ambiental un compoñente esencial dos plans de estudio de 

todos os países no ano 2025. En España a nova Lei educativa 

(LOMLOE), aprobada en decembro de 2020 e que dota de máis 

autonomía ás CC.AA e centros de estudo, afirma que o sistema 

educativo "non pode ser alleo aos desafíos que implica o cambio 

climático do planeta, os centros docentes han de converterse nun lugar 

de custodia e coidado do noso medio ambiente".  

 

Despois de que a LOMCE, aprobada en solitario polo PP en 2013, 

impuxese un retroceso no eido da educación ambiental, o MITECO está 

poñendo en marcha un Plan de acción de educación ambiental para a 

sostibilidade (PAEAS), que recolle algúns pasos para impulsar a 
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educación ambiental dentro dos colexios, con seis eixos operativos e 61 

accións clave a desenvolver por parte da Administración xeral do Estado. 

 

Finalmente, o informe da Unesco Educación para os obxectivos do 

desenvolvemento sostible, considera que son necesarias “experiencias 

directas” que afecten no emocional ao alumnado, sinalando que “as 

competencias non se poden ensinar, senón que os alumnos adquírenas 

con acción, experiencia e reflexión” e avoga por que o estudantado sexa 

capaz de crear en grupo “accións innovadoras” que fomenten a 

sostibilidade a escala local. Nese sentido, son múltiples as experiencias 

de apadriñamento ou adopción de ecosistemas que se teñen desenvolto 

con éxito en centros educativos de todo o mundo.  

 

Mentres tanto, o Goberno de Galicia limítase a fachendear da súa 

adhesión ao proxecto europeo Life Evergreen with Volunteers (LEWO), 

que promove tarefas de voluntariado ambiental, obviando que a 

educación ambiental está practicamente ausente dos currículos dos 

centros docentes de Galicia.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Vai a Xunta de Galicia implantar con carácter transversal a educación 

ambiental nos plans de estudo dos diferentes centros educativos de 

Galicia para afrontar as carencias actuais nesa materia dentro da 

autonomía que lle outorga a LOMLOE? 
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2ª) Considera a Xunta de Galicia que a educación ambiental debe ser 

unha parte fundamental do sistema educativo no século XXI? 

 

3ª) Vai a Xunta de Galicia implantar nos centros educativos de Galicia 

actividades de educación ambiental que impliquen contacto e 

aprendizaxe directos na natureza? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 

 

 
 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:00:20 

 

Noelia Otero Lago na data 11/08/2023 12:00:36 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Noelia Otero Lago e Matilde Begoña 

Rodríguez Rumbo, deputados e deputada pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 4ª. 

 

O Concello de Culleredo excede na actualidade os 30.000 habitantes, 

sendo un dos poucos de Galicia que medra en poboación, cousa que 

leva facendo durante as últimas décadas. Así, no ano 1991 tiña 14.602 

habitantes, 22.076 en 2001 e 28.227 en 2009. A súa posición estratéxica, 

lindeiro coa Coruña, dotado con parques empresariais, aeroporto, 

autoestrada e un amplo abano de servizos comunitarios e de benestar, 

explican ese crecemento constante. 

 

A Lei orgánica 2/2006, do 3 de maio, de educación, regula no seu 

capítulo III do título II, titulado «Equidade na educación», a escolarización 

en centros públicos e privados concertados, establecendo que as 

administracións educativas deberán regular a admisión do alumnado de 

tal forma que se garanta o dereito á educación, o acceso en condicións 

de igualdade e a liberdade de elección de centro por parte de nais, pais, 

titoras e titores. 

 

Contrariamente a ese principio de equidade, actualmente o ensino 

secundario en Culleredo soamente se atende por parte dos centros 

educativos radicados no norte dese concello, na que é a súa área máis 

urbana, quedando gran parte do seu territorio sen un centro de 
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proximidade que atenda a demanda educativa para tantos mozos e 

mozas que viven nel. E hai alumnos que perden case dúas horas cada 

día para se desprazaren desde os seus lugares de residencia ata os 

institutos da parte urbana. 

 

Por outra banda, a saturación dos recursos de ensino secundario da 

zona urbana non está a ser atendida axeitadamente pola Xunta, por iso, 

periodicamente, se repitan as protestas por falta de medios e persoal.  

 

A desatención á demanda educativa do rural por parte do Goberno 

galego, que provoca desigualdade e discriminación para o alumnado en 

función do seu lugar de residencia, debería ser paliada para atender ao 

mesmo tempo esa situación de saturación e a falla de recursos mediante 

a creación dun centro que atenda a demanda de ensino secundario da 

gran maioría do concello. 

 

Ante esa situación, aprobouse xa no ano 2019 no Pleno local unha 

moción acordando comunicar á Xunta a total dispoñibilidade do Concello 

de Culleredo para poñer a disposición da Administración autonómica 

competente en materia educativa os terreos necesarios para a 

construción dun centro educativo na zona rural que atenda esa 

necesidade educativa, e por parte dese concello manifestouse desde 

entón que a radicación dese novo centro podería ser Ledoño, Celas ou 

Tarrío, neste último caso existe  a posibilidade de ampliar o centro xa 

existente.  
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Pola súa banda, moitas familias manifestan que o importante é atender 

efectivamente á demanda, con independencia da radicación ou incluso 

da tipoloxía do centro. 

 

Por iso, o deputado e as deputadas que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Vai o Goberno galego atender á necesidade e reclamación, por parte 

da veciñanza, dun centro educativo que achegue o ensino secundario na 

zona rural de Culleredo para evitar tanto a saturación dos institutos da 

zona urbana como a necesidade desprazamento dos mozos e mozas do 

rural? 

 

2ª) No caso de que a resposta á pregunta anterior sexa afirmativa, cando 

e de que maneira? 

 

3ª) Cales son as ratios de alumnos dos distintos centros educativos de 

Culleredo? 

 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 
 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:02:16 

 
Noelia Otero Lago na data 11/08/2023 12:02:31 

 
Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 11/08/2023 12:02:39 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 1ª. 

 

A crise do coronavirus está provocando unha caída económica do PIB 

sen precedentes no noso país nun período de paz. No resto do mundo, 

en maior ou menor medida, prodúcese unha situación similar que é 

altamente probable que se vexa agravada pola situación sanitaria, lonxe 

de estar controlada na maior parte dos países. 

 

A caída dos ingresos fiscais e o aumento dos gastos asociados ao coste 

dos ERTE, axudas aos autónomos, gastos extra do sistema sanitario e 

educativo, etc, etc, determinan unha situación financeira de extrema 

dificultade para todas as instancias e niveis territoriais do Estado. 

 

A Unión Europea, consciente da envergadura do desafío, acadou 

recentemente acordos para facer un esforzo de solidariedade sen 

precedentes, enlazado cos fondos Next Generation, que xa antes da 

pandemia pretendían modernizar e dixitalizar a economía europea ao 

mesmo tempo que se facía unha aposta decidida pola transición 

ecolóxica e enerxética. O financiamento europeo ao que poida chegar a 

acceder España nos próximos anos -absolutamente crucial dada a difícil 

situación das arcas públicas- vai estar condicionada dun xeito aínda 
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difícil de precisar pero que irá na liña de examinar a calidade e a 

execución dos proxectos que se pretendan impulsar con ese 

financiamento. 

 

Nese contexto, é absolutamente fundamental que as administracións e o 

sector público en xeral sexan resilientes e eficientes no uso de recursos 

públicos cada vez máis escasos, o cal choca en Galicia coa ausencia 

dun sistema de control de xestión do gasto da Administración pública 

autonómica, limitándose as intervencións da Xunta a fiscalizar a 

regularidade administrativa (legalidade e dispoñibilidade orzamentaria) 

sen avaliar a eficacia e a eficiencia (é dicir, a consecución dos 

obxectivos, e o coste e alternativas desa consecución) como impón máis 

que nunca neste momento o principio básico de sometemento á 

obxectividade e ó interese xeral que vén establecido polo artigo 103 da 

Constitución. 

 

Sen control de xestión da Administración pública, sen avaliación e 

medición reais da eficacia e da eficiencia das políticas da Administración 

autonómica, é imposible garantir un certo nivel de resiliencia que se 

demostra imprescindible ante fenómenos como a pandemia que estamos 

vivindo ou crises máis estruturais como a asociada á emerxencia 

climática ou aos cambios económicos e sociais que se están a vivir no 

século XXI. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 
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1ª)  Pensa o Goberno galego que a Administración autonómica debe 

mellorar a avaliación da eficacia e da eficiencia das políticas públicas 

ante a situación de restrición financeira que impón a actual e grave crise 

económica e as perspectivas dunha lexislatura que vai estar marcada 

pola  crise sanitaria e económica? 

 

2ª) Pensa o Goberno galego que necesitamos unha Administración máis 

resiliente para reaccionar mellor ante fenómenos como a actual 

pandemia e os seus efectos económicos e sociais? 

 

3ª) Cales son os mecanismos dos que dispón o Goberno galego para 

levar a cabo un control de xestión da Administración pública autonómica, 

é dicir, da eficacia e eficiencia das políticas públicas autonómicas? 

 

4ª) Canto persoal da Administración autonómica se dedica a ese 

cometido e en que departamentos da Administración autonómica? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:01:17 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:01:32 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

Na lei de acompañamento ós orzamentos de 2021 a Xunta de Galicia 

mantén as rebaixas fiscais ás empresas contaminantes que xa estaban 

presentes na anterior lei de acompañamento para 2020, concedendo así 

un tratamento de favor ás empresas contaminantes que resulta 

incompatible co desenvolvemento do dereito medioambiental e coa 

importancia dos temas medioambientais no século XXI, ademais de co 

pacto verde europeo. 

 

Consolídase así un axuste á baixa dos gravames aplicados por carga 

contaminante derivados da lei de augas de Galicia.  Sinteticamente, a 

suma total do gravame imposto á carga contaminante mantívose intacta 

nos últimos 11 anos, cando o IPC nese período experimentou un 

ascenso no entorno do 15 %, o cal implica que ano tras ano sae máis 

barato contaminar en Galicia e que o principio “quen contamina paga” 

transfórmase en Galicia no principio “quen contamina paga cada ano 

menos”.  
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Na mesma liña, as sancións contempladas na lei de pesca continental 

recentemente aprobada por este parlamento rebaixan notablemente as 

do ano 1992 a pesar do transcurso de case 30 anos. Así, en moitos 

casos as infraccións redúcense a menos da metade, cando o simple 

efecto da inflación acumulada debería facer que se multiplicasen. Así, a 

inflación acumulada dende 1992 e do 88%. É dicir, unha sanción de 100 

euros (ou as correspondentes pesetas) no ano 1992, se a actualizamos, 

sería hoxe equivalente a unha sanción de 188 euros.  

 

O cal implica que as sancións terían case que duplicarse, cando se 

reducen en moitos casos á metade. Como exemplo, a sanción por 

infracción moi grave, que podía chegar ós 50 millóns na lei de 1992, 

queda agora nun máximo de 150.000 euros, a metade, o cal implica que 

un vertido que sexa considerado infracción moi grave, ou calquera outra 

agresión ó medio que se considere moi grave, sae hoxe á metade de 

prezo que en 1992. E se contamos a inflación, sae pola cuarta parte do 

prezo. 

 

Chama poderosamente a atención que, mentres en todo o mundo 

civilizado se abren paso políticas cada vez menos permisivas coas 

agresións ó medio, en Galicia consolídase unha tendencia contraria e 

distópica, pouco atractivo para futuras inversións, asociadas cada vez 

máis a un marco de sostibilidade e responsabilidade social corporativa, 

facéndonos cada vez, paradoxalmente, menos atractivos como destino 

inversor para un capital que fuxe cada vez máis das antigas vantaxes 

industriais e busca outro tipo de incentivos, dos que Galicia carece a 

pesar da reiterada lexislación de “simplificación administrativa”, que non 

parece simplificar nada.  
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Igualmente, de xeito incomprensible, a Xunta de Galicia négase a 

declarar a emerxencia climática en Galicia, a pesar dun acordo en tal 

sentido adoptado polo Parlamento de Galicia hai máis dun ano e da 

proposición non de lei presentada polo noso grupo no pleno do pasado 

22 de decembro de 2020.  E a pesar de que unha recente enquisa da 

ONU, de alcance global, reflicte que o 64% dos cidadáns do planeta 

consideran o cambio climático unha situación de emerxencia e de que 

todas as CC.AA de España menos as do PP e o propio Goberno de 

España teñan declarado a emerxencia climática.  

 

Ademais, no novo plan Forestal a Xunta acepta e consolida a 

proliferación indiscriminada dunha especie forestal como o eucalipto, que 

está reemprazando por completo ó bosque autóctono de Galicia e que, 

recoñecendo a súa importancia económica, debe ser considerada tamén 

desde o punto de vista dos seus efectos mediombientais, sinaladamente 

a redución da biodiversidade, así como o empobrecemento da paisaxe. 

 

O anterior relato de feitos fala ben ás claras do completo desinterese do 

goberno de Galicia con respecto a defensa e protección do medio 

ambiente, mantendo políticas que podemos cualificar de depredatorias 

do territorio e propiciando unha progresiva involución medioambiental 

incompatible co sentido dos tempos, co dereito ambiental, co cambio 

climático. 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 
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1ª) Cal é o motivo do progresivo deterioro e rebaixa dos niveis de 

protección medioambiental en Galicia a través das políticas e lexislación 

impulsados pola Xunta de Galicia? 

 

2ª) Vai o Goberno galego seguir rebaixando os niveis de protección 

medioambiental en Galicia? 

 

3ª) Considera o Goberno de Galicia que a protección do medio ambiente 

obrigada polo artigo 45 da Constitución é algo do que pode prescindir 

nas súas políticas? 

 

4ª) Cantas sancións impuxo a Xunta de Galicia no ano 2020 por 

vulneración da normativa medioambiental?  

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:04:36 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:04:49 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

O espazo integrado pola lagoa de Baldaio e a praia e espazo dunar 

adxacentes forma parte da Rede Natura 2000 e, a pesar do grave 

deterioro sufrido nas últimas décadas, ten aínda un moi elevado valor 

ecolóxico (especial pero non exclusivamente pola súa riqueza 

ornitolóxica) e paisaxístico ademais do económico asociado a produción 

marisqueira.  

 

Ás agresións sufridas desde que a empresa Baldayos SL obtivese a 

concesión de explotación marisqueira no ano 1948 únense a progresiva 

e desordenada presión urbanística e os problemas de peche da lagoa, 

así como unha presenza humana cada vez máis intensa en forma de 

visitantes, paseantes, mascotas, etc. A todo o anterior súmase agora o 

previsible impacto do cambio climático, que pode afectar especialmente a 

un espazo tan singular e delicado coma este.  

 

Nun mundo en situación de progresivo colapso medioambiental, cunha 

sociedade cada vez máis concienciada da necesidade de protexer o 

medio por unha cuestión incluso de supervivencia e como parte dunha 

Unión Europea que prima nas súas políticas o compromiso 
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medioambiental e que impulsa e apoia cun importante compromiso 

económico un ambicioso pacto verde, Galicia non pode permitir (nin 

desde o punto de vista político nin desde o punto de vista das obrigas 

legais da Administración galega) que un espazo tan singular e valioso 

siga esmorecendo e sufrindo agresións que o degradan cada vez máis.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Que vai facer o Goberno galego, dentro da súa plena competencia 

medioambiental e das súas obrigas de protección do medio e ordenación 

do territorio, para evitar o progresivo deterioro do ecosistema constituído 

pola lagoa e praia de Baldaio? 

 

2ª) Fixo algún estudo o Goberno galego sobre a situación na que se 

atopa ese espazo e a forma de evitar o seu deterioro? 

 

3ª) Cantas sancións impuxo  o Goberno galego por infraccións 

medioambientais ou urbanísticas na zona de Baldaio na última década? 

 

4ª) Cal é o orzamento que ten previsto dedicar no ano 2021 á protección 

do ecosistema constituído pola lagoa e praia de Baldaio? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:05:33 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:05:47 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey e Eduardo Ojea 

Arias, deputados e deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario 

dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do 

Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Vén de ser denunciado ante a opinión pública polo colectivo Amigas das 

Árbores a tala indiscriminada dunha fraga de 2.5 hectáreas formada por 

especies autóctonas no concello de Parada de Sil, en  pleno corazón da 

Ribeira Sacra, eliminando todo o sotobosque e o bosque de ribeira a 

carón do regato da Senra. Os cañóns do Sil forman parte da Rede 

Natura 2000 como LIC e ZEC, tendo un elevadísimo valor ecolóxico, 

cultural e etnográfico.  

 

A forma de efectuar a tala constitúe unha práctica silvícola altamente 

agresiva que elimina todas as árbores dunha zona producindo a 

desaparición de flora e fauna, a colmatación dos cursos fluviais, perda de 

chan fértil e erosión, ademais do impacto paisaxístico. 

 

Os nosos bosques autóctonos están a ser substituídos aceleradamente 

por monocultivos de eucalipto, o cal atenta contra a biodiversidade, a 

paisaxe e o dereito ambiental español e europeo. Este novo episodio, un 

de tantos, prodúcese nun espazo que en teoría debería gozar do máximo 

grado de protección e que, ademais, aspira a ser declarado Patrimonio 

da Humanidade este mesmo ano. 
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Por iso, os deputados e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Que medidas vai adoptar a Xunta de Galicia ante a tala 

indiscriminada e total dunha fraga de 2,5 hectáreas nun espazo protexido 

como a Ribeira Sacra? 

 

2ª) Autorizou a Xunta de Galicia esa tala? 

 

3ª) Permite a Xunta de Galicia a tala indiscriminada de fragas nos 

espazos protexidos de Galicia? 

 

4ª) Considera a Xunta de Galicia que permitir a tala de fragas na Ribeira 

Sacra vai axudar a conseguir a declaración como Patrimonio da 

Humanidade? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:06:44 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:06:57 

 
Eduardo Ojea Arias na data 11/08/2023 12:07:06 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta  oral 

na Comisión 1ª.  

 

A Lei 1/2016, do 18 de xaneiro, de transparencia e bo goberno de 

Galicia, aprobada con máis de dous anos de retraso con respecto á lei 

estatal do ano 2013, establece e desenvolve o dereito da cidadanía a 

pedir á Administración calquera información que estea no seu poder. Se 

a Administración non contesta a esa petición ou declina facilitar a 

información solicitada conforme a algunha das excepcións previstas pola 

propia lei, pódese recorrer á Comisión da Transparencia de Galicia, 

competencia da Valedora do Pobo. Non obstante, seis anos despois da 

aprobación da lei galega, esta carece de regulamento que indique as 

consecuencias do incumprimento por parte da Administración no caso de 

que a Valedora determine que o cidadán ten razón e que a 

Administración ten que facilitar a información solicitada e, por tanto, a 

Valedora non ten xeito de obrigar a Administración a proporcionar a 

información solicitada, e o cidadán en cuestión non ten máis remedio, en 

caso de que a Administración non cumpra a resolución da Valedora 

facilitando a información solicitada como ocorre frecuentemente, que 

acudir á Xustiza, o cal implica, ademais dun coste económico, un retraso 

de tempo moi elevado que desvirtúa por completo a finalidade do dereito 

de acceso á información pública configurado polo artigo 105.b da 

Constitución e pola propia lei estatal.  
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É dicir, hoxe en Galicia ese dereito é meramente teórico pero non existe 

na práctica a non ser que o declare un xulgado, de xeito que a 

Administración pode negarse a facilitar calquera información que lle 

resulte “incómoda”, confiada en que un cidadán normal non incorrerá no 

gasto de tempo e cartos que implica un proceso xudicial e, por tanto, 

desistirá da súa pretensión. Esta situación choca frontalmente coas 

declaracións no seu momento do Sr. Feijóo, que dixo a lei de 

transparencia galega sería “das máis avanzadas de Europa” e coas 

frecuentes declaracións dos responsables do Goberno galego, que 

presumen dunha transparencia que na realidade é completamente 

inexistente. 

 

Na mesma liña, o artigo 9 do Regulamento do Parlamento de Galicia 

establece que: 

 

1. Para o mellor cumprimento das súas funcións parlamentarias, os 

deputados, logo de coñecemento do respectivo grupo parlamentario, 

terán a facultade de solicitar das administracións públicas os datos, 

informes ou documentos que consten en poder destas.  

 

2. A solicitude dirixirase, en todo caso, por conduto da Presidencia do 

Parlamento, e a Administración autonómica deberá facilitar a 

documentación solicitada ou manifestar á Presidencia do Parlamento, en 

prazo non superior a trinta días e para o seu máis conveniente traslado á 

persoa solicitante, as razóns fundadas en dereito que o impidan, ou 

comunicar a súa disposición para lle permitir o acceso directo á 

documentación solicitada. 
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2 bis. No caso de que a Administración autonómica non facilite a 

información requirida e de que non medie comunicación que xustifique a 

negativa no prazo sinalado na alínea anterior, transcorridos trinta días as 

solicitudes de información poderán ser reconvertidas, sempre por 

petición do autor ou da autora delas, en pregunta en comisión, onde 

recibirán o tratamento das preguntas orais. 

 

Por tanto, o Regulamento establece –con toda lóxica democrática- que 

os deputados e deputadas poden solicitar os datos, informes ou 

documentos que teñan as administracións, e establece tamén a obriga 

da Administración galega de facilitalos ou fundamentar unha eventual 

negativa nun prazo de 30 días, pero a realidade é que a Administración 

galega non da resposta á inmensa maioría das peticións realizadas 

consonte ao artigo 9, nin en 30 días nin en 30 anos, o cal deixa ao 

deputado ou deputada a posibilidade de reconverter a súa petición en 

pregunta, pero unha pregunta non obriga á Administración a facilitar 

ningún tipo de información e, na práctica, nin sequera a dar resposta 

realmente á pregunta que se lle fai.  

 

Por iso o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª)  Cando vai a Xunta de Galicia garantir que o dereito de acceso á 

información pública sexa real e efectivo na nosa comunidade sen 

necesidade de acudir aos tribunais? 
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2ª)  É consciente a Xunta de Galicia de que o dereito á información 

pública, que é un dos piares da nosa democracia, vulnérase cada día en 

Galicia estando configurado na práctica como unha facultade da 

Administración galega e non como unha obriga? 

 

3ª)  Por que incumpre a Administración galega resolucións da Comisión 

de Transparencia de Galicia obrigando aos afectados a acudir á Xustiza 

para obter a información?  

 

4ª)  Por que incumpre sistematicamente a Administración galega o 

mandato do artigo 9 do Regulamento do Parlamento? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:08:35 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:08:49 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Julio Torrado Quintela e Marina Ortega 

Otero, deputados e deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario 

dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do 

Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral na Comisión 5ª. 

 

Un informe de fiscalización específica do Consello de Contas sobre a 

execución de contratos no Sergas conclúe que no 59 % dos expedientes 

fiscalizados (22 de 37) a actividade continuou máis alá da vixencia do 

contrato e que a Xunta pagou 40 millóns de euros (29 % do total 

analizado) sen cobertura contractual. 

 

Conclúe o Consello de Contas no seu informe que a prórroga de 

contratos automática e sen xustificación é unha práctica “sistemática”, 

“cando esta debe ter carácter excepcional” .  

 

Por iso, os deputados e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Por que o Sergas está recorrendo sistematicamente á prórroga de 

contratos cando esta debe ter un carácter excepcional segundo o noso 

ordenamento xurídico? 

 

2ª) Por que o Sergas non xustifica a prórroga de contratos que practica 

con carácter xeral? 
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3ª) É consciente o Goberno de Galicia de que a prórroga sistemática de 

contratos atenta contra os principios de libre concorrencia e de 

competencia que deben rexer a contratación pública, ademais de 

encarecer o prezo dos bens e servizos? 

 

4ª) Vai facer algo o Goberno de Galicia para corrixir esta situación? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:10:37 

 
Julio Torrado Quintela  na data 11/08/2023 12:10:50 

 
Marina Ortega Otero  na data 11/08/2023 12:11:00 
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Á MESA DO PARLAMENTO 
 
 
Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

Segundo se desprende do informe do Consello de Contas publicado en 

xullo deste ano sobre o proxecto Life Rexenera Limia, a CHMS, Xunta de 

Galicia e a deputación de Ourense deixaron sen gastar o 40 % dos 

fondos deste proxecto que se iniciou en 2014 e tiña un orzamento total 

de algo máis de dous millóns de euros, un gasto subvencionable de 1,7 

millóns e unha taxa de cofinanciamento do 50 % con fondos europeos, 

polo que a UE aportaría un euro por cada euro gastado por España. 

 

O obxectivo do proxecto Life Rexenera Limia era implementar proxectos 

innovadores de rexeneración dos sistemas fluviais degradados na 

Comarca da Limia, pola intensa actividade agrícola e gandeira. 

Tratábase, por tanto de recuperar e rexenerar os sistemas hídricos dos 

que forman parte os cursos de auga que desaugan no río Limia, que á 

súa vez verte as súas augas no encoro das Conchas.  

 

Por outra banda, a documentación sobre o Proxecto de mellora da 

calidade das augas e recuperación do entorno do encoro das Conchas 

desenvolto pola CHMS entre os anos 2014 e 2015, dotado con 1.015.631 

euros e financiado nun 80 % con fondos FEDER, amosa que a maioría 

deses fondos gastáronse en construír piscinas e reconstruír termas no 

concello de Bande. 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-V

A
7l

px
H

m
k-

9
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209476

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-VA7lpxHmk-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

 

 

 

 

Os obxectivos dese programa eran, por esta orde, mellorar a calidade 

das augas do encoro, compensar a falta de baño (prohibido en moitas 

épocas do ano] con outras zonas adaptadas a ese uso, promover 

actividades lúdicas, culturais e de saúde nese entorno fluvial, e promover 

a seguridade e a accesibilidade da ribeira, pero na práctica, o primeiro 

obxectivo case non recibiu fondos porque practicamente a totalidade do 

orzamento -921.183 euros máis 193.449 euros de IVA dedicouse 

fundamentalmente a construír unha instalación de dúas piscinas e o  

reacondicionamiento como piscinas das termas romanas de Porto 

Quintela, en ambos casos en Bande, mentres que para a recuperación 

ambiental das augas do encoro só se gastaron 30.200 euros. 

 

O encoro leva décadas acumulando a contaminación por fósforo e 

nitratos dos xurros, fertilizantes e residuos das explotacións gandeiras 

industriais existentes na comarca, que ten a maior densidade de granxas 

de porcos e polos de Galicia, contaminación que produce unha 

proliferación de cianobacterias que, sumada á falla de osíxeno das 

augas, desembocou este verán o envelenamento das augas con ácido 

sulfídrico pola descomposición das cianobacterias que se atopan no 

fondo e apenas reciben luz. 

 

Dase a circunstancia de que o Goberno do Estado aprobou a comezos 

deste ano o  Real decreto sobre protección das augas contra a 

contaminación difusa producida polos nitratos procedentes de fontes 

agrarias, que de acordo coa normativa europea e estatal obriga ás 

CC.AA a declarar zonas vulnerables por este tipo de contaminación, 

como é obviamente o caso da comarca da Limia e do encoro das 

Conchas. 
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Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Como valora o Goberno de Galicia que a maioría dos fondos 

europeos que en teoría deberían ter por finalidade rexenerar o embalse 

das Conchas se gastasen en construír piscinas en Bande? 

 

2ª) Como valora o Goberno de Galicia que o 40 % dos fondos do 

proxecto Life Rexenera Limia quedasen sen executar? 

 

3ª) Ten previsto o Goberno de Galicia adoptar medidas para evitar a 

grave contaminación da comarca da Limia e do encoro das Conchas? 

 

4ª) Ten previsto o Goberno de Galicia adoptar medidas para garantir o 

cumprimento dos parámetros e obxectivos da Directiva 91/676/CEE, 

relativa á protección das augas contra a contaminación producida por 

nitratos de orixe agrícola e da Directiva marco de augas da UE? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:12:00 
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Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:12:15 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Galicia ten 201 especies ameazadas, 75 das cales están en perigo de extinción 

e 126 en situación vulnerable. A Lei 42/2007, na redacción orixinal do seu 

artigo 56 (hoxe artigo 59), xa establecía que “La inclusión de un taxón o 

población en la categoría de «en peligro de extinción» conllevará, en un plazo 

máximo de tres años, la adopción de un plan de recuperación, que incluya las 

medidas más adecuadas para el cumplimiento de los objetivos buscados y, en 

su caso, la designación de áreas críticas”. Non obstante, Galicia só conta con 

plans de recuperación para 3 das 75 especies en perigo de extinción e ningún 

plan de conservación para as especies vulnerables.  

 

Recentes informacións indican que a Xunta leva gastados 566.000 euros en 

estudos sobre especies ameazadas, estudos que non son públicos e non deron 

pé a elaborar os correspondentes plans de recuperación de especies. 

 

Todo iso é unha mostra máis da completa desidida da Xunta en materia 

medioambiental e tamén do desprezo pola lexislación vixente, que no caso da 

estatal, incumpre flagrantemente desde hai unha década. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 
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1ª) Por que Galicia non ten máis que 3 plans de recuperación de especies en 

perigo de extinción cando ten 75 especies nesa situación e a lei 42/2007 

estableceu un prazo de 3 anos para a adopción dos correspondentes plans? 

 

2ª) Ten a Xunta de Galicia previsto corrixir esta situación? 

 

3ª) Cando vai o Goberno galego elaborar os correspondentes plans de 

recuperación de especies en perigo de extinción? 

 

4ª) Cando vai o Goberno galego elaborar os correspondentes plans de 

conservación de especies en situación de vulnerabilidade? 

 

5ª) É certo que o Goberno galego gastou máis de medio millón de euros en 

estudar especies ameazadas? 

 

6ª) En caso afirmativo, cantos estudos se fixeron, sobre que especies e por que 

non son públicos? 

 

7ª) Avalía periodicamente o Goberno galego a situación de todas as especies 

ameazadas de Galicia tal e como determina a lexislación? 

 

8ª) En caso afirmativo, con que periodicidade o fai? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:21:17 
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Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:21:29 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Martín Seco García e Paloma Castro 

Rey, deputados e deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos 

Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do 

Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

O artigo  45.1 da Constitución establece que: “Todos tienen el derecho a 

disfrutar de un medio ambiente adecuado para el desarrollo de la 

persona, así como el deber de conservarlo”. Como teñen longamente 

establecido a doutrina e a xurisprudencia, este artigo da carta magna 

configura un dereito-deber e un principio reitor da política económica e 

social que vincula á cidadanía pero moi especialmente aos poderes 

públicos, e no caso de Galicia singularmente á Xunta de Galicia como 

titular de importantes competencias en materia medioambiental, que a 

modo de síntese como di a exposición de motivos do Decreto 7/2019, de 

9 de xaneiro, de inspección ambiental de Galicia, poden resumirse así: “a 

Comunidade Autónoma de Galicia exerce competencias en materia de 

inspección ambiental no marco do disposto nos artigos 149.1.23ª y 

148.1.9ª da Constitución e no artigo 27.30 do seu Estatuto de autonomía, 

dando cumprimento á súa competencia exclusiva para ditar normas 

adicionais sobre protección do medio ambiente e da paisaxe e na xestión 

en materia de protección do medio ambiente, respectando en todo caso a 

lexislación básica do Estado na materia”. 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-w

bC
32

zG
Lk

-0
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209483

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-wbC32zGLk-0
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

 

 

 

Recentemente, tivemos coñecementos do baleirado excesivo de 

determinados encoros da Confederación Hidrográfica Miño Sil. Estes 

embalses teñen concesións que datan da época franquista, anos 50 e 

60, cando o medio ambiente non formaba parte das prioridades dunha 

ditadura de por si anacrónica. 

 

O presidente da Xunta, en declaracións públicas efectuadas nos últimos 

días cualificou o acontecido como feitos “de enorme trascendencia 

ecológica que Galicia no se merece” engadindo que «no sé si es legal o 

no, pero es un disparate, es una irresponsabilidad manifiesta y es una 

falta de respeto impropia al Gobierno gallego y a los gallegos. No he visto 

una cosa así en los 12 años que llevo de presidente”. Tamén dixo que é 

«un acto de irresponsabilidad francamente impropio de ningún Gobierno, 

y menos de uno que presume de estar a favor de la ecología. Es un acto 

de irresponsabilidad sin paliativos”. 

 

Resultan sorprendentes tales afirmacións por parte do presidente da 

Administración autonómica galega cando dentro das amplas 

competencias medioambientais da Xunta de Galicia figura a protección 

dos ecosistemas fluviais, non só dos da demarcación Galicia-Costa, 

senón tamén dos da demarcación Miño-Sil que estean radicados en 

Galicia, con independencia de que a xestión hidráulica corresponda a 

CHMS. De feito, a dita protección non está configurada como opcional, 

senón que resulta obrigatoria para a Xunta de Galicia, que non pode elixir 

protexer ou non protexer, senón que ten a obriga taxativa de protexer 

dentro do procedemento que establece a propia normativa por ela 

aprobada.  
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En concreto, o Decreto 130/1997, de 14 de maio, polo que se aproba o 

Regulamento de ordenación da pesca fluvial e dos ecosistemas 

acuáticos continentais establece no seu artigo 83, baixo o título de 

“Esgotamento de masas de auga” establece que: 

 

1. Excepto en circunstancias excepcionais, sempre que un particular ou 

unha entidade concesionaria dun aproveitamento hidráulico vaia 

proceder á anulación ou ao baleirado, total ou parcial, dunha una masa 

de auga na que exista poboación ictícola que se poida ver afectada pola 

redución ou desaparición da masa de auga, deberá comunícalo cunha 

antelación mínima dun mes ao órgano competente, que deberá notificalo 

inmediatamente á Consellería de Agricultura, Gandaría e Montes para 

que esta estableza as medidas que se haberán de adoptar co obxecto de 

protexer á citada poboación. En todo caso, deberá practicarse a dita 

comunicación sempre que o volume de auga baleirado sexa maior que o 

80 % do volume máximo da masa de auga. 

 

2. As medidas citadas serán fixadas polo Servicio Provincial de Medio 

Ambiente Natural, que vixiará e coordinará a súa execución, e, despois 

da adopción das medidas previas, autorizará a anulación ou o baleirado 

coas condicións que garantan a protección e conservación da fauna 

acuática. 

 

3. Os gastos derivados da toma de medidas necesarias para evitar 

mortalidade de peixes ou riscos para a riqueza piscícola correrán por 

conta do concesionario, que igualmente será responsable dos danos e 

perdas ocasionados”.  
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Por tanto, consonte ao apartado primeiro deste artigo, as concesionarias 

(neste caso Iberdrola) teñen a obriga de comunicar o descenso do nivel 

dos seus encoros por debaixo do 20 % á Xunta, cousa que efectivamente 

aconteceu, concretamente o 10 de xuño no caso do encoro de Cenza, o 

12 de xullo no caso do encoro das Portas, mediante escritos remitidos ó 

servizo provincial de conservación da consellería de medio ambiente en 

Ourense.  

 

Por outra banda, a vixente Lei de pesca de Galicia establece no seu 

artigo 73.1. ah) que constitúe infracción grave “Alterar de modo 

apreciable el nivel de las aguas o caudal del río, cuando pudieran 

derivarse daños para las especies piscícolas, salvo que la actuación 

resultase conforme y cumpliera las exigencias de la normativa en materia 

de aguas”.  

 

E o artigo 83 desa mesma lei sinala en relación coas medidas 

provisionais asociadas o procedemento sancionador que “antes da 

iniciación do procedemento administrativo o órgano competente ... 

poderá adoptar de forma motivada as medidas provisionais que resulten 

necesarias e proporcionadas”.  

 

Finalmente, o artigo 33.c da Lei de protección ambiental da comunidade 

autónoma de Galicia sinala que constitúe infracción “A explotación 

indebida, o abuso ou a destrución dos recursos naturais, entendendo que 

a mesma se produce cando se realice contravindo os termos da 

autorización ou das normas que a regulan”. E o artigo 41 permite ao 

órgano ambiental (a Xunta de Galicia) a adopción de medidas cautelares 

incluíndo a suspensión da actividade, mentres que o artigo 29 
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encomenda a inspección ambiental no ámbito da Administración 

autonómica a unha “inspección ambiental única coordinada polo órgano 

da administración ambiental que regulamentariamente se determine”.  

 

Sobre a base de todo o anterior, cando a competencia medioambiental 

en Galicia corresponde principalmente á Xunta de Galicia, cando hai 

normativa autonómica que establece obrigas moi claras de control, 

inspección e sanción e que, ademais, permite establecer medidas 

cautelares á Xunta de Galicia e cando a Xunta foi informada o 10 de 

xuño (máis de dous meses e medio antes das declaracións do presidente 

da Xunta que se transcriben) e o 12 de xullo (máis de mes e medio antes 

das mesmas declaracións), resulta dun cinismo insoportable que o 

Goberno de Galicia trate de derivar a súa responsabilidade cara ao 

Estado cando a súa obriga xenérica de protexer o medio ambiente de 

Galicia está ademais concretada no caso dos encoros (de todos os 

encoros situados en Galicia, non só dos da demarcación Galicia Costa) 

dun xeito taxativo. 

 

Máis alá do cinismo, as palabras do presidente da Xunta apuntan a unha 

grave irresponsabilidade por non protexer o medio tendo constancia do 

que acontecía, o cal podería incluso caer dentro do ámbito da 

prevaricación por omisión, xa que o Goberno galego sabía o que 

acontecía, coñecía a súa obriga legal e non fixo absolutamente nada 

aparte de botar balóns fóra.  

 

Estes días enterámonos da apertura de expedientes correspondentes 

aos xa citados encoros de Iberdrola pero tamén aos de Belesar e Salas, 

por infracción da Lei de pesca e por importe máximo de 25.000 euros 
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pero ata o día de hoxe a Xunta non actuou para establecer as medidas 

que deben adoptar Iberdrola e Naturgy de acordo co Regulamento de 

pesca fluvial pero tamén polas leis de patrimonio natural e de protección 

ambiental de Galicia. 

 

Por iso, os deputados e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Porque a Xunta de Galicia aínda non comunicou as medidas 

preventivas que debe comunicar ás empresas hidroeléctricas de acordo 

co artigo 82 do Regulamento de pesca fluvial respecto dos 4 encoros que 

foron obxecto de expediente sancionador? 

 

2ª) Por que o Goberno galego ocultou que foi informado por Iberdrola en 

xuño e xullo do baleirado dos encoros? 

 

3ª) Houbo algún tipo de inspección por parte do Goberno galego 

respecto da situación deses encoros nos últimos meses? 

 

4ª) Vai o Goberno galego adoptar as medidas que permite a lexislación 

medioambiental galega para protexer os ecosistemas fluviais no caso 

dos 4 encoros que foron obxecto de expediente sancionador? 

 

5ª) En caso afirmativo, que medidas se van adoptar? 

 

6ª) Ten coñecemento a Xunta de Galicia dos danos medioambientais nos 

catro encoros obxecto de expediente sancionador? 
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Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Noelia Otero Lago e Noa Díaz Varela, 

deputado e deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas 

de Galicia,  ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na 

Comisión 4ª. 

 

Co comezo do curso escolar estanse a producir distintas protestas reclamando 

máis persoal e recursos nos centros da comarca da Coruña, o que pon de 

manifesto as carencias actuais e o efecto acumulativo dos recortes levados a 

cabo na educación pública galega desde o ano 2009. 

 

Así, as familias de alumnos do CEIP Ría do Burgo de Culleredo reuniron ata o 

día de hoxe máis de mil cen sinaturas para reclamarlle á Xunta máis docentes 

de educación especial, dado que a Xunta reduciu o persoal de apoio nese 

centro a pesar de que este curso se duplicou o número de alumnos con 

necesidades educativas especiais, o cal implica obviamente unha peor 

atención non só para eses alumnos senón tamén para o conxunto dos nenos e 

nenas. 

 

Por iso, o Consello Escolar reclama que se lle asignen ao centro dous 

especialistas de Audición e Linguaxe, como tiñan ata o presente curso, no que 

se lles asignou soamente un. O Concello de Culleredo manifestou nos 

primeiros días de setembro a súa preocupación por este recorte. A dirección do 

centro considera que son necesarios dous profesionais para atender aos case 

15 alumnos con necesidades especiais.  
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En segundo lugar, a comunidade educativa (pais, nais e profesorado) do 

instituto Rego da Trabe concentrouse hai escasos días para demandar 

melloras e critican a supresión de media praza de docente (e por tanto media 

xornada) de pedagoxía terapéutica, o cal supón unha mingua para 17 nenos e 

nenas que necesitan un especial apoio, así como  a supresión da 

reorganización horaria elaborada o ano pasado, a negativa a contratar un bedel 

para o edificio do instituto. Desde o concello de Culleredo sinálase neste caso 

que o incremento da ratio nas aulas, unido a un exceso de carga horaria do 

profesorado implica "un obstáculo insalvable no desenvolvemento de 

actividades e programas para mellorar a formación". 

 

Tamén os pais e nais do CEIP Ramón de la Sagra da Coruña manifestáronse 

nos últimos días para solicitar que se complete o cadro de persoal docente do 

centro dado que, a pesar de que no catálogo de profesorado do centro figuran 

11 docentes, só hai 10 no curso que comeza. 

 

Pola súa banda, a comunidade educativa do CEIP Sagrada Familia da Coruña 

denuncia que no centro falta un dos dous docentes a tempo completo 

especializados en educación musical que lles corresponde e desde a AMPA do 

centro manifestan “o seu desacordo co nomeamento por parte da Consellería 

de Educación dunha docente interina”, sobre todo “por carecer esta profesora 

da especialidade de educación musical”, incumprindo, segundo precisan, o 

Real decreto 1594/2011 do 4 de novembro polo que se establecen as 

especialidades do corpo de mestres que desempeñan as súas funcións nas 

etapas de educación infantil e primaria, segundo o cal “para impartir música, 

educación física e linguas estranxeiras requirirase ademais estar en posesión 

da especialidade correspondente”.  
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A resposta da Consellería en todos estes casos e inexistente ou insatisfactoria. 

 

Por iso, o deputado e as deputadas que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Considera a Consellería de Cultura, Educación e Universidade que a 

situación descrita nos catro centros educativos aos que se refire a exposición 

de motivos pon en evidencia unha carencia de persoal e recursos nos centros 

da comarca coruñesa? 

 

2ª) Considera a Consellería de Cultura, Educación e Universidade que a 

situación descrita nos catro centros educativos aos que se refire a exposición 

de motivos incide negativamente na prestación dunha educación pública de 

calidade? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:33:51 

 
Noelia Otero Lago na data 11/08/2023 12:34:04 

 
Noa Susana Díaz Varela  na data 11/08/2023 12:34:11 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

A sentenza da sección terceira do TSXG de 21 de xaneiro de 2022 anula 

o acordo da Xunta de 7 de novembro de 2019, polo que se autorizaba o 

repotenciamento dun parque eólico en Corme, que fora declarado “de 

interese especial” pola Xunta o 2 de febreiro de 2018, ao abeiro da Lei de 

fomento de iniciativas empresariais de 2017. A sentenza determina que a 

redución á metade do prazo para a consulta pública do impacto 

ambiental é contraria a dereito.  

 

En concreto, di a sentenza que a redución á metade dos prazos que 

contempla a DA primeira da Lei de aproveitamento eólico de Galicia de 

2009 non pode aplicarse ao trámite de información pública a efectos 

ambientais, que non pode ser inferior a 30 días por aplicación da 

normativa estatal e europea. Así, literalmente, no seu fundamento 

xurídico décimo quinto, establece que “a primacía do dereito comunitario 

sobre o autonómico non deixa lugar a dúbidas, do que se conclúe que 

non foi acorde a dereito a redución do prazo de información pública á 

metade no procedemento de avaliación do impacto ambiental establecido 

no apartado 4 da disposición adicional primeira da LAEGCEFCA, xa que 
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en ningún caso podía ser inferior a 30 días, que logo o artigo 36.1 da 

LEA (tarde), precisou que serían hábiles”.  

 

Pola súa banda, a sentenza do mesmo órgano xudicial de 9 de novembro 

de 2020 anula a aprobación definitiva (que amparaba unha modificación 

do proxecto inicial) por parte do Consello da Xunta doutro parque eólico, 

o de Sasdónigas, en Mondoñedo, considerando que  “en Sasdónigas 

estamos ante unha fragmentación en dúas fases realizada pola 

promotora, sendo evidente que o emprazamento xeográfico é o mesmo e 

se comparten elementos clave de funcionamento” e que “atopámonos 

ante a división artificial dun único Parque Eólico en dos fases; a fase II 

carece dos elementos e equipamentos necesarios para ser considerada 

unha instalación independente da fase I, entendendo o T.S. (s. 20-4-

2006, RC 5814/2003) que a figura do Parque Eólico debe ser 

necesariamente contemplada desde unha perspectiva unitaria” e que 

“realizando unha avaliación ambiental individual de cada un dos 

proxectos fragmentados, evítase unha verdadeira avaliación global de 

todo o proxecto”. Tamén di esa sentenza que “Para que as modificacións 

dun parque eólico teñan o carácter de non esencial, haberán de dispor 

de informe favorable do órgano ambiental respecto da proposta de 

modificación; e, no presente caso, se ben existe, o documento non 

contén todos os informes sectoriais necesarios para valorar 

correctamente a incidencia ambiental da modificación proposta pola 

promotora”. 
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Engade a sentenza que non se valoraron correctamente “elementos 

especialmente protexidos, como o Camiño de Santiago”, nin o seu 

“impacto visual e acústico”,  nin o feito de que afecte “a importantes 

recursos hídricos”, entre eles dúas lagoas. 

 

Por medio de sentenza de 11 de decembro de 2020 do mesmo órgano 

xudicial, o TSXG tamén anulou outra autorización da Xunta para un 

parque eólico na Serra do Oribio, entre Samos e Triacastela, porque o 

Goberno galego autorizou en 2019 o parque, en Rede Natura, como se 

fose unha modificación doutro previo que obtivera permiso ambiental en 

2005, nos últimos días do executivo de Manuel Fraga, considerando que 

o goberno de Emilio Pérez Touriño prohibiu os novos parques en Rede 

Natura, pero co argumento de que o do Oribio non era novo senón unha 

modificación do que xa obtivera o permiso ambiental en 2005, argumento 

que desbotou o TSXG, entendendo que non se podía considerar vixente 

nin “eterna” a declaración ambiental anterior, que segundo a lexislación 

daquela aplicable tería que caducar aos cinco anos, que ademais na 

actualidade resultaría “obsoleta” polos “múltiples cambios lexislativos” 

que houbo dende aquela, e que o autorizado en 2019 era un novo 

parque, non unha modificación doutro anterior que nin se comezara a 

executar. Así, o tribunal entende que o parque eólico de Oribio non se 

pode considerar “existente” para a súa excepcional autorización, xa que 

“non se comezara a executar o proxecto de 2007-2009, non estando en 

explotación, nin instalados aeroxeneradores”, polo que conclúe que non 

se pode “modificar o que non existe”. 
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As sentenzas anteriores son exemplos da conflitividade xurídica que está 

a xerar o proceso de desenvolvemento eólico en Galicia, en paralelo coa 

social que se concreta en múltiples manifestacións, movementos veciñais 

e protestas en moitos concellos. A situación chegou a tal punto que, a 

mediados de decembro de 2021, o informe Enerxía eólica e paisaxes 

culturais en Galicia elaborado polo Consello da Cultura Galega concluíu 

a necesidade dunha moratoria na autorización de parques para poder 

así, de maneira "prioritaria",  "revisar o Plan Sectorial Eólico de Galicia 

(PSEG) e sometelo a avaliación ambiental estratéxica". O CCG di no seu 

informe que "A salvagarda dos valores do territorio ante o 

desenvolvemento eólico actual require unha actuación proactiva da 

Administración na identificación, inventario e protección deses valores", 

instando tamén a Xunta a  "salvagardar lugares que teñen valor pola súa 

riqueza natural, cultural, paisaxística, etnográfica ou histórica" e 

resaltando que "Coa implantación masiva dos parques eólicos estase a 

superar a capacidade de carga do sistema natural".  

 

Froito desa presión, na Lei de acompañamento dos orzamentos deste 

ano, recentemente aprobada, a Xunta deu un aparente bandazo 

introducindo unha moratoria para non tramitar novos parques eólicos ata 

as municipais de 2023 ante a súa incapacidade para analizar todas as 

solicitudes que recibe, pero o Goberno galego reservouse a posibilidade 

(discrecional) de seguir adiante cos proxectos que considere relevantes e 

apenas dúas semanas despois da súa entrada en vigor o propio Feijóo, 

anunciou unha nova reforma legal para dar “prioridade na tramitación” ás 

“empresas que constrúan parques eólicos na comunidade e destinen o 

50 % da enerxía que produzan á industria a través de contratos de prezo 

fixo”, cousa que se pretende facer por medio dun artigo na futura lei de 
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áreas empresariais, unha norma cuxo borrador exposto ao público hai 

unhas semanas non falaba en absoluto de parques eólicos. 

 

Desta forma, a Xunta segue a introducir cambios no ámbito eólico a 

través de todo tipo de leis pero sen reformular nin a norma que 

actualmente é o marco do sector en Galicia, a de 2009 corrixida xa nove 

veces, nin o Plan eólico de 1997, que nunca foi sometido a avaliación 

ambiental estratéxica como debería telo sido conforme a lexislación 

actual (estatal e comunitaria), o cal implica que a propia planificación 

eólica de Galicia que ampara o desenvolvemento eólico na nosa 

comunidade carece dun trámite esencial dunha planificación das súas 

características, algo que hoxe determinaría a súa nulidade radical. 

 

Por tanto, as actuacións do Goberno de Galicia en materia eólica, 

ademais de basearse nun plan non avaliado ambientalmente, están 

sendo constantemente corrixidas polos tribunais, o cal implica problemas 

para os afectados e as empresas promotoras, ao mesmo tempo que a 

lexislación eólica galega é un galimatías de normas que mudan 

constantemente e non están axeitadamente coordinadas entre si nin 

actualizadas, mentres as decisión políticas da Xunta nun ámbito tan 

importante desde o punto de vista económico e enerxético e con tanto 

impacto social e ambiental como o eólico son erráticas e carecen de 

rumbo, xerando todo iso inseguridade xurídica e conflitividade social nun 

ámbito que debería ter unha normativa clara tendente a permitir un 

desenvolvemento eólico ordenado e estable que respecte o medio e 

contribúa economicamente nas zonas onde se instalan os parques 

eólicos.  
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En conclusión, a enerxía eólica é un vector imprescindible da transición 

enerxética xusta e o seu desenvolvemento é de enorme importancia para 

o noso país e para o mundo, pero a carencia dun marco normativo claro 

e estable, xunto á incapacidade da Administración galega para atender 

desde o punto de vista cuantitativo e tamén cualitativo ás súas 

competencias nesta materia e unha política lexislativa errática e 

desacertada están xerando, ademais de conflitividade e alarma social, 

incerteza xurídica e económica, que é criticada desde ámbitos moi 

diversos que inclúen non só os afectados senón á propia AEGA, 

representante dos promotores eólicos.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Considera a Xunta de Galicia que dotar o sector eólico dun marco 

xurídico axeitado e estable e de criterios administrativos claros e 

axustados a dereito é importante para permitir un desenvolvemento 

eólico ordenado e equilibrado que respecte o medio ambiente, o territorio 

e os dereitos e intereses das persoas e comunidades afectadas? 

 

2ª) Como valora a Xunta de Galicia as reiteradas sentenzas do TSXG 

que anulan os seus acordos en materia de parques eólicos por non 

respectar a lexislación? 

 

3ª)Vai a Xunta de Galicia a tomar nota do que din esas sentenzas para 

deixar de incorrer en vicios de legalidade na tramitación de parques 

eólicos? 
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4ª) Considera a Xunta de Galicia que os criterios administrativos dos 

seus departamentos no tocante á autorización de parques eólicos son 

claros e respectan a normativa aplicable? 

 

5ª) Considera a Xunta de Galicia que dentro deses criterios debe figurar 

amparar a fragmentación irregular de parques eólicos? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:35:09 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:35:21 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

Recentemente, no xuízo do caso Bárcenas que se celebra na Audiencia Nacional, 

tanto o ex-xerente do PP, Cristobal Páez, como o propio Bárcenas, confirmaron 

que a última operación da Caixa B do PP foi un pago en efectivo de 50.000 euros 

no ano 2010 que procedía do PP de Pontevedra e que se repartiu, segundo 

dixeron, en dous sobres, entregados a Rajoy e a Dolores de Cospedal. 

 

Nos documentos aportados na Audiencia Nacional no caso Bárcenas figura unha 

relación de ingresos de empresas por importe de 2 millóns de euros que era a 

contabilidade B do PP de Galicia cando Feijóo xa era presidente do partido en 

Galicia, no ano 2006.  

 

O propio Pablo Crespo, ex secretario de organización do PP de Galicia, 

recoñeceu nunha comisión do Congreso que o PP de Galicia estaba intensamente 

implicado no financiamento ilegal do PP, igual que o fixo en entrevistas nas que 

recoñeceu que no PP de Galicia tamén houbo sobres. 

 

Incluso na investigación do caso Kitchen fálase de documentos que probarían 

“pagos en B en sedes do PP de Galicia, Valencia e Madrid”, a pesar de que o 

presidente da Xunta de Galicia ten feito declaracións reiteradas sobre este asunto 

no sentido de relativizalo. Así, na rolda de prensa posterior ao Consello da Xunta 

de 10 de setembro de 2020, sinalou que “estamos falando de feitos de hai 15 ou 
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20 anos”, cando é notorio que se trata de feitos presuntamente cometidos nos 

anos 2013 e 2014. E o domingo 13 sinalou que “nin as épocas nin os feitos teñen 

que ver coa situación actual”, ademais de sinalar que no PP xa “están 

acostumados” a que se “critique e recritique por feitos que pasaron hai máis 

dunha década”. 

 

Por tanto, as probas e indicios dos casos Bárcenas, Gürtel e Kitchen comezan en 

Galicia (ademais de Madrid e Valencia) e rematan aparentemente en Galicia e ata 

o día de hoxe o Goberno do Sr. Feijóo non deu a máis mínima explicación 

convincente destes temas, aparte de negalo todo. 

Todo o anterior implica que hai probas suficientes de que o PP de Galicia foi 

dopado ás eleccións durante polo menos dúas décadas, e como mínimo ás 

primeiras eleccións de Feijóo no ano 2009. 

 

Por se fose pouco, recentemente foron condenados por corrupción o ex 

presidente da Deputación de Pontevedra e a delegada da Xunta en Pontevedra. O 

desprezo do Sr. Feijóo pola ética é tal que se permitiu nomear á delegada da 

Xunta en Pontevedra e ex alcaldesa de Moraña sabendo que ía ser xulgada por 

prevaricación e falsidade. E o Sr. Louzán foi presidente do PP de Pontevedra ata 

o ano 2015 ademais de presidente da Deputación durante anos. E o Sr. Louzán xa 

fora investigado pola fiscalía no ano 2015 por un presunto delito de suborno, que 

se pechou porque se anularon as probas. E o Sr. Louzán manexa cada ano 

400.000 euros de fondos públicos e está condenado por corrupción e a Xunta non 

fai nada cando ten ferramentas xurídicas máis que suficientes para actuar sobre 

os organismos directivos das federacións deportivas a través do comité galego de 

Xustiza deportiva, que ten competencias disciplinaria atribuída pola Lei galega 

do deporte, e ademais ten os medios para forzar politicamente a saída de Louzán, 

pero mira cara outro lado. 
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É fundamental que as administracións e as persoas que exercen a política se 

comporten dun xeito ético, sobre todo nun tempo marcado por unha forte crise 

sanitaria e económica que xera sufrimento na cidadanía, tensiona as estruturas 

sociais, e pon en cuestión as institucións que, en última instancia, sosteñen o 

Estado e a democracia mesma. Estamos preocupados polos antecedentes de 

corrupción do PP de Galicia e as implicacións que poden ter para o manexo das 

inxentes cantidades de fondos públicos que Galicia vai recibir dos fondos next 

generation. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Que opinión lle merecen á Xunta de Galicia os feitos coñecidos respecto da 

implicación do PP de Galicia nos procesos xudiciais  derivados do chamado caso 

Bárcenas –operación Kitchen incluída- que se relatan na exposición de motivos 

desta iniciativa? 

 

2ª) Que opinión lle merece á Xunta de Galicia que no caso Bárcenas fose 

aportada unha relación detallada de empresas que operan en Galicia cunha serie 

de pagos ilegais presuntamente feitos ó PP de Galicia por importe de 2 millóns 

de euros? 

 

3ª) Que opinión lle merece á Xunta de Galicia que a última operación da Caixa B 

do PP fose, segundo confirmaron esta semana na Audiencia Nacional tanto o ex- 

xerente do PP, Cristobal Páez, como o propio Bárcenas, un pago en efectivo de 

50.000 euros no ano 2010 que procedía do PP de Pontevedra cando o presidía 

Rafael Louzán e o Sr. Feijóo era presidente da Xunta e do propio PP? 
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4ª) Vai o Goberno galego  facer algo para que o Sr. Louzán deixe de ser 

presidente da Federación Galega de Fútbol despois de ser condenado 

xudicialmente por corrupción? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 
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Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:36:09 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:36:22 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-q

bT
P

sE
05

5-
8

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209504

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-qbTPsE055-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

 

 

 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

Estase detectando nos últimos tempos a presenza de aves migratorias 

que poderían estar afectadas por gripe aviaria en distintos puntos das 

costas galegas, procedentes probablemente do Norte de Europa. Tamén 

se está a observar un decrecemento acusado de distintos tipos de aves 

mariñas, con conteos dalgunhas especies como mascatos ou palleiras 

grandes que son entre 5 e 10 veces menores que a media ordinaria. 

 

Por outra banda, a Xunta xa detectou casos de gripe aviaria a mediados 

de setembro nas praias de Raeiro (O Grove), Razo (Carballo) e no porto 

de Cabanas (Muros), mentres que Gran Bretaña detectou a propagación 

desta doenza desde o inverno pasado en varias  das súas colonias de 

aves mariñas. 

 

A gripe aviaria e unha enfermidade infecciosa, que se propaga 

principalmente de ave en ave. Despois do brote de 2004-2005, que 

afectou a aves de cría en granxas, foron aparecendo variantes en aves 

silvestres, tendo a última, identificada en 2021, un especial impacto en 

Europa.  
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A transmisibilidade do virus ás persoas é moi baixa ata o momento, sen 

descartar cambios no futuro, pero o contaxio entre aves silvestres e 

domésticas adoita ser elevado, o cal supón un risco evidente, 

especialmente porque a costa galega é unha ruta moi importante nas 

migracións de aves entre o norte de Europa e África, tanto de ida como 

de volta, unha ruta pola que pasan milleiros de aves cada ano, moitas 

das cales fan “escala” máis ou menos duradeira en Galicia.  

 

A comezos de outubro detectouse en Guadalajara o primeiro caso de 

transmisión a humanos de gripe aviaria en España, que é o segundo en 

Europa.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) É consciente a Xunta de Galicia do risco que representa a gripe 

aviaria en Galicia como importante ruta de paso de aves migratorias? 

 

2ª) Como valora a Xunta este risco?  

 

3ª) Que medidas está adoptando para detectar e controlar gromos de 

gripe aviaria nas aves migratorias que pasan por Galicia?  

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:38:38 
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Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:38:51 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e 

deputada pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de 

Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, 

presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral 

na Comisión 2ª. 

 

A Comisión Europea vén de demandar a España ante o Tribunal de 

Xustiza da UE polo incumprimento en diversas comunidades autónomas, 

entre elas Galicia, da obriga establecida pola directiva de nitratos de 

1991 de delimitar zonas vulnerables á contaminación por nitratos como 

medida para restrinxir o seu uso e reducir os seus efectos sobre a 

natureza e o ser humano, que determina que “os Estados membros 

deben controlar as súas augas e identificar as afectadas ou que se 

poidan ver afectadas pola contaminación producida por nitratos 

procedentes de fontes agrarias”, como os xurros da gandaría ou os 

fertilizantes. Segundo a directiva, os Estados “tamén están obrigados a 

cualificar as superficies cuxa escorrentía flúa cara a esas augas como 

zonas vulnerables aos nitratos e a establecer programas de acción 

axeitados para previr e reducir a contaminación por esa causa”, algo que 

nunca se fixo en Galicia. 

 

A pesar de que Galicia non ten ningunha zona delimitada, a Xunta, no 

seu plan de xestión de residuos industriais para a próxima década, 

estima en preto de 60.000 hectáreas a superficie afectada, unha cifra que 

representa o 10 % de toda a terra agraria de Galicia. Nese plan a propia 

Xunta admite que os estudos realizados entre 2016 e 2019 detectaron 
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zonas con “niveis significativos de eutrofia en varios puntos localizados 

nas concas internas de Galicia”.  

 

Un informe elaborado polo MITECO sobre contaminación da auga por 

nitratos entre os anos 2016 y 2019 revela que os datos de contaminación 

de masas de auga superficial en Galicia son moi significativos e van en 

aumento, sendo de feito unha das zonas con maior contaminación en 

augas superficiais continentais do Estado. Ese informe tamén amosa que 

Galicia é a comunidade que menos información e plans de actuación ten 

no Estado. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Por que o Goberno de Galicia non adoptou ningunha medida para 

cumprir as obrigas derivadas da directiva de nitratos da UE de 1991 e 

reducir a contaminación por nitratos no noso territorio a pesar das 

décadas transcorridas? 

 

2ª) Como valora o Goberno de Galicia a existencia dun procedemento 

sancionador da UE que afecta a varias CCAA, entre elas Galicia, polo 

incumprimento de obrigas en relación co tratamento da contaminación 

por nitratos? 

 

3ª) Como valora o Goberno de Galicia que a nosa comunidade sexa 

unha das zonas do Estado con maior contaminación por nitratos en 

augas superficiais continentais segundo o último informe do MITECO? 
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4ª) Cales son os datos dos que dispón o Goberno de Galicia sobre o 

impacto da contaminación por nitratos nos nosos acuíferos e augas 

superficiais? 

 

5ª) Cales son as zonas con niveis significativos de atrofia ás que se refire 

o plan de residuos industriais da Xunta de Galicia? 

 

6ª) Que medidas vai adoptar o Goberno de Galicia para cumprir as 

obrigas da directiva europea de nitratos e xestionar e reducir a 

contaminación por nitratos en Galicia? 

 

7ª) Cantas sancións impuxo o Goberno de Galicia por contaminación 

derivada de explotacións agrogandeiras en cada un dos últimos 5 anos?  

 

8ª) Por que importes? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:39:36 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:39:51 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-b

U
W

C
V

G
m

B
O

-6
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209510

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-bUWCVGmBO-6
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

 

 

 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Os humidais son ecosistemas dun moi elevado valor ecolóxico, que actúan 

como soporte dunha importante biodiversidade, incluíndo aves, anfibios, 

réptiles e mamíferos e contribúen decisivamente á loita contra o cambio 

climático. Son esenciais para frear riadas e inundacións en épocas de crecida 

de caudais, crean chan, estabilizan as costas, controlan a erosión e recargan e 

purifican acuíferos e augas subterráneas. Ademais as turbeiras e humidais 

arborados son particularmente importantes como sumidoiros de carbono, 

estimándose que as turbeiras almacenan máis do 25 % do carbono do solo, a 

pesar de representar o 3 % da superficie. 

 

Galicia, dadas as súas características climatolóxicas e xeográficas, conta aínda 

cunha elevada riqueza deste tipo de ecosistemas, a pesar de que moitos 

desapareceron e moitos máis sufriron agresións de todo tipo nas últimas 

décadas. O convenio Ramsar de 1982 marcou o inicio da protección destes 

espazos, complementada pola lexislación ambiental europea e pola directiva 

marco de augas, así como pola propia lexislación estatal. En Galicia, o Decreto 

127/2008, polo que se desenvolve o réxime xurídico dos humidais protexidos 

de Galicia, establece a regulación autonómica na materia, tendo como 

obxectivos, segundo o artigo 1 do propio decreto: 

 

a) O desenvolvemento do réxime xurídico dos humidais protexidos de Galicia 

establecido no artigo 14 da Lei 9/2001, de 21 de agosto, de conservación da 

natureza. 
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b) A creación e regulación do Inventario de humidais de Galicia. 

 

Consonte ao artigo 13, o inventario configurase como o instrumento que 

recollerá de forma sistemática nas zonas húmidas situadas no territorio da 

Comunidade Autónoma de Galicia que se atopen incluídas nalgunha das 

tipoloxías establecidas no anexo II. 

 

Segundo o artigo 14.1 do decreto, o Inventario de humidais de Galicia 

“constitúe un rexistro público de natureza administrativa dos humidais 

localizados no territorio da Comunidade Autónoma de Galicia” e segundo o 

artigo 14.3 “o inventario de humidais de Galicia ten carácter público e poderá 

ser obxecto de consulta pública permanente”.  

 

Finalmente, o artigo 15 determina que a inclusión dos humidais no inventario se 

faga de oficio e sexa obxecto de publicación no DOG.  

 

A pesar das previsións deste decreto, ben claras e non deixadas á 

discrecionalidade da Administración autonómica, 12 anos despois da entrada 

en vigor desta norma non existe o inventario de humidais previsto 

detalladamente no propio decreto.  

 

Deste xeito, fóra dos 5 humidais teoricamente protexidos da ría do Eo, ría de 

Ortigueira e Ladrido, lagoa e areal de Valdoviño, complexo das praias, duna e 

lagoa de Corrubedo e complexo intermareal Umia-O Grove, que representan a 

cativa porcentaxe do 2,5 % da superficie total protexida en España no marco do 

convenio Ramsar, o resto dos humidais de Galicia, que superan o millar, non 

existen para a Administración, polo que habitualmente nin sequera son tidos en 

conta nas declaracións de impacto ambiental, por exemplo dos numerosos 

parques eólicos que se están a desenvolver nos últimos tempos.   
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Non obstante, cada ano a Xunta celebra o día mundial dos humidais falando da 

súa importancia coa foto e nota de prensa correspondente. Así, por exemplo, 

no cada vez máis distante ano 2013, o delegado da Xunta en Ourense 

personábase na Limia (exemplo de degradación de espazos deste tipo) para 

dicir que o 80 % destes espazos “tería a máxima protección ambiental”, 

quedando incluído na ampliación da Rede Natura, que consideraba inminente. 

Tamén cuantificaba o seu número afirmando que Galicia conta con 1.100 

humidais, que suman 70.000 hectáreas repartidas maioritariamente entre os 

sectores litorais e as áreas de montaña, “segundo o inventario da Xunta”, cousa 

moi sorprendente considerando que tal inventario non existe aínda a día de 

hoxe e que a práctica totalidade deses espazos non só non ten “a máxima 

protección ambiental” senón que non ten ningún tipo de protección. 

 

Propaganda aparte, a realidade é que a desprotección das nosas zonas 

húmidas é hoxe case total, estando sometidas a todo tipo de agresións, entre 

as que destacan historicamente a desecación da Lagoa de Antela e na 

actualidade a plantación masiva de eucaliptos paralela á súa desecación ou o 

aluvión de proxectos eólicos que nin sequera teñen en conta a existencia dos 

humidais porque, administrativamente, para a Xunta de Galicia non existen, 

ademais de actividades gandeiras intensivas altamente contaminantes e 

respecto das cales a Xunta mira para outro sitio. 

 

Esta situación de case total desprotección das nosas zonas húmidas é 

incompatible co Convenio Ramsar, subscrito por España, e tamén co noso 

dereito medioambiental, que inclúe a normativa europea. Á enorme importancia 

medioambiental das zonas húmidas engádese ademais o carácter vital destes 

ecosistemas para o ciclo da auga da que dependemos para vivir e que vai 

resultar cada vez máis escasa no futuro como resultado do cambio climático, 

que tende a cronificar a seca incluso en lugares tradicionalmente húmidos 

como Galicia. 
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Por tanto, se a desprotección das zonas húmidas carecía de xustificación no 

pasado, cos coñecementos e capacidade de previsión actuais, manter esta 

situación atenta contra os máis elementais principios do bo goberno, da ética 

pública e do sentido común.  

 

O MITECO puxo en marcha este ano o Plan Estratéxico de Humidais para 

impulsar a conservación e recuperación destes ecosistemas clave, co 

obxectivo de mellorar o estado da metade dos nosos humidais de aquí o ano 

2030, ademais de incluír na compoñente 4 do Plan de recuperación, 

transformación e resiliencia (PRTR) unha partida dedicada á conservación e 

restauración dos humidais, transferindo en 2021 ás CC.AA máis de 120 millóns 

para esa finalidade, con carácter complementario dos fondos que dedican as 

confederacións hidrográficas para a mesma finalidade. 

 

Finalmente, en decembro de 2021 comezou a nivel europeo o proxecto 

Waterlands, financiado pola UE, que ten como obxectivo principal sentar as 

bases para a protección e restauración dos humidais europeos a longo prazo 

poñendo a traballar inicialmente a 32 organizacións en 14 países.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Vai o Goberno de Galicia protexer os valiosísimos humidais de Galicia 

comezando pola elaboración do inventario que está obrigada a facer segundo o 

decreto 127/2008? 

 

2ª) Cal é o motivo de que 12 anos despois da aprobación do decreto que 

obriga ao Goberno galego a facer o inventario de humidais, tal inventario non 

exista? 

 

3ª) Ten o Goberno galego constancia da importancia, características e valor de 

cada un dos humidais de Galicia? 
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4ª) Que porcentaxe do total de humidais de Galicia conta con algún tipo de 

protección e cal é ese tipo de protección? 

 

5ª) Cantas sancións impuxo o Goberno galego nos últimos 5 anos por 

infraccións ambientais nos humidais de Galicia? 

 

6ª) Está o Goberno galego tendo en conta o elevado valor ecolóxico dos 

humidais nas declaracións de impacto ambiental que emite, sinaladamente na 

tramitación de proxectos eólicos e actividades gandeiras intensivas? 

 

7ª) Sabe o Goberno galego cantos dos proxectos eólicos en tramitación en 

Galicia afectan ou poden afectar a humidais? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:41:41 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:41:54 
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Á MESA DO PARLAMENTO 
 
 
 
Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Os humidais son ecosistemas dun elevado valor ecolóxico, que actúan como 

soporte dunha importante biodiversidade, incluíndo aves, anfibios, réptiles e 

mamíferos, e contribúen decisivamente á loita contra o cambio climático. Son 

esenciais para frear riadas e inundacións en épocas de crecida de caudais, 

crean chan, estabilizan as costas, controlan a erosión e recargan e purifican 

acuíferos e augas subterráneas. Ademais as turbeiras e humidais arborados 

son particularmente importantes como sumidoiros de carbono, estimándose 

que as turbeiras almacenan máis do 25 % do carbono do solo, a pesar de 

representar o 3 % da superficie. 

 

Galicia, dadas as súas características climatolóxicas e xeográficas, conta aínda 

cunha elevada riqueza deste tipo de espazos ecolóxicos, a pesar de que 

moitos desaparecer en e moitos máis sufriron agresións de todo tipo nas 

últimas décadas. 

 

O convenio Ramsar de 1982 marcou o inicio da protección destes espazos, 

complementada pola lexislación ambiental europea e pola directiva marco de 

augas, así como pola propia lexislación estatal.  En Galicia, o Decreto 

127/2008, de 5 de xuño, polo que se desenvolve o réxime xurídico dos 

humidais protexidos de Galicia establece a regulación especificamente 

autonómica na materia, tendo como obxectivos, segundo o artigo 1 do propio 

decreto: 
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a) O desenvolvemento do réxime xurídico dos humidais protexidos de Galicia 

establecido no artigo 14 da Lei 9/2001, de 21 de agosto, de conservación da 

natureza. 

 

b) A creación e regulación do Inventario de humidais de Galicia. 

 

Consonte  ao  artigo  13,  o  inventario  configúrase  como  o  instrumento  

que recollerá de forma sistemática os humidais situados no territorio da 

Comunidade Autónoma   de   Galicia   que   se   atopen   incluídos   nalgunha   

das   tipoloxías  establecidas no anexo II. 

  

Segundo o artigo 14.1 do decreto, o Inventario de humidais de Galicia 

“constitúe un rexistro público de natureza administrativa dos humidais 

localizados no territorio da Comunidade Autónoma de Galicia” e segundo o 

artigo 14.3 “o inventario de humidais de Galicia ten carácter público e poderá 

ser obxecto de consulta pública permanente”. 

 

Finalmente, o artigo 15 determina que a inclusión dos humidais no inventario 

se faga de oficio e sexa obxecto de publicación no DOG. 

 

A pesar das previsións deste decreto, ben claras e non deixadas á 

discrecionalidade da Administración autonómica, 12 anos despois da entrada 

en vigor desta norma non existe o inventario de humidais previsto 

detalladamente no propio decreto. 
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Deste xeito, fóra dos 5 humidais teoricamente protexidos da   ía do Eo, ría 

de Ortigueira e Ladrido, lagoa e areal de Valdoviño, complexo das praias, 

duna e lagoa de Corrubedo e complexo intermareal Umia-O Grove, o resto dos 

humidais de  Galicia  non  existen  para  a  Administración,  polo  que  

habitualmente  nin sequera son tidos en conta nas declaracións de impacto 

ambiental, por exemplo dos numerosos parques eólicos que se están a 

desenvolver nos últimos tempos. 

 

Non obstante, cada ano a Xunta celebra o día mundial dos humidais falando da 

súa importancia coa foto e nota de prensa correspondente. Así, por exemplo, 

no cada vez máis distante ano 2013, o delegado da Xunta en Ourense 

personábase na Limia (exemplo de degradación de espazos deste tipo) para 

dicir que o 80 % destes espazos “tería a máxima protección ambiental”, 

quedando incluído na ampliación da Rede Natura, que consideraba 

inminente.  Tamén cuantificaba o seu número afirmando que Galicia conta con 

1.100 humidais, que suman 70.000 hectáreas repartidas maioritariamente entre 

os sectores litorais e as áreas de montaña, “segundo o inventario da Xunta”, 

cousa moi sorprendente considerando que tal inventario non existe aínda a día 

de hoxe. 

 

Por iso,  o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Cal é o motivo de que 12 anos despois da aprobación do decreto que 

obriga ao Goberno galego a facer o inventario de humidais, tal inventario non 

exista? 

 

2ª) Ten a Xunta de Galicia constancia e clasificación do número e valor dos 

humidais de Galicia? 
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3ª) Que porcentaxe do total de humidais de Galicia conta con algún tipo 

de protección e cal é ese tipo de protección? 

 

4ª)  Cantas  sancións  impuxo  a  Xunta  de  Galicia  nos  últimos  5  anos  

por infraccións ambientais nos humidais de Galicia? 

 

5ª)  Está  a  Xunta  de  Galicia  tendo  en  conta  o  elevado  valor  ecolóxico  

dos humidais nas declaracións de impacto ambiental que emite, sinaladamente 

na tramitación de proxectos eólicos? 

 

6ª)  Ten  a  Xunta  de  Galicia  cuantificado  cantos  dos  proxectos  eólicos  

en tramitación en Galicia afectan a humidais protexidos ou non? 

 
Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 
 
 
 
 
 
 
 
Asinado dixitalmente por: 
 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 12:44:08 
 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 12:44:22 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

Segundo transcendeu nos últimos días, entre marzo e xuño de 2020 o Sergas 

mercou á empresa galega SIBUCU SL 2,3 millóns de mascaras -2 millóns de 

tipo cirúrxico e 300.000 de tipo FFP2- por un importe de 1.945.000 euros, 

compras realizadas mediante catro expedientes tramitados polo procedemento 

de emerxencia. 

 

Pouco tempo despois da entrega das mascaras de SIBUCU, detectouse por 

parte do Instituto Galego de Consumo que catro lotes de mascaras FFP2 da 

citada empresa foran validadas pola empresa italiana ENS Certificazione 

Macchine SRL, que non estaba autorizada para facer esa certificación, a pesar 

do cal SIBUCU entregounas co marcado 'CE' que garante a adecuación á 

lexislación europea, a pesar do cal a Xunta continuou coa distribución das 

mascaras entregadas por SIBUCU.  

 

Ningún dos expedientes de compra a SIBUCU aparece na Plataforma de 

Contratos Públicos de Galicia, como tampouco figura ningunha das 

contratacións de emerxencia do Sergas. O IGCC chegou a abrir expediente 

sancionador á empresa en xullo de 2020 por importe de 10.500 euros.  

 

A empresa SIBUCU SL carecía por completo, no momento de efectuar as 

ventas de mascaras, de experiencia no mercado sanitario, que tampouco 

figuraba no seu obxecto social. Ademais do Sergas, a empresa vendeu 
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mascaras á comunidade e ao concello de Madrid, entre outras administracións 

públicas. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) As mascaras que o Sergas recibiu de SIBUCU SL tiñan a calidade 

necesaria e estaban correctamente certificadas? 

 

2ª) Cal foi o número, características e prezo das mascaras que o Sergas 

comprou a SIBUCU SL? 

 

3ª) Que medidas adoptou o Goberno galego cando o Instituto Galego do 

Consumo detectou que parte das mascaras de SIBUCU SL estaban 

incorrectamente certificadas? 

 

4ª) Verificou o Goberno galego a quen se comercializaron esas mascaras 

incorrectamente certificadas por parte de SIBUCU SL? 

 

5ª) Por que non aparece na plataforma dixital de contratos da Xunta de Galicia 

ningún dos contratos de compra de material sanitario tramitados polo 

procedemento de emerxencia na pandemia? 

 

Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 13:00:18 
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Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 13:00:30 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-7

qf
gi

N
y4

Y
-8

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209522

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-7qfgiNy4Y-8
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

 

 

 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey e Matilde Begoña 

Rodríguez Rumbo, deputado e deputadas pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Galicia tivo un forte desenvolvemento eólico dende o ano 1997 ata o 

2008 grazas á existencia de excelentes condicións para o 

aproveitamento eólico no noso territorio pero tamén a un marco regulador 

que favoreceu ese desenvolvemento. Coa entrada no goberno do PP de 

Alberto Núñez Feijóo chegou a falta de aposta polo sector, unida á 

inseguridade xurídica creada polo novo Goberno da Xunta de Galicia, 

todo isto sumado ás políticas de bloqueo ás enerxías renovables que se 

levaron a cabo dende o Goberno do Estado baixo a Presidencia de 

Mariano Rajoy, que implicaron a paralización do crecemento do sector 

eólico ata o ano 2018.  

 

Dende o ano 2009 ata o 2018, ambos incluídos, unicamente foron 

instalados 277 MW. Isto supuxo unha caída millonaria no investimento en 

Galicia e a perda da oportunidade de creación de moitos postos de 

traballo. No ano 2019 volveu crecer en Galicia a potencia instalada en 

parques eólicos, con 415,24 MW e 18 parques novos, case o dobre do 

instalado nos 10 anos anteriores, e no 2020 chegarase a preto dos 4.000 

MW no noso territorio. As previsións para o decenio 2020-2030 apuntan 

a que se construísen uns 4.500 MW novos, o que suporá máis do dobre 
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da potencia instalada actualmente. O éxito da instalación desa potencia 

eólica no pasado é resultado dun marco regulador moi determinado, con 

aspectos positivos, pois incrementou a capacidade instalada e axudou a 

loitar contra o cambio climático, pero en Galicia levouse a cabo sen a 

participación necesaria por parte da sociedade, unha situación que 

naquel momento non xerou oposición social pero co tempo está a xerar 

conflitividade social e medioambiental, como figura no propio informe da 

Valedora do Pobo presentado recentemente e as mobilizacións que 

existen en moitos concellos afectados.  

 

As comunidades afectadas denuncian a falta de transparencia na 

información e o deficiente asesoramento que reciben da Administración 

autonómica, ademais de que arredor do 50 % da potencia xa instalada 

está en zonas da Rede Natura e moitos concellos denuncian a escasa 

distancia das vivendas da súa veciñanza na que están sendo instalados 

os ditos parques. Nun momento no que o sector está a experimentar un 

forte relanzamento, para o Grupo Parlamentario Socialista é de máxima 

importancia non repetir os erros cometidos no pasado, establecendo para 

iso unha regulación que favoreza a implantación da enerxía eólica pero 

procure minimizar o impacto ambiental das instalacións. Especial 

atención debe merecer o fraccionamento de parques eólicos que 

constitúen unha única explotación pero se tramitan como subproxectos 

separados para evitar superar os 50 MW que determinan que a 

competencia para a declaración do impacto ambiental se faga polo 

Estado, unha situación que se está a producir en distintos lugares da 

nosa comunidade, en clara vulneración da lexislación vixente. 
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A enorme cantidade de proxectos eólicos en curso afecta a unha gran 

parte do noso territorio, incluíndo zonas con gran valor ambiental e 

paisaxístico, sendo necesario, ademais, considerar a forte implantación 

preexistente da eólica no noso territorio e os efectos ambientais de todo 

tipo que produce a implantación de parques eólicos (sobre as aves, 

sobre a fauna e flora, sobre os cumios das serras, sobre os recursos 

fluviais, etc). 

 

Ademais, parte dos proxectos en curso afectan a zonas contempladas 

nas previsións de ampliación da Rede Natura 2000, reclamada desde hai 

tempo pola UE, xa proxectada polo goberno de Emilio Pérez Touriño 

pero que foi paralizada polos gobernos do Sr. Feijóo, e a pesar de ser 

anunciada en 2011 e 2017, nunca levada a cabo cando a superficie 

protexida en Galicia pola Rede Natura é menos da metade da media 

estatal. 

 

Por outra banda, as valiosas zonas húmidas de Galicia (incluídas as 

turbeiras presentes en moitos dos lugares onde está previsto instalar 

parques eólicos) apenas están a ser contempladas nos estudos de 

impacto ambiental, dado que, coa excepción das cinco zonas húmidas 

protexidas en Galicia, nin sequera están incluídas no inventario de zonas 

húmidas previsto pola propia normativa autonómica desde hai máis 

dunha década e que nunca foi realizado, e malamente se pode protexer 

o que non existe oficialmente. 

 

A todo o anterior únese o feito de que o Plan eólico de Galicia data do 

ano 1997, e a avaliación ambiental estratéxica non foi implantada no 

noso país ata o ano 2006, polo que o plan non foi avaliado 
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estratexicamente desde o punto de vista medioambiental, o cal implica 

que non ten en conta os efectos acumulativos dos parques nin o impacto 

conxunto das instalacións, entre outras deficiencias. 

 

Por iso, o deputado e as deputadas que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Como vai garantir a Xunta de Galicia que a enorme cantidade de 

proxectos eólicos que está previsto desenvolver na próxima década non 

teña un elevado impacto ambiental sobre o noso territorio, que xa ten 

unha elevada presencia de parques eólicos? 

 

2ª) Considera a Xunta de Galicia que un instrumento tan importante e 

con tanto impacto sobre o territorio como o plan eólico de Galicia non 

debe ser avaliado estratexicamente desde o punto de vista ambiental? 

 

3ª) Vai a Xunta de Galicia garantir que a implantación de novos 

proxectos eólicos non se faga sobre os espazos contemplados para a 

tanto tempo dilatada ampliación da Rede Natura 2000? 

 

Pazo do Parlamento, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 13:02:34 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 13:02:45 
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Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 11/08/2023 13:02:55 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Os bosques, especialmente no seu estado primario, son os ecosistemas 

terrestres máis ricos e diversos do noso planeta. Os servizos ecosistémicos que 

prestan son imprescindibles e de enorme valor: fixar e estabilizar o chan (de 

feito crealo), constituír o maior refuxio terrestre da biodiversidade, alimentar e 

soster todo tipo de organismos vivos (animais, vexetais e fungos), contribuír 

a estabilizar un clima propicio á vida mediante a súa capacidade de atraer 

choiva e un longo etcétera. 

 

Por outra banda, a FAO, no seu informe “Os bosques e o cambio climático”, 

considera que os bosques forman un dos maiores sumidoiros de carbono do 

planeta, chegando a almacenar (en función das distintas especies forestais e 

do seu desenvolvemento) ata 15 toneladas anuais de carbono por hectárea en 

forma de biomasa. Pola contra, segundo o Panel Intergubernamental do Cambio 

Climático (IPCC), a destrución dos bosques producida polo cambio climático 

libera na atmosfera uns 6.000 millóns de toneladas de CO2 cada ano. 

 

Debe  diferenciarse  claramente  o  concepto  'bosque'  do  concepto  

'plantación'. Como sinala o Ministerio para a Transición Ecolóxica (MITECO) no 

seu informe “Os bosques e a biodiversidade fronte ao cambio climático”,  a 

repoboación con masas forestais monoespecíficas de especies alóctonas, 

como o eucalipto, pode incrementar a vulnerabilidade dos bosques fronte ao 

quentamento global, mentres que as estruturas máis biodiversas baseadas en 

especies autóctonas amósanse moito máis resilientes. 
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Hai que destacar tamén os beneficios paisaxísticos do bosque autóctono, que 

embelece a paisaxe especialmente pola explosión de cores que se produce nel 

no outono e, en menor medida, na primavera, unha calidade paisaxística da que 

carecen as plantacións de eucaliptos. Por non falar dos beneficios sociais, 

permitindo pasear por un entorno natural, recoller cogumelos, observar aves ou 

simplemente desconectar do estrés das nosas vidas cotiás. 

 

De feito, un dos países cunha maior superficie forestal e tamén cunha maior 

tradición e cultura forestal no mundo como é Xapón recoñeceu e 

promoveu oficialmente nas últimas décadas unha práctica chamada Shinrin-

Yoku, que significa literalmente “absorber a atmosfera do bosque”, 

trasladándose ao noso país no concepto de “baños de bosque”. Trátase dunha 

práctica que está avalada por estudios que determinan que os baños de bosque 

teñen efectos físicos e psicolóxicos positivos. 

 

Sobre a base do anterior, o bosque autóctono debe ter prioridade nas políticas 

públicas dun país civilizado no século XXI, en liña co dereito constitucional a un 

medio ambiente axeitado para o desenvolvemento da persoa, porque non pode 

haber un medio ambiente axeitado se non hai bosque, ata o punto de que 

non sería esaxerado falar como correlato dese dereito ao medio ambiente dun 

“dereito ao bosque”, do cal gran parte da cidadanía galega, a que vive na costa 

e particularmente nas grandes áreas urbanas costeiras, estase vendo privado 

pola case imposibilidade de atopar un bosque nun estado de conservación 

axeitado no seu entorno inmediato, paralelamente ao crecemento de 

plantacións descontroladas de eucalipto nitens que proliferan cada vez máis 

cara ao interior de Galicia. 
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Nun estado de dereito e nunha democracia, caracterizados polo equilibrio 

entre intereses e dereitos que se poden entender contrapostos pero que tan 

frecuentemente hai que compaxinar, o valor económico do eucalipto debe 

inexcusablemente ser compatibilizado co valor ambiental e social do bosque 

autóctono (protexido polo dereito constitucional a un medio ambiente axeitado) 

e iso soamente se pode facer mediante unha decidida intervención pública 

que hoxe non se está a producir en absoluto en Galicia. E esa intervención 

pública só se pode facer desde a administración competente na materia, que en 

Galicia é fundamentalmente a Xunta, aínda que as administracións locais poden 

e deben cooperar nos seus ámbitos. 

 

A conservación do bosque autóctono mellora a nosa paisaxe, crea espazos de 

esparcemento e desfrute da natureza e produce un enorme beneficio ambiental 

e tamén  social,  ademais  de  que  o  bosque  autóctono  pode  tamén  servir  

como “bosque escola” ou escola de natureza, como xa se fai en moitos 

países do mundo e, en moita menor medida, tamén en España. 

 

Non obstante, boa parte das carballeiras e das masas forestais autóctonas que 

aínda  poden  quedar  en  Galicia,  e  que  segundo  a  Directiva  92/43/CEE  do 

Consello, do 21 de maio de 1992, relativa á conservación dos hábitats naturais 

e da fauna e flora silvestres, deben ser obxecto de mantemento ou 

restablecemento pero  nunca  de  deterioro,  están  a  desaparecer  

progresivamente  mentres  o eucalipto,  especie  alóctona  de  rápido  

crecemento,  está  experimentando  nas últimas décadas unha proliferación 

descontrolada en Galicia, ante a completa pasividade da Xunta, que ten o deber 

de ordenar e racionalizar o monte, fomentar e diversificar o noso sector forestal 

e velar pola aplicación do dereito a un medio ambiente digno establecido polo 

artigo 45 da Constitución, que se debería compatibilizar co recoñecemento do 

valor económico do eucalipto, indubidable en Galicia, pero que tamén ten 

efectos ambientais en forma de redución da biodiversidade, recoñecidos por 

cada vez máis estudos científicos. En síntese, a única política forestal que  
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practicaron os sucesivos gobernos populares foi a de deixar facer o que 

considerase cada propietario individual, de modo que o obxectivo do Plan 

forestal de 1992 para o ano 2032, 245.000 hectáreas de eucalipto, supera 

probablemente ás 500.000 segundo diversas estimacións, e crecendo 

rapidamente ano a ano, o cal orixina incluso desde un punto de vista económico 

un problema de exceso de oferta en detrimento dos prezos e dos centos 

de milleiros de pequenos propietarios forestais que teñen eucaliptos nos seus 

terreos en Galicia. 

 

A moratoria declarada recentemente pola Xunta de Galicia permite seguir 

plantando eucaliptos en montes con máis do 50 % da súa superficie ocupada 

por esta especie, e a organización ecoloxista ADEGA denunciou recentemente 

que desde que se implantou a moratoria (hai menos de medio ano) foron 

plantados ilegalmente o equivalente a máis de 200 campos de fútbol, ademais 

de que o propio anuncio da moratoria motivou que durante meses se cortasen 

bosques autóctonos para reemprazalos por eucaliptos.  E a pesar de que o Plan 

Director da Rede Natura e o Catálogo e as Directrices da Paisaxe establecen 

restricións ás plantacións de eucaliptos nos espazos naturais protexidos e nas 

Áreas de Especial Interese Paisaxístico, un estudo das universidades de Oviedo 

e León do ano 2020 indica que as plantacións desta especie ocupan xa máis de 

5.000 hectáreas en espazos protexidos. Tamén se estima que decenas de 

milleiros de hectáreas de superficie  agrícola  está  sendo  ocupada  por  

plantacións  de  eucaliptos,  que ademais invaden tamén as ribeiras dos nosos 

ríos, todo o anterior en flagrante e ben visible contravención da nosa lexislación, 

incomprensiblemente permitida pola Xunta, que dispón de todos os medios para 

evitala. Unha situación á vista de calquera que teña ollos e, simplemente, faga 

un percorrido por calquera parte de Galicia, coa excepción de parte de Lugo e 

de Ourense. A irrupción do eucaliptus nitens, que non ten as limitacións para 

expandirse cara ao interior de Galicia que si ten o tradicional eucaliptus 

globulus, implica, ademais, a ruptura da fronteira natural de expansión do 

eucalipto, situada na Galicia interior, co cal o seu potencial de expansión e case  
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ilimitado na nosa comunidade. 

 

En suma, no monte galego conflúen cultura e natureza, medio ambiente e 

economía. O eucalipto é un recurso económico que debe ser compatibilizado co 

respecto ao medio que impón o artigo 45 da Constitución, a lexislación 

nacional e a europea. A presenza do eucalipto debe ser compensada coa 

protección do noso bosque autóctono, e iso soamente se pode facer desde o 

ámbito público e concretamente desde a Xunta de Galicia. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Vai o Goberno galego  levar a cabo algún tipo de política real para 

conservar, promover e poñer en valor o noso bosque autóctono dado o seu 

papel como ecosistema que presta servizos valiosísimos desde o punto de 

vista ambiental, pero tamén social e paisaxístico? 

 

2ª) Considera o Goberno galego que a progresiva substitución do bosque 

autóctono por un monocultivo de eucalipto é compatible co dereito ao medio 

ambiente consagrado polo artigo 45 da Constitución española? 

 

3ª) É consciente o Goberno galego de que a progresiva desaparición do bosque 

autóctono galego supón un auténtico ecocidio na medida en que se trata dun 

ecosistema enormemente valioso e vital para a loita contra o cambio climático e 

a protección da nosa biodiversidade? 

 

4ª)  Por que o Goberno galego non fai cumprir as limitacións impostas pola 

lexislación no referido á prohibición das plantacións de eucalipto en  terreo 

agrícola, nas ribeiras dos ríos e nos espazos protexidos? 

 

5ª) Cantas sancións impuxo nos últimos 5 anos o Goberno galego pola 

plantación de eucaliptos non axustada á normativa de aplicación? 
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Parlamento de Galicia, 11 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 11/08/2023 13:17:33 

 
Paloma Castro Rey  na data 11/08/2023 13:17:45 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-0

xH
87

x9
iR

-9
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209533

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-0xH87x9iR-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


 

Parlamento de Galicia. Rúa Hórreo, 63 | 15701 Santiago de Compostela | Tel. 981 551 510  
 

gp-pp@parlamentodegalicia.gal  
    

@gppgalicia                         @GrupoPopularGal  
 

 

Á Mesa do Parlamento 
 
Cristina Sanz Arias, Pedro Puy Fraga, Manuel Santos Costa, María Guadalupe 
Murillo Solís, Fernando Pérez Domínguez, Carmen María Pomar Tojo e Katherinie 
Varela Fernández deputados do Grupo Parlamentario Popular de Galicia, ao abeiro 
do disposto no artigo 152 e concordantes do Regulamento da Cámara presentan ante 
esa Mesa, a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 3ª, Economía, 
Facenda e Orzamentos 
 
Recentemente o Consello Económico e Social de España (CES) advertía que os 
fondos europeos ‘Next Generation EU’ non están a chegar coa fluidez e eficacia 
desexada á economía real. Entre as posibles causas que motivan esta circunstancia o 
organismo asesor cita a rapidez coa que foron deseñadas as axudas e tamén a 
complexidade legal e administrativa, vinculada a unha excesiva centralización da toma 
de decisións no Goberno de España. 
 
Desde Galicia levamos tempo advertindo de que, se o Goberno non axiliza a 
asignación dos fondos europeos e non descentraliza as axudas coas comunidades 
autónomas, corremos un serio risco de perder esta oportunidade de modernizar 
Galicia, un obxectivo que sería posible asumir se o Goberno de España atendera ás 
demandas do tecido produtivo galego e achegase o financiamento comprometido para 
os principais proxectos estratéxicos de carácter transformador de Galicia. 
 
De xeito paralelo desde Galicia continuamos reclamando unha maior achega de fondos 
europeos de recuperación, porque os recursos adxudicados ata o momento na nosa 
Comunidade son inferiores ao que nos correspondería atendendo a un criterio 
obxectivo, como é o PIB per cápita. Con todo, a  xestión que o Goberno galego está a 
facer dos recursos que nos chegan do Mecanismo de Recuperación e Resiliencia, si 
está a chegar ao tecido produtivo galego e ás entidades locais, que se benefician dos 
fondos de recuperación xestionados pola Administración galega. 
 
 
Polo exposto, os deputados asinantes formulan as seguintes preguntas: 
 

1. Que valoración fai a Xunta de Galicia da preocupación amosada polo Consello 
Económico e Social de España na que advirte que os fondos europeos non 
chegan con fluidez e eficacia á economía real? 
 

2. Que reivindicacións lidera o Goberno galego co obxecto de favorecer que os 
fondos de recuperación cheguen a Galicia e ao seu sector produtivo? 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Cristina Sanz Arias na data 11/08/2023 14:19:10 

 
Pedro Puy Fraga na data 11/08/2023 14:20:07 

 
Manuel Santos Costa na data 11/08/2023 14:20:18 

 
María Guadalupe Murillo Solís na data 11/08/2023 14:20:52 

 
Fernando Pérez Domínguez na data 11/08/2023 14:22:00 

 
Carmen María Pomar Tojo na data 11/08/2023 14:23:02 

 
Katherinie Varela Fernández na data 11/08/2023 14:23:30 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Daniel Pérez López e Noa Presas Bergantiños, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 6ª, sobre a sinistralidade laboral en Ourense no primeiro 

semestre de 2023. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A estatística publicada recentemente polo Ministerio de Traballo e Economía 

Social sobre sinistralidade laboral reflicte que a incidencia dos accidentes de traballo en 

Ourense é moito superior á media do resto de Galiza e do resto do Estado. 

Así, mentres que no primeiro semestre do ano 2023 en Ourense se producen 235 

accidentes de traballo por cada 100.000 traballadoras, en Galiza a media é de 196,6 e no 

Estado de 223,8. A sinistralidade laboral durante o primeiro semestre en Ourense 

superou en máis dun 40% á sufrida por Pontevedra en idéntico período.  

Dos 1556 accidentes laborais rexistrados no primeiro semestre, 1442 o foron 

durante a xornada laboral e no lugar de traballo, o que representa unha porcentaxe 

superior ao 92% do total dos accidentes rexistrados no primeiro semestre, mentres que 

os sinistros “in intinere” foron 114. No primeiro semestre houbo que lamentar un 

accidente co resultado de morte, que infelizmente xa podemos anticipar que no segundo 

semestre esta cifra non se vai reducir. 
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Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na Comisión 

6ª: 

. Que valoración realiza a Xunta de Galiza sobre o feito de que a sinistralidade 

laboral en Ourense supere amplamente a media de Galiza e do Estado? 

. Cal é a razón de que sinistralidade laboral en Ourense sexa moito superior á de 

Galiza e tamén ao do Estado, mesmo exceda nun 40% á da provincia de Pontevedra? 

. Que actuacións ten previsto realizar a Xunta de Galiza á vista dos datos sobre 

sinistralidade laboral na provincia de Ourense no primeiro semestre? 

. Coñece a Xunta de Galiza o número de accidentes laborais que se produciron 

no primeiro semestre de 2023 en empresas contratistas do sector público autonómico? 

 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Daniel Pérez López 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 14/08/2023 09:40:35 
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Daniel Pérez López  na data 14/08/2023 09:40:49 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 14/08/2023 09:41:01 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Paulo Ríos Santomé, Luis Bará Torres e Noa 

Presas Bergantiños, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta oral na Comisión 2ª, sobre os accidentes 

de circulación viaria producidos en Ourense como consecuencia do atropelo de animais 

salvaxes. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Dende hai anos o grupo parlamentar do Bloque Nacionalista Galego ven 

expresando a súa preocupación polo constante incremento de accidentes de circulación 

provocados como consecuencia da irrupción de animais salvaxes nas vías de 

circulación, nomeadamente nas provinciais de Ourense e Lugo. Así, tanto ao inicio da 

lexislatura, como máis recentemente a finais do exercicio pasado rexistramos diversas 

iniciativas a fin de coñecer a evolución do número e circunstancias nos que se producen 

sinistros de circulación orixinados pola irrupción de animais salvaxes, nomeadamente 

xabaríns, así como das medidas adoptadas pola Xunta de Galiza para evitar a 

proliferación deste tipo de sinistros. Iniciativas, a día de hoxe, pendentes de resposta por 

parte da Xunta de Galiza. 

O desgraciado accidente ocorrido o pasado día 8 de agosto na estrada de 

titularidade autonómica N-540 no que dous mozos perderon a vía como consecuencia 

dun sinistro provocado pola intrusión dun xabarín na vía, fai inescusable a análise da 

situación de seguridade das vías e estradas fronte ao perigo que supón a máis que 

presunta superpoboación de determinados animais salvaxes, particularmente o xabarín. 
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 Ourense, xunto con Zamora e Lugo, son as demarcacións provinciais de maior 

incidencia de accidentes de circulación por atropelo de xabaríns. Segundo os datos 

publicados polo diario “A Rexión”, citando como fonte á Dirección Provincial de 

Tráfico, no ano 2021 un 35% dos accidentes de circulación rexistrados teñen a súa orixe 

na irrupción do xabarín nas vías de circulación, sendo 1.626 os provocados por calquera 

tipo de animal. Segundo as mesmas fontes, e á espera de que a Xunta de Galiza, 

participe a este grupo parlamentar da información solicitada no seu día sobre este 

particular, tanto no 2022 como no que vai de 2023 a media de accidentes de circulación 

provocados por xabaríns é de dous diarios. 

Alén de que as sucesivas reformas lexislativas foron inxustificadamente 

desprazando sobre o condutor as consecuencias e prexuízos derivados dos sinistros 

provocados por animais salvaxes - respecto dos que na meirande parte dos casos non ten 

culpa algunha-, o certo é que o constante incremento deste tipo de accidentes, en non 

poucos casos con graves consecuencias para a vida e integridade física das persoas, 

exixe coñecer con precisión o número e características deste tipo de sinistros, os 

principais lugares nos que se producen e as medidas adoptadas pola Xunta de Galiza en 

estradas da súa titularidade para evitar a súa reiteración. 

 

Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na Comisión 

2ª: 

. Coñece a Xunta de Galiza a evolución nos últimos anos da poboación de 

xabarín na provincia de Ourense? 
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. Número,  data e lugar dos accidentes de circulación ocorridos, dende o ano 

2020 ate a actualidade, nas vías de titularidade da Xunta de Galiza na provincia de 

Ourense provocados pola irrupción de animais salvaxes? 

. Que medidas adoptou a Xunta de Galiza para evitar a reprodución deste tipo de 

sinistros na provincia de Ourense? 

. Considera a Xunta de Galiza procedente a realización de reformas lexislativas 

dotar de seguridade xurídica na determinación da responsabilidade na produción deste 

tipo de accidentes de circulación, así como para evitar que por defecto se atribúa a culpa 

na produción do mesmo ás/aos condutores? 

. Entende a Xunta de Galiza que a masiva instalación de sinais “P-24” nas 

estradas autonómicas é abondo para evitar ou reducir a sinistralidade por atropelo de 

animais salvaxes e que exonerar á Xunta de Galiza da, cada vez maior, produción deste 

tipo de accidentes? 

 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 
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Asinado dixitalmente por: 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 14/08/2023 09:57:37 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 14/08/2023 09:57:40 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 14/08/2023 09:57:50 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 14/08/2023 09:58:01 
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A MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

A Lei de transparencia e bo goberno da Xunta de Galicia, no artigo 10 apartado 

m) dispón que se debe publicar “A información sobre as viaxes dos altos 

cargos, con indicación dos obxectivos, subministrada periodicamente ao 

Parlamento de Galicia.” 

  

As últimas comparecencias no Parlamento para informar sobre viaxes datan do 

ano 2019, ademais de que estas comparecencias só facían referencia ás 

viaxes no exterior, cando a regulación se referise a todas elas.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Por que o Goberno de Galicia incumpre a Lei de transparencia evitando 

comparecer no Parlamento para informar sobre todas as viaxes dos altos 

cargos e publicar a correspondente información?  

 

2ª) Por que o Goberno de Galicia leva incluso sen comparecer no Parlamento 

para informar sobre as viaxes ao exterior desde o ano 2019? 

 

3ª) Cantas viaxes realizaron os altos cargos da Xunta ao exterior nos anos 

2020, 2021 e 2022?  

 

4ª) A que lugares e con que obxectivos? 

 

5ª) Cal foi o custe desas viaxes? 
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Pazo do Parlamento, 14 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:09:01 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:09:16 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

En 2019 a Xunta (concretamente a  Consellería de Economía, Emprego e 

Industria dirixida por Francisco Conde) sacou a concurso público por 2,5 

millóns de euros a obra da nova oficina central de emprego de Lugo. Durante o 

proceso de valoración das ofertas recibidas a mesa de contratación detectou 

que dúas delas, formuladas por tres empresas de construción de Ourense, 

dúas delas en UTE, eran idénticas. En febreiro de 2020 a mesa de contratación 

puxo os feitos en coñecemento da Comisión Galega da Competencia, órgano 

dependente da Xunta e encargado de velar porque non se produzan conductas 

restritivas da competencia e sancionalas, que en febreiro de 2022 incoou un 

expediente sancionador tras constatar que se trataba de “idénticas ofertas” 

apreciando “a existencia de indicios racionais dunha posible conduta 

prohibida”. 

 

A comezos de 2023 a CGC fixo pública a súa resolución, na que revela que 

tras incoar un expediente sancionador decidiu poñerlle fin sen sanción 

económica (o que tecnicamente se coñece como “terminación convencional”) 

coa contrapartida de que as empresas se comprometesen a respectar a 

normativa de competencia que antes vulneraran, así como a publicar durante 

dous anos nas súas web corporativas “a versión íntegra da resolución” de 

Competencia “na páxina principal e lugar visible” e comunicar ás asociacións 

do sector os ditos compromisos e a resolución de Competencia, ademais de 

presentar ante Competencia un “proxecto de programa de cumprimento en 

materia de defensa da competencia” que deberán  executar durante un ano. 
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A CNMC publicou en 2013 unha Comunicación sobre terminación convencional 

de expedientes sancionadores, que establece no seu parágrafo 23 o seguinte: 

 

“En lo que se refiere a los aspectos sustantivos, por norma general NO se 

acordará el inicio de la terminación convencional cuando: 

 

-Se investigue….una conducta que se agota en sí misma. 

-La no continuación del procedimiento sancionador ponga en riesgo la eficacia 

y el carácter disuasorio de la normativa de competencia”.  

 

A día de hoxe, as empresas en cuestión unicamente publicaron nas súas 

páxinas web un enlace minúsculo e apenas visible á resolución de 

competencia, radicado no espazo inferior desas páxinas, non visible a non ser 

que se busque expresamente. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Cal é o motivo de que a CGC decida non impor sanción ante unha aparente 

conduta de colusión entre empresas tipificada no artigo 1 da Lei de defensa da 

competencia e que pode sancionarse co 10 % da facturación das empresas e 

multa de ata 60.000 euros a cada un dos directivos que participasen na 

conduta? 

 

2ª) Segundo a investigación realizada polo CGC, cal foi o motivo de que as 

ofertas presentadas ao concurso fosen idénticas? 

 

3ª) Cal foi o motivo de que a CGC tardase dous  anos en incoar expediente 

sancionador e 1 ano máis en resolvelo? 

 

4ª) Considera a CGC que se dan os requisitos para unha terminación 

convencional do procedemento sen impor sanción, en particular a existencia de 
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compromisos que resolvan os efectos sobre a competencia derivados das 

conductas e unha suficiente garantía do interese público?  

 

5ª)  Considera o CGC que se cumpren os criterios da propia CNMC para 

aplicar a terminación convencional neste caso, en particular dado o feito de que 

a conduta investigada esgótase en si mesma e o risco para o carácter 

disuasorio da normativa de competencia dunha terminación sen sanción? 

 

6ª) É consciente o Goberno galego de que as empresas implicadas nin sequera 

están cumprindo a obriga de publicar durante dous anos nas súas web 

corporativas a versión íntegra da resolución de Competencia “na páxina 

principal e lugar visible”? 

 

7ª)  En que consiste o programa de cumprimento en materia de defensa da 

competencia presentado polas empresas obxecto do procedemento? 

 

Pazo do Parlamento, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:10:36 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:10:52 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey e Leticia Gallego 

Sanromán, deputado e deputadas pertencentes ao Grupo Parlamentario dos 

Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 do Regulamento 

da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta para a súa resposta 

oral na Comisión 2ª. 

 

O espazo natural LIC – ZEC As Gándaras de Budiño representa un dos 

espazos máis singulares e valiosos da provincia de Pontevedra dende o punto 

de vista ambiental. Zona de paso de aves, reserva de varias especies 

endémicas, é unha das escasas marismas fluviais galegas e leva moitos anos 

ameazada pola presión industrial e o escaso interese na súa conservación por 

parte da administración autonómica galega, conservándose actualmente 

arredor dun 10 % do espazo orixinal, o que da idea do deterioro ao que vén 

estando sometido desde hai décadas. 

 

Nos vindeiros meses está previsto que a UE impulse unha liña de apoio a 

proxectos de recuperación de espazos degradados en zonas industriais, para 

cumprir co obxectivo de recuperar antes do 2030 o 15 % dos espazos 

degradados en Europa, un obxectivo que foi reforzado polo recente Acordo de 

Montreal, que elevou a porcentaxe ao 30 % e resulta vinculante para España e 

a UE. Para iso é inminente a convocatoria da liña de Restauración de Espazos 

Naturais dos fondos Next Generation UE, e precísase dunha acción coordinada 

das administracións para optar a estes fondos coa fin de conservar e restaurar 

ese valioso espazo establecendo un auténtico anel verde arredor das 

Gándaras e das ribeiras do Louro. Pero para iso é necesario que a Xunta de 

Galicia aprobe o plan de xestión do ZEC As Gándaras de Budiño. 
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De acordo co Decreto 37/2014, do 27 de marzo, polo que se declaran zonas 

especiais de conservación os lugares de importancia comunitaria de Galicia e 

se aproba o Plan Director da Rede Natura 2000 de Galicia, a lagoa e espazo 

natural das Gándaras de Budiño, foi declarada como ZEC GÁNDARAS DE 

BUDIÑO (ES1140011), espazo incluído na Rede Natura 2000. Pero dende esta 

aprobación a Xunta de Galicia non volveu a impulsar ningunha medida de 

protección e recuperación deste espazo natural que ano a ano, se vai 

deteriorando. Tan só unha medida, aprobada polo Parlamento galego no ano 

2004 e impulsada no 2013, o Plan de recuperación do Sapoconcho Europeo, 

pode considerarse relacionada coa protección dun dos moitos valores naturais 

cos que conta este espazo. 

 

A xurisprudencia comunitaria interpreta sen ambigüidades a obriga de protexer 

e conservar os espazos da Rede Natura 2000. Así, por exemplo, a Sentenza do 

27 de febreiro de 2003, asunto C-415/01, Comisión contra o Reino de Bélxica 

establece que “os estados deben garantir que a designación dun lugar como 

ZEPA implique que se pon en marcha un réxime de protección e conservación 

conforme ao dereito comunitario”. E a propia UE ten declarado recentemente 

que o Plan Director da Rede Natura 2000 non cumpre os requisitos da Directiva 

de Hábitats. Así, en resposta a unha pregunta do eurodeputado do PSdeG 

Nicolás González Casares do mes de agosto de 2022, a Comisión Europea 

afirma que  “A Comisión considera que o Plan director elaborado por Galicia 

para a xestión dos espazos Natura 2000 non cumpre os requisitos da Directiva 

Hábitats con respecto ás sesenta e cinco zonas especiais de conservación de 

Galicia, incluída a zona Ancares-Courel”. 

 

Por tanto é fundamental que a Xunta de Galicia aprobe o plan de xestión para 

poder poñer en marcha as medidas de conservación e recuperación e poder 

optar a fondos para tal fin. 
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Por iso, o deputado e as deputadas que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 

 

1ª) Por que a Xunta de Galicia non implementou o Plan de xestión do LIC ZEC 

Rede Natura 2000 dos humidais das Gándaras de Budiño? 

 

2ª) Que medidas de conservación, restauración e posta en valor dos humidais 

das Gándaras de Budiño levou a cabo o Goberno de Galicia desde a 

aprobación do Plan director da  Rede Natura 2000 de Galicia no ano 2014? 

 

3ª) Que medidas de conservación, restauración e posta en valor dos humidais 

das Gándaras de Budiño ten previsto levar a cabo o Goberno de Galicia dados 

os obxectivos de restauración de hábitats degradados da UE e do Acordo de 

Montreal? 

 

Pazo do Parlamento, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:11:28 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:11:43 

 
María Leticia Gallego Sanromán na data 14/08/2023 10:12:03 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

O artigo 14.2 da LGAEX establece que “Anualmente, o órgano de dirección da 

Administración autonómica responsable de velar polo desenvolvemento e 

execución da Egaex elaborará un informe xeral sobre o seu cumprimento, que 

será elevado pola persoa titular da consellaría da  que dependa ao Consello da 

Xunta, previo informe do órgano superior da Administración autonómica 

competente en materia de igualdade. Este informe anual deberá ser 

presentado ao Parlamento” 

 

O artigo 21. 6 da mesma lei establece que “O órgano de dirección da 

Administración autonómica con competencias en materia de acción exterior 

presentará no Parlamento un informe anual de seguimento da estratexia, no 

que se incluirá o detalle da axenda exterior do Goberno, cunha valoración da 

repercusión das viaxes fora de Galicia. Con este motivo farase unha 

comparecencia anual no Parlamento”.  

 

A propia Egaex establece no seu parágrafo 485 que “Finalmente, consideramos 

necesaria unha avaliación anual da Estratexia galega de acción exterior 

(Egaex), co obxectivo de definir con precisión os logros acadados e aqueles 

retos e desafíos pendentes para a acción exterior da nosa comunidade 

autónoma. Neste senso, prevese unha reunión anual do Consello Galego de 

Acción Exterior (Caex), onde se someterá o cumprimento da Egaex á revisión e 

votación dos membros do Caex. Así mesmo, o Goberno galego comparecerá 

no Parlamento unha vez por ano para informar e explicar o grao de 

cumprimento, obxectivos acadados, as obrigas e os retos de futuro derivados 
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desta estratexia, convencidos de que o deseño básico da acción exterior da 

nosa comunidade autónoma debe fundamentarse no máis amplo consenso 

posible, alén da conxuntura política concorrente”. 

 

Resulta claro e meridiano que tanto a propia estratexia como a Lei galega de 

acción exterior establecen e recoñecen a obriga do Goberno galego de 

elaborar anualmente, remitir ao Parlamento e comparecer no mesmo para 

analizar un informe anual de avaliación, que debería establecer, ademais das 

viaxes ao exterior, e como di a propia Egaex, o grao de cumprimento, 

obxectivos acadados, as obrigas e os retos de futuro derivados desta 

estratexia. 

 

A Lei galega de acción exterior establece no seu artigo 4 catorce obxectivos 

estratéxicos da acción exterior galega. O informe debería, en coherencia, 

considerar en que mellorou cada un deses obxectivos se é que mellorou e cal 

foi a contribución da política exterior da Xunta de Galicia.  

 

Sorprendentemente, a pesar da claridade da lei e da estratexia, o Goberno 

galego non cumpre a obriga de avaliar anualmente a súa acción exterior, 

limitándose a comparecer no Parlamento sen remitir ningún tipo de informe 

previo, que ademais non existe a día de hoxe na súa web de transparencia, 

polo que hai que deducir que non existe.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Cal foi a evolución de cada un dos 14 obxectivos establecidos na lei exterior 

de Galicia nos últimos dez anos?  

 

2ª) Houbo aproximación ao produto interior bruto per cápita da zona euro da 

Unión Europea desde o ano 2009?  
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3ª) Houbo diversificación dos mercados exteriores desde o ano 2009? 

 

4ª) Contribuíu a acción exterior de Galicia á captación de capital mercantil e 

industrial destinado a investimento  produtivo?  

 

5ª) Cal foi o importe do capital captado por Galicia desde o ano 2009?  

 

6ª) Cal foi o importe de capital que abandonou Galicia desde o ano 2009? 

 

7ª) Atraeuse desde o ano 2009 capital humano cualificado a Galicia, 

potenciando sectores estratéxicos relacionados coa innovación, a creatividade, 

a ciencia, a industria, o rural e os servizos sociais, contribuíndo deste modo ao 

desenvolvemento de Galicia e a combater o declive demográfico e os 

desequilibrios territoriais tal e como se establece na Lei galega de acción 

exterior?  

 

Pazo do Parlamento, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:12:49 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:13:05 
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Socialista 

Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia             

                                                                       

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

  

A Lei 1/2016, do 18 de xaneiro, de transparencia e bo goberno, no seu artigo 

19, relativo á información específica sobre as relacións da Xunta co Parlamento 

de Galicia, establece que a finais de cada ano a Xunta de Galicia elaborará e 

publicará no Portal de transparencia e Goberno aberto un informe respecto do 

grao de cumprimento dos acordos aprobados polo Parlamento nese ano. 

 

A Xunta ven cumprindo esta obriga de xeito aparente, en clara fraude de lei, 

posto que é evidente que a lei refírese ao grao de cumprimento de cada un dos 

acordos acadados no Parlamento, a efectos de posibilitar o control dese 

cumprimento por parte dos grupos parlamentarios, dentro da súa tarefa de 

fiscalización da acción do Goberno autonómico recoñecida polo Estatuto de 

autonomía de Galicia, mentres que en cada un deses informes, a Xunta 

limítase a dar unha cifra global do número de acordos e unha porcentaxe de 

cumprimento tamén global, pero non concreta o grao de cumprimento de cada 

acordo nin fai ningún tipo de consideración ao respecto, polo que se trata dun 

“  f    ”                 ú   . 

 

N  “  f    ” c              ao ano 2021 a principal información ofrecida nas 

súas 5 páxinas consta no seguinte parágraf : “Do total de 254 acordos 

aprobados nas sesións parlamentarias celebradas durante os dous períodos de 

sesións do ano 2021 na data de elaboración deste informe están cumpridos ou 

en proceso de cumprimento un total de 234 que reflicte este grao de 

cumprimento é unha porcentaxe 92,13 %. O compromiso do Goberno galego é 

    c                             c       c          P             G   c  ”. 
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Grupo Parlamentario Socialista no Parlamento galego 

     gp-socialista@parlamentodegalicia.gal /       981.55.15.30 

28071 Madrid 

@PSdeG 

Tamén figura nese informe unha ligazón (que por certo non funciona) a unha 

relación de acordos acadados no Parlamento que contén o título do acordo, 

non o propio acordo, e moito menos achega ningún tipo de información sobre o 

seu cumprimento ou incumprimento. 

 

Por outra banda, é notorio que o elevadísimo grao de cumprimento dos 

acordos que reflicte o informe ano tras ano (en 2021 o 92,13 %) non se 

corresponde nin por asomo coa realidade, que é que unha gran parte dos 

acordos parlamentarios non se cumpren por parte do Goberno de Galicia. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1. É consciente o Goberno de Galicia de que a ausencia de publicación do grao 

de cumprimento de cada un dos acordos parlamentarios imposibilita ou fai 

extremadamente difícil o exercicio de parte da función fiscalizadora que ten a 

oposición e cuestiona incluso directamente a función parlamentaria?  

 

2. Por que o Goberno de Galicia non publica un informe sobre o grao de 

cumprimento de cada un dos acordos parlamentarios que permita coñecer se 

cada un dos acordos do Parlamento é cumprido ou non polo Goberno? 

 

3. É consciente o Goberno de Galicia de que a elevadísima porcentaxe de 

cumprimento que reflicten ano tras ano os seus informes sobre os acordos 

parlamentarios non reflicte nin de lonxe a realidade e de que, por tanto, está 

facendo constar unha falsidade nun documento oficial? 

 

Pazo do Parlamento, 14 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:14:28 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:14:44 
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@PSdeG 

Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

A Comisión Galega da Competencia (en adiante CGC), órgano colexiado 

adscrito ao Instituto Galego do Consumo e da Competencia, é o organismo 

encargado da aplicación en Galicia da Lei de defensa da competencia, 

segundo os criterios establecidos pola Lei 1/2002, de coordinación de 

competencias entre o Estado e as comunidades autónomas en materia de 

defensa da competencia. A tal fin, a Comisión ten a obriga de instruír e 

sancionar as condutas empresariais prohibidas polos artigos 1, 2 e 3 da citada 

lei de defensa da competencia que teñan efectos unicamente na Comunidade 

Autónoma de Galicia. 

 

A CGC fixo pública recentemente unha resolución de decembro de 2022 

(6/2022) na que considera prescrita unha denuncia sobre dúas empresas 

relacionadas entre si que presentaron unha mesma oferta técnica a un 

concurso público da Amtega (inicialmente licitado por 304.000 máis IVE e logo 

incrementado en 6 meses de prazo e ata un prezo de medio millón de euros 

IVE incluído) para mellorar o sistema de gravación das vistas orais nos 

xulgados. O contrato formalizouse o 12-12-2017. A resolución considera 

acreditado que as dúas empresas falsearon a libre competencia por presentar 

exactamente a mesma proposta técnica, pero tamén que xa prescribiran os 

feitos polo transcurso de algo máis de catro anos desde a formalización do 

contrato. A irregularidade foi detectada pola Intervención Xeral da Xunta na 

realización dunha auditoría a posteriori sobre os fondos europeos empregados 

para financiar o contrato, e denunciada pola AMTEGA ante a CGC.  
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Na súa resolución, a CGC sinala que “resulta fundamental que haxa unha 

maior axilidade (e maior celo) na actuación das mesas de contratación na 

detección e denuncia de actuacións que podan ser constitutivas de infraccións 

anticompetitivas nas licitacións públicas para evitar futuras prescricións en 

supostos de infracción”.  

 

Por outra banda, en 2019 a Xunta (concretamente a  Consellería de Economía, 

Emprego e Industria dirixida por Francisco Conde) sacou a concurso público 

por 2,5 millóns de euros a obra da nova oficina central de emprego de Lugo. 

Durante o proceso de valoración das ofertas recibidas a mesa de contratación 

detectou que dúas delas, formuladas por tres empresas de construción de 

Ourense, dúas delas en UTE, eran idénticas. En febreiro de 2020 a mesa de 

contratación puxo os feitos en coñecemento da CGC, que en febreiro de 2022 

incoou un expediente sancionador tras constatar que se trataba de “idénticas 

ofertas” apreciando “a existencia de indicios racionais dunha posible conduta 

prohibida”. 

 

A comezos de 2023 a CGC fixo pública a súa resolución (3/2022), na que 

revela que tras incoar un expediente sancionador decidiu poñerlle fin sen 

sanción económica (o que tecnicamente se coñece como “terminación 

convencional”) coa contrapartida de que as empresas se comprometesen a 

respectar a normativa de competencia que antes vulneraran, así como a 

publicar durante dous anos nas súas webs corporativas “a versión íntegra da 

resolución” de Competencia “na páxina principal e lugar visible” e comunicar ás 

asociacións do sector os ditos compromisos e a resolución de Competencia, 

ademais de presentar ante Competencia un “proxecto de programa de 

cumprimento en materia de defensa da competencia” que deberán  executar 

durante un ano. Ademais de semellar contraria aos criterios sobre terminación 

convencional da CNMC, as empresas en cuestión unicamente publicaron nas 

súas páxinas web un enlace minúsculo e apenas visible á resolución de 
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competencia, radicado no espazo inferior desas páxinas, non visible a non ser 

que se busque expresamente. 

 

Chama a atención que unha comisión que debería ser independente teña entre 

as tres persoas que forman o seu pleno dous ex deputados do Partido Popular. 

Chama tamén a atención –considerando que a Xunta de Galicia tramitou no 

ano 2022 205.419 expedientes de contratación por valor de 2.233 millóns de 

euros- que o número de resolucións emitidas en 2022 polo CGC fora de 6, no 

2021 de 5 e no 2020 de 6, o que implica unha media nos tres últimos anos de 

5,66 resolucións por ano, das cales como pode verse moitas non rematan en 

sanción. 

 

Tamén chama a atención que a pesar de ser desveladas na prensa en diversas 

ocasións sospeitosas adxudicacións de contratos por parte da Xunta e 

entidades dela dependentes ao Grupo EULEN do que é alta directiva a irmá do 

Sr. Feijóo nunca foran investigadas pola CGC esas adxudicacións. Ademais, a 

Xunta de Galicia outorga a dedo máis de 4 de cada 10 euros do total que 

contrata cada ano, unha porcentaxe significativamente superior á da  maior 

parte de administracións públicas do Estado. 

 

Todo isto conforma unha sospeita máis que razoable de falla de independencia 

do órgano teoricamente encargado de velar pola competencia en Galicia, de 

escaso e ineficaz traballo por parte dese órgano e de falla absoluta de control 

por parte da Xunta respecto do cumprimento dos criterios de libre concorrencia 

e non colusión entre empresas na contratación pública.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1. Considera a Xunta de Galicia que a Comisión Galega da Competencia 

cumpre con eficacia e independencia as súas funcións de defensa da 

competencia como órgano instrutor e sancionador considerando que está 
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presidida por un ex deputado do PP, que 2 dos 3 membros do seu pleno son 

deputados do PP e que entre os anos 2020, 2021 e 2022 tramitou unha media 

de menos de 6 expedientes cada ano e moitos deles nin sequera remataron en 

sanción a pesar de tramitarse no ámbito da Xunta cada ano máis de 200.000 

expedientes de contratación?  

 

2. Considera a Xunta de Galicia que a contratación pública no ámbito da Xunta 

de Galicia e das súas entidades instrumentais cumpre os criterios de 

competencia, libre concorrencia e legalidade? 

 

3. Ten a Xunta de Galicia algún protocolo de actuación sobre condutas 

sospeitosas en materia de contratación que implique que os órganos 

contratantes dean conta desas condutas aos órganos administrativos ou 

xudiciais (xulgados, fiscalía) que teñen a obriga de investigar as prácticas 

contractuais contrarias á lei?  

 

4. Vai a Xunta de Galicia a levar a cabo algún tipo de medida ante a 

consideración da Resolución 6/2022 da Comisión Galega da Competencia de 

que “resulta fundamental que haxa unha maior axilidade (e maior celo) na 

actuación das mesas de contratación na detección e denuncia de actuacións 

que podan ser constitutivas de infraccións anticompetitivas nas licitacións 

públicas”? 

 

5. Cantas conductas contrarias á Lei de competencia detectou a Xunta de 

Galicia no ámbito de contratación das consellerías e entidades instrumentais 

dela dependentes nos últimos 5 anos? 

 

6. Cantas sancións foron impostas por infraccións da lexislación de 

competencia nos últimos 5 anos no ámbito da administración autonómica 

galega e entidades dela dependentes?  
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7. Por que importes?  

 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:15:35 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:15:50 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

Nos datos estatísticos sobre contratación no ámbito da Xunta de Galicia 

correspondentes aos anos 2019, 2020 e 2021, publicados conxuntamente a 

principios de 2022, podía observarse que o 39,2 % dos contratos das 

consellarías e entidades dependentes da Xunta adxudicáronse polo 

procedemento correspondente aos contratos menores ou negociados (con ou 

sen publicidade).  

 

Máis concretamente, os menores representaron o 33,49 %, o cal implica que 

unha figura concibida como residual estase usando con carácter ordinario, 

abrindo unha porta evidente á discrecionalidade no emprego dos recursos 

públicos e, por tanto, á corrupción, ademais de menoscabar a competencia e o 

fomento dunha contratación socialmente eficiente.   

 

Nos datos correspondentes ao ano 2022 esta situación, reiteradamente 

criticada no Parlamento polo Grupo Parlamentario Socialista, lonxe de mellorar, 

empeora. Así, o 34,14 % do importe total foi adxudicado mediante contratos 

menores, o 10,46 % mediante negociados sen publicidade e o 1,51 % mediante 

negociados con publicidade. Deste xeito, un terzo da contratación faise por vía 

dunha figura deseñada como excepcional como é o contrato menor, e o 46 % 

da contratación da Xunta faise por este sistema ou por procedemento 

negociado, é dicir, sen concorrencia competitiva, excluíndo a competencia. 
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A isto engádese que a publicación dos contratos menores estase facendo nun 

formato que impide o seu control e análise, na medida en que non se poden 

filtrar, por exemplo, os datos correspondentes aos contratos dunha 

determinada empresa, senón que hai que ir buscando un por un entre centos e 

centos de contratos de distintos departamentos. Isto dificulta enormemente o 

control e impide a transparencia, que queda deste xeito en meramente formal, 

incrementando aínda máis as facilidades para a corrupción, especialmente 

tendo en conta que unha das súas fontes principais no noso país é o 

fraccionamento irregular de contratos. 

 

Na Administración Xeral do Estado as adxudicacións directas ou negociadas 

representan menos do 19 % dos importes contratados, nas comunidades 

autónomas non excede normalmente do 30 % (con comunidades como o País 

Vasco que adxudican mediante procedemento aberto o 90 %), nas deputacións 

provinciais tamén e menor do 20 % (coa destacadísima excepción da de 

Ourense, que multiplica por catro esa porcentaxe) e no conxunto das entidades 

locais non chega ao 14 % conforme aos datos do Rexistro de Contratos do 

Sector Público.  

 

Por outra banda, sendo o órgano encargado de velar pola competencia nas 

contratacións públicas a Comisión galega da competencia, chama a atención 

que unha comisión que debería ser independente teña entre as tres persoas 

que forman o seu pleno dous ex deputados do Partido Popular, entre eles o 

seu presidente. Chama tamén a atención –considerando que a Xunta de 

Galicia tramitou no ano 2022, 205.419 expedientes de contratación por valor de 

2.233 millóns de euros- que o número de resolucións emitidas en 2022 polo 

CGC fora de 6, no 2021 de 5 e no 2020 de 6, o que implica unha media nos 

tres últimos anos de 5,66 resolucións por ano, das cales moitas non rematan 

en sanción por diversos motivos. 
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Ademais, a pesar de ser desveladas na prensa en diversas ocasións 

sospeitosas adxudicacións de contratos por parte da Xunta e entidades dela 

dependentes ao Grupo EULEN do que é alta directiva a irmá do Sr. Feijóo, 

nunca foron investigadas pola Comisión galega da competencia esas 

adxudicacións, estando aínda pendentes de remisión por parte da Xunta ao 

Parlamento dos contratos correspondentes a ese grupo que foi acordada polo 

propio Parlamento a instancia do Grupo Socialista en outubro de 2022. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª)  É consciente o Goberno de Galicia de que ter unha porcentaxe 

significativamente maior que a media das administracións públicas do Estado 

en canto a uso de contratos menores e negociados menoscaba a competencia 

no ámbito da contratación pública e abre a porta á corrupción? 

 

2ª)  Por que a Xunta usa con carácter ordinario un procedemento que está 

concibido como residual como é o contrato menor?  

 

3ª) Por que a Xunta non facilita os datos de contratos, especialmente os 

menores, nun formato que facilite a súa análise e control? 

 

4ª) Ten a Xunta de Galicia algún protocolo de actuación para que os órganos 

de contratación detecten e comuniquen as situacións ou indicios de 

irregularidades?  

 

5ª)  Considera o Goberno de Galicia que a Comisión galega da competencia 

cumpre con eficacia e independencia as súas funcións de defensa da 

competencia como órgano instrutor e sancionador tendo en conta que está 

presidida por un ex deputado do PP, que 2 dos 3 membros do seu pleno son 

deputados do PP e que entre os anos 2020, 2021 e 2022 tramitou unha media 

de menos de 6 expedientes cada ano e moitos deles nin sequera remataron en 
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sanción a pesar de se tramitaren no ámbito da Xunta cada ano máis de 

200.000 expedientes de contratación?  

 

Pazo do Parlamento, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:16:38 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:16:54 
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Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esta 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral en Comisión 1.ª, 

Institucional, de Administración Xeral, Xustiza e Interior. 

 

A Comisión Galega da Competencia (de aquí en diante CGC), órgano 

colexiado adscrito ao Instituto Galego do Consumo e da Competencia, é o 

organismo encargado da aplicación en Galicia da Lei de defensa da 

competencia, segundo os criterios establecidos pola Lei 1/2002, de 

coordinación de competencias entre o Estado e as Comunidades Autónomas 

en materia de defensa da competencia. A tal fin, a Comisión ten a obriga de 

instruír e sancionar as conductas empresariais prohibidas polos artigos 1, 2 e 3 

da citada Lei de defensa da competencia que teñan efectos unicamente na 

Comunidade Autónoma de Galicia. 

 
Vén de coñecerse unha sentenza do TSXG que considera que existen indicios 

claros de infracción na actuación reiterada das empresas Monbus e Alsa na 

presentación de ofertas aos concursos públicos en Galicia e ordena á Comisión 

Galega da Competencia que incoe un expediente sancionador contra esas 

empresas “por indicios de ter podido repartirse o mercado” ao concorrer en 

2020, a través dunha UTE a un concurso público de varios contratos de 

transporte por estrada. Declara, ademais, a nulidade da resolución da Comisión 

Galega da Competencia na que arquivou, sen incoar expediente sancionador, 

“as actuacións desenvolvidas en virtude das denuncias presentadas, sen 

realizar comprobación dos feitos denunciados, existindo indicios racionais de 

infracción”. 
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A sentenza considera que o feito de que Alsa e Monbus concorreran en UTE a 

cinco lotes, “entre eles, os catro de maior importancia económica e sen 

concorrer por separado a ningún dos outros 24 lotes”, non pode interpretarse, 

“conforme ás regras da lóxica e as pautas da experiencia, como unha 

casualidade (caso), senón que debe considerarse como unha causalidade 

(causa) dun acordo, previo, para aproveitarse, ademais, de que os pregos 

permiten concorrer a todas as licitacións”. Ademais, subliña que, desta forma, 

evítase “a aplicación da cláusula sobre máximas adxudicacións, concorrendo 

nas outras con outros transportistas, o que constitúe máis que unha fundada 

sospeita, un indicio racional e bastante de concerto para obter unha posición 

dominante, se non excluínte, do transporte público galego, precisando a súa 

investigación da tramitación dun oportuno e procedente expediente 

sancionador”. 

 
O TSXG advirte que as UTE “resultan anticompetitivas” nos casos analizados, 

e pesar do cal a Comisión Galega da Competencia, “non analizou nin 

comprobou se a distribución dos lotes favorece a Alsa e Monbus, 

imposibilitando a concorrencia das de menor entidade, nin se se falsea a libre 

competencia ou se adecúa ás esixencias do mercado”. 

 
Ademais da extrema gravidade das consideracións da sentenza, chama a 

atención que unha comisión que debera ser independente teña entre as tres 

persoas que forman o seu pleno a dous ex-deputados do Partido Popular. 

Chama tamén a atención –considerando que a Xunta de Galicia tramitou no 

ano 2022 205.419 expedientes de contratación por valor de 2233 millóns de 

euros- que o número de resolucións emitidas en 2022 polo CGC fora de 6, no 

2021 de 5 e no 2020 de 6, o que implica unha media nos tres últimos anos de 

5,66 resolucións por ano, das cales moitas non rematan en sanción e dúas moi 

recentes remataron nunha prescrición sen sanción e outra nunha terminación 

convencional contraria a doutrina da CNMC respecto da aplicación desa figura. 
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Todo isto conforma unha sospeita máis que razoable de falla de independencia 

do órgano teoricamente encargado de velar pola competencia en Galicia, de 

escaso e ineficaz traballo por parte dese órgano e de falla absoluta de control 

por parte da Xunta respecto do cumprimento dos criterios de libre concorrencia 

e non colusión entre empresas na contratación pública. 

 
Por todo o exposto, o deputado e a deputada que asinan formulan as seguintes 

preguntas para o seu debate en Comisión: 

 
1. Como valora a Xunta de Galicia a sentenza do TSXG que anula unha 

resolución da Comisión Galega da Competencia por non investigar 

claros indicios de infraccións da competencia por parte de dúas 

empresas de transportes e en concreto de “concerto para obter unha 

posición dominante” entre esas empresas, ademais de ordenar á 

Comisión que proceda a abrir expediente sancionador? 

2. Vai adoptar a Xunta de Galicia algún tipo de medida ante a evidencia de 

mal funcionamento da Comisión Galega da Competencia que pon de 

manifesto esta sentenza do TSXG? 

3. Considera a Xunta de Galicia que a Comisión Galega da Competencia 

cumpre con eficacia e independencia as súas funcións de defensa da 

competencia como órgano instrutor e sancionador considerando que 

está presidida por un ex-deputado do PP, que 2 dos 3 membros do seu 

pleno son deputados do PP e que entre os anos 2020, 2021 e 2022 

tramitou unha media de menos de 6 expedientes cada ano e moitos 

deles nin sequera remataron en sanción a pesar de tramitarse no ámbito 

da Xunta cada ano máis de 200.000 expedientes de contratación? 

 
 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

A importancia ecolóxica, hidrolóxica e na loita contra o cambio climático dos 

humidais é indiscutida e extraordinaria. A pesar de que Galicia está obrigada a 

protexelos segundo o seu dereito nacional, pero tamén europeo e internacional, 

a situación na que se atopan é de case total desprotección, como recoñece o 

propio Ibader (Instituto de Biodiversidade Agraria e Desenvolvemento Rural), 

vinculado á Xunta de Galicia, no seu informe titulado Conservación e xestión 

dos humidais en Galicia  cando di que “os humidais galegos, independente da 

súa inclusión ou non nunha figura de espazo natural protexido, seguen a 

rexistrar importantes afeccións (rozas, sangrados, plantacións de eucaliptos, 

expansión de especies exóticas, contaminación difusa, uso de munición con 

chumbo, actividades de ocio e recreo insostibles, etc), na maioría dos casos 

contrarios ás normas de xestión que rexen estes espazos”. 

 

O Grupo Socialista vén reclamando nesta lexislatura de forma reiterada no 

Parlamento de Galicia a creación do inventario galego de zonas húmidas que 

debería existir desde hai case 15 anos, concretamente desde que o Decreto 

127/2008 estableceu esa obriga para a Administración galega.  

 

Finalmente, o DOG do 13/03/2023 publica a Resolución do 27 de febreiro de 

2023 da Dirección Xeral de Patrimonio Natural, pola que se inclúen catrocentas 

zonas húmidas no Inventario de zonas húmidas de Galicia, segundo recoñece 

expresamente a propia resolución, de conformidade co Decreto 127/2008, polo 

que se desenvolve o réxime xurídico dos humidais protexidos de Galicia, que 
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contén principalmente a regulación autonómica na materia, tendo como 

obxectivos, segundo o artigo 1 do propio decreto: 

 

a)                                                                         

                                                                            

natureza. 

 

                                                                 

 

Consonte ao seu artigo 13,                                                 

                                                                     

                                                                    

                                     

  

Chama poderosamente a atención que –con case 15 anos de retraso- a Xunta 

inclúa no inventario soamente 400 humidais cando ela mesma ten recoñecido 

en numerosas ocasións (segundo figura e pode consultarse dixitalmente en 

múltiples informacións e notas de prensa e ten sido manifestado nas propias 

sesións do Parlamento nas que se debateu sobre o tema) que hai en Galicia 

máis de 1.100 humidais, que deberían figurar e non figuran no inventario, que 

parece omitir por tanto a maioría dos realmente existentes, non sabemos se 

por erro ou por algún tipo de consideración que se nos escapa pero que en 

todo caso non é conforme a dereito, dado que o Decreto 27/2008 é moi claro 

respecto da obriga de incluír todos os humidais, non só unha parte deles.  

 

A resolución en cuestión parece querer curars                        “  

inclusión de zonas húmidas se realizará                      ”              

case 15 anos desde que unha norma estableceu a obriga de configurar o 

inventario e non ten explicación a súa desaparición da maioría dos humidais 

dos que a Xunta fala cada día mundial dos humidais, que ademais foron xa 
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catalogados polo  Ibader, vinculado á propia Xunta e que no seu catálogo de 

2017 cifraba o seu número en 1.131. 

 

En relación co anterior o deputado e a deputada que asinan, formulan as 

seguintes preguntas: 

 

1.                                                                            

de humidais que o Decreto 127/2008 obrigaba ao Goberno galego a 

desenvolver, aprobe agora un inventario que inclúe 400 humidais cando a 

propia Xunta considera que existen en Galicia máis de 1.100 e o Ibader ten 

catalogados máis de 1.131? 

 

2.                               tardase case 15 anos en aprobar o inventario 

de humidais que o Decreto 127/2008 obrigaba ao Goberno galego a 

desenvolver? 

 

3. Vai o Goberno de Galicia a protexer real e efectivamente os valiosísimos 

humidais de Galicia ante as múltiples agresións e ameazas que soportan? 

 

4.                                                                        

                                           

 

5.                                                                

                                                

 

6.                                                                    

                                                                           

                                                                     

 

7.                                                                      

Galicia afectan ou poden afectar a humidais? 
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Parlamento de Galicia 14 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:22:34 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:22:53 
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Á MESA DO PARLAMENTO 
 
 
 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 
A Reserva da Biosfera Mariñas Coruñesas Terras do Mandeo é un exemplo da 

ausencia dunha política de ordenación territorial en Galicia e da desprotección 

do noso territorio. Só o 2 % da extensión da reserva está integrado nalgún tipo 

de figura de protección ambiental (concretamente formando parte da Rede 

Natura 2000) e as súas zonas núcleo máis extensas con gran diferencia, que 

son as radicadas en torno as Brañas do Deo (3385 hectáreas) e a Serra da 

Cova da Serpe (3106 hectáreas), carecen de calquera tipo de protección, 

sendo parte da insolitamente abortada ampliación da Rede Natura 2000 

galega, a máis pequena do Estado. A presión da veciñanza e plataformas en 

contra dos múltiples parques que se tramitan no territorio da reserva e a súa 

solicitude de amparo ante a Unesco implicou a elaboración por parte do comité 

español do Programa MaB 2021 dun informe conxunto da afección dos 

proxectos de parques eólicos e instalacións fotovoltaicas a reservas da biosfera 

de todo o país, é dicir, a situación desta reserva transcendeu a todo o Estado.  

 

Ese informe, chamado                                                            

                                                                             

                                                                      ”, que 

ten entre os seus coordinadores ao director do IBADER (Instituto de 

biodiversidade agraria e o desenvolvemento rural, pertencente á USC) analiza 

os impactos sobre o medio de cada un destes tipos de instalacións e nel 

sinálase que  17              Parques Eólicos con un total de 174 

aerogeneradores, de ellos 128 (73,56 %) se proyectan en zonas de la Reserva 

de Biosfera Mariñas Coruñesas e Terras do Mandeo, y 46 (26,44%) quedarían 
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en áreas más o menos próximos a los límites de esta. De los 128 

aerogeneradores que afectarían a la Reserva de Biosfera, 26 se incluyen 

en sus zonas núcleo, 27 en las zonas tampón (zona de amortiguamiento) y 

75        z                  ”. Tamén sinala que  L                             

en el Marco Estatutario de la Red Mundial de Reservas de Biosfera (UNESCO, 

1996), limitan las zonas núcleo a la protección a largo plazo conforme a los 

objetivos de conservación de la Reserva. Mientras que en las zonas de 

amortiguación o zonas tampón, solamente pueden tener lugar actividades 

compatibles con los objetivos de conservación. Definiciones que obligarían a 

considerar como áreas de exclusión para la instalación de parques 

eólicos, las distintas zonas núcleo y las zonas tampón”.  

 

Recentemente a xunta directiva da Reserva de Biosfera Mariñas Coruñesas e 

Terras do Mandeo aprobou por unanimidade un acordo para demandar tanto 

ao Estado como á Xunta a revisión das declaracións de impacto ambiental das 

peticións de autorización de parques eólicos que tramitan. Esa demanda 

basease na zonificación ambiental para enerxías renovables efectuada polo 

Ministerio de Transición Ecológica y Reto Demográfico en cumprimento da Lei 

de cambio climático e transición enerxética, que é posterior a moitas das 

alegacións presentadas no seu día pola reserva, e na medida en que a 

memoria desa zonificación ambiental para a instalación de enerxías renovables 

do MITECO (páxina 35) di o seguinte:  …. serán consideradas las zonas 

núcleo y de protección como zonas de sensibilidad ambiental máxima, 

puesto que tienen como objetivos básicos preservar la diversidad 

biológica y los ecosistemas. L   z                   ….              g      

                         g                 g            ”.   

 

A pesar destas consideracións do MITECO e do comité español do Programa 

MaB 2021 que deixan meridianamente claro que non se poden establecer 

parques eólicos en zonas núcleo nin de protección (ou tampón) das reservas 

da biosfera, recentemente a Xunta emitiu DIA favorable para 5 parques na 
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reserva, hai pendentes moitos máis e 4 deses 5 están en zonas de protección 

da reserva, sendo promovidos 3 deles pola empresa Greenalia, da que forma 

parte a ex conselleira de Medio Ambiente da Xunta de Galicia.  

 

Finalmente, hai que ter en conta que, tanto na zona núcleo da reserva como na 

súa zona de protección, abundan hábitats de interese comunitario, hábitats 

prioritarios de interese comunitario e especies ameazadas ou en perigo de 

extinción incluídas no catálogo galego de especies ameazadas, ademais dos 

valores culturais e os arqueolóxicos dunha zona habitada desde a prehistoria. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1. É consciente o Goberno de Galicia de que a Xunta emitiu DIA favorable 

para parques eólicos que estarían radicados en zona de protección ou 

tampón da Reserva das Mariñas Coruñesas Terras do Mandeo? 

 

2. É consciente o Goberno de Galicia de que tanto o MITECO como o 

Comité español do Programa MaB da UNESCO consideran que non se 

poden instalar parques eólicos nas zonas de protección ou tampón das 

reservas da biosfera dado que son zonas nas que prima o valor de 

conservación e os parques eólicos e as súas liñas de evacuación teñen 

un elevado impacto ambiental? 

 
Pazo do Parlamento, 14 de xullo de 2023 

 

 

 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:23:36 
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Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:23:54 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

A Lei 1/2016, do 18 de xaneiro, de transparencia e bo goberno, no seu artigo 

19, relativo á información específica sobre as relacións da Xunta co Parlamento 

de Galicia, establece que a finais de cada ano a Xunta de Galicia elaborará e 

publicará no Portal de transparencia e Goberno aberto un informe respecto do 

grao de cumprimento dos acordos aprobados polo Parlamento nese ano. A 

Xunta cumpre esta obriga dun xeito aparente, posto que publica un breve 

informe no que ofrece unhas cifras de suposto cumprimento de acordos (por 

exemplo, en 2021 o 92,13 %)  que non se corresponden nin de lonxe coa 

realidade, ademais de que non se ofrecen datos particularizados para cada 

acordo do Parlamento, imposibilitando saber se hai ou non cumprimento. 

 

O 20-10-2022 a Comisión 1ª do Parlamento aprobou por unanimidade unha 

iniciativa do Grupo Parlamentario Socialista, dando lugar ao seguinte acordo: 

 

"O Parlamento de Galicia insta o Goberno de Galicia a que remita a este 

Parlamento unha relación detallada dos contratos formalizados entre as 

empresas do grupo Eulen e a administración autonómica galega ou calquera 

das entidades que dela dependen desde o ano 2009 ata a actualidade, 

incluíndo o procedemento polo que foi tramitado cada un deses contratos e o 

importe anual total dos contratos coas empresas do grupo Eulen en cada un 

dos anos que van desde 2005 ata a actualidade." 
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A mesma comisión do Parlamento aprobou por unanimidade en sesión 

celebrada o 29-12-2022 unha iniciativa do Grupo Parlamentario Socialista, 

dando lugar ao seguinte acordo: 

 

"O Parlamento de Galicia insta o Goberno galego a que facilite a esta Cámara: 

1. Unha relación detallada das axudas, ingresos e garantías de calquera 

tipo obtidos polo xornal El Correo Gallego entre os anos 2009 e 2022, incluíndo 

o concepto de cada unha desas axudas, ingresos ou garantías. 

2. Copia dos acordos que fundamentan esas axudas, ingresos ou 

garantías e dos informes que se tiveran en conta para a súa adopción”.  

 

A pesar de se tratar de dous acordos unánimes, do tempo transcorrido (case 

medio ano no primeiro caso e máis de tres meses e medio no segundo) e de 

non presentar ningunha dificultade o seu cumprimento, a información e 

documentación prevista neses acordos non foi remitida ó Parlamento. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1ª) Vai asumir alguén na Administración autonómica galega algún tipo de 

responsabilidade por incumprir dous acordos do Parlamento de Galicia? 

 

2ª) Por que non se cumpriron dous acordos do Parlamento de Galicia que 

consisten en algo tan sinxelo como remitir ao Parlamento determinada 

información e documentación? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:24:42 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:24:56 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

A singularidade do Parque do Pasatempo de Betanzos é amplamente 

recoñecida. Considerando a súa situación de deterioro desde hai moitas 

décadas, o Concello de Betanzos solicitou ante a Xunta de Galicia a 

declaración do parque coma Ben de Interese Cultural o 17 de marzo de 2017, 

expediente que tardou en resolverse case tres anos, aprobándose o 6 de 

febreiro de 2020 o Decreto que recoñece o parque como BIC coa categoría de 

Xardín Histórico.  As obras de restauración actualmente en curso son 

financiadas polo Goberno de España con 1,5 millóns de euros, ademais da 

Deputación da Coruña (500.000 €) e o concello de Betanzos con 250.000 

euros. A Xunta de Galicia limitouse a elaborar un plan director e anunciar que 

vai realizar unha serie de actuacións, pero con financiamento alleo, a pesar de 

que a Xunta -que ten atribuída con carácter principal a competencia de 

conservación do patrimonio de Galicia- ten un orzamento de máis de 16.000 

millóns de euros fronte aos 200 da Deputación, que si contribúe 

financeiramente á recuperación do parque. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1. Considera o Goberno galego que non debe contribuír ao financiamento 

dunha obra que está directamente vinculada ás súas competencias como é a 

rehabilitación do Parque do Pasatempo?  
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2. Vai aportar a Xunta de Galicia algún financiamento para acometer a 

recuperación do parque? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:25:37 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:25:53 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey, María del Carmen 

Rodríguez Dacosta e Martín Seco García, deputados e deputadas 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

Nun recente acto, o conselleiro do Medio Rural da Xunta de Galicia afirmou que 

"Os requirimentos medioambientais están facendo que Europa se dispare un 

tiro ao pé, así de claro. Porque estamos poñendo unhas esixencias 

medioambientais, tantas trabas aos nosos agricultores e gandeiros, que vamos 

a acabar coa agricultura e a gandaría en Galicia, en España e en Europa".  

Dixo tamén que “Cando empecei de conselleiro podía ser un pouco máis 

proclive ao tema medioambiental e agora digo que o peor que nos pode pasar 

é que se quede todo abandonado e cheo de xabarís, de corzos e de lobos” e 

que “O ano pasado que ardeu un golpe de hectáreas en Galicia, saben onde 

estaba o 70 % desas hectáreas? En Rede Natura”. 

 

Estas declaracións prodúcense estando Galicia gobernada por un partido que 

ten unha fundación ideolóxica como a FAES, presidida polo ex presidente do 

Goberno José María Aznar, que ten un longo historial de declaracións 

negacionistas da emerxencia climática, incluíndo afirmar que o cambio 

climático é un problema que “afectará ou non aos nosos tataranetos”, que non 

se deben dedicar recursos a afrontalo e que é unha “nova relixión” (2014) ou 

que “non se pode estar ameazando coa apocalipse todos os días a conta do 

cambio climático” (2019). 

 

Por iso, os deputados e as deputadas que asinan, formulan as seguintes 

preguntas: 
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1.Considera o Goberno de Galicia que a normativa medioambiental europea é 

negativa para Galicia e para a propia Europa e que pode ter relación cos 

incendios forestais tal e como afirma o seu conselleiro do Medio Rural? 

 

2.Considera o Goberno de Galicia que a Rede Natura galega, a pesar de ser a 

máis pequena do Estado (12 % do territorio fronte ó 27,5 % de media estatal) 

favorece os incendios forestais? 

 

3. É consciente o Goberno de Galicia de que o principal problema que afronta a 

humanidade neste século, que é a sobrecarga dos sistemas biofísicos que 

serven de soporte á vida na Terra, non se pode arranxar sen “requirimentos 

medioambientais” e de que  solucionar ese problema depende o futuro da 

propia especie humana? 

 

4. É consciente o Goberno de Galicia de que a normativa medioambiental se 

incumpre impunemente de forma masiva cada día do ano en Galicia? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:27:07 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:27:21 

 
María del Carmen Rodríguez Dacosta  na data 14/08/2023 10:27:32 

 
Martín Seco García  na data 14/08/2023 10:27:44 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 1ª. 

 

O informe de fiscalización sobre as medidas adoptadas no ámbito autonómico para a 

implementación do Plan de recuperación, transformación e resiliencia, publicado polo 

Consello de Contas en abril de 2023, pon de manifesto unha importante e 

inxustificable falla de transparencia na planificación e control dos mecanismos de 

recuperación (asociados a fondos públicos multimillonarios) ata o punto de que o 

Consello de Contas afirma que non foi quen de establecer se esa planificación foi 

efectivamente executada, nin como. 

 

Segundo o Consello de Contas, a comisión creada entre varias consellarías da Xunta 

para supervisar a aplicación en Galicia do Plan de recuperación non se reuniu cunha 

periodicidade clara nin levantou actas dos seus encontros (páxina 26 do informe). 

Ademais Contas tampouco foi quen de obter probas de que a Comisión realizase 

funcións que tiña encomendadas por lei “como analizar os diferentes proxectos 

susceptibles de ser financiados con cargo aos fondos” europeos ou “levar o 

seguimento da execución dos plans e proxectos aprobados no marco das 

competencias autonómicas”. Tamén di que non ten constancia da creación dun comité 

técnico igualmente previsto na planificación e na normativa aprobada pola Xunta. 

 

Así, afirma o Consello de Contas que “No ámbito da nosa Comunidade Autónoma non 

se aprobou unha norma específica para a implementación do PRTR. Porén, a Lei 

9/2021, do 25 de febreiro, de simplificación administrativa e de apoio á reactivación 

económica de Galicia dedica o seu Título V a regular os instrumentos de gobernanza e 

as especialidades de xestión dos fondos de recuperación. A planificación, coordinación 

e seguimento do PRTR articulouse en torno á Comisión para a planificación e impulso 

de proxectos -en adiante CNGG- e ao Comité Técnico de Fondos de Recuperación. As 

funcións e responsabilidades destes órganos defínense, respectivamente, nos artigos 
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60 e 61. Dende a súa constitución, por acordo do Consello da Xunta do 8 de outubro 

de 2020, a CNGG aprobou documentos de harmonización en materia de contratos e 

subvencións e tamén unha guía para a xestión de expedientes con financiamento de 

fondos do MRR”.  

 

Pero, segundo o Consello de Contas, “Durante a fiscalización non se obtivo evidencia 

da realización doutras funcións que lle encomenda a lei, como analizar os diferentes 

proxectos susceptibles de ser financiados con cargo aos fondos do instrumento NGEU 

ou levar o seguimento da execución dos plans e proxectos aprobados no marco das 

competencias autonómicas; tampouco consta a creación do Comité Técnico previsto 

polo artigo 61. En consecuencia, non foi posible verificar que a planificación, 

coordinación e seguimento das actuacións incluídas no PRTR acadase o grao de 

desenvolvemento esixible”. Igualmente afirma que “Durante o período fiscalizado, a 

Comunidade Autónoma non se dotara de pautas claras sobre a información a 

subministrar en relación coas actuacións incluídas no PRTR e, en consecuencia, non 

se publicaron datos relativos á xestión desenvolvida neste ámbito que permitan 

coñecer o grado de avance na súa execución. A través da páxina web Next 

Generation Galicia, dispoñible dende principios do ano 2021, publícase información 

sobre as convocatorias estatais e autonómicas vinculadas ao plan xunto con noticias 

relacionadas cos fondos e información sobre a súa normativa reguladora. O portal é 

susceptible de mellora, tanto polo que respecta á accesibilidade e á navegación dentro 

do seu entorno, como en relación co formato no que se presenta a información”. 

 

Finalmente, segundo o Consello “De entre as funcións que lle atribúe o artigo 60.4 da 

Lei, unicamente foi posible constatar a realización da prevista no seu apartado f) 

Aprobar os documentos de harmonización en materia de bases de subvencións, 

pregos de cláusulas ou manuais tipo de procedementos de contratación, subvencións 

ou gasto público”.  

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1.Como é posible que a Comisión para a Planificación e Impulso de Proxectos prevista 

na Lei de simplificación administrativa e apoio á reactivación económica de Galicia non 

levantase actas das súas reunións? 
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2. Cumpre esa comisión as funcións que lle atribúe o artigo 60.4 da Lei, ademais da de 

“aprobar os documentos de harmonización en materia de bases de subvencións, 

pregos de cláusulas ou manuais tipo de procedementos de contratación, subvencións 

ou gasto público”? 

 

3. Por que non se creou o Comité Técnico de Fondos de Recuperación previsto na Lei 

de simplificación administrativa e apoio á reactivación económica de Galicia coa 

función de apoio técnico á comisión? 

 

Parlamento de Galicia,  14 de agosto de 2023 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:28:38 

 

Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:28:56 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

O acordo sobre biodiversidade de Kunming-Montreal (Marco Mundial Kunming-

Montreal de la Diversidad Biológica) subscrito por 195 países, entre eles 

España, en decembro de 2022 na COP 15 sobre biodiversidade, ten por 

finalidade “Adoptar medidas urxentes para deter e investir a perda de 

diversidade biolóxica co fin de canalizar a natureza no camiño cara á 

recuperación en beneficio das persoas e do planeta” e especifica 23 metas 

orientadas á acción urxente ata 2030”, especificando que as medidas 

propostas en cada meta deben iniciarse inmediatamente e completarse para 

2030”. Entre esas metas, que son tamén compromisos vinculantes para os 

signatarios, están as seguintes: 

 

- Garantir que polo menos o 30 % dos ecosistemas degradados en todo o 

mundo (terrestres e marítimos) sexan obxecto de restauración efectiva 

para 2030, co fin de mellorar a biodiversidade, funcións e servizos dos 

ecosistemas e a integridade e conectividade ecolóxicas. 

 

- Garantir que, para 2030, polo menos un 30 % das zonas terrestres e de 

augas continentais e das zonas marítimas e costeiras, especialmente as 

zonas de particular importancia para a biodiversidade e as funcións e 

servizos dos ecosistemas, sexan conservadas e xestionadas 

eficazmente mediante sistemas de áreas protexidas ecoloxicamente 

representativos, ben conectados e gobernados equitativamente.  
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- Deter urxentemente a extinción de especies coñecidas e adoptar 

medidas para a recuperación e conservación das especies, en particular 

as ameazadas, co fin de reducir significativamente o risco de extinción. 

Reducir a taxa de introdución de especies invasoras coñecidas ou 

potenciais polo menos un 50 % para 2030, erradicando ou controlando 

as especies exóticas invasoras.  

 

- Reducir a perda de nutrientes no medio ambiente polo menos nun 50 % 

para 2030. 

 

- Reducir os riscos de contaminación e os impactos negativos de todas as 

fontes de contaminación para 2030 a niveis que non sexan prexudiciais 

para a biodiversidade e as funcións dos ecosistemas. 

 

- Reducir a pegada global do consumo para 2030, entre outras cousas 

reducindo significativamente o consumo excesivo e a xeración de 

residuos e reducindo á metade o desperdicio de alimentos. 

 

- Xestionar de forma sostible as zonas dedicadas á agricultura, á 

acuicultura, á pesca e á silvicultura e aumentar substancialmente a 

agroecoloxía e outras prácticas respectuosas coa biodiversidade. 

 

- Aumentar significativamente a superficie, calidade e conectividade dos 

espazos verdes e azuis nas zonas urbanas, e garantir unha planificación 

urbana que teña en conta a biodiversidade, mellorando a propia 

biodiversidade, a conectividade e integración ecolóxicas e mellorando a 

sáude e benestar dos seus habitantes e a súa conexión coa natureza. 

 

Cun 12 % da súa superficie protexida pola Rede Natura 2000 máis pequena do 

Estado, a gran distancia do resto das CC.AA, cun plan director da Rede Natura 

2000 que segundo a propia Comisión Europea non cumpre os requisitos da 
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Directiva Hábitats, sen plans de xestión para cada unha das zonas integrantes 

desa rede, con tan só 3 plans de recuperación para as 75 especies en perigo 

de extinción e ningún plan de conservación para as 126 especies vulnerables, 

cunha expansión masiva e descontrolada dunha especie forestal como o 

eucalipto que ten importantes efectos ambientais, con tan só 400 das 1.136 

zonas húmidas catalogadas polo IBADER incluídas nun inventario oficial que 

debería ter sido elaborado hai máis dunha década e que non existiu ata marzo 

de 2023 e unha importante expansión eólica que non foi en ningún momento 

obxecto de avaliación ambiental estratéxica, Galicia está a anos luz da 

consecución deses obxectivos e, pola contra, os impactos que se producen 

sobre a súa biodiversidade son diarios, e a súa perda acelerase. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1. É consciente o Goberno de Galicia da enorme distancia existente entre a 

realidade medioambiental galega e os compromisos derivados do Marco 

Mundial Kunming-Montreal da Diversidade Biolóxica subscrito por España? 

 

2. Vai o Goberno de Galicia  adoptar medidas inmediatas para acadar as metas 

e obxectivos dese acordo? 

 

3. Como vai garantir o Goberno galego que o 30 % da superficie de Galicia 

sexa en 2030 obxecto de protección e restauración ambiental cando a Rede 

Natura 2000 galega protexe na teoría o 12 % da nosa superficie (menos da 

metade da media estatal) e o plan director desa rede non cumpre a normativa 

europea segundo as propias institucións europeas? 

 

4. Considera o Goberno galego que os obxectivos de protección da 

biodiversidade do Marco Mundial Kunming-Montreal son compatibles coa 

expansión descontrolada do eucalipto en Galicia?  
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5. Considera o Goberno galego que a actual desprotección da maoiría das 

zonas húmidas de Galicia é compatible cos obxectivos de protección da 

biodiversidade do Marco Mundial Kunming-Montreal? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:29:56 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:30:10 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández e Paloma Castro Rey, deputado e deputada 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro 

do disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa 

mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

O salmón atlántico –peixe migratorio que vive no mar e remonta os ríos para o 

seu desove- é un indicador biolóxico da boa saúde dos ecosistemas fluviais, 

dado que require para a súa supervivencia neles de leitos en relativo bo estado 

de conservación. Trátase dunha especie de interese comunitario a efectos da 

directiva europea de Hábitats e que foi obxecto ao longo dos séculos dunha 

arraigada tradición de pesca fluvial. O libro vermello dos vertebrados de 

España considera que a especie atópase en situación vulnerable. 

 

A caída drástica da pesca do salmón nos últimos anos en Galicia evidencia a 

falla de políticas de conservación dos nosos ríos e a crecente e xeneralizada 

contaminación que afecta aos leitos, cheos ademais de obstáculos para o seu 

remonte en forma de grandes centrais e minicentrais hidroeléctricas. Se no ano 

1980 se pescaron oficialmente 2091 salmóns nos ríos de Galicia, no ano 2021 

(incomprensiblemente o último reflectido na estatística da Xunta no ecuador do 

ano 2023) a cifra foi de 82, non chegando en ningún dos últimos 5 anos á 

escasísima cifra de 100 salmóns. De feito, se excluímos os 50 salmóns 

pescados no Eo, limítrofe con Asturias e, por tanto, río galego-asturiano, en 

Galicia só se pescaron en 2021 32 salmóns (12 no Masma, 8 no Ulla, 1 no 

Mandeo e 11 no Miño). Sendo todos os ríos de Galicia que desembocan no 

atlántico teórico hábitat do salmón atlántico a maioría dos ríos galegos están 

vedados para a súa pesca, dificultada pola abundancia de obstáculos ao 

remonte dos ríos (centrais e minicentrais hidráulicas), ademais do furtivismo, a 

contaminación ou as cada vez máis frecuentes e intensas secas. Segundo os 
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datos coñecidos, aínda que non publicados na web da Xunta, para o ano 2022 

a situación tería empeorado, con 38 salmóns capturados, que é case a cifra 

máis baixa desde que hai rexistros, desagréganse en 18 no Eo 15 no Masma, 4 

no Ulla, 1 no Mandeo e ningún no Miño. Pola contra, na veciña comunidade de 

Asturias pescáronse 426 salmóns en 2022, nun ano de baixas capturas 

comparado con outros recentes nos que as capturas roldan ou exceden os 

1.000.  

 

Ante esta situación, o deputado e a deputada que asinan, formulan as 

seguintes preguntas: 

 

1. É consciente o Goberno de Galicia da drástica diminución das capturas de 

salmón atlántico e da súa correlación co descenso tamén drástico da súa 

presenza nos nosos ríos polo importante deterioro do seu hábitat? 

 

2. É consciente o Goberno de Galicia da enorme importancia do salmón 

atlántico como especie emblemática, indicadora do estado de saúde dos nosos 

leitos fluviais e que leva pescándose neles desde tempos inmemoriais? 

 

3. Ten constancia o Goberno de Galicia dos factores que están levando á 

drástica diminución da presenza da especie nos nosos ríos e da súa 

importancia relativa e posibilidade de corrección? 

 

4. Que medidas vai adoptar a Xunta de Galicia para frear esa nefasta deriva 

que, unida ao cambio climático, pode determinar a desaparición da especie en 

Galicia? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto  de 2023 

 

 
Asinado dixitalmente por: 
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Pablo Arangüena Fernández  na data 14/08/2023 10:31:22 

 
Paloma Castro Rey  na data 14/08/2023 10:31:36 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Pablo Arangüena Fernández, Paloma Castro Rey, Luís Manuel Álvarez 

Martínez e Julio Torrado Quintela, deputados e deputada pertencentes ao 

Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no 

artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte 

pregunta para a súa resposta oral na Comisión 2ª. 

 

O río Ulla é un dos máis importantes de Galicia por extensión e caudal, 

formando na súa desembocadura a ría de Arousa, a maior de Galicia e tamén a 

de maior produción marisqueira.  Comezando polo seu nacemento o Ulla recibe 

ó longo do seu percorrido unha importante carga contaminante procedente de 

gandería e agricultura, das poboacións e dos polígonos industriais presentes 

na súa cunca. Aínda que os tres concellos da comarca da Ulloa, Palas de Rei, 

Monterroso e Antas, teñan cada un a súa depuradora, presentan problemas, 

avarías e deficiencias e non evitan integramente a contaminación, e tamén as 

augas residuais dos polígonos industriais de Monterroso e de Palas rematan no 

Ulla previo paso por outros ríos da súa cunca. Augas abaixo, o río Furelos 

padeceu constantes episodios de contaminación procedentes do polígono 

industrial de Melide, desde hai aproximadamente 20 anos, con frecuentes 

episodios de mortalidade de troitas. Toda esta contaminación, como a doutras 

poboacións, decántase no encoro de Portodemouros, onde rematan ademais 

os restos biolóxicos procedentes da cinza de incendios forestais arrastrada 

polas choivas e correntes. Non hai constancia de que a Xunta ou a empresa 

concesionaria do encoro realizasen algún tipo de limpeza do fondo do encoro 

desde a súa inauguración nos anos 60. 

 

Uns quilómetros augas abaixo, os efectos sobre o medio ambiente da Mina de 

Touro, que desenvolveu a súa actividade de extracción de cobre nos anos 70 e 

80, continúan producíndose e sendo perfectamente visibles décadas despois 
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do seu peche. En 2018 –despois de moitos anos nos que se estiveron a 

producir constantes vertidos de augas procedentes da mina-  tivo lugar unha 

inspección por parte da Dirección Xeral de Minas sobre as augas dos rios que 

pasan pola mina de Touro (Portapecho, Felisa e Angumil) constatándose a 

drenaxe ácida da mina ás augas que desembocan no Ulla, impoñéndose unha 

sanción de 30.000 euros á empresa propietaria da mina. De feito, ademais de 

que en 2018 ADEGA afirmaba, á vista das analíticas facilitadas por Augas de 

Galicia, que se pode “concluír que a práctica totalidade dos cursos de auga que 

arrodean a antiga explotación mineira de Touro-O Pino amosan contaminación 

por metais pesados e alta acidez, afectando á calidade das augas superficiais e 

soterradas nunha extensión mínima de 65 km2 na contorna da mina, cando 

menos dende os últimos 10 anos”, en 2019, un informe do Ministerio para a 

Transición Ecolóxica concluía que, despois de estudos realizados sobre o 

terreo, a afectación ás augas do Ulla desde a mina de Touro era moi alta. 

Aínda máis, consideraba que a recuperación do terreo era imposible a curto ou 

medio prazo. Por tanto, as augas embalsadas con elementos contaminantes 

seguirán vertendo ao Ulla mentres se decide a solicitude de reapertura da mina 

presentada ante a Xunta, a pesar do cal moitos veciños denuncian a 

continuidade dos vertidos ata o día de hoxe e os efectos acumulados da 

contaminación procedente da mina que desembocou no Ulla durante a súa 

explotación e tamén con posterioridade foron constatados incluso por un 

estudio recente promovido por Cobres San Rafael, ademais de por Augas de 

Galicia. 

 

Os ríos Deza e Asneiro (afluente do primeiro) –que desembocan no Ulla algúns 

quilómetros augas abaixo- levan décadas sufrindo episodios de contaminación 

reiterados. No verán de 2021 -segundo denunciou neste parlamento no seu 

momento o Grupo Socialista- tiveron lugar, polo menos, cinco perfectamente 

visibles, un dos cales provocou efectos en forma de espuma branca que cubría 

o río case por completo, e que chegou a apreciarse con nitidez á altura do coto 

de Ximonde, decenas de quilómetros máis abaixo, para rematar 
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desembocando –aínda perfectamente visible- na ría de Arousa. No verán de 

2022 houbo máis episodios. Tamén o Sar, coa importante carga contaminante 

procedente de Santiago e da súa comarca, desemboca no Ulla.  

 

En canto á ría, moitas das depuradoras das poboacións radicadas nela están 

obsoletas ou excedidas e non son capaces de facer fronte ao aumento de 

poboación no verán. Nos últimos anos foron en aumento as queixas e a 

preocupación pola situación ambiental da ría, en paralelo coa caída drástica do 

marisqueo pola ausencia de marisco. Augas de Galicia recoñece a existencia 

de decenas de puntos negros de vertido na ría, pero é coñecido que os vertidos 

detectados son unha mínima parte dos que se producen e que moitos ou non 

son corrixidos por cumprir cos límites (o cal non implica que non se acumulen 

os seus efectos) ou nin sequera se detectan polos organismos competentes, a 

pesar das denuncias da cidadanía e mariscadores afectados.  

 

Os bosques de ribeira do Ulla e dos seus afluentes están en grave retroceso 

polo rápido avance de especies alóctonas como fundamentalmente o eucalipto, 

como se pode observar nos propios sobreirais do Ulla e do Arnego. O río Ulla e 

a súa contorna teñen varias zonas integradas na Rede Natura 2000 como, 

entre outras, o propio sistema fluvial Ulla-Deza, os sobreirais do Arnego, a 

Serra do Careón ou a Serra do Candal, que acollen abundante fauna 

ameazada ou en perigo de extinción a título de exemplo, ademais da toupa de 

río, especie en situación vulnerable en Galicia e considerada pola directiva 

europea de hábitats como merecedora de protección estrita (anexos II e IV), ou 

a lamprea (vulnerable) e o mexillón de río (en perigo de extinción) o salmón 

atlántico (especie considerada vulnerable no libro vermello dos invertebrados 

de España) é un indicador biolóxico da saúde dos ecosistemas fluviais, dado 

que como as  especies antes citadas require para a súa supervivencia leitos  

en relativo bo estado. Trátase  ademais dunha especie de interese comunitario 

a efectos da directiva europea de Hábitats e que foi obxecto ao longo dos 

séculos dunha arraigada tradición de pesca fluvial. A caída drástica da pesca 
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do salmón nos últimos anos en Galicia evidencia a falla de políticas de 

conservación dos nosos ríos e a crecente e xeneralizada contaminación que 

afecta aos leitos. Así, no ano 1987 pescáronse no Ulla 265 salmóns, no ano 

2016, 60; no 2020, 10; no 2021, 8 e 4 en 2022, a cifra máis baixa desde que 

hai rexistros. En 2017 un estudo conxunto entre o CISC, a Universidade de 

Vigo e a Universidade de Swansea concluía que a actividade da mina afectou 

ao crecemento dos salmóns do Ulla e de volver a explotación mineira, o salmón 

remataría por extinguirse. 

 

Todo o anterior conforma un lamentable estado ecolóxico do ecosistema 

integrado polo leito do río Ulla que deteriora tamén a situación da ría de 

Arousa. 

 

Por iso, o deputado e a deputada que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

 

1. É consciente o Goberno de Galicia do estado de deterioro ecolóxico que 

presenta o río Ulla e de como ese deterioro afecta tamén á ría de Arousa? 

 

2. Por que non actúa o Goberno de Galicia ante o deterioro ecolóxico da conca 

do río Ulla e da ría de Arousa? 

 

3. Que medidas vai adoptar o Goberno de Galicia para frear o deterioro 

ecolóxico do río Ulla e dos seus afluentes? 

 

4. Cantas sancións e por que importes impuxo a Xunta de Galicia por 

infraccións medioambientais na conca do río Ulla en cada un dos anos desde o 

2015 ata a actualidade? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 
 

Matilde Begoña Rodríguez Rumbo e Gonzalo Caballero Míguez, deputada e 

deputado pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia  

                                                                        

ante esta mesa a seguinte pregunta para a súa resposta oral na Comisión 3ª. 

 

Segundo a información colgada na páxina web da Xunta de Galicia, o 3 de 

maio de 2021 o Goberno galego constituíu a sociedade Impulsa cun capital 

fundacional de 5 millóns de euros, no que a participación no capital social 

corresponde o 40 % á Xunta de Galicia, 38 % Abanca, 12 % Reganosa e 10 % 

Sogama, tendo a encomenda de “dinamizar e ampliar o Polo para a 

Transformación de Galicia, unha iniciativa que, promovida pola Xunta de 

Galicia no marco da candidatura aos fondos Next Generation, pretende ser 

circular, sostible, verde, dixital, viva, inclusiva, xeradora de riqueza no seu 

entorno e aglutinadora dos intereses de pequenas e medianas empresas, así 

como de grandes compañías"; xa que logo, o seu obxectivo debe ser incentivar 

a actividade produtiva da comunidade a partir da captación de investimentos, a 

incorporación de socios e a colaboración entre institucións públicas e privadas 

para a posterior posta en marcha e consolidación de propostas empresariais. 

 

A proposta inicial da Xunta de Galicia para captar parte destes fondos 

europeos foi de 354 proxectos cos que pretendían mobilizar cerca de 20.000 

millóns de euros e segundo as palabras da directora xeral, Enyd López nunha 

entrevista do 24 de outubro     0    “Elegimos socios muy sólidos para que 

los proyectos salgan con o sin fondos”, indicando que o labor do dito consorcio 

non é executar fondos senón buscar os actores máis axeitados para facelo, 

    c     q         I       G   c   “Desarrollamos las ideas, las maduramos 

para convertirlas en grandes proyectos y las liberamos una vez encontrados los 
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inversores y tecnólogos adecuados. El plan involucra al tejido empresarial al 

completo, pero la intención es fomentar la participación de pymes y autónomos, 

para que sean los principales beneficiarios de estos proyectos tractores que 

generarán actividad económica y cadenas de valor». 

En xuño de 2022, segundo as novas colgadas na páxina web da Xunta de 

Galicia, o presidente da Xunta de Galicia mantivo unha reunión co comité 

técnico do dito organismo público-privado na que se avaliou a situación do Polo 

para a transformación de Galicia e os principais proxectos nos que Galicia está 

traballando para captar fondos europeos Next Generation EU, e o 21 de 

novembro volveu a reunirse cos socios do dito comité (Abanca, Reganosa e 

Sogama) para analizar a situación de iniciativas punteiras como os proxectos 

que xiran en torno á recuperación de fibras téxtis, os avances tecnolóxicos ao 

servizo da comunidade ou a posta en marcha de alternativas que permitan á 

sociedade galega e ao seu tecido empresarial competir no ámbito das 

enerxías. 

O 16 de maio, a páxina web da dita sociedade achega información sobre cinco 

proxectos, os mesmos que hai case un ano sobre:  

1. Xestión sostible dos bosques galegos: proxecto tractor baseado na 

transformación da madeira en fibra téxtil baixo principios de sostibilidade e 

circularidade, co que se pretende pechar, por vez primeira, o círculo vital da 

madeira en Galicia e prevé fabricar na nosa comunidade unhas 200.000 

toneladas anuais de fibra téxtil sostible, utilizando como materia prima principal 

a madeira certificada procedente dos nosos bosques, así como residuo téxtil. 

Líderes: A papeleira portuguesa Altri é o líder industrial escollido que costeará 

o deseño e desenvolvemento da iniciativa ata levala ao momento do 

investimento. Conforme vaia avanzando o proxecto, explorará alianzas con 

toda a cadea de valor do sector forestal galego. 
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Investimento: 800 millóns de euros. 

Emprego estimado: 2.500 empregos directos e indirectos (equivalentes a 
tempo completo) e 10.000 empregos durante a construción (equivalentes a 
tempo completo). 

 

2. Economía circular: proxecto tractor en virtude do que se levantará un 

complexo pioneiro que tratará ao ano máis de 7 millóns de toneladas de 

residuos infrautilizados para a súa valorización e reutilización. O centro 

focalizará a súa actividade na xestión duns 6 millóns de toneladas de 

excedente de zurro para a produción de biogás, bioetanol e fertilizantes 

orgánicos. 

Líderes: Repsol, Naturgy e Reganosa. 

Investimento:  aproximado de 600 millóns de euros. 

Emprego estimado: 2.500 empregos directos e indirectos (equivalentes a 

tempo completo) e uns 1.000 empregos durante a construción (equivalentes a 

tempo completo). 

3. Xeración de hidróxeno verde: proxecto tractor que prevé o investimento en 

100 MW de electrolizadores para a xeración de hidróxeno verde a partir de 

enerxía renovable co obxectivo de descarbonizar non só a industria que 

necesite hidróxeno como materia prima, senón introducilo para descarbonizar 

usos enerxéticos para a mobilidade e para a súa inxección na rede de 

gasodutos para o seu uso como vector de almacenamento da electricidade 

renovable. 

Líderes: Reganosa e EDP. 

Investimento:130 millóns de euros. 

Emprego estimado: 250 directos e 150 indirectos. 
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4. Recuperación integral e sostible do rural galego: proxecto tractor mediante o 

que buscamos a revitalización demográfica e económica das áreas rurais de 

Galicia a través do impulso da actividade económica ligada ao sector primario e 

á bioeconomía, utilizando novos modelos de negocio adaptados á economía 

verde e á transición ecolóxica. 

Estanse creando aldeas modelo; algunhas delas funcionarán como instrumento 

de recuperación da terra agraria para poñer en produción, de xeito sostible, as 

terras abandonadas de alta capacidade produtiva que rodean os núcleos de 

poboación, contribuíndo así á creación de actividade agrogandeira e á redución 

do risco de incendios. Xeraranse produtos agrarios de elevado valor engadido, 

máxima calidade e producidos con criterios de sostibilidade e circularidade, que 

serán comercializados mediante unha marca de garantía común. 

Investimento: 601,5 millóns de euros. 

5. Outros proxectos que se están a desenvolver: 

 Nova potencia renovable 

 Cadeas loxísticas sostibles 

 Centros de investigación e innovación 

 Laboratorio dixital 

 Dixitalización 

 Xestión ambiental 

 

Por iso, a deputada e o deputado que asinan, formulan as seguintes preguntas: 

1. Que valoración fai o Goberno galego sobre o traballo desenvolvido por esta 

sociedade dende o seu nacemento? 
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2. Cal foi a actividade desenvolvida? 

3. Cantos e cales son os proxectos nos que está traballando a sociedade e cal 

é o seu estado de desenvolvemento? 

4. Existe algún informe da actividade da empresa? En caso afirmativo, onde 

está publicado para o seu coñecemento? 

5. Cal é o balance de situación e a conta de resultados da dita sociedade? 

6. Os proxectos nos que está a traballar a sociedade teñen cabida nalgún dos 

Perte anunciados polo Goberno do Estado? 

7. Que tipo de controis xurídicos e económico-financeiros existen sobre os 

recursos públicos asignados a dita entidade? Con que garantías e a través de 

que procesos se está a seleccionar ao persoal directivo da entidade, así como 

a xestión dos recursos internos desta? 

8. Como se están a seleccionar os líderes-operadores privados dos diferentes 

proxectos e con que garantías de transparencia, con que criterios e 

salvagardas de publicidade, concorrencia e participación cidadana? 

9. Considera a Xunta de Galicia que a mellor forma para seleccionar proxectos 

de tal envergadura que condicionan de forma relevante o futuro das novas 

xeracións de cidadáns de Galicia é a través dun proceso sen publicidade, 

transparencia, nin criterios obxectivos explicitados? 

10. Ten aprobado a Sociedade Impulsa un plan de medidas antifraude e de 

prevención de riscos de xestión? Un código ético de conducta? Un protocolo de 

prevención dos conflitos de intereses e ou o dobre financiamento? 

11. Ten implementado un canal de denuncias interno como mecanismo de 

prevención da fraude na xestión pública e unha cartografía dos riscos de 

xestión? 

12. Que participación se lle outorga á Administración local de Galicia en 

relación coa Sociedade Impulsa? 
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13. Que papel vai ter esta sociedade con respecto á sociedade anunciada polo 

              X        G   c        “velar para que o rendemento económico 

dos recursos naturais de Galicia revertan en Galicia”? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 

 

 

 
 
 
Asinado dixitalmente por: 

 
Matilde Begoña Rodríguez Rumbo  na data 14/08/2023 11:59:55 

 
Gonzalo Caballero Míguez  na data 14/08/2023 12:00:08 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

Noelia Otero Lago, Noa Díaz Varela, Patricia Otero Rodríguez e Luís 

Manuel Álvarez Martínez, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta oral na Comisión 4ª. 

 

Hai anos xa que por parte das ANPA, comunidades educativas e veciñanza se 

veñen denunciando os recortes educativos no ámbito rural da nosa 

comunidade, especialmente en concellos da montaña de Lugo. Unhas políticas 

por parte do goberno da Xunta que no canto de traballar polo mantemento da 

poboación, principal arela do ser humano, vivir onde nacemos e medramos, 

provoca o abandono e morte do noso rural. “Pero non morre porque se esgote, 

morre porque o matan outros intereses a curto prazo case nunca ben 

intencionados”. Son palabras coas que desde as ANPA galegas teñen 

reivindicado algo tan básico e xusto como que as nenas e nenos do rural 

galego poidan gozar dos mesmos dereitos que o resto de nenas e nenos do 

país; dereito a un ensino público de calidade e dereito ás mesmas 

oportunidades. Esta desigualdade e a falta de oportunidades redunda nun rural 

que esmorece. Na defensa desta igualdade de oportunidades, desde a 

Confederación das ANPA asumiuse un papel activo e construtivo que 

cristalizaba na publicación dun completo estudo que radiografía e recolle as 

demandas e necesidades para abordar un plan específico para o ensino rural 

galego.  

 

Un plan defendido neste Parlamento polo PSdeG que non só non foi acollido 

pola Consellería, senón que asistimos este verán a novos recortes educativos 

na comunidade e en centros rurais como o CEIP Aquilino Iglesia Alvariño, de 

Abadín no Incio. 
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 Ante esta situación as deputadas e o deputado que asinan, formulan as 

seguintes preguntas: 

 

1. Pensa o Goberno galego  que o alumnado do rural ten os mesmos dereitos e 

calidade educativa que o dos núcleos urbanos?  

 

2. Por que motivo non hai unha estratexia educativa específica para o rural? 

 

3. Vai atender o Goberno galego as demandas das ANPA de Lugo para 

responder ás necesidades e reforzo de profesionais que trasladan en defensa 

dun ensino de calidade no rural? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 
 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noelia Otero Lago na data 14/08/2023 11:42:46 

 

Noa Susana Díaz Varela  na data 14/08/2023 11:42:55 

 

Patricia Otero Rodríguez  na data 14/08/2023 11:43:11 

 

Luis Manuel Álvarez Martínez  na data 14/08/2023 11:43:25 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz, Luis Bará Torres e Paulo Ríos Santomé, deputada e 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

oral na Comisión 2ª. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O día 8 de agosto produciuse na estrada de Monforte a Chantada un feito 

lutuoso e dramático para as familias pero tamén para  toda a poboación, xa que dous 

rapaces faleceron a consecuencia dun grave accidente de tráfico non que interveu un 

xabarín. 

Falta esclarecer os feitos concretos que motivaron o accidente pero unha das 

cuestións  que está clara é que se perderon dúas preciosas vidas de dous xóvenes que 

participaban activamente nas actividades da súa idade, estudos, deportes, etc e que a súa 

falta lle vai restar futuro á comarca chantadina. A outra é que con bastante frecuencia os 

xabaríns invaden as estradas provocando accidentes nalgúns casos mortais como estes, 

moitos deles prodúcense na zona do Val de Lemos e os seus arredores. 

En todo Galiza nun de cada catro accidentes intervén un xabarín, en todo caso é 

un problema grave e continuado para o que non se pon en funcionamento ningún tipo de 

remedio. 

Evidentemente a superpoboación de xabarín no país é un problema que ten 

moitas ramificacións e as medidas tomadas ata o de agora para freala non deu resultado 

algún en tódolos anos que isto se vén sufrindo.. 
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Descoñecemos se o goberno da Xunta ten previsto desenvolver algún plan 

concreto para  facerlle fronte a esta problemática no relativo á invasión das estradas por 

parte destes animais e a diminuír ou evitar as consecuencias que pode levar aparelladas, 

que neste caso concreto son inasumíbeis para a nosa sociedade en xeral e para a 

poboación das zonas do interior e sur oeste da provincia de Lugo. 

 

Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na Comisión 

2ª: 

Vai o goberno da Xunta de Galiza intervir para minimizar as posibilidades de 

acceso de xabaríns ás estradas galegas e polo tanto diminuír o número e gravidade de 

accidentes que provocan? 

Consideran vostede asumible que en un de cada catro accidentes nas estradas 

galegas interveña un ou varios xabaríns porque invaden as mesmas? 

Que medidas levan artelladas ata o momento para minimizar estas invasións de 

estradas e os accidentes que provocan? 

Parécelles procedente artellar un plan de choque para reducir a poboación de 

xabaríns de acordo coas persoas expertas na materia? 

Consideran a posibilidade de artellar corredores para que a fauna poida atravesar 

as estradas sen circular por elas, ou utilizar outros sistemas a imaxe de outras 

comunidades? 

De non ser o anterior, que medidas propoñen  para evitar estas desgrazas? 

Teñen tratado este asunto coa Dirección Xeral de Tráfico? 
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Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 17/08/2023 09:35:53 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 17/08/2023 09:35:57 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 09:36:07 

 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-6

G
j3

Jo
yf

w
-2

V
er

ifi
ca

ci
ón

:
ht

tp
s:

//s
ed

e.
pa

rla
m

en
to

de
ga

lic
ia

.g
al

/tr
am

ite
s/

cs
v/

209610

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-6Gj3Joyfw-2
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

1 

 

Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 1ª, sobre a oficialización do Día da Galiza Mártir. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No calendario da memoria histórica ocupa un lugar central o Día da Galiza 

Mártir, data que honra a memoria e a loita de Alexandre Bóveda e a de todos os homes 

e mulleres que coma el sufriron a persecución e o asasinato polo fascismo franquista 

español. 

Esta data foi instaurada en agosto de 1942 en Buenos Aires pola Galiza do 

exilio, que escolleu o día do asasinato de Alexandre Bóveda para simbolizar nel as 

arelas dunha xeración única e irrepetíbel, así como a devastación que o fascismo levou a 

cabo en Galiza en forma de asasinatos, cárcere, exilio, tortura, exclusión, depuración, 

vexacións, espolio, violacións e outras manifestacións do terror.  

Foi precisamente Castelao quen mellor expresou esta barbarie mediante as 

estampas da guerra (Galiza Mártir, Atila en Galiza) e através do cadro que representa o 

asasinato de Alexandre Bóveda: “A derradeira lección do mestre”. No Alba de Gloria 

(1948), sentenzou: “Bóveda terá de ser nun mañán próisimo ou lonxano a bandeira da 

nosa Redención”. 

Ao longo dos últimos anos, numerosas entidades e institucións demandaron a 

institucionalización do Día da Galiza Mártir. En 2013, a Fundación Alexandre Bóveda 
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iniciou unha campaña neste sentido, que se concretou na presentación dunha 

Proposición non de lei a través da Comisión de Peticións do parlamento galego.  

Pola súa parte, numerosas entidades locais, entre elas o concello de Poio, o 

concello de Pontevedra, a Deputación de Ourense e a Deputación de Lugo aprobaron 

acordos plenarios demandando a oficialización da data e a organización de actos 

encamiñados á rehabilitación pública e política de Alexandre Bóveda e de todas as 

vítimas galegas da Ditadura franquista. 

Reiteradamente o grupo parlamentario popular e o goberno da Xunta do PP 

negaron a oficialización do Día da Galiza Mártir. O PP de G nega a mesma idea de 

“memoria histórica” e eliminou as políticas públicas desenvolvidas no período 2005-

2009. O presidente do PP, Alberto Núñez Feijoo, anunciou a intención de derrogar a lei 

de memoria democrática e os gobernos autonómicos de coalición PP-VOX aprobaron 

acordos e medidas encamiñadas a suprimir as políticas públicas de memoria e a 

derrogar as leis de memoria histórica. 

Porén, neste ano 2023, un representante do goberno da Xunta do PP, o 

conselleiro de Cultura, asistiu ao acto de celebración do Día da Galiza Mártir 

organizado na Caeira pola Fundación Alexandre Bóveda e o concello de Poio. Semella 

pois que estamos nunha escenificación absolutamente hipócrita e nun intento de 

desvirtuar o significado do Día da Galiza Mártir, de desnaturalizar o sentido 

profundamente político da obra de Bóveda e as razóns do seu asasinato, e de instaurar 

unha sorte de equidistancia propia dos discursos revisionistas. 

A Xunta do PP debe decidir se está do lado das vítimas do franquismo ou se está 

do lado dos seus verdugos. Porque non se pode estar na ambigüidade dun suposto 

término medio. Non se pode estar na misa e na procesión. Non se pode seguir no 

discurso franquista dos dous bandos e da guerra fratricida. Non se pode celebrar un día e 

negar o pan e o sal todo o ano, como ocorre coas demandas do movemento 
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memorialista galego. Non se pode saír na foto do Día da Galiza Mártir e negar durante 

anos a súa celebración institucional. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 1ª: 

-Ten o goberno galego entre os seus plans promover a institucionalización do 

Día da Galiza Mártir? 

-Considera necesario a Xunta desenvolver unha programación anual para dar a 

coñecer a vida e a obra de Alexandre Bóveda e dos compañeiros e compañeiras de 

xeración que foron perseguidos e asasinados polo franquismo en Galiza? 

-Ten previsto a Xunta dirixirse ao goberno do Estado para que se promovan as 

iniciativas necesarias para a rehabilitación de Alexandre Bóveda e para a anulación da 

sentenza que o condenou a morte, así como para a anulación de todas as sentenzas, 

expedientes e sancións ditadas durante a Ditadura contra cidadáns e cidadás galegas por 

motivos políticos, ideolóxicos, de crenzas, de raza ou de diversidade sexual? 

-Ten previsto o goberno galego desenvolver unha política pública da memoria 

histórica democrática en Galiza, baseada no dereito á verdade, á xustiza e á reparación 

que forman parte do dereito internacional, e crear un departamento do goberno dedicado 

a esta tarefa, encadrado na presidencia ou vicepresidencia da Xunta? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 
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Asdo.: Luis Bará Torres  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:21:07 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:21:11 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:21:24 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta oral na Comisión 1ª, sobre a transferencia da AP9. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado día 11 de agosto fixéronse públicos os beneficios de AUDASA pola 

explotación da autoestrada AP9 no primeiro semestre de 2023: trátase de resultados que 

só podemos cualificar como obscenos, escandalosos e ofensivos. 

Neste período de tempo, a AP9 foi unha auténtica máquina de facer cartos para a 

concesionaria, con un incremento do tráfico até os 24.000 vehículos/día, dos beneficios 

de case o 70%, até chegar aos 36 millóns de euros. Os ingresos brutos foron de 89,73 

m€, o que fai prever uns ingresos e beneficios récord en 2023. 

Esta situación é consecuencia do trato de favor a AUDASA por parte de todos 

os gobernos centrais, con medidas como as ampliacións do prazo da concesión, o 

incremento abusivo das peaxes, a falta de control e supervisión da concesión, ou 

convenios que garanten ingresos extraordinarios á empresa. 

Nos últimos 5 anos produciuse o final da concesión, a xestión pública directa e a 

gratuidade de autoestradas de titularidade estatal como a A1 (entre Burgos e Armiñón), 

A2 (entre Zaragoza e a costa Mediterránea), A4 (entre Sevilla e Cádiz) ou A7 

(Tarragona Alacant, entre outros treitos). E anteriormente aprobouse o rescate da 

concesión das autoestradas radiais madrileñas e outros treitos de estradas moi 

deficitarias. 
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Como consecuencia desta situación, nestes momentos Galiza é a comunidade do 

Estado con máis km de peaxes, feito que ten importantes consecuencias económicas, 

sociais, de mobilidade e de vertebración territorial. 

Mentres se aprobaba a gratuidade de autoestradas da mesma época da AP9, as 

galegas e galegos sufrimos a aldraxe e a discriminación dunhas peaxes abusivas, unha 

situación só mitigada polas medidas aprobadas en 2021 grazas á negociación do pacto 

de investidura de 2019 entre BNG e PSOE. 

A partir do 17 de agosto de 2023 a AP9 debería ser gratuíta, como outras 

autoestradas da mesma época, mais as galegas e galegos seguiremos pagando unhas 

peaxes abusivas debido a unha medida aprobada polo goberno do PP en 2000: a 

prórroga da concesión por 25 anos máis até 2048. Cada vez que pasemos por unha 

cabina de peaxe, debemos lembrar que foi o PP do sr Aznar quen ampliou a concesión 

da AP 9 até o máximo legal de 75 anos, situación que só se dá en dúas autoestradas 

estatais galegas (AP9 e AP 53) e noutra en Castela-León (León-Campomanes). 

Esta prórroga está sometida a unha investigación da Comisión Europea, a partir 

dunha denuncia da asociación En Colectivo. Como consecuencia, a Comisión requiriu 

ao goberno español que xustificase o cumprimento da normativa europea sobre 

contratos e concesións públicas. Tendo en conta outros casos semellantes, todo parece 

indicar que estamos diante dunha prórroga irregular, sobre a que se vai pronunciar 

proximamente a Comisión. 

Todos estes feitos xustifican que no caso da AP falemos dunha auténtica estafa e 

unha aldraxe a Galiza. Unha situación que non podemos aturar por máis tempo, e que se 

debe corrixir mediante dúas actuacións complementarias que permitirían conseguir unha 

AP9 galega e libre de peaxes 
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A primeira é a transferencia da autoestrada a Galiza, unha medida que foi 

aprobada por unanimidade en numerosas ocasións polo parlamento galego e que foi 

sistematicamente vetada polos gobernos centrais do PP e do PSOE. O último intento foi 

en 2021-2023 e viuse frustrado polo obstrucionismo dos grupos parlamentares do PP e 

do PSOE no Congreso, que presentaron emendas que tiñan como obxectivo facer 

fracasar a transferencia. 

A segunda é a anulación da prórroga de 25 anos e o rescate da concesión, ao 

abeiro do procedemento aberto pola Comisión Europea e os informes elaborados por 

outros organismos, que sinalan a suposta ilegalidade do procedemento seguido, toda vez 

que a normativa europea obrigaba a licitar publicamente o contrato de concesión e non 

permitía unha prórroga automática. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta oral na 

Comisión 1ª: 

Que valoración fai a Xunta sobre os resultados de AUDASA no primeiro 

semestre de 2022? 

Como valora o goberno galego a situación derivada do inicio, o 17 de agosto de 

2023, da prórroga de 25 anos aprobada no ano 2000 e as consecuencias que vai ter para 

Galiza? 

Que actuacións fixo a Xunta en relación co procedemento aberto pola Comisión 

Europea a respecto da prórroga da concesión aprobada no ano 2000? 

Fixo algún estudo a Xunta sobre a viabilidade do rescate da concesión e os seus 

custos? 
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Está disposta a Xunta a colaborar na realización dun estudo independente sobre 

a viabilidade da anulación da concesión e o seu rescate para o público, analizando a 

fórmula xurídica máis acaída, estudando a vía aberta polo procedemento incoado pola 

Comisión Europea, e avaliando os custos financeiros para o Estado da situación actual e 

dun hipotético rescate da concesión? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 
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Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:56:47 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:56:56 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Marina Ortega Otero e Julio Torrado Quintela, deputada e deputado 

pertencentes ao Grupo Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do 

disposto no artigo 152 do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a 

seguinte pregunta para a súa resposta escrita. 

 

Nos últimos tres anos, dende o Grupo Parlamentario Socialista, insistimos en 

reiterar a necesidade dun incremento significativo do número de técnicos e 

técnicas de inspección para blindar os dereitos das persoas maiores que 

residen nos centros de atención residencial galegos. O feito de ter unha 

porcentaxe de prazas residenciais privadas moi elevada, xunto con ser das 

CC.AA que menor número de profesionais ten para supervisalas, fai que esta 

reivindicación sexa unha obriga para o Goberno galego. Non obstante, a 

Consellería de Política Social non traballou neste ámbito tal e como se 

precisaba. 

 

A Asociación Galega de Inspectoras e Inspectores de Servizos Sociais 

(AGISS), dirixíase no mes de agosto a través dun comunicado á conselleira de 

Política Social para denunciar que se está a obstaculizar a eficacia das 

inspeccións das residencias de maiores mediante a filtración, por parte da 

consellaría, das datas previstas para  a realización das inspeccións. 

 

Hai  uns meses xa aparecía nos medios de comunicación unha noticia que 

facía referencia ás filtracións de inspeccións aos centros prestadores dos 

servizos sociais, con advertencias e preocupación do persoal traballador destes 

centros, que puxeron en coñecemento da asociación estes feitos, quen á súa 

vez manifestou esta evidencia  ante altos cargos da consellaría.  
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Diante estes feitos acordouse unha solución baseada en modificar o sistema de 

programación das inspeccións de modo que o inspector fose o único coñecedor 

do día e da hora na que se realizaría a dita inspección coa finalidade de 

garantir a máxima confidencialidade da actuación. Este método foi rexeitado 

posteriormente sen “previo aviso”, segundo o comunicado da propia AGISS, 

obrigando a volver ao sistema anterior que permitía  teren acceso a esta 

información cunha semana de antelación varios cargos da consellaría. O que 

compromete, a xuízo do persoal inspector, “non garantir por parte da 

Administración que as visitas de inspección se realicen sen previa notificación.” 

 

Unha vez coñecido o dito comunicado o Goberno galego ten a obriga de 

informar á Cámara galega para aclarar estes feitos tan graves denunciados 

publicamente polo propio persoal e a Asociación Galega de Inspectoras e 

Inspectores de Servizos Sociais, tendo en conta que están en xogo os dereitos 

e o benestar das persoas maiores que viven nas residencias de Galicia e a 

competencia desleal prexudicial con respecto aos centros de atención 

residencial que si cumpren coa normativa. 

 

Desde o Grupo Parlamentario Socialistas consideramos estes feitos como moi 

graves xa que vulneran a legalidade vixente, e poñen en perigo a seguridade e 

a calidade da prestación dos servizos que reciben os nosos maiores. 

 

Ante esta situación, a deputada e o deputado que asinan, solicitan en resposta 

escrita contestación ás seguintes preguntas:  

 

1. Coñece a Consellería de Política Social e Xuventude o dito comunicado?  

 

2. Son certos os feitos denunciados pola Asociación Galega de Inspectoras 

e Inspectores de Servizos Sociais (AGISS)? 
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3. Que accións adoptará o Goberno galego ante esta grave situación para 

garantir os dereitos e o benestar das persoas maiores? 

 

Parlamento de Galicia, 10 de agosto de 2023 

 

 

 

 
Asinado dixitalmente por: 

 
Marina Ortega Otero  na data 10/08/2023 19:41:34 

 
Julio Torrado Quintela  na data 10/08/2023 19:41:46 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres e Diego Lourenzo Moura, deputados do Grupo 

Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no 

Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta escrita, sobre o 

Centro de Investigacións Forestais de Lourizán. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Ao fío do anuncio “a bombo e prato”, por parte do presidente da Xunta, dun 

proxecto de rehabilitación e posta en valor do Pazo de Lourizán, desde o BNG 

queremos chamar a atención sobre o proceso continuado de desmantelamento que vén 

sufrindo o Centro de Investigacións Forestais de Lourizán (CIF), un núcleo científico 

que foi pioneiro e punteiro e que está nunha situación grave de declive, lastrado pola 

falta de persoal, a non cubrición de prazas de persoal xubilado, a precariedade laboral, 

mesmo coa contratación de persoal a través de fundacións privadas, a falta de 

continuidade de proxectos de investigación, o abandono de parcelas onde se levaba a 

cabo a experimentación e a perda de liñas de financiamento. 

No transfundo deste proceso está a pelexa polo control do Centro e a partir de aí 

pilotar o proxecto para o pazo de Lourizán, con unha “guerra soterrada” entre 

departamentos da Xunta.  

O BNG considera fundamental frear este proceso de declive e desenvolver un 

gran proxecto de  reactivación e potenciación do CIF de Lourizán, para manter as liñas 

históricas de investigación e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e 

futuros do sector forestal galego. 
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No actual contexto de emerxencia climática, deberíase considerar a apertura de 

novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa multifuncionalidade 

do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do monte, o seu papel na loita 

contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade e dos recursos hídricos, e o 

impulso das “solución baseadas na natureza”. 

 

Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

. Vai o goberno galego frear o proceso de desmantelamento e declive do Centro 

de Investigacións Forestais de Lourizán? 

. Que previsións ten a Xunta para dotar de máis orzamento, de máis persoal e de 

mellores condicións laborais o CIF de Lourizán? 

. Que departamento da Xunta (Dirección xeral ou Axencia) vai ter a competencia 

directa sobre o futuro do CIF e do Pazo de Lourizán? 

. Considera a Xunta necesario desenvolver un grande proxecto de reactivación 

deste outrora punteiro centro científico, para manter as liñas históricas de investigación 

e potenciar outras que sexan acordes cos desafíos presentes e futuros do sector forestal 

galego? 

. No actual contexto de emerxencia climática, considera a Xunta prioritaria a 

apertura de novas liñas de traballo -e fortalecer as existentes- en relación coa 

multifuncionalidade do monte e sinaladamente sobre os valores ecosistémicos do 

monte, o seu papel na loita contra o cambio climático, a conservación da biodiversidade 

e dos recursos hídricos, e o impulso das “solución baseadas na natureza”? 
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Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres 

Diego Lourenzo Moura 

Deputado do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Diego Lourenzo Moura na data 11/08/2023 09:44:49 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 11/08/2023 09:44:52 
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Á Mesa do Parlamento 

Ramón Fernández Alfonzo e Cristina Fernández Davila, deputado e 

deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG),  ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

escrita, sobre as necesidades do CEIP Eladia Mariño do Concello de Cabanas.  

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 

No CEIP Eladia Mariño de Cabanas, veñen de recibir a nova, trala publicación 

das vacantes definitivas, de que para o vindeiro curso non se cubrirá a praza vacante por 

xubilación dunha mestra de Educación Infantil. 

Este feito traducirase na perda da mestra de apoio en infantil do noso centro, o 

que implicará a reorganización dos horarios do profesorado a unha semana de inicio de 

curso. Perdendo ademais a posibilidade de seguir desenvolvendo o carácter innovador 

das distintas actividades baixo unha metodoloxía de traballo consolidada con bos 

resultados. E imposibilitando, así mesmo, atender ao alumnado como se viña facendo, 

especialmente ao alumnado con necesidades específicas de apoio educativo nunha etapa 

tan sensible. 

Parece ser que a ratio do alumnado de infantil é o principal motivo para esta 

toma de decisións. O CEIP Eladia Mariño, recibe alumnado do Concello de Cabanas, 

mais tamén doutros concellos veciños, como Ares, Fene, Miño, Pontedeume que buscan 

a calidade do proxecto educativo que ofrece este centro. 
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A baixa natalidade, máis nun contexto postpandémico, en municipios de baixa 

densidade de poboación, non pode ser motivo para a aplicación de recortes no ensino en 

detrimento da calidade do mesmo. 

Entendemos que a pesar dos esforzos do profesorado, a perda desta praza, 

suporá unha perda de calidade do proxecto educativo ofertado polo centro, ao contar 

con menos recursos que outros centros da contorna. O que pode ser motivo para que as 

familias se decidan por matricular ás súas fillas e fillos noutros centros que conten 

cunha maior oferta de servizos, facendo perigar a nosa permanencia. 

A Xunta de Galiza, en canto que goberno e administración responsable de 

manter unha oferta educativa pública de calidade para todo o país debería comprender 

as necesidades de cada centro en función do seu contexto particular, e neste caso 

estamos a falar dun centro educativo nun entorno semirural nun momento histórico no 

que existe unha baixada da natalidade xeneralizada. 

Desde o BNG defendemos que estas decisións deberían partir dunha visión 

integral dos territorios, e que manter un servizo básico como é un centro educativo cun 

ensino de calidade no Concello de Cabanas debería de ser un obxectivo e unha política 

prioritaria da Xunta de Galiza. 

 

Por estes motivos formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

. Coñece a Xunta de Galiza as características demográficas do Concello de 

Cabanas? 

. Considera a Xunta de Galiza que esta medida vai axudar a corrixir o devalo 

demográfico do Concello? 
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. Considera a Xunta de Galiza que este recorte no CEIP Eladia Mariño do 

Concello de Cabanas pode provocar que a poboación que tiñan este centro como de 

referencia procure un mellor servizo en outros centros da contorna? 

 

Santiago de Compostela, 11 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Ramón Fernández Alfonzo 

Cristina Fernández Davila  

Deputado e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Cristina Fernández Davila na data 11/08/2023 12:15:17 

 

Ramón Fernández Alfonzo  na data 11/08/2023 12:15:24 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Daniel Pérez López e Noa Presas Bergantiños, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta escrita, sobre a sinistralidade laboral en Ourense no primeiro semestre de 

2023. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

A estatística publicada recentemente polo Ministerio de Traballo e Economía 

Social sobre sinistralidade laboral reflicte que a incidencia dos accidentes de traballo en 

Ourense é moito superior á media do resto de Galiza e do resto do Estado. 

Así, mentres que no primeiro semestre do ano 2023 en Ourense se producen 235 

accidentes de traballo por cada 100.000 traballadoras, en Galiza a media é de 196,6 e no 

Estado de 223,8. A sinistralidade laboral durante o primeiro semestre en Ourense 

superou en máis dun 40% á sufrida por Pontevedra en idéntico período.  

Dos 1556 accidentes laborais rexistrados no primeiro semestre, 1442 o foron 

durante a xornada laboral e no lugar de traballo, o que representa unha porcentaxe 

superior ao 92% do total dos accidentes rexistrados no primeiro semestre, mentres que 

os sinistros “in intinere” foron 114. No primeiro semestre houbo que lamentar un 

accidente co resultado de morte, que infelizmente xa podemos anticipar que no segundo 

semestre esta cifra non se vai reducir. 
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Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

. Que valoración realiza a Xunta de Galiza sobre o feito de que a sinistralidade 

laboral en Ourense supere amplamente a media de Galiza e do Estado? 

. Cal é a razón de que sinistralidade laboral en Ourense sexa moito superior á de 

Galiza e tamén ao do Estado, mesmo exceda nun 40% á da provincia de Pontevedra? 

. Que actuacións ten previsto realizar a Xunta de Galiza á vista dos datos sobre 

sinistralidade laboral na provincia de Ourense no primeiro semestre? 

. Coñece a Xunta de Galiza o número de accidentes laborais que se produciron 

no primeiro semestre de 2023 en empresas contratistas do sector público autonómico? 

 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Daniel Pérez López 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 14/08/2023 09:41:36 
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Daniel Pérez López  na data 14/08/2023 09:41:41 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 14/08/2023 09:41:52 
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Á Mesa do Parlamento 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro, Paulo Ríos Santomé, Luis Bará Torres e Noa 

Presas Bergantiños, deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque 

Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, 

presentan a seguinte Pregunta para resposta escrita, sobre os accidentes de 

circulación viaria producidos en Ourense como consecuencia do atropelo de animais 

salvaxes. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

Dende hai anos o grupo parlamentar do Bloque Nacionalista Galego ven 

expresando a súa preocupación polo constante incremento de accidentes de circulación 

provocados como consecuencia da irrupción de animais salvaxes nas vías de 

circulación, nomeadamente nas provinciais de Ourense e Lugo. Así, tanto ao inicio da 

lexislatura, como máis recentemente a finais do exercicio pasado rexistramos diversas 

iniciativas a fin de coñecer a evolución do número e circunstancias nos que se producen 

sinistros de circulación orixinados pola irrupción de animais salvaxes, nomeadamente 

xabaríns, así como das medidas adoptadas pola Xunta de Galiza para evitar a 

proliferación deste tipo de sinistros. Iniciativas, a día de hoxe, pendentes de resposta por 

parte da Xunta de Galiza. 

O desgraciado accidente ocorrido o pasado día 8 de agosto na estrada de 

titularidade autonómica N-540 no que dous mozos perderon a vía como consecuencia 

dun sinistro provocado pola intrusión dun xabarín na vía, fai inescusable a análise da 

situación de seguridade das vías e estradas fronte ao perigo que supón a máis que 

presunta superpoboación de determinados animais salvaxes, particularmente o xabarín. 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-a

V
nQ

FR
1N

i-9
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209631

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-aVnQFR1Ni-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

2 

 

 Ourense, xunto con Zamora e Lugo, son as demarcacións provinciais de maior 

incidencia de accidentes de circulación por atropelo de xabaríns. Segundo os datos 

publicados polo diario “A Rexión”, citando como fonte á Dirección Provincial de 

Tráfico, no ano 2021 un 35% dos accidentes de circulación rexistrados teñen a súa orixe 

na irrupción do xabarín nas vías de circulación, sendo 1.626 os provocados por calquera 

tipo de animal. Segundo as mesmas fontes, e á espera de que a Xunta de Galiza, 

participe a este grupo parlamentar da información solicitada no seu día sobre este 

particular, tanto no 2022 como no que vai de 2023 a media de accidentes de circulación 

provocados por xabaríns é de dous diarios. 

Alén de que as sucesivas reformas lexislativas foron inxustificadamente 

desprazando sobre o condutor as consecuencias e prexuízos derivados dos sinistros 

provocados por animais salvaxes - respecto dos que na meirande parte dos casos non ten 

culpa algunha-, o certo é que o constante incremento deste tipo de accidentes, en non 

poucos casos con graves consecuencias para a vida e integridade física das persoas, 

exixe coñecer con precisión o número e características deste tipo de sinistros, os 

principais lugares nos que se producen e as medidas adoptadas pola Xunta de Galiza en 

estradas da súa titularidade para evitar a súa reiteración. 

 

Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

. Coñece a Xunta de Galiza a evolución nos últimos anos da poboación de 

xabarín na provincia de Ourense? 

. Número,  data e lugar dos accidentes de circulación ocorridos, dende o ano 

2020 ate a actualidade, nas vías de titularidade da Xunta de Galiza na provincia de 

Ourense provocados pola irrupción de animais salvaxes? 
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. Que medidas adoptou a Xunta de Galiza para evitar a reprodución deste tipo de 

sinistros na provincia de Ourense? 

. Considera a Xunta de Galiza procedente a realización de reformas lexislativas 

dotar de seguridade xurídica na determinación da responsabilidade na produción deste 

tipo de accidentes de circulación, así como para evitar que por defecto se atribúa a culpa 

na produción do mesmo ás/aos condutores? 

. Entende a Xunta de Galiza que a masiva instalación de sinais “P-24” nas 

estradas autonómicas é abondo para evitar ou reducir a sinistralidade por atropelo de 

animais salvaxes e que exonerar á Xunta de Galiza da, cada vez maior, produción deste 

tipo de accidentes? 

 

Santiago de Compostela, 14 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Noa Presas Bergantiños 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noa Presas Bergantiños  na data 14/08/2023 09:58:42 

C
S

V
: R

E
X

IS
TR

O
-a

V
nQ

FR
1N

i-9
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

209633

C
S

V
: B

O
P

G
D

S
P

G
-g

2p
bY

k1
8L

-4
V

er
ifi

ca
ci

ón
:

ht
tp

s:
//s

ed
e.

pa
rla

m
en

to
de

ga
lic

ia
.g

al
/tr

am
ite

s/
cs

v/

https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/REXISTRO-aVnQFR1Ni-9
https://sede.parlamentodegalicia.gal/tramites/csv/BOPGDSPG-g2pbYk18L-4


       

 

 

 

 

 

 

 

 

 
  

OFICINA PARLAMENTAR 

Parlamento de Galiza 

Rúa do Hórreo, 63. Tel. 0034 981 551 545 

gp-bng@parlamentodegalicia.gal 

15702 Santiago de Compostela 

Galiza 

 

 

4 

 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 14/08/2023 09:58:49 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 14/08/2023 09:58:59 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 14/08/2023 09:59:07 
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Á MESA DO PARLAMENTO 

 

 

Noelia Otero Lago, Noa Díaz Varela, Patricia Otero Rodríguez e Luís 

Manuel Álvarez Martínez, deputadas e deputado pertencentes ao Grupo 

Parlamentario dos Socialistas de Galicia, ao abeiro do disposto no artigo 152 

do Regulamento da Cámara, presentan ante esa mesa a seguinte pregunta 

para a súa resposta escrita. 

 

Hai anos xa que por parte das ANPA, comunidades educativas e veciñanza se 

veñen denunciando os recortes educativos no ámbito rural da nosa 

comunidade, especialmente en concellos da montaña de Lugo. Unhas políticas 

por parte do goberno da Xunta que no canto de traballar polo mantemento da 

poboación, principal arela do ser humano, vivir onde nacemos e medramos, 

provoca o abandono e morte do noso rural. “Pero non morre porque se esgote, 

morre porque o matan outros intereses a curto prazo case nunca ben 

intencionados”. Son palabras coas que desde as ANPA galegas teñen 

reivindicado algo tan básico e xusto como que as nenas e nenos do rural 

galego poidan gozar dos mesmos dereitos que o resto de nenas e nenos do 

país; dereito a un ensino público de calidade e dereito ás mesmas 

oportunidades. Esta desigualdade e a falta de oportunidades redunda nun rural 

que esmorece. Na defensa desta igualdade de oportunidades, desde a 

Confederación das ANPA asumiuse un papel activo e construtivo que 

cristalizaba na publicación dun completo estudo que radiografía e recolle as 

demandas e necesidades para abordar un plan específico para o ensino rural 

galego.  

 

Un plan defendido neste Parlamento polo PSdeG que non só non foi acollido 

pola Consellería, senón que asistimos este verán a novos recortes educativos 

na comunidade e en centros rurais como o CEIP Aquilino Iglesia Alvariño, de 

Abadín no Incio. 
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 Ante esta situación as deputadas e o deputado que asinan, solicitan en 

resposta escrita contestación ás seguintes preguntas: 

 

1. Pensa o Goberno galego  que o alumnado do rural ten os mesmos dereitos e 

calidade educativa que o dos núcleos urbanos?  

 

2. Por que motivo non hai unha estratexia educativa específica para o rural? 

 

3. Vai  atender o Goberno galego as demandas das ANPA de Lugo para 

responder ás necesidades e reforzo de profesionais que trasladan en defensa 

dun ensino de calidade no rural? 

 

Parlamento de Galicia, 14 de agosto de 2023 

 
 

 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Noelia Otero Lago na data 14/08/2023 11:41:20 

 

Noa Susana Díaz Varela  na data 14/08/2023 11:41:30 

 

Patricia Otero Rodríguez  na data 14/08/2023 11:41:46 

 

Luis Manuel Álvarez Martínez  na data 14/08/2023 11:41:59 
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Á Mesa do Parlamento 

Carmen Aira Díaz, Luis Bará Torres e Paulo Ríos Santomé, deputada e 

deputados do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), ao abeiro 

do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para resposta 

escrita. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O día 8 de agosto produciuse na estrada de Monforte a Chantada un feito 

lutuoso e dramático para as familias pero tamén para  toda a poboación, xa que dous 

rapaces faleceron a consecuencia dun grave accidente de tráfico non que interveu un 

xabarín. 

Falta esclarecer os feitos concretos que motivaron o accidente pero unha das 

cuestións  que está clara é que se perderon dúas preciosas vidas de dous xóvenes que 

participaban activamente nas actividades da súa idade, estudos, deportes, etc e que a súa 

falta lle vai restar futuro á comarca chantadina. A outra é que con bastante frecuencia os 

xabaríns invaden as estradas provocando accidentes nalgúns casos mortais como estes, 

moitos deles prodúcense na zona do Val de Lemos e os seus arredores. 

En todo Galiza nun de cada catro accidentes intervén un xabarín, en todo caso é 

un problema grave e continuado para o que non se pon en funcionamento ningún tipo de 

remedio. 

Evidentemente a superpoboación de xabarín no país é un problema que ten 

moitas ramificacións e as medidas tomadas ata o de agora para freala non deu resultado 

algún en tódolos anos que isto se vén sufrindo.. 
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Descoñecemos se o goberno da Xunta ten previsto desenvolver algún plan 

concreto para  facerlle fronte a esta problemática no relativo á invasión das estradas por 

parte destes animais e a diminuír ou evitar as consecuencias que pode levar aparelladas, 

que neste caso concreto son inasumíbeis para a nosa sociedade en xeral e para a 

poboación das zonas do interior e sur oeste da provincia de Lugo. 

 

Por todo isto formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

Vai o goberno da Xunta de Galiza intervir para minimizar as posibilidades de 

acceso de xabaríns ás estradas galegas e polo tanto diminuír o número e gravidade de 

accidentes que provocan? 

Consideran vostede asumible que en un de cada catro accidentes nas estradas 

galegas interveña un ou varios xabaríns porque invaden as mesmas? 

Que medidas levan artelladas ata o momento para minimizar estas invasións de 

estradas e os accidentes que provocan? 

Parécelles procedente artellar un plan de choque para reducir a poboación de 

xabaríns de acordo coas persoas expertas na materia? 

Consideran a posibilidade de artellar corredores para que a fauna poida atravesar 

as estradas sen circular por elas, ou utilizar outros sistemas a imaxe de outras 

comunidades? 

De non ser o anterior, que medidas propoñen  para evitar estas desgrazas? 

Teñen tratado este asunto coa Dirección Xeral de Tráfico? 
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Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Carmen Aira Díaz 

Paulo Ríos Santomé 

Luis Bará Torres 

Deputada e deputados do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 09:36:48 

 

Paulo Ríos Santomé  na data 17/08/2023 09:36:51 

 

María del Carmen Aira Díaz  na data 17/08/2023 09:37:00 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta escrita, sobre a oficialización do Día da Galiza Mártir. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

No calendario da memoria histórica ocupa un lugar central o Día da Galiza 

Mártir, data que honra a memoria e a loita de Alexandre Bóveda e a de todos os homes 

e mulleres que coma el sufriron a persecución e o asasinato polo fascismo franquista 

español. 

Esta data foi instaurada en agosto de 1942 en Buenos Aires pola Galiza do 

exilio, que escolleu o día do asasinato de Alexandre Bóveda para simbolizar nel as 

arelas dunha xeración única e irrepetíbel, así como a devastación que o fascismo levou a 

cabo en Galiza en forma de asasinatos, cárcere, exilio, tortura, exclusión, depuración, 

vexacións, espolio, violacións e outras manifestacións do terror.  

Foi precisamente Castelao quen mellor expresou esta barbarie mediante as 

estampas da guerra (Galiza Mártir, Atila en Galiza) e através do cadro que representa o 

asasinato de Alexandre Bóveda: “A derradeira lección do mestre”. No Alba de Gloria 

(1948), sentenzou: “Bóveda terá de ser nun mañán próisimo ou lonxano a bandeira da 

nosa Redención”. 

Ao longo dos últimos anos, numerosas entidades e institucións demandaron a 

institucionalización do Día da Galiza Mártir. En 2013, a Fundación Alexandre Bóveda 
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iniciou unha campaña neste sentido, que se concretou na presentación dunha 

Proposición non de lei a través da Comisión de Peticións do parlamento galego.  

Pola súa parte, numerosas entidades locais, entre elas o concello de Poio, o 

concello de Pontevedra, a Deputación de Ourense e a Deputación de Lugo aprobaron 

acordos plenarios demandando a oficialización da data e a organización de actos 

encamiñados á rehabilitación pública e política de Alexandre Bóveda e de todas as 

vítimas galegas da Ditadura franquista. 

Reiteradamente o grupo parlamentario popular e o goberno da Xunta do PP 

negaron a oficialización do Día da Galiza Mártir. O PP de G nega a mesma idea de 

“memoria histórica” e eliminou as políticas públicas desenvolvidas no período 2005-

2009. O presidente do PP, Alberto Núñez Feijoo, anunciou a intención de derrogar a lei 

de memoria democrática e os gobernos autonómicos de coalición PP-VOX aprobaron 

acordos e medidas encamiñadas a suprimir as políticas públicas de memoria e a 

derrogar as leis de memoria histórica. 

Porén, neste ano 2023, un representante do goberno da Xunta do PP, o 

conselleiro de Cultura, asistiu ao acto de celebración do Día da Galiza Mártir 

organizado na Caeira pola Fundación Alexandre Bóveda e o concello de Poio. Semella 

pois que estamos nunha escenificación absolutamente hipócrita e nun intento de 

desvirtuar o significado do Día da Galiza Mártir, de desnaturalizar o sentido 

profundamente político da obra de Bóveda e as razóns do seu asasinato, e de instaurar 

unha sorte de equidistancia propia dos discursos revisionistas. 

A Xunta do PP debe decidir se está do lado das vítimas do franquismo ou se está 

do lado dos seus verdugos. Porque non se pode estar na ambigüidade dun suposto 

término medio. Non se pode estar na misa e na procesión. Non se pode seguir no 

discurso franquista dos dous bandos e da guerra fratricida. Non se pode celebrar un día e 

negar o pan e o sal todo o ano, como ocorre coas demandas do movemento 
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memorialista galego. Non se pode saír na foto do Día da Galiza Mártir e negar durante 

anos a súa celebración institucional. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

-Ten o goberno galego entre os seus plans promover a institucionalización do 

Día da Galiza Mártir? 

-Considera necesario a Xunta desenvolver unha programación anual para dar a 

coñecer a vida e a obra de Alexandre Bóveda e dos compañeiros e compañeiras de 

xeración que foron perseguidos e asasinados polo franquismo en Galiza? 

-Ten previsto a Xunta dirixirse ao goberno do Estado para que se promovan as 

iniciativas necesarias para a rehabilitación de Alexandre Bóveda e para a anulación da 

sentenza que o condenou a morte, así como para a anulación de todas as sentenzas, 

expedientes e sancións ditadas durante a Ditadura contra cidadáns e cidadás galegas por 

motivos políticos, ideolóxicos, de crenzas, de raza ou de diversidade sexual? 

-Ten previsto o goberno galego desenvolver unha política pública da memoria 

histórica democrática en Galiza, baseada no dereito á verdade, á xustiza e á reparación 

que forman parte do dereito internacional, e crear un departamento do goberno dedicado 

a esta tarefa, encadrado na presidencia ou vicepresidencia da Xunta? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  
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Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:22:52 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:22:56 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:23:09 
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Á Mesa do Parlamento 

Luis Bará Torres, Iago Tabarés Pérez-Piñeiro e Iria Carreira Pazos, 

deputados e deputada do Grupo Parlamentar do Bloque Nacionalista Galego (BNG), 

ao abeiro do disposto no Regulamento da Cámara, presentan a seguinte Pregunta para 

resposta escrita, sobre a transferencia da AP9. 

 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  

O pasado día 11 de agosto fixéronse públicos os beneficios de AUDASA pola 

explotación da autoestrada AP9 no primeiro semestre de 2023: trátase de resultados que 

só podemos cualificar como obscenos, escandalosos e ofensivos. 

Neste período de tempo, a AP9 foi unha auténtica máquina de facer cartos para a 

concesionaria, con un incremento do tráfico até os 24.000 vehículos/día, dos beneficios 

de case o 70%, até chegar aos 36 millóns de euros. Os ingresos brutos foron de 89,73 

m€, o que fai prever uns ingresos e beneficios récord en 2023. 

Esta situación é consecuencia do trato de favor a AUDASA por parte de todos 

os gobernos centrais, con medidas como as ampliacións do prazo da concesión, o 

incremento abusivo das peaxes, a falta de control e supervisión da concesión, ou 

convenios que garanten ingresos extraordinarios á empresa. 

Nos últimos 5 anos produciuse o final da concesión, a xestión pública directa e a 

gratuidade de autoestradas de titularidade estatal como a A1 (entre Burgos e Armiñón), 

A2 (entre Zaragoza e a costa Mediterránea), A4 (entre Sevilla e Cádiz) ou A7 

(Tarragona Alacant, entre outros treitos). E anteriormente aprobouse o rescate da 

concesión das autoestradas radiais madrileñas e outros treitos de estradas moi 

deficitarias. 
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Como consecuencia desta situación, nestes momentos Galiza é a comunidade do 

Estado con máis km de peaxes, feito que ten importantes consecuencias económicas, 

sociais, de mobilidade e de vertebración territorial. 

Mentres se aprobaba a gratuidade de autoestradas da mesma época da AP9, as 

galegas e galegos sufrimos a aldraxe e a discriminación dunhas peaxes abusivas, unha 

situación só mitigada polas medidas aprobadas en 2021 grazas á negociación do pacto 

de investidura de 2019 entre BNG e PSOE. 

A partir do 17 de agosto de 2023 a AP9 debería ser gratuíta, como outras 

autoestradas da mesma época, mais as galegas e galegos seguiremos pagando unhas 

peaxes abusivas debido a unha medida aprobada polo goberno do PP en 2000: a 

prórroga da concesión por 25 anos máis até 2048. Cada vez que pasemos por unha 

cabina de peaxe, debemos lembrar que foi o PP do sr Aznar quen ampliou a concesión 

da AP 9 até o máximo legal de 75 anos, situación que só se dá en dúas autoestradas 

estatais galegas (AP9 e AP 53) e noutra en Castela-León (León-Campomanes). 

Esta prórroga está sometida a unha investigación da Comisión Europea, a partir 

dunha denuncia da asociación En Colectivo. Como consecuencia, a Comisión requiriu 

ao goberno español que xustificase o cumprimento da normativa europea sobre 

contratos e concesións públicas. Tendo en conta outros casos semellantes, todo parece 

indicar que estamos diante dunha prórroga irregular, sobre a que se vai pronunciar 

proximamente a Comisión. 

Todos estes feitos xustifican que no caso da AP falemos dunha auténtica estafa e 

unha aldraxe a Galiza. Unha situación que non podemos aturar por máis tempo, e que se 

debe corrixir mediante dúas actuacións complementarias que permitirían conseguir unha 

AP9 galega e libre de peaxes 
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A primeira é a transferencia da autoestrada a Galiza, unha medida que foi 

aprobada por unanimidade en numerosas ocasións polo parlamento galego e que foi 

sistematicamente vetada polos gobernos centrais do PP e do PSOE. O último intento foi 

en 2021-2023 e viuse frustrado polo obstrucionismo dos grupos parlamentares do PP e 

do PSOE no Congreso, que presentaron emendas que tiñan como obxectivo facer 

fracasar a transferencia. 

A segunda é a anulación da prórroga de 25 anos e o rescate da concesión, ao 

abeiro do procedemento aberto pola Comisión Europea e os informes elaborados por 

outros organismos, que sinalan a suposta ilegalidade do procedemento seguido, toda vez 

que a normativa europea obrigaba a licitar publicamente o contrato de concesión e non 

permitía unha prórroga automática. 

 

Por todo o exposto formúlanse as seguintes preguntas para resposta escrita: 

Que valoración fai a Xunta sobre os resultados de AUDASA no primeiro 

semestre de 2022? 

Como valora o goberno galego a situación derivada do inicio, o 17 de agosto de 

2023, da prórroga de 25 anos aprobada no ano 2000 e as consecuencias que vai ter para 

Galiza? 

Que actuacións fixo a Xunta en relación co procedemento aberto pola Comisión 

Europea a respecto da prórroga da concesión aprobada no ano 2000? 

Fixo algún estudo a Xunta sobre a viabilidade do rescate da concesión e os seus 

custos? 

Está disposta a Xunta a colaborar na realización dun estudo independente sobre 

a viabilidade da anulación da concesión e o seu rescate para o público, analizando a 
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fórmula xurídica máis acaída, estudando a vía aberta polo procedemento incoado pola 

Comisión Europea, e avaliando os custos financeiros para o Estado da situación actual e 

dun hipotético rescate da concesión? 

 

Santiago de Compostela, 17 de agosto de 2023 

 

Asdo.: Luis Bará Torres  

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro 

Iria Carreira Pazos 

Deputados e deputada do G.P. do BNG 

 

 

 

Asinado dixitalmente por: 

 

Iria Carreira Pazos na data 17/08/2023 10:57:39 

 

Iago Tabarés Pérez-Piñeiro  na data 17/08/2023 10:57:43 

 

Xosé Luis Bará Torres  na data 17/08/2023 10:57:54 
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